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Αθήνα, σήµερα στις 19 Σεπτεµβρίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.06’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 18-9-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Ρ�Α’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
18 Σεπτεµβρίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Ιαπωνίας για την αποφυγή της διπλής φο-
ρολογίας αναφορικά µε τους φόρους εισοδήµατος και την απο-
τροπή της φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής και του Πρω-
τοκόλλου αυτής».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να κάνω µια ανακοί-
νωση στο Σώµα.

Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας
καταθέτει την έκθεσή της στην αίτηση της εισαγγελικής αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βου-
λευτή.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξης της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση της από 24 Μαΐου 2024 Συµφωνίας
Τροποποίησης της από 2 Φεβρουαρίου 2018 «Σύµβασης Παρα-
χώρησης αναφορικά µε τη Χρήση και την Εκµετάλλευση Ορισµέ-
νων Χώρων και Περιουσιακών Στοιχείων εντός του Λιµένος Θεσ-
σαλονίκης» µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της «Οργανι-
σµός Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε.»».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 11 Σεπτεµβρίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, συνολικά, επί της αρχής και επί των άρθρων.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώνησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευστρά-

τιος Σιµόπουλος, για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής

των οµιλητών.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2018, µετά

από µια ταλαιπωρία που την υφίσταται η πόλη όταν είναι να έρ-
θουν επενδύσεις σε αυτήν, η κυβέρνηση της περιόδου 2015-2019
υπέγραψε τη σύµβαση παραχώρησης του λιµανιού της Θεσσα-
λονίκης. Μάλιστα, ορισµένα από τα µέλη της τότε κυβέρνησης
ανήκαν σε αυτούς που τα προηγούµενα χρόνια ήταν στα «κάγ-
κελα» για να µη γίνει η παραχώρηση. Τότε τους καλωσορίσαµε
στη λογική. 

Ο Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης, όπως όφειλε, ξεκίνησε
να κάνει τις µελέτες ώστε να ανταποκριθεί πλήρως στις συµβα-
τικές του υποχρεώσεις. Δυστυχώς, όµως, υπήρχε µια παρέµ-
βαση στο Συµβούλιο της Επικρατείας που αφορούσε στο λιµάνι
του Πειραιά, µια παρέµβαση η οποία οδήγησε το 2022 στην από-
φαση 547 του Συµβουλίου της Επικρατείας, µε την οποία άλλαζε
όλο το θεσµικό πλαίσιο για την εκπόνηση των µελετών.

Συµµορφούµενη µε την απόφαση αυτή, η κυβέρνηση προχώ-
ρησε το 2022 µε τον νόµο 4938 και συνεµορφώθη µε το συγκε-
κριµένο πλαίσιο το οποίο επέβαλε η απόφαση του Συµβουλίου
της Επικρατείας. 

Έπρεπε, λοιπόν, να επανεκκινήσει ο Οργανισµός Λιµένος Θεσ-
σαλονίκης ξανά τις µελέτες, ανταποκρινόµενος στο συγκεκρι-
µένο θεσµικό πλαίσιο, ένα θεσµικό πλαίσιο το οποίο θα οδη-
γούσε σε ένα καινούργιο µάστερ πλαν για το λιµάνι. Προχωράει
όλες αυτές τις διαδικασίες, το µάστερ πλαν πρέπει στο τέλος να
θεσµοθετηθεί µέσα από ένα προεδρικό διάταγµα, το οποίο πε-
ριµένουµε να είναι έτοιµο προς το τέλος του χρόνου. 

Είναι, λοιπόν, σαφές ότι η απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας και η µετέπειτα συµµόρφωση, µε την απόφαση της κυ-
βέρνησης, οδήγησε σε µία καθυστέρηση υλοποίησης εκ µέρους
του λιµανιού των συµβατικών του υποχρεώσεων, µια καθυστέ-
ρηση η οποία δεν οφείλεται σε υπαιτιότητά του και γι’ αυτόν τον
λόγο πρέπει να δοθεί η συγκεκριµένη παράταση. 

Παρακολουθώντας τις προηγούµενες τρεις συνεδριάσεις, είδα
ότι σε µία προφανή κίνηση σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο πρέπει
και νοµίζω στο τέλος θα έχει τη σύµφωνη γνώµη των περισσότε-
ρων πλευρών της Βουλής, προσπάθησε η Αντιπολίτευση, κυρίως
η Αξιωµατική, να βρει ευθύνες της Κυβέρνησης. Λογικό είναι να
κάνει την τρίχα τριχιά, προσπαθώντας να κάνει αντιπολίτευση. 

Έχει, λοιπόν, πάρα πολύ τονίσει το θέµα της σιδηροδροµικής
σύνδεσης και το θέµα της οδικής σύνδεσης, κάτι που, φυσικά,
για ένα τόσο µεγάλο λιµάνι το οποίο πρέπει και θέλει να παίξει
ένα σηµαντικό ρόλο είναι εξίσου σηµαντικές.

Ας δούµε, όµως, τι συνέβη µε την οδική σύνδεση, την οποία
µε τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο είχα την τύχη να παρακολου-
θήσω όχι µόνον ως ένας άνθρωπος ο οποίος ενδιαφέρεται για
τις υποδοµές της πόλης, αλλά και ως γενικός γραµµατέας Δη-
µοσίων Έργων. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’
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Όταν ανέλαβα, είχε ουσιαστικά πτωχεύσει η εταιρεία η οποία
είχε αναλάβει την οδική σύνδεση λόγω των µνηµονίων. Έπρεπε,
λοιπόν, να την υποκαταστήσουµε. Η υποκατάσταση θέλει χρόνο
και διαδικασίες. Την υποκαταστήσαµε την περίοδο 2012-2014 και
ξεκίνησε το έργο να υλοποιείται.

Στην πορεία υπήρχαν δύο θέµατα. Το ένα είναι ότι οι αρχικές
µελέτες δεν περιελάµβαναν την προστασία που πρέπει να έχει ο
αυτοκινητόδροµος από τις παρακείµενες δεξαµενές της εται-
ρείας «Μαµιδάκη» και ταυτόχρονα, η τότε ηγεσία του λιµανιού
Θεσσαλονίκης αποφάσισε να προχωρήσει σε νέες µελέτες που
έφεραν µια καθυστέρηση. 

Εν πάση περιπτώσει, το έργο ξεκίνησε γύρω στο 2010-2011
και βέβαια ολοκληρώθηκε σύµφωνα µε τους πόρους οι οποίοι
υπήρχαν τότε και έπρεπε να ξεκινήσει ένα καινούργιο έργο το
οποίο θα ολοκλήρωνε αυτή την οδική σύνδεση. 

Το έργο ξεκίνησε. Και µάλιστα, έφτασε σε ένα σηµείο όπου το
µόνο πρόβληµα του έργου είναι η διοικητική αποβολή κάποιων
ιδιωτών, που έχουν εισπράξει και την απαλλοτρίωση. Δεν βγαί-
νουν, όµως, οπότε είναι ένα θέµα του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους που εδώ και έναν χρόνο, περιµένουµε την απόφασή
του. Θεωρώ ότι βγαίνει η απόφαση και σε έναν χρόνο θα έχουµε
την οδική σύνδεση.

Έχουµε τώρα τη σιδηροδροµική σύνδεση. Στη σιδηροδροµική
σύνδεση, ισχυρίζεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ότι τα είχε όλα
έτοιµα. Όχι, δεν είχε τίποτε έτοιµο. Ήταν ένα εντελώς ανώριµο
έργο, για να προχωρήσει όσον αφορά στη σιδηροδροµική σύν-
δεση. Η παρούσα Κυβέρνηση το ωρίµασε και µάλιστα, είµαστε
σε µια φάση όπου του χρόνου θα έχουµε ανάδοχο. Είµαστε στη
φάση του ανταγωνιστικού διαλόγου και το έργο πλέον περιλαµ-
βάνει και τον δυτικό προαστιακό. 

Στην πρώτη συνεδρίαση µπήκε από την Αντιπολίτευση το θέµα
του στρατοπέδου «Γκόνου». Απάντησα, διότι, όταν µπήκε το
θέµα του στρατοπέδου «Γκόνου», την προηγούµενη ηµέρα είχε
γίνει ο σχετικός διαγωνισµός. Πάλι, όµως, η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση ισχυρίζεται ότι ήταν ένα ώριµο έργο. Προσωπικά, ισχυ-
ρίζοµαι ότι ήταν µία προεκλογική ποµφόλυγα και ένα εντελώς
ανώριµο έργο.

Το έργο αυτό, πλέον, έχει ωριµάσει σε σηµείο, µάλιστα, που ο
στρατός, ο οποίος διατηρεί εκεί και τους περιβόητους φούρ-
νους, έχει πληρωθεί, ώστε να φύγει. Πραγµατικά, η πόλη µαζί µε
το Λιµάνι κι ένα hub harbour, όπως θα είναι το στρατόπεδο «Γκό-
νου», µπορεί να ελπίζει σε µία ακόµα πολύ σηµαντική αναπτυ-
ξιακή προοπτική. 

Έρχοµαι τώρα στον στόχο της διακίνησης των φορτίων. Αυτός
ο στόχος πρέπει να πάρει παράταση. Είναι ένας στόχος ο οποίος
µπήκε µε τα δεδοµένα του 2018. Τα φορτία, γενικώς, παγκόσµια
έχουν υποχωρήσει από το 2018 λόγω COVID, λόγω πολλών προ-
βληµάτων στην παγκόσµια οικονοµία. Είναι λογικό να δώσουµε
ακόµα µία πενταετή παράταση στην υποχρέωση του λιµανιού να
εκπληρώσει και αυτή τη συνθήκη της σύµβασης. 

Έρχοµαι τώρα στο τρίτο σηµείο, το οποίο για µένα είναι πολύ
σηµαντικό. Η δυνατότητα που έχει το παρόν νοµικό πλαίσιο να
προωθεί αλλαγές στις υφιστάµενες µελέτες, δεν είναι ικανοποι-
ητική. Δηµιουργεί πάρα πολλά προβλήµατα. Οτιδήποτε χρειάζε-
ται να αλλάξει στις υφιστάµενες µελέτες θα πάρει πάρα πολύ
χρόνο αν αφήσουµε τη διαδικασία όπως είναι.

Αυτό το οποίο κάνει η Κυβέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο
είναι να εντάσσει στη διαδικασία fast track τις διαδικασίες, κάτι
που είναι σηµαντικό. Nα τονίσω, βέβαια, ότι µπαίνει στη διαδικα-
σία κι ο ανεξάρτητος µηχανικός. Με τη διαδικασία αυτή έχουν
γίνει πάρα πολλά έργα στην Ελλάδα, χωρίς να υπάρχει πρό-
βληµα. Θεωρώ ότι µετά το προεδρικό διάταγµα, το έργο θα προ-
χωρήσει πάρα πολύ γρήγορα. 

Γενικώς, η Θεσσαλονίκη αλλάζει. Η Θεσσαλονίκη αλλάζει σε
πείσµα όλων αυτών που τα προηγούµενα χρόνια ήθελαν να την
κρατήσουν πίσω. Αλλάζει µέσα από µεγάλα έργα, τα οποία είτε
ολοκληρώνονται είτε είναι στη φάση ολοκλήρωσης.

Δεν θέλω, από το Βήµα αυτό να µπω σε αντιπαραθέσεις. Πρέ-
πει να σταµατήσουµε να εργαλειοποιούµε τα έργα στην Θεσσα-
λονίκη. Αυτό το λέω προς όλες τις πλευρές, ακόµα και προς την
πλευρά τη δικιά µας.

Η Θεσσαλονίκη έχει έργα, έχει ανάγκη από έργα, έχει ανάγκη
από σύµπνοια των πολιτικών δυνάµεων και των φορέων. Ας είναι
ένα παράδειγµα στο ότι δεν υπήρχαν ιδιαίτερες αντιδράσεις κι
άλλες φωνές, όταν η Βουλή ανακοίνωσε ότι προχωράει την ανά-
πλαση του Κυβερνείου, όπου θα υπάρχει ένα µικρό «Ζάππειο».
Είναι για πρώτη φορά ίσως που δεν υπάρχουν αντιδράσεις από
πουθενά. Όπως είπα, ας είναι ένα καλό παράδειγµα. 

Η βόρειος Ελλάδα, όπως έχω πει επανειληµµένως, µε κέντρο
τη Θεσσαλονίκη, µπορεί να παίξει για όλη την Ευρωπαϊκή Ένω-
ση, για όλη την Ευρώπη και κυρίως για την νοτιοανατολική Ευ-
ρώπη, τον ρόλο που παίζει η Ολλανδία και το Βέλγιο για την βο-
ρειοδυτική. Έχουµε την Εγνατία, έχουµε τους κάθετους άξονες,
κάθετοι άξονες που φτάνουν µέχρι τη Βαλτική. Υπάρχει σήµερα
από την Ευρωπαϊκή Ένωση η διάθεση αυτά τα ευρωπαϊκά δίκτυα
να επεκταθούν. Παραχωρούµε, λοιπόν, τα λιµάνια, όπου γίνονται
οι απαραίτητες επενδύσεις. 

Έχουµε µια οικονοµία που σε επίπεδο επενδύσεων πηγαίνει
καλά και θεωρώ ότι µέσα από τη διαδικασία αυτή, πραγµατικά η
Θεσσαλονίκη µπορεί να αλλάξει πρόσωπο, µέσα από το µετρό,
µέσα από το Flyover, µέσα από τον προαστιακό σιδηρόδροµο,
µέσα από τα δύο νοσοκοµεία, το ένα το οποίο ξεκίνησε η κυβέρ-
νηση του 2015 - 2019 που είναι το παιδιατρικό, µέσα από το ογ-
κολογικό, το οποίο προχωράει σε επίπεδο µελετών στο στρα-
τόπεδο «Καρατάσιου», µέσα από µικρότερα έργα, όπως είναι η
µεταφορά του καταφυγίου σκαφών από τη µαρίνα της Αρετσούς
πιο κάτω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι παρά τις αντιρρήσεις
για επιµέρους θέµατα, τα περισσότερα κόµµατα, οι περισσότε-
ρες πλευρές της Βουλής θα ψηφίσουν αυτή την παράταση που
την έχει ανάγκη το λιµάνι, την έχει ανάγκη και η Θεσσαλονίκη.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ για την οικονοµία του χρόνου. 

Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο εισηγητής της κ. Χρήστος
Γιαννούλης. 

Ορίστε κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Καλαφάτη, είστε συνεπείς στο χρόνο, είστε ασυνεπείς

στην πολιτική ιστορία και στη δέσµευση για τα έργα τα οποία πε-
ριέγραψε µε σπουδή ο κ. Σιµόπουλος. Στον χρόνο είστε συνε-
πείς. 

Βέβαια, θα παρακαλούσα να µου υποδείξετε πού είναι αυτή η
πόλη την οποία περιέγραψε ο συνάδελφος νωρίτερα, χωρίς καµ-
µία αίσθηση και σπουδή κοµµατικής αντιπαράθεσης. Πού είναι
αυτή η πόλη, να πάµε να µείνουµε και εµείς; Πού είναι η πόλη
που είναι συνδεδεµένη µε τη Βαλτική, αλλά δεν έχει τρένο µέχρι
τη Δράµα; Πραγµατικά, θέλω να µου την υποδείξετε. Δεν το λέω
ούτε σαρκαστικά ούτε ειρωνικά, αλλά σίγουρα δεν είναι η πόλη
που ζω κι εγώ κι ο Σωκράτης Φάµελλος και η Άννα Ευθυµίου και
ο Δηµήτρης Κούβελας και ο Τάσος Αποστολίδης και πλείστοι
όσοι από τη Θεσσαλονίκη βρισκόµαστε σε αυτή την Αίθουσα. Δεν
είναι η πόλη που περιγράφετε. 

Κι επειδή είστε και κήρυκας της πολιτικής συνεννόησης κι όχι
της πολιτικής αντιπαράθεσης, επιτρέψτε µου να σας πω ότι αυτό
για να συµβεί ως πολιτική προϋπόθεση, δεν πρέπει να λέµε µικρά
και κουτοπόνηρα ψεµατάκια πολιτικής υφής. 

Να τα πιάσουµε από την αρχή. Δεν γνωρίζετε ως πολιτευτής
Θεσσαλονίκης και εκλεγµένος Βουλευτής, για τα οδικά έργα, ότι
υπήρχε ώριµη µελέτη για την εξωτερική περιφερειακή της Θεσ-
σαλονίκης µε εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση, βάσει της οποίας
θα µπορούσαµε να αποφύγουµε το αχρείαστο έργο του Flyover,
το οποίο ήταν ένα όνειρο του κ. Μητσοτάκη, όπως αυτά που βλέ-
πει ίσως λόγω υγρασίας στη Θεσσαλονίκη κάθε φορά που επι-
σκέπτεται και αλλάζοντας πλευρό την ώρα που ξεκουράζεται,
είτε καταργεί τον σταθµό του µετρό στη Βενιζέλου και ξεριζώσει
τα αρχαία είτε εφευρίσκει το Flyover και την πληρώνουν οι Θεσ-
σαλονικείς. 

Θέλετε αυτή τη συζήτηση να πάµε να την κάνουµε σε ένα από
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τα φανάρια του Flyover σε ώρα αιχµής στη Θεσσαλονίκη, να
δούµε τι άποψη και τι εντύπωση έχει ο κόσµος; 

Δεύτερο ζήτηµα: Στρατόπεδο «Γκόνου». Μα σοβαρολογείτε
ότι µετά από πεντέµισι χρόνια µας κουνάτε ως έπαθλο συνέπειας
και πολιτικής εντιµότητας το γεγονός ότι προκηρύχθηκε πριν από
λίγες ηµέρες ο διαγωνισµός για ένα έργο το οποίο θα µπορούσε
ήδη να έχει µπει σε διασύνδεση µε το λιµάνι της Θεσσαλονίκης;

Και ένα άλλο µικρό µυστικό. Μήπως ξεχάσατε ότι η εκπρόσω-
πος της «ΕΡΓΟΣΕ» µπροστά σας είπε ότι αυτό που δηµοπρατεί-
ται τώρα για το κέντρο logistic στο στρατόπεδο «Γκόνου», δυ-
στυχώς, δεν προβλέπει τη σύνδεση µε το λιµάνι! Δυστυχώς, δεν
προβλέπει τη σύνδεση µε το λιµάνι.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Το είπε µπροστά σας. Συνδέεται µε

τον δυτικό προαστιακό. Κύριε Σιµόπουλε, σας παραπέµπω στα
Πρακτικά της συνεδρίασης της αρµόδιας επιτροπής. Το είπε ξε-
κάθαρα ότι πρέπει να χρειαστεί άλλη µελέτη, γιατί αυτή που προ-
κηρύχθηκε αφορά στον δυτικό προαστιακό. 

Πάµε τώρα στον σιδηρόδροµο. Το είπα και νωρίτερα, ποιον σι-
δηρόδροµο; Αυτόν που µας συνδέει µε τη Βαλτική και δεν µπορεί
να συνδέσει το λιµάνι της Θεσσαλονίκης µε τα Βαλκάνια ή άλλες
πόλεις της Ελλάδας; Κοιτάξτε, εδώ είναι η κατάχρηση µιας πρα-
κτικής νοµοθέτησης, που την έχετε χρησιµοποιήσει από το 2019
και µέχρι σήµερα. «Φτάνω το πράγµα στο µη περαιτέρω φτάνω,
φτάνω «στον λαιµό του µπουκαλιού», αφήνω τα πράγµατα να
σέρνονται χωρίς να παρεµβαίνω και έρχοµαι κάποια στιγµή στη
Βουλή, ως πολιτικό πλυντήριο της ανικανότητας ή της αναποτε-
λεσµατικότητάς µου, και θέτω το δίληµµα: Ή πρέπει να ψηφί-
σουµε την παράταση ή κινδυνεύει ένα όντως µεγάλο έργο να
σταµατήσει, να καθυστερήσει ή να έχει εµπλοκές». Αυτό είναι πο-
λιτικά έντιµο και ηθικό; Όχι βέβαια, αγαπητοί συνάδελφοι.

Θέλω µία απάντηση επί της ουσίας, γιατί είναι αναγκαία η πεν-
ταετής παράταση και όχι η τριετής, για το όντως εµβληµατικό
έργο της έκτης προβλήτας και όντως για τις αδήριτα µεγάλες
και ουσιαστικές ανάγκες που υπάρχουν για οδική και σιδηροδρο-
µική σύνδεση του λιµανιού.

Και επειδή είστε πραγµατικά αξιέπαινοι ως οι µοναδικοί στον
κόσµο εφευρέτες της χρονοκάψουλας, της χρονοκαθυστέρησης
και του παγώµατος του χρόνου, µε συγχωρείτε πάρα πολύ, πεν-
τέµισι χρόνια που είστε στην εξουσία είναι χρόνια κενά περιεχο-
µένου; Ναι απαντώ, γιατί τα αφαιρείτε συστηµατικά από όλη
αυτή τη διαχρονική και µη υπό την επήρεια µικροκοµµατικών
σκοπιµοτήτων διάρκεια αυτών των έργων.  

Σας ενδιαφέρει το µετρό για το 2015-2019 που από παρατη-
µένο, εγκαταλειµµένο µε κλειστά εργοτάξια από το 2015-2019,
φτάνει σε ένα ποσοστό ολοκλήρωσης 75% και έρχεστε ως φω-
στήρες και µεσσίες και λέτε ότι «εµείς το ολοκληρώσαµε το έργο
το 2024, τον Νοέµβριο ελπίζουµε», για κάτι που ξεκίνησε από το
2007, χρειάστηκε εκατοντάδες εκατοµµύρια αποζηµιώσεων, οι
οποίες είχαν το πολιτικά ύποπτο -για να µην πω κάτι άλλο- στοι-
χείο της αποδοχής του δηµοσίου ότι «εγώ φταίω, αλλά οι κατα-
σκευαστές δεν έχουν καµµία επίπτωση, πληρώνονται µέσω των
αποζηµιώσεων».

Ό,τι κάνετε, χαρακτηριστικό παράδειγµα, αγαπητοί συνάδελ-
φοι της Συµπολίτευσης, που τυχαίνει και οι τρεις σας να είστε
από τη Θεσσαλονίκη σήµερα σε αυτή την Αίθουσα, εξηγήστε µου
σε ποια κοινωνία, σε ποια πολιτεία, σε ποια κυβέρνηση των αρί-
στων, ταιριάζει η πρακτική; «Κοιτάξτε, επειδή πλησιάζουν οι αυ-
τοδιοικητικές εκλογές, περιφερειακές και δηµοτικές του 2023,
ας κάνουµε µια εξάµηνη διακοπή στις εργασίες του Flyover, γιατί
δεν µπορούµε να παίζουµε µε τα νεύρα των Θεσσαλονικέων και
των πολιτών που διασχίζουν την περιφερειακή οδό της Θεσσα-
λονίκης. Έξι µήνες θα κάνουµε την πολιτική «πάπια», θα δώ-
σουµε µερικά εκατοµµύρια ευρώ αποζηµίωση στον κατασκευα-
στή και µόλις τελειώσουν οι εκλογές, το ξαναβάζουµε σε εφαρ-
µογή». Είναι αυτό έντιµη πολιτική στάση; Εµπίπτει µέσα στην πο-
λιτική της αριστείας και της ηθικής; Φαντάζοµαι όχι, χωρίς να
θέλω να αντιπαρατεθώ µαζί σας ούτε να βάλουµε µέσα τα κοµ-
µατικά µας συµπλέγµατα ή ποιος έκανε τι, ποιος δεν έκανε τι. Η
αλήθεια µιλάει από µόνη της.

Επί πεντέµισι χρόνια δεν υπήρξε καµµία παρέµβαση -έρχοµαι

τώρα στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης- για τη βελτίωση των αναγ-
κών και των υποδοµών που είχε υποχρεώσει το δηµόσιο να πα-
ράσχει σε ελεγκτικές διαδικασίες. Τα ίδια κάνατε και µε τη Ρυθ-
µιστική Αρχή Λιµένων. Βρήκατε µια παρελκυστική δικαιολογία ότι
το Συµβούλιο της Επικρατείας έχει την ευθύνη για την επανα-
προκήρυξη της ΜΠΕ.

Μα µε συγχωρείτε πάρα πολύ, ήσασταν απόλυτα καλυµµένοι
από το θεσµικό πλαίσιο που υπήρχε. Να ξαναγίνει, εφόσον το
επέβαλε νόµος δικός σας, που άλλαξε µε νόµο δικό σας. Άλλη
κοινοβουλευτική πρωτοτυπία. Μέχρι σήµερα στα πεντέµισι, έξι
χρόνια θητείας σας, έχετε ψηφίσει και αναιρέσει στο µεγαλύτερο
ποσοστό που το έχει κάνει η κοινοβουλευτική πλειοψηφία από
τη Μεταπολίτευση και µετά. Ψηφίζεται τη Δευτέρα κάτι, Τετάρτη
το ξανασκέφτεστε, Παρασκευή το µετανιώνετε.

Εύχοµαι το µόνο που θα διασωθεί από αυτή την κοινοβουλευ-
τική λαθροχειρία να είναι η πρόταση των έντεκα συναδέλφων
σας. Θέλω να αποκαταστήσω, µε την ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε,
µία παρερµηνεία µίας φράσης που είπα εχθές. Τους θεωρώ γεν-
ναίους έναντι των υπολοίπων. Εξαιρώ την κ. Ευθυµίου για πολύ
χαρακτηριστικές περιπτώσεις της κοινοβουλευτικής δραστηριό-
τητας που ήταν και επί της ουσίας. Λοιπόν, αυτοί οι έντεκα γεν-
ναίοι άνθρωποι, που είπαν στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη: «Σε ό,τι
αφορά στην πρώτη κατοικία τα έχουµε κάνει µαντάρα. Ο κόσµος
χάνει τα σπίτια του. Ο Πτωχευτικός Κώδικας δεν αποδίδει. Κάντε
κάτι». Και ω του θαύµατος, η αργοκινούµενη πάντα υπουργική
µηχανή των απαντήσεων σε αυτές τις ερωτήσεις, λειτούργησε
σε χρόνο ρεκόρ. Ο κ. Χατζηδάκης απάντησε µου φαίνεται σε εί-
κοσι τέσσερις ώρες, µε διάφορες, βέβαια, αλχηµείες και παρελ-
κυστικές προσεγγίσεις, αναγνωρίζοντας το πρόβληµα, για να
σβήσει µια εσωκοµµατική φωτιά. Όµως, ο πυρήνας αυτού που
είπαν οι έντεκα Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας -και τους τι-
µούµε γι’ αυτό. Δεν αθωώνουµε κανέναν για την προηγούµενη
στάση τους, µε τα συνεχώς σηκωµένα χεράκια, ανερµάτιστη και
χωρίς να µπαίνουν στην ουσία.

Κουνήστε το χέρι σας όσο θέλετε, κύριε Σιµόπουλε. Να φρον-
τίσετε να το σηκώνετε µπροστά εκεί που πρέπει. Μία φορά να το
σηκώσετε εκεί που πρέπει.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: …µία φορά το 2015-
2019.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε
Σιµόπουλε, σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Καταλαβαίνω ότι βρίσκεστε σε δύ-
σκολη θέση. Σε πολύ πιο δύσκολη θέση θα βρεθείτε όταν απο-
φασίσετε να έρθετε αντιµέτωποι µε την κοινωνία των πολιτών στη
Θεσσαλονίκη. Τα δεντράκια τα έρηµα ακόµα κόβονται στο Fly-
over και τα αφήνουν στην άκρη του δρόµου. Μπορείτε να τα
δείτε από τον περιφερειακό. Αλλά εσείς λέτε ότι δεν τρέχει τί-
ποτα.

Καλό είναι όταν πηγαίνετε και επισκέπτεστε αυτά τα µέρη, να
απαρνείστε την κοµµατική ιδιότητα -όπως το κάνουµε όλοι- και
να το δείτε σαν απλοί καθηµερινοί άνθρωποι.

Έλεγα, λοιπόν, ότι και στην περίπτωση του λιµανιού έθεσα και
πριν το ερώτηµα: Γιατί πέντε χρόνια παράταση και όχι τρία, εφό-
σον µπορούν µέχρι το 2027-2028 να ολοκληρωθούν; Γιατί πάει
µέχρι το 2031; Εξηγήστε µας γιατί. Δώστε µας µία πειστική απάν-
τηση για ποιον λόγο πρέπει να συµβαίνει αυτό.

Για ποιον λόγο από το 2020 και µετά -τα διαβάζω πολύ γρή-
γορα: Καταργήσαµε την Ανεξάρτητη Ρυθµιστική Αρχή Λιµένων;
Τη µετατρέψατε σε ένα γνωµοδοτικό όργανο. Δεν έχετε καταλά-
βει σε αυτή τη χώρα, µετά από σοβαρά, σοβαρότατα, επώδυνα
εγκληµατικά γεγονότα που στιγµάτισαν τη δηµόσια σφαίρα και
τον δηµόσιο βίο, µετά από τα Τέµπη, µετά από τα ατυχήµατα στις
ακτοπλοϊκές συγκοινωνίες, µετά από την εικόνα αποδιοργάνω-
σης των ελληνικών αεροδροµίων σε ό,τι αφορά στην υποστήριξη
των υπηρεσιών εδάφους, δεν ξέρω αν είστε και εσείς επιβάτες
των πτήσεων που περιµένουµε… Εγώ και ο Σωκράτης, επειδή εί-
µαστε ΣΥΡΙΖΑ το βλέπουµε -εσείς µάλλον, προφανώς επειδή
είστε Νέα Δηµοκρατία, δεν το βλέπετε- που περιµένουµε µία ώρα
στο αεροπλάνο, για να έρθει µια σκάλα για να κατέβεις.

Όλα αυτά σας έχουν δώσει την απόλυτη βεβαιότητα ότι δεν
µπορεί να λειτουργήσει αυτή η χώρα χωρίς όχι φαύλο, όχι διε-
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φθαρµένο, όπως συνηθίσατε εσείς, όχι συναλλασσόµενο µε κάθε
εξουσία, αλλά έναν δηµόσιο ελεγκτικό µηχανισµό αξιόπιστο, λει-
τουργικό και αποτελεσµατικό, όχι µπαµπούλα της επιχειρηµατι-
κότητας, αλλά ελεγκτή για την απόδοση δικαίου και την εφαρ-
µογή κανόνων. Ε, αυτό είναι πλέον το στοιχείο που έχετε δυσα-
νεξία. 

Είπατε για τον θεσµό του ανεξάρτητου µηχανικού.
Κύριε Σιµόπουλε, επειδή είστε και τεχνικός, πώς θα σας φαι-

νόταν, αν ο ανεξάρτητος µηχανικός που θα ελέγξει την υλοποί-
ηση των όσων προβλέπονται σε µια µελέτη είναι ταυτόχρονα ερ-
γαζόµενος και του αναδόχου; Πώς θα σας φανεί αυτό; Ή µήπως
θα είναι εξαρτώµενος από µια αυτοδιοικητική αρχή, την Περιφέ-
ρεια Κεντρικής Μακεδονίας, όπου εσείς κοµπορρηµονούσατε ότι
όλη η Ελλάδα είναι µπλε; Πείτε µου αν αυτό είναι δείγµα διαφά-
νειας, να αναθέσουµε τον έλεγχο σε έναν ανεξάρτητο µηχανικό,
ο οποίος θα είναι ενταγµένος σε µια αναπτυξιακή εταιρεία που
λειτουργεί µε άλλο θεσµικό πλαίσιο από αυτό που λειτουργούν
οι δήµοι και οι περιφέρειες -πρώτος και δεύτερος βαθµός αυτο-
διοίκησης- και αυτός, ενώ θα είναι στην ουσία µισθοδοτούµενος
του αναδόχου, θα κρίνει και την τήρηση των όσων προβλέπονται
στις µελέτες.

Έχω πολλά να πω, επειδή λέτε ότι η Θεσσαλονίκη αλλάζει.
Ναι, αλλάζει, αλλά προς το χειρότερο. Αλλάζει προς το χειρό-
τερο!

Και να σας πω και ορισµένα στοιχεία τα οποία δεν θέλετε να
τα βάλετε στην πολιτική σας φαρέτρα και στη συζήτησή σας. Αλ-
λάζει και σε πολύ σηµαντικές δηµόσιες υποδοµές.

Μόλις πρόσφατα -επειδή βλέπω ότι µπήκε και η κ. Νοτοπού-
λου- η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ κατάφερε να συµβά-
λει στην αποτροπή ενός παιδαγωγικού εγκλήµατος, που ήταν η
µεταφορά των δεκαοκτώ µαθητών -επειδή είναι και γειτονιά σας
και γειτονιά µου, κύριε Κούβελα- που ήθελαν να ακολουθήσουν
θεωρητική κατεύθυνση, ήθελαν να γίνουν δικηγόροι για παρά-
δειγµα, όπως εσείς.

Το σύστηµα της επικοινωνίας που ήθελε να παρουσιάσει ότι
οι δέκα χιλιάδες προσλήψεις έχουν κλείσει όλα τα κενά στην εκ-
παίδευση, αποδείχθηκε ότι στο 2ο ΓΕΛ της Ικτίνου δεκαοκτώ παι-
διά έπρεπε να πάνε τριάντα λεπτά µακρύτερα στο σχολείο τους,
γιατί δεν υπήρχαν καθηγητές θεωρητικής κατεύθυνσης. Και προ-
σέξτε, µετά από πέντε χρόνια στο ίδιο σχολικό περιβάλλον -
φέρτε τον εαυτό σας στη θέση τους-, στην πιο κρίσιµη στιγµή
της εφηβείας τους και της µάχης τους για το πανεπιστήµιο, τους
λέτε: Θα πάτε σε άλλο σχολείο. Εάν θέλετε θεωρητική κατεύ-
θυνση, δεν µπορείτε να φοιτήσετε στο σχολείο που ζήσατε τα
προηγούµενα πέντε χρόνια. Θα πάτε πάνω από την Αγίου Δηµη-
τρίου, γιατί εγώ θέλω να εµφανίσω στη δηµοσιότητα ότι δεν έχω
κενά, καταργώντας τη θεωρητική κατεύθυνση. Αυτά συµβαίνουν
στη Θεσσαλονίκη.

Και επίσης, αυτό συµβαίνει και µε το ειδικό σχολείο -πάλι ανα-
φέροµαι στην Κατερίνα Νοτοπούλου- της Θέρµης-Πυλαίας, που
είναι δείγµα αναλγησίας και προχειρότητας τα τελευταία χρόνια
που έχετε την ευθύνη.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Να παίρνατε για να µην
έχει…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ποιο, Τάσο; Δέχοµαι παραγγελίες!
Δεν άκουσα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην κάνετε διάλογο!
Αφήστε τον οµιλητή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Και πόσα ακόµα θα συναντήσετε, αν
πραγµατικά βιώσετε τις αγωνίες αυτής της πόλης!

Το τι θα γίνει µε το νοµοσχέδιο θα το δούµε στο τέλος. Σαφέ-
στατα, δεν µπορούµε να είµαστε υπέρ µιας αναιτιολόγητης από-
φαση παράτασης. Μέσα από όσα στοιχεία έχετε προσκοµίσει
ένα µόνο προκύπτει, ότι δεν τα καταφέρνετε. Δεν κάνετε γι’ αυτή
τη δουλειά και προσφεύγετε, συνεχώς, στον εκβιασµό της κοι-
νοβουλευτικής σύνθεσης αυτού του Κοινοβουλίου. Αν θέλετε να
το κάνετε µόνοι σας, θα πάµε πάλι στη στατιστική αποτύπωση,
ότι είστε η µόνη Κυβέρνηση που έχει τόσο µεγάλο βαθµό ψηφι-
σθέντων νοµοσχεδίων µόνο από την απόλυτα υπάκουη της πλει-
οψηφία της, µε εξαιρέσεις την περίπτωση των έντεκα -για να σας
πιστώσω κάτι, κλείνοντας- και τη δική σας πρόταση.

Μιλάµε για την ακρίβεια και τις τράπεζες και κλείνω, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Σιµόπουλε, πόσες φορές έχετε καταθέσει την πρόταση
για άµεση αύξηση του ακατάσχετου των λογαριασµών των πολι-
τών και ακατάσχετο επιχειρηµατικό λογαριασµό για την αγορά
και σας είπαµε «µπράβο»; Πού είναι αυτή η Κυβέρνηση των «αρί-
στων» να το ακούσει; Το καταθέτει...

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Να µη γίνει το λιµάνι;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Να µη γίνει το λιµάνι;
Αυτό είναι το εκβιαστικό δίληµµα, κύριε Κούβελα, που σας κα-

θιστά αναξιόπιστους. Φτάνετε πάντα στο παρά ένα και τις ευθύ-
νες σας θέλετε να τις αναλάβουν οι άλλες πτέρυγες.

Όµως, δεν θέλω να δώσετε χείρα βοηθείας στον κ. Σιµόπου-
λο…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εσείς ευθύνεστε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, πα-

ρακαλώ!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Σιµόπουλε, πόσο καιρό λέτε

για τον ακατάσχετο λογαριασµό; Σας άκουσε κανένας; Σας ά-
κουσε; «Θα γίνει...». Σας ευχαριστώ που ακολουθείτε την ιστο-
ρική συνέπεια του «θα» σε αυτή τη διακυβέρνηση. Δεν κάνετε γι’
αυτή τη δουλειά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ πολύ.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Σιµόπουλε, σας

παρακαλώ, καθίστε. Δεν έχετε κανένα δικαίωµα να µιλήσετε.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν υπάρχει προσω-

πικό. Εγώ παρακολουθώ.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν υπάρχει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ακούω. Το να πει κάτι

που είπατε και να το αιτιολογεί διαφορετικά δεν είναι προσωπικό.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, αλλά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ως προς το προσω-

πικό, θα σας παρακαλέσω να διαβάσετε το σχετικό.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,

πρέπει να µε αφήσετε να πω για ποιον λόγο είναι προσωπικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν έχετε τον

λόγο.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Να πω για ποιον

λόγο είναι προσωπικό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλεί-

σει…
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Διαστρεβλώνει αυτό

που λέω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ! Εγώ µόνο

έχω το δικαίωµα να σας δώσω τον λόγο να εξηγήσετε. Επειδή,
όµως, ακούω και παρακολουθώ, δεν υπάρχει κανένα προσωπικό
και δεν σας δίνω τον λόγο.

Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής
οµιλητών.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Σταύρος Μιχαηλίδης.

Θα ήθελα να παρακαλέσω όλους τους συναδέλφους να δια-
βάσουν καλά το άρθρο 68. Να το διαβάσουν πολύ καλά, γιατί και
ο Πρόεδρος κάτι κάνει εδώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Σωστό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δίνει τον λόγο µόνο,

αν υπάρχει κάτι που και ο ίδιος το διαπιστώνει, για να εξηγήσει.
Τώρα δεν υπάρχει θέµα. Η αναφορά στο όνοµά µου δεν είναι
προσωπικό θέµα. Προσωπικό θέµα περιγράφει ο Κανονισµός
αναλυτικά τι είναι. Και ήθελα όλους να σας παρακαλέσω, γιατί
το να λέµε το όνοµά µας δεν είναι προσωπικό και θα το πούµε.

Λοιπόν, κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο. Συγγνώµη, γιατί σας
κρατώ όρθιο επί του Βήµατος, αλλά δεν πειράζει. Σας βλέπουν
στην περιφέρειά σας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν πειράζει, κύριε Πρόεδρε. Σας συγχωρώ! Να το δείξετε και

στην ανοχή για πέντε λεπτά παραπάνω!
Καλείται σήµερα το Σώµα να κυρώσει την από 24 Μαΐου 2024
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συµφωνία τροποποίησης της από 2 Φεβρουαρίου 2018 σύµβα-
σης παραχώρησης αναφορικά µε τη χρήση και την εκµετάλλευση
ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοιχείων εντός του λιµένος
Θεσσαλονίκης, µεταξύ του ελληνικού δηµοσίου και της Οργανι-
σµός Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε., της οποίας η αναγκαιότητα,
όπως έχει περιγραφεί από το Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής, έγκειται στην εφαρµογή του ν.4938/2022 και πιο
συγκεκριµένα, στο άρθρο 156, κατόπιν απόφασης του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, την 547/2022.

Και αναφέροµαι σε αυτή την απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας, διότι στο σκεπτικό της βασίστηκε όλο το οικοδό-
µηµα της τροποποίησης για άλλη µια φορά της συµβάσεως που
έχουµε σήµερα µπροστά µας, σε ένα πλαίσιο που περιλαµβάνει
ειληµµένες αποφάσεις για την τροποποίηση του κοµβικού για τη
χώρα µας λιµανιού της Θεσσαλονίκης.

Προφασίζονται, λοιπόν, την 547/2022 απόφαση για να δικαιο-
λογηθεί ή αιτιολογηθεί η πρωτοβουλία τους.

Πόσο παράλογο είναι να σταθούµε απέναντι, ως ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής σε αυτή την τρίτη τροποποίηση του νόµου που κύ-
ρωσε τη σύµβαση µεταξύ δηµοσίου και ΟΛΘ;

Δεδοµένου, λοιπόν, ότι το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής έχει σαφή
θέση για τη διαχείριση των λιµενικών µας υποδοµών και η πολι-
τική µας έχει γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον και µόνο την προ-
στασία των εργασιακών δικαιωµάτων, την αναπτυξιακή πορεία
της χώρας και τις υποχρεώσεις που έχει αναλάβει σε ευρωπαϊκό
επίπεδο, δεν θα µπορούσαµε παρά να αναδείξουµε τον προβλη-
µατισµό µας.

Ο προβληµατισµός µας εδράζεται σε ενδελεχή µελέτη των δε-
δοµένων της ιστορίας παραχώρησης του λιµένα Θεσσαλονίκης,
της στάσης του ΠΑΣΟΚ σε κάθε νοµοθετικό βήµα που αφορούσε
στην παραχώρηση, καθώς και σε στέρεα επιχειρήµατα για τις
λάθος κινήσεις που οδήγησαν στην υπό εξέταση τροποποίηση
της σύµβασης παραχώρησης. 

Το ιστορικό της παραχώρησης του λιµένα Θεσσαλονίκης είναι
σηµαντικό να το αναφέρουµε, ώστε να κατανοήσουµε σε βάθος
το υπό εξέταση νοµοσχέδιο. 

Υπενθυµίζω, λοιπόν, ότι το 2001 υπογράφηκε η σύµβαση πα-
ραχώρησης του ελληνικού δηµοσίου προς τον Οργανισµό Λιµέ-
νος Θεσσαλονίκης για σαράντα χρόνια. Ήταν τότε που η
Κυβέρνηση τα πολύ µεγάλα λιµάνια διεθνούς σηµασίας τα πα-
ραχωρούσε στις τότε νεοϊδρυόµενες ανώνυµες εταιρείες. Το
2009 τροποποιεί αυτή τη σύµβαση. Το 2011 το ΤΑΙΠΕΔ µέσα
στην κρίση αποκτά το 74,27% του Οργανισµού Λιµένος Θεσσα-
λονίκης. Ήταν τότε που τα παραχωρούσαµε όλα. Το 2014 το δι-
οικητικό συµβούλιο του ΤΑΙΠΕΔ πουλά το 67% των µετοχών του
Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης στη «South Europe Gateway
Thessaloniki». Το 2018 κυρώνεται αυτή η σύµβαση και το 2022
και 2023, δηλαδή σε λίγους µήνες, έχουµε δύο τροποποιήσεις. 

Πραγµατικά δικαιώνεται πολύ γρήγορα η θέση του ΠΑΣΟΚ -
Κίνηµα Αλλαγής ότι η Κυβέρνηση σε αυτόν τον τοµέα δεν έχει
εθνική στρατηγική λιµενικής πολιτικής. 

Έχουµε, λοιπόν, µπροστά µας αυτό το ιστορικό τροποποι-
ήσεων και δεδοµένης της απόφασης 547 που ανέφερα, για την
οποία πρέπει να σηµειωθεί ότι εκδικάστηκε το θέµα µιας ένστα-
σης που αφορούσε στο λιµάνι του Πειραιά και βγήκε απόφαση
το 2021 και επειδή άργησε να καθαρογραφεί, δηµοσιεύτηκε το
2022. Ο ν.4938 που επιβάλλει την έκδοση προεδρικού διατάγµα-
τος για την έγκριση του master plan και µελέτης περιβαλλοντικών
επιπτώσεων υιοθετήθηκε το 2022, αργότερα από την έκδοση της
απόφασης του Σ.τ.Ε.. 

Το πρώτο, λοιπόν, ερώτηµα που προκύπτει είναι γιατί η σύµ-
βαση η σηµερινή που συζητάµε δεν έχει έρθει νωρίτερα, έστω κι
έναν χρόνο πριν, ιδιαίτερα όταν έχουν προηγηθεί δύο τροποποι-
ήσεις, µία το 2022 και µία το 2023; Τι σας εµπόδισε και δεν το
φέρατε; Γιατί δεν µας παρουσιάζετε ακριβώς τι γίνεται αυτή τη
στιγµή στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης σε επιχειρησιακό επίπεδο;
Ποια εµπόδια θέτει ο παραχωρησιούχος; Έχει την απαιτούµενη
ρευστότητα να προβεί σε επενδύσεις ή η µια πλευρά καλύπτει
την άλλη και η Κυβέρνηση την ανικανότητα να υλοποιήσει τις
συµβατικές της υποχρεώσεις αναφορικά µε την επέκταση του σι-
δηροδροµικού δικτύου προς το λιµάνι ή τη σύνδεση οδικά µε την

ΠΑΘΕ και την Εγνατία και έρχεται ο επενδυτής τώρα να καλύψει
τις αδυναµίες του πάνω στην κυβερνητική ανικανότητα; Ποιος
είχε έξι χρόνια την αρµοδιότητα να παρακολουθεί την πορεία της
εξέλιξης του έργου και σε τι ενέργειες προέβη για την έγκαιρη
αντιµετώπιση των εµποδίων που οδήγησαν στο σηµερινό αδιέ-
ξοδο; Το ΤΑΙΠΕΔ πλέον, το Υπερταµείο ή το Υπουργείο Ναυτι-
λίας ή άλλες αρχές; 

ΡΑΛ δεν υπάρχει. Γιατί δεν υπάρχει; Μήπως εντάσσεται η κα-
τάργησή της ουσιαστικά για τη διευκόλυνση τέτοιων µεθοδεύ-
σεων; Όποιος έχει στοιχειώδη γνώση παρακολούθησης έργων
γνωρίζει καλά ότι σε περιπτώσεις παρεκκλίσεων και σχετικών µε-
λετών εκτίµησης ρίσκου οι ανάδοχοι µπαίνουν σε καθεστώς
τύπου στενής επιτήρησης πριν φτάσει η κατάσταση σε ρήτρες
και αθέτηση των συµβατικών υποχρεώσεων. Ποιος φορέας είχε
τη συγκεκριµένη αρµοδιότητα και σε τι ενέργειες προέβη κατά
τη διάρκεια έξι ετών; Κατ’ επέκταση, ποιος φορέας έχει εγκρίνει
τις παρακάτω προβλέψεις, ώστε να µας απαντήσει και στα σχε-
τικά ερωτήµατα;

Στο κεφάλαιο Α’ του νοµοσχεδίου αναφέρεται: «Η αλλαγή
αυτή -εννοείται η απόφαση του Σ.τ.Ε.- επιβάλλει την παροχή πεν-
ταετούς παράτασης των υποχρεώσεων του επενδυτή, ώστε να
υπάρχει επαρκής χρόνος υλοποίησης των έργων αφότου αυτά
εγκριθούν». Κοµβικής σηµασίας, λοιπόν, είναι να καθοριστεί επα-
κριβώς η χρονική στιγµή που ενεργοποιείται η παράταση των
υποχρεώσεων. Το «αφού αυτά εγκριθούν» παραπέµπει στην ηµε-
ροµηνία έκδοσης προεδρικού διατάγµατος και πότε καθορίζεται
και πώς καθορίζεται πότε αυτό χρονικά θα εκδοθεί;  

Εδώ είµαστε να δούµε πότε και αν και πώς θα κυλήσει αυτή η
πενταετής παράταση που δίνεται. Το µόνο σίγουρο είναι ότι αν
δεν λάβει η Κυβέρνηση σοβαρά και δεν ενσκήψει σωστά πάνω
στο θέµα των λιµανιών, οι παρατάσεις που δίνονται δεν θα είναι
ούτε αυτές αρκετές για την υλοποίηση των συµβατικών υποχρε-
ώσεων µε σοβαρό αντίκτυπο σε όλους τους εµπλεκόµενους.

Στο κεφάλαιο Β’ αναφέρεται, επίσης, ότι όλες οι τροποποι-
ήσεις των εγκεκριµένων οριστικών µελετών των υποχρεώσεων
επί των υποχρεωτικών επενδύσεων κατά τη διάρκεια του κατα-
σκευαστικού έργου λαµβάνουν την έγκριση του ανεξάρτητου µη-
χανικού, καταγράφονται στη λίστα τροποποιήσεων εγκεκριµένης
οριστικής µελέτης όπου συντάσσεται από κοινού και συνυπογρά-
φεται από την ΟΛΘ Α.Ε. και τον ανεξάρτητο µηχανικό πριν από
την διενέργεια της προσωρινής παραλαβής του έργου και διαβι-
βάζονται για ενηµέρωση στη διεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών της
Περιφέρειας της Κεντρικής Μακεδονίας µετά το τέλος της προ-
σωρινής παραλαβής του έργου. 

Γιατί, λοιπόν, η διεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών της Περιφέ-
ρειας Κεντρικής Μακεδονίας λαµβάνει τις τροποποιήσεις των εγ-
κεκριµένων οριστικών µελετών των υποχρεωτικών επενδύσεων;
Μόνο για ενηµέρωση; Πού πάνε οι όποιες προϋποθέσεις της
στρατηγικής µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων βάσει της
αναγκαιότητας των οποίων προέκυψε και η 547 απόφαση του
Σ.τ.Ε.; 

Επιβάλλεται, λοιπόν, να τονίσουµε ότι από τα µέχρι σήµερα
δεδοµένα για την πορεία υλοποίησης της συγκεκριµένης σύµβα-
σης ότι δεν θα τηρηθεί και το νέο χρονοδιάγραµµα µέσα σε αυτό
το χρονικό διάστηµα για τους στόχους που έχουν τεθεί. 

Επιπρόσθετα, αναφέρεται στο κεφάλαιο Β’: «Για τον λόγο
αυτό υιοθετείται η ευέλικτη διαδικασία τροποποιήσεων οριστικών
µελετών που εφαρµόζονται στην περίπτωση του λιµένος Πει-
ραιώς, σύµφωνα µε το άρθρο 9 του ν.4404/2016». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την τροποποίηση δίνουµε τη
δυνατότητα fast track διαδικασιών στον συγκεκριµένο ανάδοχο.
Το ερώτηµα που προκύπτει είναι και έχοντας υπ’ όψιν τη διασφά-
λιση υγιούς ανταγωνισµού µεταξύ των λιµένων γιατί δεν υιοθε-
τείτε τις ίδιες διαδικασίες που βοηθούν όλο το καθεστώς του
λιµενικού συστήµατος, αλλά το υιοθετείτε µόνο για τον Οργανι-
σµό Λιµένος Θεσσαλονίκης; Πού είναι η εθνική πολιτική για την
ανάπτυξη και εκσυγχρονισµό των λιµανιών, η οποία θα είναι και
απόρροια ενός εθνικού διαλόγου και διαβούλευσης, όπως από
δεκαετίες το ζητάµε εµείς ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής;

Ερωτήµατα, επίσης, προκύπτουν και για προβλέψεις νόµου
που εσείς οι ίδιοι νοµοθετήσατε, ενώ ήταν γνωστό ότι είχε ληφθεί
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η προαναφερόµενη απόφαση του Σ.τ.Ε. και πιο συγκεκριµένα
αναφέροµαι στην τροπολογία που φέρατε στον ν.4938/2022 στο
άρθρο 5 µε τίτλο: «Ρύθµιση θεµάτων σχεδιασµού και ανάπτυξης
λιµένων», όπου προβλέπεται -αναφέρω ακριβώς τι αναφέρει
αυτή η τροπολογία που φέρατε το 2022-: «Η διαδικασία της πε-
ρίπτωσης α’…» -εννοεί η έκδοση προεδρικού διατάγµατος- «…
εφαρµόζεται και για κάθε αναθεώρηση ή ουσιώδη τροποποίηση
των αναπτυξιακών προγραµµάτων και των µελετών διαχείρισης
λιµένων master plan των λιµένων διεθνούς ενδιαφέροντος ή εθνι-
κής σηµασίας.

Κατ’ εξαίρεση, µε κοινές αποφάσεις των Υπουργών Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
ύστερα από γνωµοδότηση της ΕΣΑΛ, µπορεί να επέρχονται µε-
µονωµένες και µη ουσιώδεις τροποποιήσεις σε αναπτυξιακά προ-
γράµµατα και τις µελέτες διαχείρισης λιµένα master plan και των
πιο πάνω λιµένων. Για τις τροποποιήσεις αυτές δεν απαιτείται να
ακολουθηθεί η διαδικασία της στρατηγικής περιβαλλοντικής εκτί-
µησης, εφόσον κατά τον ίδιο διενεργούµενο περιβαλλοντικό
έλεγχο διαπιστωθεί ότι δεν επιφέρουν σηµαντικές επιπτώσεις
στο περιβάλλον.». 

Γιατί δεν επιλέξατε αυτή τη διαδικασία και µπαίνουµε σήµερα
σε όλες αυτές τις περιπέτειες ως αφορµή για να δοθούν αυτές
οι υπερβολικές παρατάσεις;

Κύριοι της Κυβέρνησης, από όλα αυτά που συµβαίνουν και θα
συνεχίσουν να συµβαίνουν από τις καθυστερήσεις στην ολοκλή-
ρωση των έργων στο δεύτερο µεγαλύτερο λιµάνι της χώρας
τόσο ιδιαίτερης και σπουδαίας γεωπολιτικής σηµασίας, δεν µας
λέτε τι κόστος, γενικότερο κόστος, προκύπτει για το δηµόσιο
συµφέρον. Το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους για τις τροποποι-
ήσεις, τις παρατάσεις, του Κεφαλαίου Α’, όσον αφορά στις οικο-
νοµικές επιπτώσεις αναφέρει: «Προκαλείται ενδεχόµενη µείωση
εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού τόσο από το αντάλλαγµα
παραχώρησης της ΟΛΘ προς το ελληνικό δηµόσιο όσο και από
το µέρισµα που εισπράττει το δηµόσιο ως µέτοχος της ΟΛΘ». 

Είµαστε της λογικής, κύριε Υπουργέ, να επιταχύνονται οι δια-
δικασίες στα κρίσιµα για το εθνικό συµφέρον έργα και για την
ανάπτυξη -το έχουµε αποδείξει και κοινοβουλευτικά-, αλλά µε
διαφάνεια µε σοβαρότητα και την κατάλληλη στιγµή, όχι στο «και
πέντε». Τι σας εµπόδισε; Τι προσκόµµατα δηµιουργεί ο επενδυ-
τής; Ποια είναι τα πορίσµατα της παρακολούθησης του έργου,
αν υπάρχει τέτοια επιτροπή;

Είναι ολοφάνερο ότι δεν υπάρχει φορέας παρακολούθησης
και ελέγχου των συµβάσεων εκποίησης των λιµανιών. Σε κάθε τέ-
τοια συζήτηση σε αυτή την Αίθουσα, το ΠΑΣΟΚ υπερτονίζει την
επιτακτική ανάγκη διαχωρισµού των αξόνων παραχώρηση και εκ-
µετάλλευση των λιµενικών υποδοµών από τη δηµόσια αρχή λι-
µένος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Για άλλη µια φορά δικαιώνεται αυτή η πολιτική που προτεί-

νουµε. Στη συγκεκριµένη περίπτωση είναι ολοφάνερο ότι ο επεν-
δυτής ταυτίζεται µε τις αρµοδιότητες που έπρεπε να εξασφα-
λίζονται σε µια δηµόσια αρχή λιµένος. Κανένας έλεγχος, και εδώ
«πάµε κι όπου βγει». 

Μετά από επτά χρόνια διαχείρισης του λιµανιού ούτε τα ελά-
χιστα επίπεδα διαχείρισης φορτίου δεν επιτεύχθηκαν. Για να γίνει
πιο κατανοητό, αν και πέρασαν έξι χρόνια, προβλέπεται µετά από
άλλα πέντε να φτάσουν τα ποσά διακίνησης φορτίων στα τρία
εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες τόνους τον χρόνο. Και δεν ανα-
φερόµαστε µόνο σε φορτία που εισάγει η χώρα µας ή οι χώρες
των Βαλκανίων, αλλά είναι και αυτά τα οποία εξάγονται από εµάς
και από χώρες των Βαλκανίων, δηλαδή είναι µισό βαπόρι την
εβδοµάδα. Μισό βαπόρι την εβδοµάδα!

Στη δεύτερη φάση που θα πάει στα τέσσερα εκατοµµύρια τό-
νους, δηλαδή 0,75 βαπόρια την εβδοµάδα, θα πάρει άλλα τέσ-
σερα χρόνια και θα φτάσουµε στο µισό του αιώνα για να λέµε
για πέντε εκατοµµύρια τόνους, δηλαδή ένα καράβι την εβδο-
µάδα. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, αυτά δεν είναι πολιτική
στρατηγικής ανάπτυξης λιµανιών. Δεν προασπίζεται έτσι το δη-

µόσιο συµφέρον και πραγµατικά αν όλα αυτά έγιναν, αν µας πά-
ρουν τριάντα χρόνια για να εξυπηρετούµε στο λιµάνι, το µεγα-
λύτερο λιµάνι των Βαλκανίων, ένα καράβι την εβδοµάδα, αλλάξτε
σκέψεις ή δείτε τι άλλο µπορούµε να κάνουµε ώστε αυτό το λι-
µάνι πράγµατι να πάει µπροστά. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, για την ανύπαρκτη
εθνική λιµενική πολιτική της χώρας, για το γεγονός που δεν εξυ-
πηρετείται σε καµµία περίπτωση το εθνικό συµφέρον, για το γε-
γονός ότι κανένας δεν έχει καταλάβει σε αυτή την Αίθουσα τα
τελευταία χρόνια µε τις αλλεπάλληλες εκποιήσεις των λιµανιών
και ανεξάρτητα και ασύνδετα µεταξύ τους, χωρίς να εδράζονται
σε κάποια εθνική πολιτική, σε ευρωπαϊκή πολιτική, εµείς δεν µπο-
ρούµε να συναινέσουµε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού

Κόµµατος Ελλάδας κ. Γιάννης Δελής. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Τελικά, κυρίες και κύριοι, και αφού πρώτα πέρασαν από τα σα-

ράντα κύµατα των αγώνων των εργαζοµένων της πόλης οι επί-
µονες προσπάθειες των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ να ιδιωτικοποιήσουν το λιµάνι, τελεσφόρησαν το
2018, αφού ήταν τότε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που µε τον ν.
4522 παραχώρησε σε ιδιωτικό επιχειρηµατικό σχήµα το λιµάνι
της Θεσσαλονίκης µέχρι το 2051, έναντι 200 και κάτι εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. 

Στη συνέχεια το 2022 η σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, µε την πρώτη τροποποίηση αυτής της σύµβασης,
έδωσε την πρώτη παράταση –µε τη σηµερινή τροποποίηση χο-
ρηγείται η δεύτερη παράταση- στα έργα ανακαίνισης του εµβλη-
µατικού κτηρίου του παλιού τελωνείου στο λιµάνι. Το 2023
τροποποίησε για δεύτερη φορά την αρχική σύµβαση παραχώρη-
σης στο σηµείο εκείνο που αφορά ειδικά στους χώρους και τις
υποδοµές του προβλήτα 1. Και σήµερα –κάθε χρόνο και µια τρο-
ποποίηση, δηλαδή- η Νέα Δηµοκρατία φέρνει την τρίτη µέσα σε
τρία χρόνια τροποποίηση της αρχικής σύµβασης του 2018, προ-
κειµένου να δώσει µια πενταετή χρονική παράταση, διευκολυν-
τική του παραχωρησιούχου εταιρικού σχήµατος, που έχει στα
χέρια του, βέβαια, το λιµάνι της Θεσσαλονίκης, προκειµένου
αυτό να ανταποκριθεί στις επενδυτικές του υποχρεώσεις, τις
οποίες και είχε αναλάβει µε την αρχική σύµβαση. 

Κατ’ αρχάς, εδώ θα πρέπει όλοι όσοι διαφηµίζατε και διαφη-
µίζετε τις γρήγορες τάχα ταχύτητες της λεγόµενης ιδιωτικής
πρωτοβουλίας να µας εξηγήσετε τι απέγιναν άραγε αυτές οι τα-
χύτητες στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης και αρχίσατε και δίνετε πα-
ρατάσεις τη µια µετά την άλλη. Μπορεί, βέβαια, η εταιρεία που
πήρε το λιµάνι της Θεσσαλονίκης να µη βιάζεται και πολύ, για να
υλοποιήσει τις επενδυτικές της δεσµεύσεις που ανέλαβε µε τη
σύµβαση, τα κέρδη της όµως αυξάνονται ταχύτατα. 

Ο Πρόεδρος του διοικητικού συµβουλίου του ΟΛΘ προχθές
στην επιτροπή της Βουλής έκανε λόγο για χρονιά-ορόσηµο το
2023, καθώς αυξήθηκε όπως µας είπε κατά 47% ο κύκλος εργα-
σιών, άρα και τα κέρδη του οµίλου που έχει τον Οργανισµό Λι-
µένα Θεσσαλονίκης. Ο δε εκπρόσωπος του ΤΑΙΠΕΔ, το οποίο
κατέχει το 7% και κάτι των µετοχών του ιδιωτικοποιηµένου Ορ-
γανισµού Λιµένα Θεσσαλονίκης, διαβεβαίωσε για την απολύτως
ικανοποιητική λειτουργία της σύµβασης και για τα εξαιρετικά,
όπως είπε, οικονοµικά της αποτελέσµατα. 

Δεν είχαµε καµµία αµφιβολία γι’ αυτό, καθώς αποδεικνύεται
από την πρώτη στιγµή ότι τόσο η αρχική σύµβαση όσο και οι επό-
µενες τροποποιήσεις της υπαγορεύονται και υπηρετούν τα µε-
γάλα επιχειρηµατικά συµφέροντα που δραστηριοποιούνται στο
λιµάνι της Θεσσαλονίκης και ουδεµία, βεβαίως, σχέση έχουν µε
τις ανάγκες του λαού, τις οποίες στην ουσία υπονοµεύουν. 

Αυτός είναι και ο λόγος, κυρίες και κύριοι, φυσικά, της κατα-
ψήφισης αυτών των συµβάσεων στη Βουλή από το ΚΚΕ καθαρά
και ξάστερα, την ίδια ώρα που όλες οι υπόλοιπες πολιτικές δυ-
νάµεις της αστικής αντιπολίτευσης εδώ θολώνουν τα νερά, τα
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µασάνε και διαρκώς επιφυλάσσονται µέχρι και σήµερα στην Ολο-
µέλεια για τη στάση τους –επιφυλάσσονται ακόµη και τώρα-,
καθώς βλέπετε η καπιταλιστική ανάπτυξη και τα κέρδη των οµί-
λων είναι για όλους σας το ιερό σας δισκοπότηρο. Για όλους
σας, πλην ΚΚΕ. 

Μάλιστα, η Κυβέρνηση παίρνει την πάσα από τη ρηχή κριτική
του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ και των υπολοίπων και ανταπαντά µε
νόηµα ότι οι παρατάσεις –λέει- που τώρα δίνονται προβλέπονταν
από την αρχική σύµβαση που υπέγραψε ο ΣΥΡΙΖΑ. Και λέµε ρηχή
την κριτική του ΣΥΡΙΖΑ, που θεωρεί, βέβαια, ανεκτή -όπως δή-
λωσε- την παράταση, όπως και του ΠΑΣΟΚ, της Ελληνικής Λύσης
και λίγο πολύ των υπολοίπων, γιατί αυτή η κριτική τελικά αθωώ-
νει, βγάζει λάδι τον επιχειρηµατικό όµιλο του Οργανισµού Λιµένα
Θεσσαλονίκης για τη µη τήρηση των συµβατικών του υποχρεώ-
σεων. Αυτό γίνεται στο τέλος. 

Πώς, όµως, αιτιολογείται η παράταση που ζήτησε και αµέσως
πήρε, βέβαια, ο παραχωρησιούχος επιχειρηµατικός όµιλος του
λιµανιού της Θεσσαλονίκης; Πρώτα-πρώτα µε το ότι παράταση -
λέει- ζήτησε και πήρε και η «COSCO» στον Πειραιά δεκαετή µά-
λιστα, οπότε γιατί όχι και µια πενταετής παράταση στον ιδιωτικό
οργανισµό της Θεσσαλονίκης;

Στη συνέχεια αξιοποιείτε ως πρόσχηµα µια απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας για τις αδειοδοτήσεις. Οι κύριοι, όµως,
λόγοι που προβάλλονται είναι οι διεθνείς κρίσεις πότε του
COVID, πότε ο πόλεµος στην Ουκρανία, πότε η επιβράδυνση της
παγκόσµιας οικονοµίας κ.ο.κ..

Συγγνώµη, αλλά αν είναι έτσι, τότε για ποιο ακριβώς επιχειρη-
µατικό επενδυτικό ρίσκο µάς µιλάτε συνέχεια; Πού είναι αυτό το
ρίσκο; Πού βρίσκεται; Το ρίσκο είναι πάντα για τους αυτοαπα-
σχολούµενους µικροεπιχειρηµατίες και ποτέ για τους µεγάλους
που ό,τι ζητήσουν από το κράτος τους -γιατί δικό τους είναι- το
έχουν στο πιάτο από τις κυβερνήσεις, όπως ακριβώς συµβαίνει
µε αυτές τις συµβάσεις παραχώρησης στα λιµάνια και παντού,
οι οποίες κόβονται και ράβονται κάθε φορά στα µέτρα της κερ-
δοφορίας του λεγόµενου «επενδυτή ιδιώτη». Και αυτό ισχύει και
όταν υπογράφονται αρχικά, αλλά και στη συνέχεια όταν αυτές
τροποποιούνται όπως τώρα, προσαρµοζόµενες σε αυτή τη µε-
ταβαλλόµενη διαρκώς οικονοµική, καπιταλιστική ζούγκλα.

Ας δούµε, λοιπόν, τη σηµερινή τρίτη τροποποίηση της σύµβα-
σης του 2018, που εξακολουθεί, βεβαίως, να έχει ως οδηγό τα
συµφέροντα της εταιρείας που κατέχει το λιµάνι της Θεσσαλο-
νίκης µέχρι το 2051.

Κατ’ αρχάς, σύµφωνα µε την ειδική έκθεση της Βουλής, µε τη
σηµερινή τροποποίηση -η Βουλή τα λέει- προκαλείται ενδεχό-
µενη µείωση εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού, αλλά γι’
αυτό, όπως βλέπουµε, καθόλου –µα, καθόλου- δεν χολοσκάει η
Κυβέρνηση, που ανενδοίαστα λέει ότι θα τα αναπληρώσει αυτά
τα απολεσθέντα έσοδα από άλλες πηγές, από τον λαό, δηλαδή.
Την ίδια στιγµή, όµως, αυτή τη µείωση των κρατικών εσόδων την
επικαλείται η Κυβέρνηση, όταν πεισµατικά αρνείται τη φορολο-
γική ελάφρυνση των λαϊκών στρωµάτων.

Δίνεται, λοιπόν, µε την τροποποίηση της σύµβασης σήµερα
µια πενταετής παράταση στην αρχική επενδυτική περίοδο, της
οποίας από το 2026 η λήξη της µεταφέρεται στο 2031, προκει-
µένου να υλοποιηθούν οι αρχικές υποχρεωτικές επενδύσεις και
στην προθεσµία, στην οποία υποχρεούται ο επενδυτής να προ-
χωρήσει στην επίτευξη ετήσιου στόχου διακίνησης εµπορευµά-
των.

Πρόθυµο, λοιπόν, το κράτος να ικανοποιεί τις επιθυµίες των
ιδιωτών που µπορούν να καθυστερούν για όσο καιρό θέλουν τις
όποιες επενδύσεις, για τις οποίες µάλιστα έχουν και δεσµευτεί
µε συµβάσεις. Τα προσχήµατα, όπως είπαµε, τα βρίσκουν εύ-
κολα, πότε ο COVID, πότε το Συµβούλιο της Επικρατείας κ.ο.κ..

Μάλιστα, στη συγκεκριµένη γενναία παράταση που παίρνει ο
ιδιοκτήτης του Λιµανιού της Θεσσαλονίκης για τα έργα 160 εκα-
τοµµυρίων, που αν και υποχρεωµένος δεν τα έκανε, οι ρήτρες
µε βάση την τροποποίηση γίνονται ακόµα πιο ευνοϊκές για τον
ιδιώτη και όχι για το κράτος και µε νέες, µάλιστα, παρατάσεις,
αν δεν ολοκληρωθεί η σιδηροδροµική και οδική διασύνδεση του
λιµανιού της Θεσσαλονίκης.

Χαµένος, λοιπόν, σε όλες τις περιπτώσεις είναι πάντα ο λαός,

ο οποίος και πληρώνει αυτά τα έργα µε µεγαλύτερο κόστος και
αυξηµένο προϋπολογισµό και πάντα κερδισµένοι, φυσικά, οι
επενδυτές, οι µεγαλοεργολάβοι, είτε πραγµατοποιούν αυτά τα
έργα αλλά είτε και δεν τα πραγµατοποιούν, όπως αποδείχτηκε
πολλές φορές στη Θεσσαλονίκη και όχι µόνο, µε πολλά ακόµα
παραδείγµατα γαλαντοµίας του ελληνικού κράτους στους επι-
χειρηµατικούς οµίλους. 

Υπάρχουν έργα, παραδείγµατος χάριν, τα οποία δεν υλοποι-
ούνται στις συµφωνηµένες ηµεροµηνίες, αλλά παρ’ όλα αυτά οι
επενδυτές αποζηµιώνονται, όπως έγινε πρόσφατα µε την πεντά-
µηνη παράταση του Flyover, καθώς δέχτηκε το κράτος αµέσως
ότι οφείλεται σε υπαιτιότητα του δηµοσίου, κάτι που έφερε βέ-
βαια και την αποζηµίωση του εργολάβου µε κάποια εκατοµµύρια.
Ή το µετρό, που ξεκίνησε το 2006 –παρακαλώ- πριν δεκαοκτώ
ολόκληρα χρόνια µε προϋπολογισµό 1 δισεκατοµµυρίου αρχικά
και θα φτάσει και θα ξεπεράσει τα 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ
µέχρι την παράδοσή του. Για να µη θυµίσουµε και εκείνη την πε-
ριβόητη υποθαλάσσια αρτηρία-φάντασµα, για την οποία η κοινο-
πραξία εισέπραξε 85 ζεστά εκατοµµύρια ευρώ ως αποζηµίωση,
χωρίς να έχει ρίξει ούτε µία φτυαριά, ούτε µία!

Πριν προχωρήσουµε, χρειάζεται να διευκρινίσουµε το εξής σε
σχέση µε το λιµάνι της Θεσσαλονίκης: Στον σηµερινό δρόµο ανά-
πτυξης, τον καπιταλιστικό δηλαδή, η αντικειµενικά αναγκαία κα-
τασκευή του έκτου προβλήτα και η συνεπαγόµενη αναβάθµιση
του λιµανιού της πόλης δεν έχει -και δεν θα µπορούσε να έχει-
ως στόχο την ικανοποίηση των αναγκών της πόλης, του λαού της
πόλης και της περιοχής. Δείτε, δεν προβλέπει καν τη σύνδεση
της Θεσσαλονίκης µε τα νησιά!

Και βεβαίως, αυτή η κατασκευή και η σύµβαση δεν σηµαίνει
καθόλου και αναβάθµιση των εργασιακών συνθηκών των εργα-
ζοµένων του λιµανιού παρά µόνο αναβάθµιση των κερδών, όπως
βλέπουµε, των επιχειρηµατιών.

Ενώ, λοιπόν, καθυστερούν οι επενδύσεις του ιδιώτη στο λιµάνι
της Θεσσαλονίκης, φαίνεται ότι τα πιο κερδοφόρα κοµµάτια του
λιµανιού της Θεσσαλονίκης αναπτύσσονται. Στην κρουαζιέρα,
παραδείγµατος χάριν, που φτάνει το ρεκόρ των πεντέµισι χιλιά-
δων πλοίων µε έξι εκατοµµύρια επιβάτες –παρακαλώ- στα ελλη-
νικά λιµάνια στη χρονιά που είµαστε, το 2024, οι επενδύσεις στη
Θεσσαλονίκη για την κρουαζιέρα ειδικά συνεχίζονται και έχουν
ξεπεράσει τα 70 εκατοµµύρια ευρώ από το 2018 µε ανάπτυξη και
των υποδοµών για την καλύτερη οργάνωση του λιµανιού, για να
µπορούν να δένουν τα πλωτά µεγαθήρια και να πηγαίνουν οι «δη-
µαρχαίοι» εκεί και να τα υποδέχονται εν χορδαίς και οργάνοις
και του εξοπλισµού και της εξειδίκευσης του ανθρωπίνου δυνα-
µικού.

Το ίδιο και µε το µεταφορικό έργο, όπου η διακίνηση εµπορευ-
µατοκιβωτίων αυξάνεται, δεν µειώνεται τα τελευταία χρόνια,
αλλά αυτή η αύξηση της διακίνησης δεν έχει συνοδευτεί µε αύ-
ξηση ή µε προσλήψεις των εργαζοµένων. Αντίθετα, οι εργολα-
βίες είναι αυτές που ενισχύονται, οι µηνιαίες ή οι ηµερήσιες
συµβάσεις εργασίας, η εντατικοποίηση, οι υπερωρίες, η µη ανα-
βάθµιση των µέτρων προστασίας και ασφάλειας των εργαζοµέ-
νων, µε αποτέλεσµα να υπάρχει µεγαλύτερος κίνδυνος εργα-
τικών ατυχηµάτων τα οποία κάθε λίγο και λιγάκι συµβαίνουν στο
λιµάνι της Θεσσαλονίκης.

Και πώς αλήθεια –αναρωτιόµαστε- θα υλοποιηθεί η πρόβλεψη
της σύµβασης για αύξηση της διακίνησης των φορτίων µέχρι και
πέντε εκατοµµύρια µετρικούς τόνους -λέει εδώ η σύµβαση-
χωρίς µαζικές προσλήψεις εργαζοµένων, µε πλήρη εργασιακά
δικαιώµατα -λέµε εµείς- µε την ανάλογη εκπαίδευσή τους, µε όλα
τα µέτρα προστασίας, ασφάλειας, όταν δεν υπάρχει πουθενά –
µα, πουθενά!- στη σύµβαση κάποια σχετική πρόβλεψη και υπο-
χρέωση του παραχωρησιούχου;

Οι αστικές κυβερνήσεις, όµως -και αυτή, βεβαίως- δεν δίνουν
µονάχα βολικές παρατάσεις στους οµίλους των λιµανιών, προ-
σφέρουν και άλλα δωράκια στους παραχωρησιούχους επιχειρη-
µατίες-ιδιώτες. Ενώ γενικά ισχύει ότι υπάρχει απόρριψη -σιωπη-
ρή απόρριψη- όταν περνάει άπρακτη µια τρίµηνη προθεσµία και
ένας κρατικός φορέας δεν έχει αποφασίσει σχετικά για ένα θέµα,
για τους ιδιοκτήτες του λιµανιού της Θεσσαλονίκης ισχύει το αν-
τίθετο. Πέρασαν τρεις µήνες και δεν αποφάσισε µία κρατική υπη-
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ρεσία για ένα αίτηµά τους; Αυτό θα θεωρείται έγκριση, σιωπηρή
έγκριση και σκεφτείτε τώρα εσείς –σκεφτείτε!- µε τη µεγάλη υπο-
στελέχωση των δηµόσιων υπηρεσιών και µε τις αναπόφευκτες
καθυστερήσεις τι έχει να γίνει.

Σύµφωνα δε µε το δεύτερο άρθρο αυτής της σύµβασης, της
σηµερινής, διευρύνεται το πεδίο εφαρµογής αυτής της διάταξης
-της σιωπηρής έγκρισης δηλαδή- σε κάθε τροποποίηση –λέει-
έργου που εκτελείται από τον ΟΛΘ ή για λογαριασµό του ΟΛΘ.
Και όλο αυτό αιτιολογείται από την Κυβέρνηση ως µια ευέλικτη,
όπως πάντα, διαδικασία τροποποιήσεων οριστικών µελετών που
εφαρµόζεται και στην περίπτωση του λιµένος Πειραιώς. Μάλι-
στα.

Αν αυτή η έγκριση η σιωπηρή –και χωρίς τον παραµικρό
έλεγχο- αφορά, όµως, σε ένα τεχνικό έργο; Τότε για πείτε µας.
Διακυβεύονται ή όχι οι όροι ασφάλειας ενός τεχνικού έργου και
µάλιστα, µέσα στο λιµάνι; Και πώς µπορούµε να ξεχάσουµε τον
άδικο χαµό του λιµενεργάτη Δηµήτρη Δαγκλή στους προβλήτες
της «COSCO» στον Πειραιά πριν από τρία χρόνια; Είναι, άραγε,
άσχετο αυτό το εργοδοτικό έγκληµα µε νοµοθετικές ρυθµίσεις
τέτοιου είδους; Τελικά, όλες οι κυβερνήσεις µε τη βοήθεια και
των υπολοίπων αστικών κοµµάτων δεν υλοποιούν παρά τη γνω-
στή στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη λεγόµενη «απε-
λευθέρωση των µεταφορών», άρα και των λιµανιών. 

Φυσικά, αυτή η πολιτική της απελευθέρωσης έχει µια πολυτυ-
πία και υπάρχουν πολλές µορφές παραχώρησης, µε κυµαινόµενο
ακόµα και το ποσοστό συµµετοχής του αστικού κράτους στη µε-
τοχική σύνθεση των λιµενικών ανωνύµων εταιρειών. Έτσι, το κρά-
τος αλλού µπορεί να επιλέγει για τον εαυτό του ένα µειοψηφικό
πακέτο µετοχών, όπως στη Θεσσαλονίκη, στον Πειραιά και
αλλού όπως στην Αλεξανδρούπολη να κρατά το πλειοψηφικό µε-
τοχικό πακέτο για λογαριασµό του. Παντού και πάντα, όµως, οι
κρατικές ρυθµίσεις ενός αστικού κράτους θεσπίζονται προκειµέ-
νου κατά κύριο λόγο να στηρίζουν την κερδοφορία του κεφα-
λαίου. Και αυτός είναι ο λόγος που οι λιµενικές ανώνυµες
εταιρείες, κρατικές ή µη, απαιτούν εργατική δύναµη φθηνή και
εµπορευµατοποίηση κάθε ελεύθερου χώρου.

Έτσι και στη Θεσσαλονίκη, µε τη φροντίδα όπως είπαµε της
τότε Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, ο νέος ιδιοκτήτης του λιµανιού
απαίτησε και πήρε τελικά το 2018 το λιµάνι καθαρό, πεντακά-
θαρο και απαλλαγµένο από υποχρεώσεις τόσο στους εργαζόµε-
νους, όσο και στον λαό της πόλης, µε αντάλλαγµα µία δήθεν
ελεύθερη πρόσβαση του λαού στον πρώτο προβλήτα του λιµα-
νιού, η οποία βεβαίως, συνέβαινε ήδη στην πραγµατικότητα µε
την αξιοποίηση των εγκαταστάσεων του πρώτου προβλήτα από
το φεστιβάλ κινηµατογράφου της πόλης. 

Στον ίδιο, όµως, προβλήτα 1 –προσέξτε- προβλέπονται και λει-
τουργούν και άλλες λιµενικές δραστηριότητες, όπως ο ελλιµενι-
σµός των τεράστιων κρουαζιερόπλοιων και µελλοντικά προβλέ-
πεται ακόµα και η δηµιουργία υδατοδρόµιου. Δεν τη λες, λοιπόν,
και τόσο ελεύθερη αυτή την πρόσβαση του λαού στον προβλήτα
ένα!

Εν τω µεταξύ, ο παραχωρησιούχος όχι µόνο καθίσταται πραγ-
µατικά το ουσιαστικό αφεντικό αφού τίποτα δεν µπορεί να γίνει
στο λιµάνι χωρίς τη δική του συναίνεση, κι ας παραµένει το λιµάνι
στην ψιλή κυριότητα, όπως λέτε, του δηµοσίου, αλλά υπάρχει και
η πρόβλεψη για παραχώρηση και επιπλέον εκτάσεων της χερ-
σαίας ζώνης του λιµανιού προς τον παραχωρησιούχο. 

Πρόκειται για µια ιδιωτικοποίηση –και κλείνω σιγά-σιγά, κύριε
Πρόεδρε- η οποία υλοποιεί τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για την κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων και εν προ-
κειµένω υπηρετεί, βεβαίως –και σ’ αυτούς εντάσσεται, αλίµονο-
τους σχεδιασµούς του εγχώριου κεφαλαίου για τη µετατροπή
της Θεσσαλονίκης και της χώρας σε κόµβο συνδυασµένων µε-
ταφορών.

Εξυπηρετεί, όµως –και εδώ χρειάζεται προσοχή- και τους γε-
νικότερους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς στην περιοχή για τον
γεωστρατηγικό έλεγχο περιοχών και δρόµων µεταφοράς εµπο-
ρευµάτων και ενέργειας, σχεδιασµούς βεβαίως που πυροδοτούν
και εντάσεις στην περιοχή της Βαλκανικής, όπως βλέπουµε. Και
για τη γεωπολιτική αυτή διάσταση είναι που αγωνιά ο ΣΥΡΙΖΑ και
οι υπόλοιποι. Και ήδη το λιµάνι της Θεσσαλονίκης χρησιµοποιεί-

ται –εντατικά µάλιστα- για τις στρατιωτικές ανάγκες των Αµερι-
κανών και του ΝΑΤΟ. Κάθε λίγο και λιγάκι ένα καράβι ξεφορτώνει
πολεµικό υλικό για την ανατολική Ευρώπη.

Όλος αυτός ο πυρετός της δράσης, λοιπόν, στο λιµάνι φέρνει
τεράστια κέρδη για τους επιχειρηµατίες, αλλά όχι για τους ερ-
γαζόµενους. Το ερώτηµα, βεβαίως, είναι αν µπορούν αυτά τα λι-
µάνια, όπως είναι η Θεσσαλονίκη και τα υπόλοιπα και οι υπο-
δοµές –και µε αυτό το ερώτηµα θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε- να
γίνουν µοχλός πραγµατικής ανάπτυξης και ευηµερίας για τους
εργάτες, τις λαϊκές οικογένειες, µε σταθερή δουλειά, µε δικαιώ-
µατα, να γίνουν µοχλός κοινωνικής και πολιτιστικής ανάπτυξης
για τον λαό της περιοχής και τη σύνδεσή του µε τους λαούς των
γύρω χωρών.

Φυσικά και µπορούν να γίνουν, λέµε εµείς! Φυσικά! Όχι όµως
µε αυτόν τον τρόπο που υιοθετούν τα αστικά κόµµατα και οι κυ-
βερνήσεις. Εφ’ όσον µπορούν να γίνουν, να γίνουν µόνο αν η
αξιοποίησή τους θα γίνει για τις ανάγκες των πολλών και όχι για
τις ανάγκες των λίγων ή των κερδών των καπιταλιστών. Μονάχα
που γι’ αυτό χρειάζεται ο ίδιος ο λαός να πάρει το τιµόνι της
εξουσίας, να σχεδιάσει, να οργανώσει κεντρικά και επιστηµονικά
την παραγωγή, θέτοντάς την στην υπηρεσία των κοινωνικών
αναγκών, των αναγκών της κοινωνίας και όχι των κερδών. «Σο-
σιαλισµό» το λέµε αυτό για όσους δεν ξέρουν και είναι ό,τι πιο
αναγκαίο και ό,τι πιο ώριµο στη βάρβαρη εποχή που ζούµε. 

Εν κατακλείδι, όπως καταψηφίσαµε την αρχική σύµβαση, την
πρώτη και τη δεύτερη τροποποίηση, έτσι καταψηφίζουµε και τη
σηµερινή τροποποίησή της.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν προχωρήσουµε στην επό-

µενη οµιλήτρια έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο
επίκαιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 20 Σεπτεµβρίου 2024.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1393/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΚΟΜΜΟΥΝΙ-
ΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Για το έργο
της ηλεκτρικής διασύνδεσης Χανίων -  Δαµάστας».

2. Η µε αριθµό 1390/16-9-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» και Βου-
λευτή Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου Χαρίτση προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Tροφίµων µε θέµα: «Μετά την απαρά-
δεκτη απώλεια πόρων από την ΚΑΠ 2023 - 2027 για το 2023, η
πολύµηνη καθυστέρηση για τα προγράµµατα των Οργανώσεων
Ελαιουργικών Φορέων (ΟΕΦ) θέτει σε κίνδυνο και τους πόρους
για το 2024».

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης
κ. Μαρία Αθανασίου. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, εδώ και πολλές δεκαετίες

έχουν γίνει απέραντες συζητήσεις και έχουν χυθεί τόνοι µελανιού
για την ανάπτυξη της Θεσσαλονίκης, µε χιλιάδες εξαγγελίες,
υποσχέσεις και φιλόδοξα προγράµµατα ανάπτυξης και ανασυγ-
κρότησης. Εδώ και σαράντα χρόνια η Θεσσαλονίκη θεωρείται
πολύ κοντά στο να γίνει η µητρόπολη των Βαλκανίων ως ο κύριος
ενεργειακός και διαµετακοµιστικός κόµβος των Βαλκανίων, αλλά
και της νοτιοανατολικής εν γένει Ευρώπης, µε τεράστια γεω-
στρατηγική σηµασία. Επίσης, η Κυβέρνηση έχει υποσχεθεί ότι
θα την καταστήσει πρότυπο «πράσινης» και βιώσιµης πόλης. 

Παρ’ όλες τις µακρόχρονες υποσχέσεις, όµως, τα χρόνια σο-
βαρά ζητήµατα που την απασχολούν όλα αυτά τα χρόνια παρα-
µένουν αφ’ ενός τα ίδια και αφ’ ετέρου παραµένουν και άλυτα.
Αν ανατρέξει κάποιος στον Τύπο της δεκαετίας του 1980, θα δια-
πιστώσει την ίδια θεµατολογία και τα ίδια ζητούµενα: η δηµιουρ-
γία και η ανάπλαση του παραλιακού µετώπου, η έκτη προβλήτα
του λιµένος της Θεσσαλονίκης, η κατασκευή του µετρό, η αξιο-
ποίηση των χώρων των ανενεργών στρατοπέδων και η δηµιουρ-
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γία ελεύθερων χώρων πρασίνου, η κατασκευή του οδικού και σι-
δηροδροµικού δικτύου, η ανάδειξη της πολιτιστικής κληρονοµιάς
της πόλης και παράλληλα και η ανάδειξη των αρχαιολογικών της
χώρων, η αντιµετώπιση του κυκλοφοριακού προβλήµατος, η ανα-
νέωση του στόλου των οχηµάτων της.

Όλα αυτά είναι ζητήµατα τα οποία σε άλλες χώρες θα είχαν
επιλυθεί σε ένα ή δύο –το πολύ- χρόνια, εν προκειµένω ταλαιπω-
ρούν την πόλη για δεκαετίες. Αν διαβάσουµε δηµοσιεύµατα στον
Τύπο του 1985 που να αναφέρονται στη Θεσσαλονίκη, θα νοµί-
σουµε ότι αφορά στο σήµερα. Ένα από τα σοβαρότερα διαχρο-
νικά προβλήµατα της Θεσσαλονίκης είναι η κάκιστη κατάσταση
του συστήµατος δηµόσιων µεταφορών, η οποία και προκαλεί µε-
γάλο κυκλοφοριακό έµφραγµα λόγω της συγκοινωνιακής δυσ-
λειτουργίας της πόλης. 

Επίσης, ένα χαρακτηριστικό της πόλης είναι και η σοβαρή έλ-
λειψη πρασίνου, όπως επίσης και η έλλειψη αξιοποίησης πολλών
αρχαιολογικών της χώρων, οι οποίοι είτε δεν είναι επισκέψιµοι
για πολλά χρόνια, είτε βρίσκονται για µεγάλο χρονικό διάστηµα
υπό τη µορφή εργοταξίου. Για παράδειγµα, η ιστορία της κατα-
σκευής του µετρό της Θεσσαλονίκης ξεκίνησε το 2006 και εφό-
σον η Κυβέρνηση τηρήσει τα υπεσχηµένα αναµένεται να λήξει
το 2024, µετά από δεκαοκτώ χρόνια. 

Το σηµαντικότερο συγκοινωνιακό έργο της πόλης µετέτρεψε
τη Θεσσαλονίκη σε εργοτάξιο και κατέστρεψε την εµπορικότητα
της Εγνατίας Οδού, αφού οι εργοταξιακές λαµαρίνες υποβάθµι-
σαν την εµπορική δραστηριότητα και ερηµοποίησαν την περιοχή.
Ταυτόχρονα, εδώ και δεκαετίες οι κάτοικοι της πόλης αντιµετω-
πίζουν βαρύ κυκλοφοριακό πρόβληµα και ένα πολύ υποβαθµι-
σµένο σύστηµα δηµόσιων µεταφορών. 

Φαίνεται ότι η διόρθωση αυτών των κακώς κειµένων είναι πολύ
πιο δύσκολο να γίνει στη Θεσσαλονίκη από οποιαδήποτε άλλη
ευρωπαϊκή πόλη. Κι αυτό συµβαίνει γιατί λείπουν τα τρία µεγάλα
έργα υποδοµών, τα οποία θα δηµιουργήσουν τις προϋποθέσεις
για να καταστεί η Θεσσαλονίκη πόλη µε καταλυτική παρουσία ως
ενδιάµεσος σταθµός στη µεταφορά εµπορευµάτων.

Μιλάµε για το λιµάνι, το πολύπαθο λιµάνι της Θεσσαλονίκης,
αυτό για το οποίο έχουν υπογραφεί συµβάσεις, αναθέσεις, αυτό
για το οποίο έχουν δοθεί εδώ και δεκαετίες υποσχέσεις, αυτό για
το οποίο έχει χυθεί άπλετο µελάνι, αυτό για το οποίο έχει χυθεί
πολύ αίµα απελευθερωτικών πολέµων, αυτό για το οποίο έχει
υπογραφεί η εν λόγω σύµβαση ήδη από το 2018 και ερχόµαστε
εν έτει 2024 να µιλήσουµε για πενταετή παράταση λόγω ανετοι-
µότητας της πολιτείας στο να παράσχει τα αυτονόητα και υπε-
σχηµένα στον ιδιώτη. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός το δήλωσε και στην οµιλία του στη
ΔΕΘ. Τι γίνεται, λοιπόν, µε το πολύπαθο λιµάνι της Θεσσαλονίκης
και αυτό το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο; Το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέ-
διο αφορά στην κύρωση της από 24 Μαΐου του 2024 συµφωνίας
η οποία τροποποίησε την εδώ και εξίµισι χρόνια –δηλαδή, ήδη
από τις 2 Φεβρουαρίου του 2018- υπογεγραµµένη σύµβαση µε-
ταξύ του ελληνικού δηµοσίου και του ιδιώτη επενδυτή, δηλαδή
του «Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε.» για την παραχώ-
ρηση χρήσης και εκµετάλλευσης ορισµένων χώρων και περιου-
σιακών στοιχείων εντός του λιµένος Θεσσαλονίκης.

Η εισηγητική έκθεση αναφέρεται στο ότι η εν λόγω τροποποί-
ηση της σύµβασης παραχώρησης κρίνεται σκόπιµη λόγω του ότι
παρήλθαν άπρακτες ορισµένες κρίσιµες προθεσµίες, ύστερα
από τις οποίες θα επακολουθήσει η αξιολόγηση της απόδοσης
του επενδυτή. Δυνάµει, λοιπόν, αυτής της παραχώρησης δίνεται
στη σύµβαση πενταετής παράταση. Η πάροδος των προθεσµιών
αυτών οφείλεται σε υπαιτιότητα του ελληνικού δηµοσίου, το
οποίο καθ’ οµολογίαν των εκπροσώπων του δεν επέδειξε συνέ-
πεια στις υποχρεώσεις του έναντι του επενδυτή.

Αυτή η παράταση αφορά κατά πρώτον στην αρχική επενδυτική
περίοδο, η οποία λήγει στις 22 Μαρτίου του 2026 εντός των
ορίων της οποίας θα πρέπει να έχουν ολοκληρωθεί οι αρχικές
υποχρεωτικές επενδύσεις. Κατά δεύτερον, στην προθεσµία µετά
την οποία ο επενδυτής υποχρεούται να έχει επιτύχει τον ετήσιο
στόχο διακίνησης εµπορευµάτων και κατά τρίτον, σε επιµέρους
προθεσµίες εντός των οποίων θα πρέπει ο επενδυτής να έχει πιά-
σει στόχους διακίνησης εµπορευµάτων.

Επίσης, τροποποιείται το άρθρο 10 του ν.4522/2018 µε σκοπό
να διαφηµιστεί η διαδικασία τροποποίησης εγκεκριµένων οριστι-
κών µελετών έργων που περιλαµβάνονται στο αναπτυξιακό πρό-
γραµµα και µελέτη διαχείρισης λιµένα, master plan που περι-
λαµβάνει τη χωροταξική και περιβαλλοντική τακτοποίησή του.
Αυτό µας ακούγεται εύλογο, πλην όµως είναι κάτι το οποίο θα
έπρεπε να είχε διευκρινιστεί αν όχι εξαρχής, τουλάχιστον σε
πρώιµο στάδιο.

Ως προς το master plan του λιµένα έχει δοθεί ήδη θετική γνω-
µοδότηση από την Επιτροπή Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Λιµένων
του Υπουργείου Ναυτιλίας µαζί µε την έγκριση Στρατηγικής Με-
λέτης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων από την αρµόδια Διεύθυνση
του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, αλλά και η θετική
γνωµοδότηση του Δήµου Θεσσαλονίκης. Μάλιστα, η υπογραφή
της παρούσας τροποποίησης συνέπεσε µε τη Διεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης και µε την οµολογία του κυρίου Πρωθυπουργού
ο οποίος φάνηκε ενήµερος για το ζήτηµα και ο οποίος επέρριψε
ευθύνες στο ελληνικό δηµόσιο για ασυνέπεια στις υποχρεώσεις
του προς τον ιδιώτη.

Στο άρθρο 1 τώρα, Τροποποιήσεις, σε αυτή τη διάταξη παρα-
τείνεται κατά πέντε έτη η προθεσµία υλοποίησης των υποχρεω-
τικών επενδύσεων έως το 2030. Επίσης, παρατείνεται η προ-
θεσµία για την επίτευξη των ελαχίστων επιπέδων διακίνησης συµ-
βατικού φορτίου έως το 2032. Επιπλέον, παρατείνεται και η προ-
θεσµία για την επίτευξη των ελαχίστων επιπέδων διακίνησης µε
τους µετρικούς τόνους και δη για τρία εκατοµµύρια οκτακόσιες
χιλιάδες µετρικούς τόνους η παράταση δίνεται µέχρι το 2029 και
µε διατήρηση του επιπέδου αυτού έως το 2032 για τέσσερα εκα-
τοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες µετρικούς τόνους η παράταση δί-
δεται έως το 2033 και µε διατήρηση αυτού του επιπέδου έως το
2042, ενώ για πέντε εκατοµµύρια µετρικούς τόνους παρατείνεται
έως το 2043 και µε διατήρηση του ίδιου του επιπέδου έως τη
λήξη της σύµβασης.

Ως προς το ευαίσθητο ζήτηµα του έργου της επέκτασης της
6ης προβλήτας ας σηµειωθεί ότι αυτό εξαγγέλθηκε, αλλά και ξε-
κίνησε η υλοποίησή του προς τα τέλη της δεκαετίας του 1990.
Ωστόσο, στη συνέχεια, η Κυβέρνηση Καραµανλή δεν µπόρεσε
να παραχωρήσει τον σταθµό εµπορευµατοκιβωτίων. Η λογική η
οποία επικράτησε από ελληνικής πλευράς ήταν ότι ο ιδιώτης ο
οποίος θα αναλάµβανε το έργον ας πλήρωνε και το κόστος.
Ωστόσο, η λογική αυτή κατέρρευσε όταν η εταιρεία «Χάτσι-
κνσον» η οποία είχε κερδίσει τον διαγωνισµό για τον σταθµό εµ-
πορευµατοκιβωτίων αποχώρησε διότι το ελληνικό δηµόσιο
καθυστέρησε να υπογράψει τη σχετική σύµβαση. Μεσολάβησε
και η παγκόσµια χρηµατοπιστωτική κρίση από το 2008 και εντεύ-
θεν και πολύ αργότερα, µέχρι το 2018 κάτω από την πίεση των
µνηµονίων φθάσαµε στην πώληση του πλειοψηφικού ποσοστού
των µετοχών της ΟΛΘ Α.Ε..

Εν προκειµένω, όσον αφορά το ζήτηµα του τι κάνει η πολιτεία,
δηλαδή το ελληνικό δηµόσιο και εποµένως η Κυβέρνηση για να
διασφαλίσει την ανάπτυξη του λιµένα και µέσω αυτού την ανά-
πτυξη της ίδιας της πόλης, δεν υπάρχει ικανοποιητική απάντηση.
Το αποτέλεσµα είναι σχεδόν µηδενικό. Η πολιτεία δείχνει να µην
ενδιαφέρεται πραγµατικά για το ζήτηµα αυτό. Ήδη από την
εποχή της κυβέρνησης Καραµανλή, ενώ και τώρα πάλι πάµε µε
προτάσεις στην τέταρτη σε σειρά λόγω µη εκπλήρωσης έγκαιρα
των συµβατικών υποχρεώσεων και δεσµεύσεων της Κυβέρνησης
έναντι του επενδυτή. Και όµως, το πρώτο σε σηµασία είναι η επέ-
κταση και η αναβάθµιση του 6ου προβλήτα που και αυτό, όπως
είπαµε, αποτελεί ζητούµενο δεκαετιών. Μόνο όταν ολοκληρωθεί
το έργο αυτό θα είναι εφικτό να αγκυροβολούν πλοία µεγαλύτε-
ρου όγκου και χωρητικότητας εµπορευµατοκιβωτίων. Επίσης, µε
αυτόν τον τρόπο θα διπλασιαστεί και η δυνατότητα αποθήκευσης
κοντέινερς που είναι και το κύριο ζητούµενο, αν ληφθεί µάλιστα
υπ’ όψιν ότι παρά τις διεθνείς κρίσεις στη Μέση Ανατολή, στον
Περσικό Κόλπο, αλλά και παρά τον ρωσοουκρανικό πόλεµο, η κί-
νηση του λιµένος Θεσσαλονίκης παρουσιάζει εξαιρετική αύξηση
απρόσµενα µεγάλη, ακόµη και γι’ αυτούς τους ίδιους τους ειδι-
κούς. Αν, λοιπόν, ετοιµαστεί ο 6ος προβλήτας, τότε η Θεσσαλο-
νίκη θα µπορέσει να εξυπηρετήσει όλον αυτόν τον όγκο και όλη
αυτή την κίνηση µε προφανή οφέλη.
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Το συγκεκριµένο έργο συµπεριλαµβάνεται στις υποχρεωτικές
επενδύσεις της σύµβασης παραχώρησης του λιµανιού από το
ελληνικό δηµόσιο για σαράντα χρόνια. Εάν ήταν αναβαθµισµένη
η 6η προβλήτα του ΟΛΘ Α.Ε., σε αυτή τη φάση θα µπορούσε να
προσελκύσει µεγάλα πλοία µεταφοράς και να µπορέσει να εκµε-
ταλλευτεί τις ευνοϊκές συνθήκες για να υπογράψει µακροχρόνια
συµβόλαια, γιατί όχι ακόµα και δεκαετή.

Ας παραδεχθούµε ότι το λιµάνι της Θεσσαλονίκης κινεί τα
φορτία της βορείου Ελλάδος και των βαλκανικών χωρών που του
αναλογούν. Το θέτουµε αλλιώς: Αν είχε ήδη ολοκληρωθεί το
έργο της επέκτασης της 6ης προβλήτας, τότε η Θεσσαλονίκη δεν
θα χρειαζόταν να περιµένει κι άλλο για να γίνει η βασίλισσα των
Βαλκανίων, όπως µε περισσό ύφος καυχάται η Κυβέρνηση. Θα
απολάµβανε ήδη την εισροή εσόδων και δεν θα περίµενε να πέ-
σουν οι υπογραφές οι οποίες θα µπορούσαν να είχαν µπει χρόνια
πριν. Χαµένος χρόνος, χαµένα έσοδα, πεταµένα λεφτά. 

Στη συµφωνία εξαγοράς του λιµανιού το 2017 υπήρχε δέ-
σµευση για την υλοποίηση υποχρεωτικών επενδύσεων ύψους
180 εκατοµµυρίων ευρώ στις οποίες συµπεριλαµβάνεται και το
έργο κατασκευής του 6ου προβλήτα. Με καθυστέρηση τριών
ετών ολοκληρώθηκαν οι διαγωνιστικές διαδικασίες του 2022,
αλλά το έργο ακόµη δεν έχει προχωρήσει. Εκκρεµεί µια σειρά
αδειοδοτήσεων και αναµένεται η έκδοση προεδρικού διατάγµα-
τος για την έγκριση του επενδυτικού σχεδίου master plan της
ΟΛΘ.

Ακόµη και έτσι, όµως, το σχέδιο ανάπλασης και αναβάθµισης
της Θεσσαλονίκης εµποδίζεται από την έλλειψη δύο πολύ σοβα-
ρών υποδοµών οι οποίες επίσης εξαγγέλλονται εδώ και δεκαε-
τίες. Η πρώτη είναι η οδική και η δεύτερη είναι η σιδηροδροµική
σύνδεση του λιµανιού. Χωρίς αυτές δεν µπορεί το λιµάνι και η
πόλη να εξελιχθούν σε σοβαρό εµπορευµατικό κόµβο.

Η πολιτεία έχει αναλάβει την υποχρέωση να συνδέσει το λιµάνι
αφ’ ενός οδικά µε την ΠΑΘΕ και την Εγνατία Οδό, αφ’ ετέρου σι-
δηροδροµικά µε το εθνικό δίκτυο Αθήνα - Θεσσαλονίκη - Ειδο-
µένη. Σύµφωνα µε την Εγνατία Οδό που ήδη κατασκευάζει την
οδική σύνδεση, παρά τις τροποποιήσεις και τις καθυστερήσεις
που υπάρχουν, το έργο θα έχει ολοκληρωθεί εντός διετίας, δη-
λαδή το 2026.

Όσον αφορά, όµως, στη σιδηροδροµική σύνδεση για ένα κοµ-
µάτι µόλις λίγο µακρύτερο των χιλίων µέτρων η ΕΡΓΟΣΕ καθυ-
στερεί. Παρ’ ότι ο απαιτούµενος ανταγωνιστικός διάλογος βρί-
σκεται σε εξέλιξη ήδη από το 2021, ωστόσο δεν έχει διασφαλι-
στεί καν η χρηµατοδότηση του έργου που συνδέεται µε το έργο
του δυτικού προαστιακού σιδηροδρόµου της Θεσσαλονίκης. Η
οδική σύνδεση είχε σχεδιαστεί το 1997 και έµεινε στα χαρτιά.

Το έργο που θα συνδέσει το λιµάνι µε την Εγνατία Οδό και τον
αυτοκινητόδροµο ΠΑΘΕ, Πάτρα – Αθήνα – Θεσσαλονίκη - Εύζω-
νοι, υποτίθεται ότι αποδεσµεύτηκε το 2021 και θα είναι έτοιµο το
2024. Αβέβαιο, όµως, είναι το χρονοδιάγραµµα ολοκλήρωσης
της σιδηροδροµικής σύνδεσης για την οποία η διαγωνιστική δια-
δικασία είναι ακόµη σε εξέλιξη. Το έργο εντάχθηκε στο πακέτο
σιδηροδροµικών έργων ύψους 4.000.000.000 ευρώ που εξήγ-
γειλε η Κυβέρνηση µε χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης. Μας αποµένει να δούµε στην πράξη πώς και πότε αυτό θα
προχωρήσει. Φοβούµαστε όµως ότι και το εν λόγω έργο µε τις
παρατάσεις του, τις παλινωδίες του και τις καθυστερήσεις του
οδηγούν την πόλη σε καθυστέρηση στην ανάπτυξή της και µάλι-
στα σε εποχή κατά την οποία, όπως προαναφέρθηκε, αν είχαν
τηρηθεί τα αρχικά χρονοδιαγράµµατα, θα είχατε προλάβει τόσο
την εξυπηρέτηση της αύξησης της ζήτησης όσο και της αύξησης
της τιµής των πρώτων υλών, κάτι το οποίο δεν αποφύγατε και µε
αυτόν τον τρόπο επιβαρύνατε ακόµη περισσότερο την πολύπαθη
πόλη.

Εν κατακλείδι, κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, η Θεσσαλο-
νίκη έχει βαθιά σηµασία στην εθνική συλλογική συνείδηση. Συµ-
βολίζει, πέραν των άλλων, την προάσπιση των συνόρων της
πατρίδας µας. Η ανάπτυξή της έχει βαθιά σηµειολογία, πέραν
της προφανούς οικονοµικής και γεωπολιτικής σηµασίας. 

Η Κυβέρνηση οφείλει να δώσει ιδιαίτερη σηµασία στην ανά-
πτυξη της Θεσσαλονίκης και του λιµένα της, όπως επίσης οφείλει
να σκύψει και να φροντίσει ιδιαίτερα τη Μακεδονία και τη Θράκη,

ούτως ώστε να εδραιώσει τη θέση της Ελλάδας διεθνώς ως κρά-
τους ισχυρού, ανεπτυγµένου µε κραταιώς ασκούµενα κυριαρχικά
δικαιώµατα. Η Κυβέρνηση το οφείλει αυτό πρωτίστως στον λαό
της Θεσσαλονίκης, αλλά και σε όλους τους Έλληνες. Ας ελπί-
σουµε ότι η Κυβέρνησή σας θα σταθεί στο ύψος αυτής της πε-
ρίστασης και θα δώσει άµεση προτεραιότητα στην ανάπτυξη,
τόσο του λιµανιού της Θεσσαλονίκης, όσο και της πολύτιµης Μα-
κεδονίας µας και της Θράκης µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε.

Θα κάνω κάποιες αλλαγές ως προς τη σειρά για λόγους συ-
ναδελφικής διευκόλυνσης, γιατί οι συνάδελφοι πρέπει να µετέ-
χουν και σε επιτροπή, αλλά και στη Διάσκεψη των Προέδρων,
όπου υπάρχει υποχρεωτική ψηφοφορία.

Θα δώσω τον λόγο κατ’ αρχάς στον ειδικό αγορητή της Πλεύ-
σης Ελευθερίας, τον κ. Αλέξανδρο Καζαµία, και στη συνέχεια
στον ειδικό αγορητή των Σπαρτιατών, τον κ. Ιωάννη Κόντη, γιατί
στις 12.00’ υπάρχει ανάγκη για συµµετοχή στη Διάσκεψη των
Προέδρων όπου θα διεξαχθεί ψηφοφορία. Ελπίζω ότι συµφω-
νείτε.

Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ευχαριστήσω και τους Βουλευτές που είχαν την

καλοσύνη να µου δώσουν τη θέση τους, για να µπορέσω να πα-
ραβρεθώ στη συζήτηση που λαµβάνει χώρα στην Επιτροπή Οι-
κονοµικών Υποθέσεων αυτή τη στιγµή.

Ξεκινώ λέγοντας ότι η στρατηγική που έχει ακολουθήσει και η
παρούσα Κυβέρνηση, αλλά και οι κυβερνήσεις από το παρελθόν,
κυρίως εντός του πλαισίου των µνηµονίων, στηρίζεται σε µία αν-
τίληψη η οποία θεωρεί πως τα στρατηγικά περιουσιακά στοιχεία
του δηµοσίου, όπως είναι τα αεροδρόµια, όπως είναι οι λιµένες,
θα πρέπει να αξιοποιούνται µε έναν τρόπο ο οποίος στηρίζεται
στην ιδιωτικοποίηση, αν όχι όλων των περιουσιακών στοιχείων
αυτών, τουλάχιστον του µεγαλύτερου µέρους τους. Αυτή η πο-
λιτική εντάθηκε αφού δηµιουργήθηκε το ΤΑΙΠΕΔ στις αρχές της
µεγάλης οικονοµικής κρίσης µετά το πρώτο µνηµόνιο και οι συ-
νέπειές της παραµένουν µαζί µας µέχρι σήµερα. 

Τα περιουσιακά αυτά στοιχεία, τα λιµάνια της χώρας, τα αε-
ροδρόµια κ.λπ., είναι κατά κύριο λόγο -σχεδόν όλα- κερδοφόρες
επιχειρήσεις. Υπάρχει κατά την άποψη της Πλεύσης Ελευθερίας
εδώ ένα παράδοξο, ένα πρόβληµα, το οποίο αφορά τον τρόπο
µε τον οποίο ιδιωτικοποιούνται τα περιουσιακά στοιχεία του δη-
µοσίου. Η έννοια των ιδιωτικοποιήσεων, όταν άρχισε να αποτελεί
κεντρικό ιδεολογικό στόχο του νεοφιλελευθερισµού στη δεκαε-
τία του ’80 βασιζόταν στο σκεπτικό ότι ιδιωτικοποιούνται επιχει-
ρήσεις και περιουσιακά στοιχεία του δηµοσίου που είναι
ελλειµµατικά ή προβληµατικά. Η ιδέα τού να ιδιωτικοποιείς περι-
ουσιακά στοιχεία, τα οποία επιφέρουν σηµαντικό όφελος και κέρ-
δος στο δηµόσιο, είναι µια ιδέα η οποία αντίκειται στη φιλοσοφία
των ιδιωτικοποιήσεων, όπως αυτή θεµελιώθηκε στη δεκαετία του
’80. 

Εντούτοις για λόγους που δεν έχουν να κάνουν µόνο µε την
ιδεολογική προτίµηση προς τις ιδιωτικοποιήσεις, αλλά στην πε-
ρίπτωση της χώρας µας έχουν να κάνουν µε το γεγονός ότι βρε-
θήκαµε υπό την πίεση των µνηµονίων και της τρόικας από το
2010 και µετά, αυτή η πολιτική έχει επιβληθεί πάνω σε µας και
έχει επιβληθεί πάνω σε εµάς απ’ έξω. 

Δυστυχώς όµως η πολιτική αυτή που επιβλήθηκε πάνω σε µας
διατηρείται και σήµερα που δεν υπάρχει αντίστοιχη επιβολή µε
αυτή που υπήρχε από το 2011 και συνεχίζεται ακόµη και σήµερα,
παρά το γεγονός ότι αποδεικνύεται στα δεκατέσσερα, δεκαπέντε
αυτά χρόνια ως ιδιαιτέρως προβληµατική.

Έρχοµαι τώρα συγκεκριµένα στο ζήτηµα που αφορά τη σύµ-
βαση που συζητάµε στην Ολοµέλεια σήµερα. Αφορά την πα-
ροχή, στην ουσία, µιας πενταετούς παράτασης στον Οργανισµό
Λιµένα Θεσσαλονίκης, διότι δεν επιτεύχθηκαν κάποιοι στόχοι που
έπρεπε να είχαν επιτευχθεί, όταν αυτός κατά το 67% ιδιωτικοποι-
ήθηκε µε σύµβαση που υπέγραψε µε την Κυβέρνηση στις αρχές
του 2018. Αυτό είναι το θέµα.
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Για µας το ζήτηµα αυτό αφορά µια χαλάρωση του ρυθµιστικού
πλαισίου της ιδιωτικοποίησης. Και θέλω να πω εδώ κάτι για τους
πολίτες που µας παρακολουθούν. Ακόµη και εµείς που δεν
έχουµε τυφλή πίστη στην ικανότητα των ιδιωτικοποιήσεων να λύ-
σουν µαγικά τα προβλήµατα µιας εθνικής οικονοµίας, θεωρούµε
ότι αν κριθεί απαραίτητο να γίνει µια ιδιωτικοποίηση, το κλειδί
για την επιτυχία της βρίσκεται στο αποτελεσµατικό ρυθµιστικό
πλαίσιο, δηλαδή στους όρους που βάζει το δηµόσιο στον ιδιώτη
που αναλαµβάνει την επιχείρηση να εκτελέσει κάποιους στόχους,
ούτως ώστε να υπάρχει ένα γενικό αναπτυξιακό όφελος για την
εθνική οικονοµία, για τον τόπο στον οποίο γίνεται η ιδιωτικοποί-
ηση, αλλά επίσης και να είναι αυτό το αναπτυξιακό όφελος βιώ-
σιµο περιβαλλοντικά, βιώσιµο κοινωνικά. Τουλάχιστον αυτό είναι
το µίνιµουµ που θα πρέπει να εξασφαλίζει µία υγιής και επιτυχής
ιδιωτικοποίηση. Και το λέµε αυτό, παρά τις σοβαρές επιφυλάξεις
µας απέναντι σε αυτή την επιλογή και αυτή τη στρατηγική ως µία
µαγική λύση που λύνει τα προβλήµατα.

Στην προκειµένη περίπτωση έχουµε την ιδιωτικοποίηση του
67% του Οργανισµού Λιµένα Θεσσαλονίκης, κάτι το οποίο στην
πραγµατικότητα ξεκίνησε µε πρωτοβουλίες του ΤΑΙΠΕΔ. Όπως
ακούσαµε µάλιστα από τον εκπρόσωπο του ΤΑΙΠΕΔ στη διάρκεια
της ακρόασης φορέων στη δεύτερη συνεδρίαση της αρµόδιας
επιτροπής ξεκίνησε το 2011. Το 2016 τελικά αποφασίστηκε να
ιδιωτικοποιηθεί το 67% του Οργανισµού Λιµένα Θεσσαλονίκης
για λίγο παραπάνω από 230 εκατοµµύρια ευρώ. Πουλήθηκε σε
µία σύµπραξη η οποία έκτοτε διαχειρίζεται τον λιµένα. Η σύµ-
πραξη αυτή στη διάρκεια της ιδιωτικοποίησης έπρεπε να εκτε-
λέσει κάποιους συγκεκριµένους στόχους αναφορικά µε δύο
κυρίως κριτήρια τα οποία είχε κριθεί τότε από το νοµοσχέδιο -τη
σύµβαση του 2018- ότι είναι αναπτυξιακά θεµιτοί: Ο πρώτος στό-
χος ήταν να πραγµατοποιήσει η σύµπραξη που αγόρασε το 67%
του λιµένα έργα επενδυτικά της τάξης των 180 εκατοµµυρίων
ευρώ και ο δεύτερος ήταν να επιτυγχάνει σταδιακά ένα µίνιµουµ
εµπορικής κίνησης στο λιµάνι, που µετριέται σε εκατοµµύρια τό-
νους ως το ελάχιστο επίπεδο διακίνησης συµβατικού φορτίου.
Υπήρχαν µάλιστα και ρήτρες στο παράρτηµα 16.2 της σύµβασης
του 2018 που έλεγαν ότι αν παραβιάσει η σύµπραξη αυτή τους
στόχους που βάζει το δηµόσιο θα υπάρχουν και ποινές. Οι ποινές
ήταν σχετικά χαλαρές. Υπήρχε δυνατότητα παραβίασης µια και
δύο φορές προτού επιβληθούν οι ποινές, αλλά εν πάση περιπτώ-
σει υπήρχαν και κάποιες ποινές τότε, ούτως ώστε να επιβεβαι-
ωθεί ότι η σύµπραξη αυτή θα εκτελέσει αυτά που προβλέπει το
ρυθµιστικό πλαίσιο για την παραχώρηση του 67% του λιµένα. 

Τι έχουµε έκτοτε; Έχουµε µία απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας το 2022, η οποία ανέτρεψε κάπως τα σχέδια που
προβλέπονταν το 2018. Το Συµβούλιο της Επικρατείας βρήκε ότι
κάποιες ουσιαστικές µελέτες δεν είχαν γίνει αναφορικά µε το πε-
ριβάλλον και µε άλλες προετοιµασίες που έπρεπε να προηγη-
θούν της πραγµατοποίησης των υποχρεωτικών επενδύσεων, κάτι
το οποίο µας εκπλήσσει, γιατί αυτά είναι στοιχειώδη πράγµατα
τα οποία θα έπρεπε να είχαν γίνει και συνεπώς το περιβόητο
master plan της σύµπραξης, δηλαδή το σχέδιο επενδυτικής ανά-
πτυξης του λιµένα, θα πρέπει να αναθεωρηθεί. Αυτά έγιναν το
2022. Το νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά µας αποτελεί µια πα-
ράταση ως αποτέλεσµα αυτής της διαπίστωσης. 

Ωστόσο από το 2022 µέχρι τώρα έχουν περάσει δύο χρόνια.
Πριν το 2022 η σύµπραξη δεν είχε πραγµατοποιήσει επενδύσεις.
Το νοµοσχέδιο, η σύµβαση που έχουµε µπροστά µας, δίνει πα-
ράταση στην ιδιωτική σύµπραξη άλλα πέντε χρόνια. Ρωτήσαµε
στη διάρκεια της ακρόασης φορέων γιατί πέντε χρόνια και όχι
τέσσερα ή τρία, ούτως ώστε να επισπευστεί αυτή η διαδικασία.
Η απάντηση που λάβαµε ήταν απλή: Πέντε χρόνια έλεγε η αρχική
σύµβαση του 2018, και θέλουµε ξανά να µηδενιστεί το κοντέρ
και να ξεκινήσουν άλλα πέντε χρόνια. Σαν να µην έγινε τίποτα
πριν το 2022, σαν να µην πέρασαν δύο χρόνια από το 2022. Μη-
δενίζετε το κοντέρ χωρίς καθόλου κυρώσεις. 

Αυτό είναι σε πρώτη φάση το νοµοσχέδιο που καλούµαστε
εδώ να ψηφίσουµε ή να καταψηφίσουµε, όπως βεβαίως θα φανεί
ότι η Πλεύση Ελευθερίας σκοπεύει να κάνει. 

Η παράταση των πέντε χρόνων επίσης αιτιολογήθηκε και αυτό
µας δηµιούργησε µεγάλη έκπληξη. Στη διάρκεια της ακρόασης

φορέων µιλήσαµε µε τον εκπρόσωπο της σύµπραξης που διαχει-
ρίζεται τον ΟΛΘ, τον Οργανισµό Λιµένα Θεσσαλονίκης, και τον
ρωτήσαµε γιατί πράγµατι χρειάζονται πέντε χρόνια αφού έχουν
ξεκινήσει κάποιες επενδύσεις. Μας είπε τα εξής ενδιαφέροντα.

Μας είπε ότι έκτοτε, από το 2022, έχει µεσολαβήσει ο πόλεµος
στην Ουκρανία ο οποίος είχε επιπτώσεις. Έχει µεσολαβήσει και
ο πόλεµος στη Γάζα και στη Μέση Ανατολή, ο οποίος έχει επι-
πτώσεις, διότι ενέπλεξε τους αντάρτες Χούθι στην Ερυθρά Θά-
λασσα που καθυστερούν τη διέλευση πλοίων από τη διώρυγα
του Σουέζ, και αυτό έχει επιπτώσεις πάνω στη λειτουργία και την
επίτευξη των στόχων της µίνιµουµ διακίνησης φορτίου στον λι-
µένα Θεσσαλονίκης. 

Η ίδια εταιρεία στο διοικητικό συµβούλιο της 17ης Απριλίου
2024 ανακοίνωσε ότι παρά τα προβλήµατα αυτά τα οποία χρησι-
µοποιήθηκαν από τον εκπρόσωπό της για να δικαιολογήσουν την
παράταση πέντε ετών και όχι µια συντοµότερη παράταση, ανα-
κοίνωσε ότι είχε µικτά κέρδη της τάξης των 37,6 εκατοµµυρίων
ευρώ, µε τον πόλεµο στην Ουκρανία, µε την κρίση στο Σουέζ.
Αυτά ήταν τα κέρδη που ανακοίνωσε τον Απρίλιο του 2024 για το
2023. Τα κέρδη του 2022 πάλι ήταν υψηλά, που πάλι µαίνονταν ο
πόλεµος στην Ουκρανία, περίπου 36 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως. 

Με άλλα λόγια, έχουµε µια επιχείρηση η οποία βγάζει σηµαν-
τικά κέρδη από το καθεστώς που ισχύει τώρα, δεν φαίνεται να
βρίσκεται σε δυσχερή κατάσταση ως αποτέλεσµα των εξωγενών
διεθνών εξελίξεων που επικαλείται τώρα για να πάρει την παρά-
ταση των πέντε ετών, και όµως επικαλείται αυτές τις εξελίξεις
για να πάρει την παράταση, χωρίς να υπάρχει καµµία ποινή, καµ-
µία κύρωση, και να µηδενιστεί το κοντέρ, σαν να ξεκινάµε πάλι
από την αρχή. 

Αυτά είναι ζητήµατα τα οποία µας προκαλούν και ανησυχία,
αλλά επιβεβαιώνουν κάτι το οποίο η Πλεύση Ελευθερίας έχει πει
πάρα πολλές φορές: ότι οι ιδιωτικοποιήσεις δεν αποτελούν λύση
στα προβλήµατα, τις παθογένειες, αν θέλετε, τα δοµικά προβλή-
µατα καθυστέρησης εκτέλεσης στρατηγικών επενδύσεων στους
λιµένες της χώρας, στα αεροδρόµια της χώρας και αλλού. 

Ο έκτος προβλήτας είναι το βασικό επενδυτικό σχέδιο που
υπήρχε στο αρχικό master plan. Όλοι περιµένουµε ότι αυτό θα
πρέπει να πραγµατοποιηθεί. Όπως είπαν και στην ακρόαση φο-
ρέων και κάποιοι συνάδελφοι λίγο πριν, ο έκτος προβλήτας είναι
ένα ζήτηµα το οποίο περιµένουµε να πραγµατοποιηθεί εδώ και
πάρα πολλά χρόνια. Και τώρα µε την ιδιωτικοποίηση, δεν φαίνε-
ται να επιταχύνεται η εκτέλεσή του. 

Αντιθέτως, οι τέσσερις όροι που περιέχονται στο νοµοσχέδιο,
στην αναθεώρηση, αν θέλετε, της σύµβασης του 2018, που είναι
αυτό που καλούµαστε να ψηφίσουµε, περιλαµβάνουν κατ’ αρχάς
την επέκταση της επενδυτικής περιόδου για πέντε χρόνια, ούτως
ώστε µέχρι το 2030 να πραγµατοποιηθούν οι στόχοι της επενδυ-
τικής περιόδου. Η δεύτερη αναθεώρηση που έχουµε µπροστά
µας αφορά την επέκταση των στόχων του ελάχιστου επιπέδου
διακίνησης συµβατικού φορτίου για το 2028 και µετά τους πιο
φιλόδοξους στόχους για τα επόµενα χρόνια, 2032 και 2033.

Επίσης, κάτι που ανέφεραν και οι οµιλητές προηγουµένως,
υπάρχει µια διαδικασία στην αρχική σύµβαση που αφορά την fast
track, την ταχύτερη, αν θέλετε, ανάθεση υπεργολαβιών στο πλαί-
σιο της ιδιωτικοποίησης του λιµένα. Αυτή τώρα διευρύνεται πολύ
περισσότερο, µε άλλα λόγια πολύ πιο γρήγορα θα πρέπει, µε
βάση αυτή την αλλαγή, η σύµπραξη που διαχειρίζεται τον λιµένα
θα µπορεί και θα πρέπει να παραχωρεί σε υποσυµβασιούχους
συµβόλαια ούτως ώστε να πραγµατοποιήσουν περαιτέρω επεν-
δύσεις στον λιµένα. Η όλη κατάσταση αφορά µια χαλάρωση του
ρυθµιστικού πλαισίου της υπόθεσης.

Τώρα θα ήθελα στον χρόνο που αποµένει να αναφερθώ και
στο µεγάλο παράδοξο του τι αναµένεται να πραγµατοποιηθεί
από αυτή την παράταση, πέρα από το γεγονός βεβαίως ότι τα
προβλήµατα αναβάλλονται σε µακρό χρονικό διάστηµα.

Σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει τη σύµ-
βαση, λέει εδώ στη σελίδα 14 ότι αναµένεται από την παράταση
να υπάρξει «αύξηση εσόδων» για τους θεσµούς στη δηµόσια δι-
οίκηση, «αύξηση εσόδων» για την αγορά, την οικονοµία και «αύ-
ξηση εσόδων» για την κοινωνία και τις κοινωνικές οµάδες. «χ» και
στα τρία!
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Επίσης αναµένεται να υπάρχει, σύµφωνα µε την αιτιολογική
έκθεση, µε την παράταση των πέντε ετών -ειλικρινά το διαβάζω
από µέσα- «εξοικονόµηση χρόνου», κύριε Υφυπουργέ! Δίνετε πα-
ράταση. Γιατί διατείνεστε στην αιτιολογική έκθεση ότι µε αυτόν
τον τρόπο εξοικονοµείται χρόνος; Ποιος τα έγραψε αυτά και
γιατί τα λέτε αυτά; Πείτε ότι υπήρχε µια αποτυχία και ότι δίνουµε
παράταση διότι δεν έχουµε άλλη επιλογή. Δεν το κάνετε όµως.
Προσπαθείτε να παρουσιάσετε αυτό το πρόβληµα ως επιτυχία.
Θέλετε να εξαπατήσετε τους Βουλευτές, τον λαό; 

Να είστε ειλικρινείς και να αντιµετωπίζετε τον λαό κατάµατα
και να του λέτε ότι εδώ έχουµε ένα πρόβληµα που χρονίζει. Και
δυστυχώς, η λύση που προβλέπαµε ότι θα αντιµετώπιζε αυτό το
πρόβληµα δεν ήταν καλή και δεν έχουµε άλλη λύση και προσπα-
θούµε να κάνουµε το µόνο που καταλαβαίνουµε, που είναι να πα-
ρατείνουµε την κατάσταση για τον ιδιωτικό φορέα, διότι ιδεο-
λογικά µόνο αυτό βλέπουµε και τίποτε άλλο, θα παρατείνουµε
επ’ άπειρον.

Η µεγάλη ειρωνεία είναι ότι συνοδεύει το νοµοσχέδιο και η έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, η οποία όµως δεν
βλέπει ότι θα υπάρχει αύξηση των εσόδων ούτε για το δηµόσιο
ούτε για την αγορά ούτε για την κοινωνία. 

Διαβάζω από µέσα την παράγραφο β, σελίδα 22: «Από τις προ-
τεινόµενες διατάξεις προκαλείται ενδεχόµενη µείωση εσόδων
του κρατικού προϋπολογισµού», πιο ειλικρινής, «τόσο από το αν-
τάλλαγµα παραχώρησης της ΟΛΘ Α.Ε. προς το ελληνικό δηµό-
σιο όσο και από το µέρισµα που εισπράττει το δηµόσιο ως
µέτοχος της ΟΛΘ Α.Ε.». 

Αυτό είναι το αποτέλεσµα, κύριε Υφυπουργέ, και περιµένουµε
να το αναγνωρίσετε κι εσείς και όχι να λέτε αντίθετα πράγµατα
για να ρίξετε στάχτη στα µάτια του κόσµου που µας ακούει. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι από κάθε άποψη
οι τροποποιήσεις στη σύµβαση που έχουµε µπροστά µας απο-
τελούν µια αποτυχία πολιτικής. Δυστυχώς φοβόµαστε ότι µε τον
τρόπο που έρχονται, θα συνεχίσουν να συντηρούν αυτή την απο-
τυχία πολιτικής. Διότι ενώ δίνετε παράταση για πέντε χρόνια, µια
πάγια αρχή στις παρατάσεις είναι ότι όταν δίνονται θα πρέπει να
αυστηροποιούνται οι ποινές σε περίπτωση που αθετηθεί ο όρος
ή οι όροι που συνοδεύουν την παράταση. 

Ωστόσο εδώ λέει ξεκάθαρα το νοµοσχέδιο ότι ισχύουν οι ίδιες
ποινές της σύµβασης του 2018 που, κατά την άποψή µας, ήταν
ήδη χαλαρές. Στο παράρτηµα 16.2 δεν αυξάνετε τις ποινές κι
όµως εδώ υπάρχει µια παράταση και υπάρχουν και άλλες προ-
ηγουµένως. 

Θα πρέπει να σκεφτείτε, αν βρεθείτε σε τέσσερα - πέντε χρό-
νια ξανά µπροστά στην ανάγκη να φέρετε µια άλλη τροποποίηση
µε παρατάσεις, τι θα πείτε; Δεν θα υπάρχουν περισσότερες ποι-
νές; Θα είναι το ίδιο χαλαρές και οι ποινές, όπως όλο το ρυθµι-
στικό πλαίσιο, ούτως ώστε ο ιδιώτης να κάνει ό,τι θέλει, γνωρί-
ζοντας βεβαίως ότι η Κυβέρνηση θα συµπαρασταθεί στους
όρους που θέτει αυτός; Ούτως ώστε να συνεχίσει την αποτυχη-
µένη διαχείριση που είναι κατά τη γνώµη µας, από επενδυτικής
και αναπτυξιακής πλευράς, γιατί είναι πολύ πετυχηµένη από την
πλευρά των κερδών βεβαίως, αλλά αυτό είναι ένα άλλο ζήτηµα.
Μας ενδιαφέρει η αναπτυξιακή πλευρά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Πλεύση Ελευθερίας για τους
λόγους αυτούς, θεωρεί ότι η σύµβαση που έρχεται προς κύρωση
από τη Βουλή δεν πρέπει να έχει τη θετική µας ψήφο. Θα την κα-
ταψηφίσουµε. Θα αναφερθώ και σε κάποια ζητήµατα πιο τεχνικά
στη δευτερολογία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Σπαρτιατών, ο κ. Ιωάν-

νης Κόντης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευχαριστώ

και τους συναδέλφους που έδωσαν τη σειρά τους για να πάµε
σε λίγο στη Διάσκεψη. 

Συζητάµε σήµερα αυτό το θέµα, το θέµα στρατηγικής σηµα-
σίας που αφορά τον λιµένα Θεσσαλονίκης και την επέκταση της
σύµβασης, η οποία έχει συναφθεί από το 2018 και που τα προ-

βλεπόµενα έργα που έπρεπε να έχουν γίνει, δεν έχουν γίνει, όλα
αυτά τα χρόνια. 

Ο επενδυτής υποσχέθηκε να κάνει τις επενδύσεις που υποσχέ-
θηκε στην προβλήτα 6 κυρίως, που είναι η σηµαντικότερη προ-
βλήτα σε θέµα υποδοχής φορτίων, αλλά και σε υποδοµές µέσα
στο λιµάνι. Δεν µπορούµε να καταλάβουµε τους λόγους. Όπως
είπαν και άλλοι συνάδελφοι, όλα αυτά τα χρόνια, το λιµάνι λει-
τουργεί µε κέρδη. Στην Ελλάδα είµαστε και ξέρουµε ότι τα κέρδη
που διαβάζουµε, τα διαβάζουµε µε κάθε επιφύλαξη, ως προς την
ορθότητά τους. Εγώ θέλω να πιστέψω ότι αυτά είναι τα κέρδη
που µας λένε, 35 εκατοµµύρια τα τελευταία δύο χρόνια, κάθε
χρόνο. Η αύξηση είναι ανοδική κάθε χρόνο. Και βλέπουµε ότι
αφού επικαλείται σαν πρόβληµα -και έχει κέρδη- τον κορωνοϊό,
το Σουέζ, τους πολέµους κ.λπ., είναι ολοφάνερο ότι σε µία κατά-
σταση ειρήνης, µπορεί και να τριπλασιαστούν τα κέρδη, για να
µην πω παραπάνω.

Αυτή η πρόταση ανανέωσης µπορεί να είναι απαραίτητη, αλλά
εγείρει και κάποια ερωτήµατα: Για ποιον λόγο υπάρχουν αυτές
οι καθυστερήσεις, γιατί τις έχουµε επιτρέψει και για ποιον λόγο
δεν έχουν προβλεφθεί; Διότι στη σύµβαση που διάβασα, δεν
υπάρχουν ρήτρες στην περίπτωση µη εφαρµογής του χρονοδια-
γράµµατος που υπάρχει. Θα έπρεπε να υπάρχουν ρήτρες, οι
οποίες να κάνουν τον επενδυτή, τουλάχιστον, να είναι πιο προ-
σεκτικός και να πιέζει ο ίδιος τον εαυτό του, στο να πραγµατο-
ποιήσει τα υποσχόµενα αυτού που αναλαµβάνει τη σύµβαση. 

Μην ξεχνάµε ότι µιλάµε για συµβάσεις, στις οποίες ακούµε για
master plan και master plan δεν βλέπουµε. Τώρα, ακούω ότι το
master plan το επεξεργάζονται - ειπώθηκε στην επιτροπή- και ότι
θα το έχουµε σε λίγο καιρό. 

Όπως είπα και πριν -και επειδή είµαι της δουλειάς και σαν
πλοίαρχος, αλλά και σαν άνθρωπος που είχα αναλάβει προβλή-
τες κι έχω ακόµα στο Ρίο- έκανα master plan ένα χρόνο πριν, για
να µου παραχωρηθούν. Δεν παραχωρούνται προβλήτες έτσι, σε
σηµαντικούς χώρους που είναι τα λιµάνια. Δεν παραχωρεί κανείς
προβλήτα. Εγώ δύο αποθήκες πήρα και έναν χώρο εκφόρτωσης
για ένα πλοίο ή δύο. Είναι απορίας άξιον πώς γίνεται αυτό. Εκτός
και αν υπάρχει η προφορική υπόσχεση ότι «θα κάνω αυτά κι
αυτά» και τα αποδεχόµαστε έτσι. Όµως, δεν είναι σωστή η δια-
δικασία, κύριε Υπουργέ και επιµένω σε αυτό. Μάλιστα συνέβη
και σε άλλα λιµάνια. 

Επιµένω και για την περίπτωση του λιµένα Καβάλας. Μας δό-
θηκε στην επιτροπή για τον ΦΙΛΙΠΠΟ, ότι υπάρχει το master plan
της παραγράφου 15, το οποίο έλειπε µέσα από τα σχετικά έγ-
γραφα. Ειπώθηκε ότι είτε είναι εµπιστευτικό ή δεν έχει δοθεί.
Είναι µια διαδικασία, η οποία -τουλάχιστον- δεν είναι σωστή, για
να µην πω κάτι παραπάνω. 

Στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης έχουµε συνεχώς αυξανόµενη κί-
νηση πλοίων. Διακινήθηκαν περίπου χίλια πεντακόσια πλοία το
2022, περίπου χίλια επτακόσια πλοία εµπορικά, κρουαζιερόπλοια
κ.λπ. και περίπου πεντακόσιες χιλιάδες σαραντάρια κοντέινερς.
Δεν ξέρω αν τώρα παίρνει και ογδοντάρια εκεί, γιατί ξέρω ότι
έχει δύο γερανογέφυρες «Post Panamax», οι οποίες είναι ικανές
για να εκφορτώσουν και τους δύο τύπους κοντέινερ. Δεν ξέρω
τι γίνεται µε τις υποδοχές, τα αυτοκίνητα που παραλαµβάνουν,
τους χώρους κ.λπ.. 

Χειρίστηκε και δεκαεπτά - είκοσι εκατοµµύρια τόνους, γενικών
φορτίων και υγρών φορτίων. Η µεγαλύτερη ποσότητα αφορά
εξαγωγές και εισαγωγές εµπορευµάτων προς την ευρύτερη Βαλ-
κανική περιοχή. Γι’ αυτό και είναι απαραίτητη η σύνδεση µε τη
σιδηροδροµική γραµµή, την οποία, επίσης, ο επενδυτής είχε
υποσχεθεί, ότι θα συνέβαλε για να συνδεθεί µέχρι τη γραµµή του
τρένου, που φτάνει στο λιµάνι. Και αυτό δεν συνέβη.

Το 2023, επίσης, είχαµε την ίδια άνοδο -δεν θα αναφερθώ σε
νούµερα- έφτασε τα είκοσι δύο εκατοµµύρια τόνους, που διακυ-
µάνθηκαν στο λιµάνι.

Πάµε στα έσοδα. Τα έσοδά του, το 2023 ήταν 90 εκατοµµύρια
ευρώ, µε κέρδη 32 εκατοµµύρια ευρώ προ φόρων. Αυτό σηµαίνει
ότι υπάρχει υγεία στο λιµάνι αυτό. Ο επενδυτής αυτός που υπο-
σχέθηκε να επενδύσει 200 εκατοµµύρια -µε τους πρόχειρους
υπολογισµούς που κάνω- έχει ήδη βγάλει 200 εκατοµµύρια. Δεν
έχει επενδύσει σχεδόν τίποτα –πρέπει να έχει επενδύσει κάποια
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λίγα χρήµατα- κι έχει βγάλει ήδη κέρδη 200 εκατοµµύρια, από
το 2018 µέχρι σήµερα.

Αυτό πρέπει να το δούµε. Και στην παράταση αυτή που ζητάει,
δεν έχουµε πάλι προβλέψει να υπάρχει η σηµαντική ρήτρα, η
οποία να φτάνει ακόµα και µέχρι ενός µεγάλου ποσοστού επί των
ετήσιων κερδών, όπως συνήθως γίνεται, να υπάρχει ένα ποσο-
στό, µια ρήτρα της τάξης του 10%, του 20% και να φτάνει στα
πέντε χρόνια στο 100%. 

Γιατί ποιος µας λέει -όπως είπε και κάποιος συνάδελφος- ότι
δεν θα έρθει εδώ σε πέντε χρόνια να ζητήσει πάλι παράταση;
Εµείς θεωρούµε ότι θα έπρεπε ήδη να έχει πραγµατοποιήσει
αυτά που έχει υποσχεθεί. Θεωρούµε ότι υπάρχουν όντως και
γραφειοκρατικές καθυστερήσεις, όπως η απόφαση του Συµβου-
λίου της Επικρατείας που µετέβαλε το νοµικό πλαίσιο για την
αδειοδότηση των έργων στα λιµάνια και οδήγησε όντως στην
ανάγκη για αναθεώρηση και επανεκκίνηση των διαδικασιών. 

Εδώ πρέπει να υπάρξει µια στοχευµένη, µάλλον µια συγκρο-
τηµένη κατεύθυνση από την Κυβέρνηση, την εκάστοτε κυβέρ-
νηση και τις δικαστικές αρχές, ώστε όταν υπάρχει ανάγκη
επενδύσεων να τους εξηγούν, να στέλνουν αυτόν τον φάκελο µε
τα master plans, να βλέπουν οι δικαστές τι πρόκειται να γίνει και
όχι να εµπλεκόµαστε σε ατέρµονες διαδικασίες από άλλους διεκ-
δικητές, οι οποίοι προσφεύγουν στα δικαστήρια και τελικά δεν
βγάζουµε άκρη ποτέ. Αφού θέλουµε ιδιωτικοποίηση ή µάλλον τον
ιδιώτη στη δηµόσια περιουσία µας, θα πρέπει να απλοποιήσουµε
κάποιες διαδικασίες αν τις πιστεύουµε. 

Η δυσκαµψία στη συνεργασία µε τις αρχές είναι και αυτό ένα
θέµα, το οποίο έχει υπάρξει. Όµως, το κυριότερο είναι η αναβλη-
τικότητα του επενδυτή που είχε αναλάβει τις υποχρεώσεις αυτές
και απέτυχε να ανταποκριθεί πλήρως σε αυτές τις επενδύσεις
που έπρεπε να έχει κάνει. Υπάρχει ανάγκη για ισχυρή εποπτεία
από το κράτος. Πρέπει να εξασφαλίσει το κράτος την αυστηρό-
τερη επιτήρηση του επενδυτικού προγράµµατος και να διασφα-
λιστεί ότι τα έργα θα ολοκληρωθούν εκ νέου εντός της νέας
παραχώρησης που ζητάει -γιατί θα δοθεί η παραχώρηση- και τη
βελτίωση της διαχείρισης. Ο επενδυτής είχε τις υποχρεώσεις
που είπαµε, όπως ήταν η κατασκευή και η αναβάθµιση υποδοµών
στο λιµάνι, συµπεριλαµβανοµένων των προβλητών που είναι
πολύ σηµαντικό. 

Και να πω και κάτι άλλο. Ακούσαµε και ξέρουµε ότι στο λιµάνι
προσεγγίζουν και καλούν -όπως λέµε- πλοία «feeder». Τα «feeder»
είναι µικρά πλοία, τα οποία πηγαίνουν σε µεγάλα πλοία τα οποία
δεν µπορούν να µπουν λόγω του βυθίσµατος. Έρχεται ένα µε-
γάλο πλοίο µε είκοσι χιλιάδες κοντέινερ και πάει και το ξεφορ-
τώνει και φέρνει ανά δύο χιλιάδες, ανά τρεις χιλιάδες µέσα. Αυτή
είναι µια διαδικασία χρονοβόρα και κοστοβόρα. 

Είναι δύσκολο να γίνει η εκβάθυνση του λιµανιού από τα δώ-
δεκα µέτρα που είναι σήµερα -και τα οποία είναι τελείως απαγο-
ρευτικά για µεγάλα πλοία- και να πάει το λιµάνι στα δεκατέσ-
σερα, στα δεκαπέντε; Να πάει και στα δεκαέξι µέτρα αν µπορεί. 

Αν πάει κανείς στο λιµάνι, δεν θα δει τις µπάρτζες που υπάρ-
χουν στα µεγάλα λιµάνια ή σε όλα τα λιµάνια του κόσµου, οι
οποίες συνεχώς δουλεύουν. Όλα τα λιµάνια έχουν δύο µπάρτζες,
τρεις µπάρτζες. Συνέχεια εκβαθύνουν, δουλεύουν συνέχεια και
βγάζουν. Διότι η θάλασσα ξαναφέρνει µέσα, είναι γεγονός.
Όµως, έχουµε προβλήτες, έχουµε προστατευτικά στις προβλή-
τες έξω, έχουµε καινούργιες τεχνοτροπίες. Για ποιο λόγο δεν δί-
νετε σηµασία στην εκβάθυνση του λιµανιού, τη στιγµή που
σύµφωνα µε µελέτες, είναι εύκολη; Διότι δεν έχει ο βυθός προ-
βλήµατα που έχουν άλλα λιµάνια µε πέτρες, µε βράχους κ.λπ..

Θα πρέπει να εκµεταλλευθούµε και να δούµε ότι η θέση του
λιµανιού της Θεσσαλονίκης είναι γεωστρατηγική και να προσπα-
θήσουµε όντως να πιέσουµε, όπως µπορούµε. Η δυνατότητα που
µπορεί να φέρει το λιµάνι στην ελληνική οικονοµία -βέβαια πρω-
τίστως φέρνει στον επενδυτή- είναι πολύ µεγάλη και είναι πολύ-
πλευρη, γιατί µπορεί να γίνει ένας διαµετακοµιστικός κόµβος
από την Ασία και ο οποίος θα κατευθύνεται προς όλη την Βαλ-
κανική και µετέπειτα στην Ευρώπη. 

Το λιµάνι έχει προοπτικές να εξελιχθεί µε τους χώρους που
έχει σε ενεργειακό κόµβο, δεδοµένου ότι βρίσκεται κοντά σε µε-
γάλα έργα ενέργειας, όπως ο TAP, Trans Adriatic Pipeline και σε

άλλες υποδοµές φυσικού αερίου. Και µπορεί να δηµιουργηθούν
αποθηκευτικοί χώροι για υγροποιηµένο αέριο, το LNG που θα
µπορούσε να δώσει και µεγαλύτερη ώθηση στο λιµάνι. 

Να µην πιάσω την τουριστική ανάπτυξη από τα ποστάλια, τα
κρουαζιερόπλοια και τι µπορούν να πιάσουν. Έχει τη δυνατότητα
να δεχτεί ταυτόχρονα τέσσερα κρουαζιερόπλοια. 

Πρέπει να δοθεί, λοιπόν, µεγάλη σηµασία και σε αυτό και σε
όλες τις υποδοµές που έχει σήµερα και οι οποίες παραµένουν
ανεκµετάλλευτες. Αυτό που πρέπει να δούµε ταυτόχρονα είναι
τι προοπτική, τι θέλει να κάνει ο επενδυτής. Έµεινε αναπάντητο
το ερώτηµα «γιατί ζητάει». Επικαλέστηκε την από το 2022 έως
σήµερα δυσκολία που υπάρχει µε κορωνοϊό και πολέµους, αλλά
δεν µας είπε τι έκανε από το 2018 έως το 2022. Και η απόφαση
του Συµβουλίου της Επικρατείας δεν υπήρχε τότε. Τι έκανε από
το 2018 έως το 2022; Για ποιον λόγο δεν επένδυσε; Οι επενδύ-
σεις που έκανε είναι τελείως ανεπαίσθητες και ανύπαρκτες. Αυτό
δεν ξέρουµε εάν τον καλέσατε να το εξηγήσει ή εάν έστειλε ένα
έγγραφο και ζητάει απλά µία παράταση, κύριε Υφυπουργέ, και
εσείς τη δίνετε, επειδή ξέρετε ότι δεν έγιναν τα έργα και επειδή
είστε µπλοκαρισµένοι µε τη σύµβαση αυτή και δεν έχετε τι άλλο
να κάνετε.

Δεν ξέρω εάν µπορείτε να την καταγγείλετε στην περίπτωση
που στην επόµενη πενταετία δεν θα εκπληρώσει τις υποχρεώσεις
του. Δεν ξέρω εάν θα έχετε αυτή η δυνατότητα, εάν έχει προβλε-
φθεί. Εγώ διάβασα και την αρχική σύµβαση, η οποία στην ουσία
είναι προς όφελος του επενδυτή, ο οποίος έχει που λέµε «και το
µαχαίρι και το καρπούζι». Δεν υπάρχει πίεση από την πλευρά της
πολιτείας σε τίποτα. 

Θα κλείσω την οµιλία µου αυτή, κύριε Υφυπουργέ, επί τη ευ-
καιρία, γιατί δεν νοµίζω ότι θα έχουµε τόσο συχνά άλλη συνε-
δρίαση που θα αφορά το Υπουργείο σας, µε το εξής: Τα είπαµε
και στην επιτροπή. Θα πρέπει να κοιτάξουµε ότι τα λιµάνια αυτά,
άσχετα εάν οι επενδυτές έχουν τους δικούς τους ανθρώπους, σε
όλο τον κόσµο η συνήθεια είναι να τα λειτουργούν τουλάχιστον
σε υψηλές θέσεις πρώην πλοίαρχοι του Εµπορικού Ναυτικού ή
ακόµα και εν ενεργεία, οι οποίοι φεύγουν για να πάνε εκεί, άν-
θρωποι οι οποίοι έχουν συνάφεια µε το επάγγελµα. Είναι µια
ευαίσθητη διαδικασία, η οποία εάν δεν έχει ανθρώπους που γνω-
ρίζουν, δεν µπορεί να πάει µπροστά. Δεν είναι βλάκες στο Ρό-
τερνταµ, σε όλα τα µεγάλα λιµάνια του κόσµου, που βάζουν
ανθρώπους µηχανικούς του εµπορικού ή πρώην πόρτο Port Au-
thorities και τους χρησιµοποιούν στα λιµάνια αυτά σε διευθυντι-
κές θέσεις. Αυτό πρέπει να το κάνουµε. Είµαστε η µόνη χώρα
που δεν το κάνει. 

Ακόµα και οι πιλότοι που µπαίνουν, για να βάζουν τα πλοία
µέσα στα λιµάνια µας, δύσκολα είναι πρώην πλοίαρχοι, ενώ είναι
προαπαιτούµενο αυτό. Είναι άνθρωποι οι οποίοι εµπειρικά ταξί-
δεψαν, άλλοι πήραν ένα δίπλωµα µέχρι του ανθυποπλοιάρχου
και κάποιοι τους βόλεψαν και πήγαν εκεί. Πρέπει να διασφαλί-
σουµε ότι στις καίριες θέσεις αυτές πρέπει να υπάρχουν άνθρω-
ποι που προέρχονται ακριβώς από αυτό το πολύ δύσκολο
επάγγελµα. Είναι ένα επάγγελµα που µία αβαρία µπορεί να προ-
καλέσει ζηµιά εκατοµµυρίων ή εκατοντάδων χιλιάδων δολαρίων
ή και παραπάνω. 

Να κοιτάξουµε και τα θέµατα που είπαµε, τα οποία δεν έχουν
σχέση µε το νοµοσχέδιο, αλλά έχουν συνάφεια, µε τις διαδικα-
σίες που έχουν επιβάλει σήµερα οι αρχές στην επιµόρφωση. Δεν
µπορεί πλοίαρχοι, οι οποίοι έχουν εµπειρία τριάντα ετών, είκοσι
πέντε ετών και οι οποίοι είτε µένουν στο εξωτερικό είτε δυσκο-
λεύονται να παρακολουθήσουν κάποια σεµινάρια του ΚΕΣΕΝ,
τύπου Μανίλα ή κάποια για την ανανέωση των διπλωµάτων, να
µην µπορούν να ταξιδέψουν και να βγαίνουν άχρηστα τα διπλώ-
µατά τους. Είναι σαν να πούµε ότι ένας πολιτικός µηχανικός τε-
λείωσε το Μετσόβιο Πολυτεχνείο, δουλεύει είκοσι χρόνια και εάν
δεν παρακολουθήσει µία επιµόρφωση δύο ωρών σε ένα καινούρ-
γιο µηχάνηµα, το οποίο ουδόλως προσφέρει σηµαντικά πράγ-
µατα στη δουλειά του, δεν µπορεί να ασκήσει το επάγγελµα του.
Αυτή, δυστυχώς, τη διάκριση την υπόκεινται οι αξιωµατικοί του
Εµπορικού Ναυτικού. Δεν ξέρω γιατί τα σωµατεία τους, τα λαλί-
στατα σωµατεία αυτά, τα οποία έχουν ανθρώπους που ψηφίζον-
ται επί χρόνια και απολαµβάνουν παχυλούς µισθούς, µεγαλύ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Β’ - 19 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2024 21063



τερους και από τους µισθούς του πλοιάρχου, δεν ασχολούνται
µε το θέµα αυτό. Παίρνω πολλές καταγγελίες από συναδέλφους
µου που ζουν στην Αµερική, ζουν αλλού και δεν µπορούν να τα-
ξιδέψουν. Θα πρέπει να προβλεφθεί για αυτούς να µην υπάρχει
αυτή η µεγάλη διαδικασία από σεµινάριο σε σεµινάριο, τα οποία,
ξαναλέω, είναι µίας ώρας, για να δουν ένα καινούργιο µηχάνηµα,
που ίσως δεν θα χρησιµοποιήσουν και ποτέ. Δεν µιλάµε για τις
ανάγκες µεταφοράς πλοίων ή υγρό φορτίων LNG κ.λπ., µιλάµε
για δεκάδες µικρά σεµινάρια, τα οποία έχουν µπει τώρα στη
σειρά, ακόµα και τα σωστικά.

Αναγκάζουµε τους πλοιάρχους, που έχουν κάνει εκατοντάδες
χιλιάδες προσοµοιώσεις εν πλω -γιατί όταν ταξιδεύεις, κάθε
τρεις µέρες κάνεις προσοµοίωση εγκατάλειψης πλοίου- να έρ-
θουν να κάνουν στο ΚΕΣΕΝ σωστικά, για να τους µάθουν πώς
κατεβάζεις τη βάρκα. Ποιος θα του µάθει πώς κατεβάζεις τη
βάρκα του πλοιάρχου; Αυτός που δεν έχει δει πλοίο; Οι πλοίαρ-
χοι ταξιδεύουν και κάνουν προσοµοιώσεις εγκατάλειψης πλοίων
πραγµατικές. Κατεβάζουν βάρκα στο πέλαγος µε κακό καιρό.
Διότι εκεί είναι η προσοµοίωση, δεν είναι στη µπουνάτσα. Εµείς
τους φέρνουµε εδώ και λέµε ότι εάν δεν περάσουν τα σωστικά
αυτά, δεν µπορούν να ταξιδέψουν.

Αυτά πρέπει να δούµε. Τα έχουν κάνει χιλιάδες φορές και δεν
χρειάζεται να τραβάµε το αυτί σε ανθρώπους οι οποίοι πνίγονται
από το πρωί µέχρι το βράδυ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Κόντη.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Νέας Αριστεράς

κ. Οζγκιούρ Φερχάτ.
ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµο-

σχέδιο που φέρνει σήµερα προς ψήφιση η Κυβέρνηση αποτελεί
την τρίτη τροποποίηση της σύµβασης παραχώρησης ελληνικού
δηµοσίου και Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε. κατά την
περίοδο διακυβέρνησής της. Προηγήθηκαν ο ν.4973/2022 για την
παράταση της προθεσµίας υλοποίησης των έργων ανακαίνισης
του κτηρίου του παλαιού τελωνειακού σταθµού, που µε το κατα-
τεθέν νοµοσχέδιο παρατείνονται εκ νέου και ο ν.5048/2023 για
την αλλαγή χρήσης παραχωρούµενων κτηρίων και της διαδικα-
σίας έγκρισης των έργων που υλοποιεί ο ΟΛΘ.

Με το παρόν νοµοσχέδιο δίνεται πενταετής παράταση στην
αρχική επενδυτική περίοδο, εντός της οποίας θα έπρεπε να
έχουν ολοκληρωθεί οι αρχικές υποχρεωτικές επενδύσεις και η
οποία λήγει στις 22 Μαρτίου 2026.

Ειδικότερα, εισάγονται οι τροποποιήσεις σε διατάξεις της κύ-
ριας συµφωνίας και σε παρατάσεις προθεσµιών διαφόρων δια-
δικασιών. Παρατείνονται κατά πέντε έτη η προθεσµία υλοποίη-
σης των υποχρεωτικών επενδύσεων έως το 2030, η προθεσµία
έναρξης της υποχρέωσης επίτευξης ελάχιστων επιπέδων διακί-
νησης σταθµού συµβατικού φορτίου έως το 2032 και η προθε-
σµία επίτευξης επιπέδου διακίνησης, ανάλογα µε τους µετρικούς
τόνους. Και δη για τρία εκατοµµύρια πεντακόσιες χιλιάδες µε-
τρικούς τόνους µέχρι το 2029 και διατήρηση του επιπέδου έως
το 2032, για τέσσερα εκατοµµύρια οκτακόσιες χιλιάδες µετρι-
κούς τόνους έως το έτος 2033 και διατήρηση του επιπέδου έως
το 2042, για πέντε εκατοµµύρια µετρικούς τόνους έως το έτος
2043 και διατήρηση του επιπέδου έως τη λήξη της σύµβασης.

Θα επιµείνουµε λίγο περισσότερο στην παράταση που δίνεται
στην επίτευξη των στόχων διακίνησης εµπορευµάτων που αφορά
µόνο στη διακίνηση συµβατικού φορτίου, η οποία όµως δεν επη-
ρεάζεται σε καµµία περίπτωση από την υλοποίηση των υποχρε-
ωτικών επενδύσεων, καθώς αφορούν στην επέκταση του κρηπι-
δώµατος που διακινούνται τα εµπορευµατοκιβώτια. Θα επιµεί-
νουµε, γιατί η διακίνηση του συµβατικού φορτίου προσδίδει γε-
ωπολιτική βαρύτητα στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης, καθώς αφορά
στις σχέσεις µε τις όµορες βαλκανικές χώρες, όπως η Σερβία,
το Κόσοβο και η Βόρεια Μακεδονία. Επίσης, γιατί τα περιθώρια
κέρδους του ΟΛΘ από τη διακίνηση συµβατικού φορτίου είναι
σαφώς χαµηλότερα από τα αντίστοιχα της διακίνησης εµπορευ-
µατοκιβωτίων.

Επιπλέον, τροποποιείται το άρθρο 10 του ν.4522/2018, ώστε

να αλλάξει η διαδικασία έγκρισης των οριστικών µελετών και
έργων που περιλαµβάνονται στο αναπτυξιακό πρόγραµµα και µε-
λέτη διαχείρισης λιµένα, το λεγόµενο master plan. Ως δικαιολο-
γία την περαιτέρω παράταση, χρησιµοποιείται η υπ’ αριθµόν
547/2022 απόφαση της ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας.

Μας λέει, λοιπόν, η Κυβέρνηση ότι λόγω αυτής της απόφασης,
όλες οι ενέργειες που είχαν πραγµατοποιηθεί από τον λιµένα της
Θεσσαλονίκης έπρεπε να επανεκκινήσουν. Επίσης, ότι απαιτείται
νέα διαδικασία έγκρισης του αναπτυξιακού προγράµµατος και
µελέτης διαχείρισης λιµένα, το master plan.

Να επισηµάνουµε, όµως, ότι η απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας δεν µετέβαλε το νοµικό πλαίσιο, αλλά δικαίωσε τους
φορείς και τους πολίτες που προσέφυγαν κατά του Οργανισµού
Λιµένος Πειραιώς, γιατί δεν εφάρµοσε την ισχύουσα ευρωπαϊκή
και εθνική νοµοθεσία, καθώς και όσα προβλέπονταν στη σύµ-
βαση παραχώρησης.

Η χρησιµοποίηση της απόφασης 547/2022 του Συµβουλίου
της Επικρατείας αποτελεί ξεκάθαρα πρόφαση για την καθυστέ-
ρηση έναρξης υλοποίησης των υποχρεωτικών επενδύσεων στο
λιµάνι της Θεσσαλονίκης. 

Αυτό αποδεικνύεται και από το γεγονός ότι το προεδρικό διά-
ταγµα για την έγκριση του master plan και των περιβαλλοντικών
όρων για το λιµάνι του Πειραιά εκδόθηκε τον Ιανουάριο του 2023,
δηλαδή σε χρονικό διάστηµα µικρότερο του έτους από τη δηµο-
σίευση της σχετικής απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας
τον Μάρτιο του 2022, ενώ η αντίστοιχη διαδικασία στο λιµάνι της
Θεσσαλονίκης δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµη. Μάλιστα, εκτιµάται
ότι το σχετικό προεδρικό διάταγµα θα εκδοθεί µέχρι το τέλος
της φετινής χρονιάς, δηλαδή θα έχουν περάσει τριάντα µήνες
περίπου από τη δηµοσίευση της απόφασης του Συµβουλίου της
Επικρατείας.

Ας δούµε τώρα και τις αρνητικές επιπτώσεις στην ελληνική οι-
κονοµία, αυτό που ενδιαφέρει και την τοπική κοινωνία. Παρά το
γεγονός ότι το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους αποφαίνεται στη
σχετική έκδοση που συνοδεύει το νοµοσχέδιο ότι από τις προ-
τεινόµενες διατάξεις προκαλείται ενδεχόµενη µείωση εσόδων
του κρατικού προϋπολογισµού, υποψιαζόµαστε ότι το Γενικό Λο-
γιστήριο του Κράτους προστατεύει τα κυβερνητικά στελέχη από
απιστία εις βάρος του δηµοσίου, διότι η απώλεια εσόδων είναι
βέβαιη και µάλιστα, µεγάλη.

Αποδεικνύεται πολύ εύκολα από µελέτες φορέων που περισ-
σότερο φιλοκυβερνητικοί είναι. Αρχικά, από τη µελέτη του Ινστι-
τούτου Οικονοµικών και Βιοµηχανικών Ερευνών, του ΙΟΒΕ, τον
Ιούλιο του 2017: Οικονοµικές επιδράσεις από την ιδιωτικοποίηση
του Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης. Προκύπτει ότι οι πηγές
δηµοσιονοµικών εσόδων για το ελληνικό δηµόσιο από τη λει-
τουργία του ΟΛΘ είναι περισσότερες και δίνουµε παραδείγµατα:
Αντάλλαγµα παραχώρησης, φορολόγηση εταιρικών κερδών, µε-
ρισµατική πολιτική, εισφορές εργαζοµένων και εργοδότη στα
ασφαλιστικά ταµεία και φορολόγηση εισοδήµατος απασχολου-
µένων.

Σύµφωνα µε τις προβλέψεις της µελέτης, όλες οι παραπάνω
κατηγορίες δηµοσίων εσόδων υπερδιπλασιάζονται µετά την ολο-
κλήρωση της επέκτασης του έκτου προβλήτα, που επισηµαί-
νουµε ότι θα έπρεπε να είναι έτοιµος το 2026.

Το συµπέρασµα, λοιπόν, είναι σαφές: Τα δηµοσιονοµικά έσοδα
έχουν ήδη επηρεαστεί αρνητικά και θα συνεχίσουν να επηρεά-
ζουν µε την προτεινόµενη παράταση στην υλοποίηση των υπο-
χρεωτικών επενδύσεων και στην επίτευξη των ελάχιστων επιπέ-
δων διακίνησης φορτίων, χωρίς βέβαια να συνυπολογίσουµε τον
κίνδυνο υποβάθµισης του λιµένα Θεσσαλονίκης εξαιτίας αυτής
της καθυστέρησης, καθώς είναι γνωστό ότι και στη λιµενική βιο-
µηχανία τα κενά που δηµιουργούνται στην αγορά καλύπτονται
από τον ανταγωνισµό. Ενδεικτικό παράδειγµα, το λιµάνι του Πει-
ραιά.

Καταθέτω τη µελέτη στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οζγκιούρ Φερχάτ καταθέτει

για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα µελέτη, η οποία βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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Αντίστοιχα, στο δελτίο Τύπου του ΟΛΘ Α.Ε., µε ηµεροµηνία
24-2-2022 και έκτοτε, µε επανειληµµένες σχετικές αναφορές και
δηλώσεις του εκτελεστικού προέδρου της ΟΛΘ Α.Ε. αναφέρον-
ται τα οφέλη που θα είχε η ελληνική οικονοµία από την επένδυση:
«Η υλοποίηση, αλλά και η ολοκλήρωση του έργου συµβάλλει ου-
σιαστικά στην οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη, µε ποικίλα και
πολλαπλασιαστικά οφέλη σε τοπικό και εθνικό επίπεδο. Συγκε-
κριµένα, το έργο επέκτασης του προβλήτα 6 κατά την περίοδο
υλοποίησής του 2022 - 2025, σύµφωνα µε έρευνα της «DE-
LOITTE», έχει υπολογιστεί ότι δηµιουργεί έσοδα άνω των 230
εκατοµµυρίων ευρώ σε όλο το οικοσύστηµα του λιµένα, που επη-
ρεάζεται άµεσα ή έµµεσα από την επέκταση του προβλήτα 6. Το
ποσό αυτό αφορά στον λιµένα, σε συνεργαζόµενες εταιρείες,
προµηθευτές, αλλά και σε άλλες επιχειρήσεις, ιδιαίτερα στον
κλάδο των µεταφορών. Ενισχύει σηµαντικά τα έσοδα του δηµο-
σίου από έµµεσους και άµεσους φόρους άνω των 35 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ κατ’ έτος. Παράγει µια προστιθέµενη αξία άνω των 90
εκατοµµυρίων ευρώ ετησίως κατά την περίοδο κατασκευής, συ-
νεισφέροντας στο ΑΕΠ της χώρας. Στηρίζει άµεσα και έµµεσα
τη δηµιουργία περισσότερων από τρεις χιλιάδες τριακόσιες θέ-
σεις εργασίας, ενισχύοντας σηµαντικά τον κρίσιµο κοινωνικό
τοµέα της απασχόλησης.

Επιπλέον, κατά την περίοδο 2026 - 2035, η δεκαετής πλήρης
λειτουργία του προβλήτα 6 αναµένεται να δηµιουργήσει ετήσια
έσοδα 272 εκατοµµυρίων ευρώ σε όλο το εύρος της εφοδιαστι-
κής αλυσίδας του λιµένα, η οποία περιλαµβάνει συνεργαζόµενες
εταιρείες, όπως προµηθευτές και άλλες επιχειρήσεις και µετα-
φορές. Αναµένεται να ενισχύσει σηµαντικά τα έσοδα του δηµο-
σίου από άµεσους και έµµεσους φόρους άνω των 55 εκατοµ-
µυρίων ευρώ κατ’ έτος και να παράξει µια προστιθέµενη αξία άνω
των 177 εκατοµµυρίων ευρώ ετησίως, συνεισφέροντας σηµαν-
τικά και πάλι στο ΑΕΠ της χώρας και να στηρίξει άµεσα και έµ-
µεσα τη δηµιουργία άνω των τεσσάρων χιλιάδων θέσεων εργα-
σίας, ενισχύοντας σηµαντικά τον κρίσιµο κοινωνικό τοµέα της
απασχόλησης.

Όπως εύκολα αντιλαµβανόµαστε, όλα τα παραπάνω µετατί-
θενται πλέον στις ελληνικές καλένδες, µε ευθύνη της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Υπουργέ.

Καταθέτω το δελτίο Τύπου στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οζγκιούρ Φερχάτ καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δελτίο Τύπου, το οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επιπλέον, στην ειδική έκθεση οι κύριοι Υπουργοί Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής δηλώνουν ότι η ανωτέρω ενδεχόµενη µείωση εσόδων θα
αναπληρώνεται από άλλες πηγές εσόδων του κρατικού προϋπο-
λογισµού. Κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στις αρµόδιες επι-
τροπές δεν υπήρξε σαφής απάντηση, αν και ζητήθηκε από τη
Νέα Αριστερά.

Λαµβάνοντας, όµως, υπ’ όψιν τις µέχρι τώρα κυβερνητικές επι-
λογές και αφού απάντηση δεν πήραµε, είµαστε σίγουροι ότι οι
άλλες πηγές εσόδων θα είναι τι; Μείωση κοινωνικών δαπανών ή
και αύξηση της φορολογίας;

Όλα, εποµένως, δείχνουν ότι τα οφέλη της ελληνικής οικονο-
µίας εξανεµίζονται µε ευθύνη της Κυβέρνησης και ότι οι άλλες
πηγές εσόδων θα είναι η περαιτέρω επιβάρυνση της ελληνικής
κοινωνίας.

Τέλος, θα ήθελα να επισηµάνω και τις κωλυσιεργίες της Κυ-
βέρνησης στην ολοκλήρωση της οδικής σύνδεσης του προβλήτα
6 µε την ΠΑΘΕ και την Εγνατία Οδό και τη νέα σιδηροδροµική
σύνδεση του λιµανιού, που µας καθιστά τη µοναδική χώρα παγ-
κοσµίως χωρίς σύνδεση των λιµένων µε οδικό και σιδηροδροµικό
δίκτυο και δίνει ένα επιπλέον επιχείρηµα στη διοίκηση του ΟΛΘ
για να δικαιολογεί την καθυστέρηση στην υλοποίηση των υπο-
χρεωτικών επενδύσεων.

Το έργο της οδικής σύνδεσης φτάνει πολύ πίσω στα χρόνια.
Ξεκίνησε στα τέλη της δεκαετίας του 1990 και έµεινε στη µέση,
λόγω εξάντλησης των διαθέσιµων πόρων για τη χρηµατοδότηση.
Το 2016, ο δηµόσιος ΟΛΘ ανέθεσε στην Εγνατία Οδό τη µελέτη
για την ολοκλήρωση του έργου, αναλαµβάνοντας και το κόστος

για την εκπόνησή της. Αφού πέρασαν πέντε χρόνια χωρίς να γίνει
καµµία ενέργεια, τον Ιούνιο του 2021, µετά από έναν νέο διαγω-
νισµό, η Εγνατία Οδός υπογράφει σύµβαση µε την εταιρεία
«ΑΚΤΩΡ», µε χρόνο υλοποίησης του έργου τους τριάντα µήνες.

Σήµερα, σαράντα σχεδόν µήνες µετά την υπογραφή, αισιόδο-
ξες εκτιµήσεις αναφέρουν ότι το έργο θα ολοκληρωθεί στα τέλη
της επόµενης χρονιάς.

Το έργο της νέας σιδηροδροµικής σύνδεσης έχει µεγαλύτερο
ενδιαφέρον, καθώς έχουν περάσει δέκα χρόνια περίπου από τις
εξαγγελίες του Περιφερειάρχη Κεντρικής Μακεδονίας κ. Τζιτζι-
κώστα ότι η σύνδεση θα ήταν έτοιµη στα τέλη του 2015, επειδή
το έργο είχε ενταχθεί στο Περιφερειακό ΕΣΠΑ 2014-2020.

Παρά τις επανειληµµένες διαβεβαιώσεις ότι το έργο ξεκινά
άµεσα, µέχρι σήµερα δεν έχει γίνει ουσιαστικά τίποτε. Πριν από
λίγες ηµέρες, στις 28 Αυγούστου, ο Υπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών ανέφερε ότι το έργο έχει ενταχθεί στο συνολικό έργο
του προαστιακού σιδηροδρόµου δυτικής Θεσσαλονίκης, που
βρίσκεται στη δεύτερη φάση του ανταγωνιστικού διαλόγου και
εκτιµάται ότι θα ολοκληρωθεί µέχρι το τέλος του 2024, ώστε
εντός του 2025 να προκηρυχθεί ο σχετικός διαγωνισµός.

Εκτιµούµε ότι η ολοκλήρωση των έργων µε ευθύνη σας θα
αποτελεί ανέκδοτο, όπως ακριβώς και το µετρό Θεσσαλονίκης.
Δεν έχετε προχωρήσει σε καµµία ενέργεια, ώστε να διασφαλιστεί
η ανάπτυξη του λιµένα της Θεσσαλονίκης και, βέβαια, η τόνωση
της οικονοµικής δραστηριότητας της πόλης, επειδή είναι κεν-
τρική σας επιλογή να πορεύεστε ανάλογα µε τις επιθυµίες του
κάθε ιδιώτη επενδυτή. Διότι η παραδοχή ότι η «ΟΛΘ Α.Ε.» δεν
είναι σε θέση να υλοποιήσει τις υποχρεωτικές επενδύσεις εντός
των προθεσµιών, που έχουν τεθεί στη σύµβαση παραχώρησης
ελληνικού δηµοσίου - ΟΛΘ, συνιστά ουσιώδη παράβαση, καθώς
έχει σηµαντική αρνητική επίπτωση στα οικονοµικά συµφέροντα
του ελληνικού δηµοσίου και θα έπρεπε να σας οδηγήσει όχι στην
παροχή πενταετούς παράτασης για την υλοποίηση των υποχρε-
ωτικών επενδύσεων, αλλά στην καταγγελία της σύµβασης παρα-
χώρησης.

Εµείς, ως Νέα Αριστερά, καταγγέλλουµε την τροποποίηση της
σύµβασης και καλούµε την Κυβέρνηση να καταγγείλει τη σύµ-
βαση παραχώρησης, ώστε να αναλάβει το ελληνικό δηµόσιο την
υλοποίηση των επενδύσεων που είναι απαραίτητες για την ανά-
πτυξη του λιµανιού της Θεσσαλονίκης.

Ταυτόχρονα, διεκδικούµε τις ποινικές ρήτρες που προβλέπον-
ται στη σύµβαση παραχώρησης παράρτηµα 16.2 για την καθυ-
στέρηση στην υλοποίηση των υποχρεωτικών επενδύσεων. Αξίζει
να σηµειωθεί ότι µόνο για την περίπτωση της υστέρησης των
υποχρεωτικών επενδύσεων η ποινική ρήτρα που έχει δικαίωµα
να επιβάλλει το ελληνικό δηµόσιο είναι περίπου 30 εκατοµµύρια
ευρώ.

Καταθέτω το παράρτηµα 16.2 στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οζγκιούρ Φερχάτ καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ζητάµε την ενίσχυση της δηµόσιας εποπτείας και του δηµό-
σιου ελέγχου του λιµενικού συστήµατος της χώρας εξαιτίας και
της άνευ όρων και προϋποθέσεων ιδιωτικοποίησης των λιµανιών
που υλοποιεί η Κυβέρνησή σας. 

Ως εκ τούτου, εισηγούµαστε την επαναφορά όλων των αρµο-
διοτήτων της Ρυθµιστικής Αρχής Λιµένων ως ανεξάρτητης αρχής
που καταργήθηκαν µε τον ν.4770/2021 και την επανασύσταση
της Δηµόσιας Αρχής Λιµένων ως ανεξάρτητης αρχής µε παρου-
σία σε όλα τα λιµάνια που έχουν ιδιωτικοποιηθεί ή πρόκειται να
ιδιωτικοποιηθούν στο µέλλον µε πλήρη στελέχωση, ώστε να µπο-
ρεί να ανταποκρίνεται στον ρόλο της. Στόχος µας είναι η προ-
στασία των δηµοσίων αγαθών και η προώθηση της κοινωνικής
και οικονοµικής δικαιοσύνης και αυτό δεσµευόµαστε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Φερχάτ.
Ολοκληρώνουµε τις τοποθετήσεις των εισηγητών και ειδικών

αγορητών µε τον ειδικό αγορητή της Νίκης κ. Σπυρίδωνα Τσι-
ρώνη.
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Μέχρι να πάρει τον λόγο να πω λίγο για τις επόµενες τοποθε-
τήσεις για να ξέρουν οι συνάδελφοι και να προγραµµατίζουν τις
υποχρεώσεις τους. Αµέσως µετά τον κ. Τσιρώνη τον λόγο θα
πάρει ο Υπουργός. Στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς, ο κ. Τσακαλώτος.
Αµέσως µετά θα µιλήσει ένας Βουλευτής, ο κ. Συµεών Κεδίκο-
γλου, και στη συνέχεια, όπως µου έχει ζητηθεί, θα πάρει τον λόγο
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών, ο κ. Δηµη-
τριάδης, και θα ακολουθεί µια σειρά που θα εναλλάσσονται Βου-
λευτές µε Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους ή Προέδρους,
εφόσον ζητηθεί ο λόγος, Κοινοβουλευτικών Οµάδων.

Κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα την κύρωση της από 24 Μαΐου του 2024 συµφωνίας τρο-
ποποίησης της σύµβασης παραχώρησης αναφορικά µε τη χρήση
και την εκµετάλλευση ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοι-
χείων εντός του λιµένος Θεσσαλονίκης, µια σύµβαση που υπο-
γράφηκε τον Φεβρουάριο του 2018 µεταξύ του ελληνικού δηµο-
σίου και του Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης και η οποία τρο-
ποποιήθηκε στις 24 Μαΐου του 2024 για τρίτη φορά, αφού είχε
ήδη τροποποιηθεί άλλες δύο φορές, τον Ιούλιο του 2022 και τον
Μάρτιο του 2023, προκειµένου να αντιµετωπιστούν ζητήµατα
που ανέκυψαν κατά την εφαρµογή της. 

Αν θέλουµε, βέβαια, να δούµε την αρχική σύµβαση, θα πρέπει
να πάµε πίσω στο µακρινό 2001 οπότε και παραχωρήθηκε το λι-
µάνι της Θεσσαλονίκης στον ΟΛΘ αρχικά για σαράντα χρόνια και
στη συνέχεια το 2009 για άλλα δέκα, µε συνέπεια να εκτείνεται
τώρα έως το 2051.

Ανατρέχοντας τώρα πίσω στο 2018 βλέπουµε την κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ στο πλαίσιο του τρίτου µνηµονίου να υπογράφει
τη συγκεκριµένη σύµβαση, η οποία ήρθε να προστεθεί σε πλεί-
στες άλλες «παραχωρήσεις» που βαφτίστηκαν διαχρονικά από
όλες τις κυβερνήσεις ως αναπτυξιακές επενδύσεις. 

Αυτές τις δήθεν επενδύσεις εµείς στη Νίκη τις ονοµάζουµε
«ξεπουλήµατα», που επιβεβαιώνουν µε τον πλέον δυσάρεστο
τρόπο την ουσιαστική λόγω µνηµονίων απώλεια της εθνικής και
οικονοµικής µας ανεξαρτησίας. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα προβλεπόµενα στη συγκεκριµένη σύµ-
βαση παραχώρησης ο Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης µετα-
βίβασε πλειοψηφικό πακέτο του 67% των µετοχών του στην
κοινοπραξία «South Europe Gateway Thessaloniki» µε τίµηµα
231,9 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία βέβαια δεν πήγαν στα δηµό-
σια ταµεία, αλλά στο γνωστό ΤΑΪΠΕΔ που ανήκει στο Υπερτα-
µείο, όπου έχουν µεταφερθεί πλέον όλα τα «φιλέτα της πατρίδας
µας», τα οποία ξεπουλιούνται σταδιακά µετά από αστείες και
προκλητικά υποτιµηµένες εκτιµήσεις µε το πρόσχηµα πάντοτε
της µείωσης του δηµοσίου χρέους, το οποίο παρ’ όλα αυτά συ-
νεχώς αυξάνεται. 

Παρατηρούµε, δυστυχώς, µια διαχρονική ταύτιση όλων των
κυβερνήσεων προς την κατεύθυνση υλοποίησης ενός καλά ορ-
γανωµένου σχεδίου κατάργησης του δηµόσιου χαρακτήρα των
λιµένων σε πλήρη εναρµόνιση µε την ιδιωτικοποίηση των αερο-
δροµίων, των εθνικών µας οδών και εσχάτως της ενέργειας και
των υδάτινων πόρων. 

Το έτος 2018, λοιπόν, η εν λόγω σύµβαση υπογράφεται από
την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, η οποία στη συνέχεια απολογείται
υποστηρίζοντας ότι υλοποίησε µε βαριά καρδιά µια υποχρέωση
που κληρονόµησε από τα µνηµόνια. Ταυτόχρονα, βλέπουµε τη
Νέα Δηµοκρατία να επιχαίρει για την πατρότητα της συγκεκρι-
µένης σύµβασης και τις προσπάθειες που εκείνη ξεκίνησε το µα-
κρινό 2008 για την παραχώρηση του λιµανιού στο όνοµα πάντοτε
της ανάπτυξης ως πιστή ακόλουθος της νεοφιλελεύθερης πολι-
τικής που προάγει τις ιδιωτικές επενδύσεις. 

Τώρα, βέβαια, χρήσιµο θα ήταν κάποια στιγµή να δείξει και σε
εµάς ποια ακριβώς σελίδα της βίβλου του νεοφιλελευθερισµού
αναφέρεται ότι ανάπτυξη είναι να ξεπουλάς τα πάντα από τη δη-
µόσια περιουσία σου µε συµβάσεις υποτέλειας, που αν και διµε-
ρείς, γέρνουν προκλητικά προς την πλευρά του φιλάνθρωπου
ιδιώτη µεγαλοεπενδυτή. Πού το λέει ακριβώς αυτό;

Και αφού σήµερα αναφερόµαστε σε ένα ακόµα θύµα της πο-

λιτικής της Νέας Δηµοκρατίας, δηλαδή, το λιµάνι της Θεσσαλο-
νίκης, που βρίσκεται εσχάτως στην ίδια µοίρα µε αυτό της Κα-
βάλας, του Ηρακλείου και της Ηγουµενίτσας, καλούµε τους κυ-
βερνώντες να ρίξουν µια µατιά στην υπόλοιπη Ευρώπη, αλλά και
στον αναπτυγµένο δυτικό κόσµο για να διαπιστώσουν ότι εννέα
στα δέκα λιµάνια παραµένουν υπό δηµόσιο έλεγχο, εκτός βέβαια
και αν όλοι αυτοί θα πρέπει να κατηγορηθούν ως δογµατικά πο-
λέµιοι του νεοφιλελευθερισµού, της ανάπτυξης και του ιδιωτικού
τοµέα. 

Εµείς στη Νίκη δεν παίζουµε και κυρίως δεν παραποιούµε τις
λέξεις. Χωρίς ιδεολογικές αγκυλώσεις και ακροβασίες εµπι-
στευόµαστε την υγιή επιχειρηµατικότητα που λειτουργεί µε κα-
νόνες και είµαστε υπέρ της ιδιωτικής πρωτοβουλίας όταν αυτή
εκδηλώνεται µε όρους διαφάνειας χωρίς να βλάπτει όµως το δη-
µόσιο συµφέρον. Το ερώτηµα που τίθεται στην προκειµένη πε-
ρίπτωση είναι το κατά πόσο η συγκεκριµένη σύµβαση παραχώ-
ρησης κινείται βάσει κανόνων και διαφάνειας προς όφελος του
δηµοσίου συµφέροντος. 

Όπως έχει αναφερθεί, η υπό συζήτηση σύµβαση παραχώρη-
σης τροποποιήθηκε στις 24 Μαΐου του 2024 για τρίτη φορά. Από
το γεγονός και µόνο των αλλεπάλληλων τροποποιήσεων τεκµαί-
ρεται η προχειρότητα µε την οποία υπογράφηκε πάνω σε µια λο-
γική ότι για τα προβλήµατα που θα προκύψουν στην πορεία θα
φέρνουµε τροποποιήσεις και παρατάσεις προς όφελος, βέβαια,
του επενδυτή και επ’ ουδενί υπέρ του δηµοσίου. 

Για να δούµε, λοιπόν, τι έχει γίνει µέσα σε αυτά τα πεντέµισι
χρόνια. Έχουν γίνει ελάχιστα πράγµατα. Αφ’ ενός µέσα στο λι-
µάνι η επέκταση της προβλήτας 6 και αφ’ ετέρου για τις συνδέ-
σεις τόσο την οδική µε την ΠΑΘΕ και την Εγνατία όσο και τη
σιδηροδροµική µε το υπόλοιπο δίκτυο. Η αρχική σύµβαση παρα-
χώρησης του 2018 προβλέπει υποχρεωτικές επενδύσεις ύψους
180 εκατοµµυρίων ευρώ για το λιµάνι της Θεσσαλονίκης, όπως
επίσης και κυρώσεις στην περίπτωση της µη εκπλήρωσης των
συµφωνηθέντων δεσµεύσεων, ενώ υπάρχουν διαδικασίες για την
καταγγελία της σύµβασης σε περίπτωση που ο ανάδοχος δεν
πληροί τους όρους και τις προϋποθέσεις τις οποίες έχει αποδεχ-
θεί και υπογράψει. 

Και είχαµε, από τη µία, τους τότε κυβερνώντες να µας διαβε-
βαιώνουν για το ρυθµιστικό, ελεγκτικό και εποπτικό ρόλο του
κράτους και, από την άλλη, τη Νέα Δηµοκρατία ως αντιπολίτευση
να εκφράζει έντονες επιφυλάξεις για την υλοποίηση του επενδυ-
τικού προγράµµατος επικαλούµενοι έλλειψη ικανών ασφαλιστι-
κών δικλείδων.

Προϊόντος του χρόνου, όµως, η Νέα Δηµοκρατία ως κυβέρ-
νηση πλέον ήρε τις όποιες επιφυλάξεις της υιοθετώντας πλέον
τη βολική λογική των συµβατικών τροποποιήσεων και των παρα-
τάσεων, µε συνέπεια η συγκεκριµένη σύµβαση να µας θυµίζει έν-
τονα το διαχρονικό φιάσκο µε τις συµβάσεις κατασκευής του
µετρό της Θεσσαλονίκης. 

Είναι πλέον γνωστό σε όλους ο τρόπος µε τον οποίο δόθηκαν
οι άπειρες παρατάσεις για το µετρό της Θεσσαλονίκης µε διά-
φορες προφάσεις, όπως, για παράδειγµα, µε την επίκληση των
πάντοτε βολικών καθυστερήσεων λόγω αρχαιολογικών ευρηµά-
των µε σκοπό να κρύψουν είτε τις επενδυτικές αστοχίες των ανα-
δόχων είτε την έλλειψη χρηµατοδότησης. Οµοίως και στο λιµάνι
της Θεσσαλονίκης η Νέα Δηµοκρατία υπηρετώντας ακριβώς την
ίδια λογική αντί να ελέγχει και να εποπτεύει την πιστή εφαρµογή
της συγκεκριµένης σύµβασης, κλείνει το µάτι στην ανάδοχο κοι-
νοπραξία, η οποία δεν τηρεί τα συµφωνηθέντα αποδίδοντας προ-
σχηµατικά τις ευθύνες στην αόριστη γραφειοκρατία και στις
αναθεωρήσεις των νόµων. 

Ειδικότερα τώρα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας υπέ-
γραψε ήδη τη νέα τροποποιητική σύµβαση, µε την οποία δίνεται
πενταετής παράταση, πρώτον, στην αρχική επενδυτική περίοδο,
εντός της οποίας πρέπει να έχουν ολοκληρωθεί οι αρχικές υπο-
χρεωτικές επενδύσεις και η οποία θα έληγε 22 Μαρτίου 2026 και,
δεύτερον, στις επιµέρους προθεσµίες, µέσα στις οποίες πρέπει
να έχουν επιτευχθεί οι διάφοροι στόχοι διακίνησης εµπορευµά-
των. Δηλαδή ούτε λίγο ούτε πολύ µιλάµε για το 2030 και βλέ-
πουµε, ενώ την ίδια στιγµή δεν γνωρίζουµε σε ποιο ακριβώς
στάδιο βρίσκονται αυτές οι επενδύσεις και αν έχουν ξεκινήσει. 
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Δεν χρειάζεται να είναι κανείς ειδικός για να αντιληφθεί ότι η
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας χρησιµοποιείται προ-
σχηµατικά για να δικαιολογήσει την καθυστέρηση υλοποίησης
των επενδυτικών υποχρεώσεων στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης,
ενώ σε καµία περίπτωση η καθυστέρηση δεν είναι τέτοια που να
δικαιολογεί παράταση πέντε ετών. 

Αναλογιζόµενοι, λοιπόν, ότι το 2022 δόθηκε παράταση γιατί οι
επενδύσεις πήγαν πίσω λόγω πανδηµίας και διεθνών εξελίξεων,
το 2024 δίνεται παράταση γιατί άλλαξαν οι διαδικασίες έγκρισης
του προγράµµατος. Κι επειδή µε τις πρακτικές της η Νέα Δηµο-
κρατία µάς έχει κάνει αναγκαστικά όχι µόνο καχύποπτους, αλλά
και έµπειρους πλέον, µας φοβίζει ήδη η πιθανότητα νέας παρά-
τασης µε το πρόσχηµα, για παράδειγµα, της µη υλοποίησης της
οδικής και σιδηροδροµικής σύνδεσης του λιµανιού. 

Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό, επίσης, να αναφέρουµε ότι σύµ-
φωνα µε τη συνοδευτική έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους από τις προτεινόµενες παρατάσεις προκαλείται ενδε-
χόµενη µείωση κρατικών εσόδων, η οποία σύµφωνα µε τους αρ-
µόδιους Υπουργούς θα αναπληρωθεί από άλλες πηγές εσόδων
του κρατικού προϋπολογισµού. Δηλαδή από ποιον; Για µια ακόµη
φορά το µάρµαρο θα το πληρώσουν οι Έλληνες φορολογούµε-
νοι. 

Θα πρέπει κάποια στιγµή το δηµόσιο να αποκτήσει τον ρόλο
του ισχυρού στις συµβάσεις, µε µοναδικό σκοπό την προάσπιση
του δηµοσίου συµφέροντος. Δυστυχώς, ειδικά τα τελευταία χρό-
νια, διαπιστώνουµε να εφαρµόζεται η λογική της υποτέλειας και
οι συµβάσεις να προσοµοιάζουν σε συµβάσεις προσχώρησης
του αδύναµου δηµοσίου στα θέλω του δυνατού, φιλάνθρωπου
επενδυτή προς µεγιστοποίηση των κερδών του. Πότε επιτέλους
θα δούµε, έστω για µία φορά, να ενεργοποιούνται οι ποινικές ρή-
τρες υπέρ του ελληνικού δηµοσίου, το οποίο αντίθετα πληρώνει
συνεχώς πρόστιµα και ρήτρες σε ιδιωτικά συµφέροντα, όταν
εκείνο έχει παραβεί τις δικές του δεσµεύσεις;

Και επειδή µιλούµε για τη Θεσσαλονίκη, να θυµίσω τις εξον-
τωτικές ρήτρες που πληρώσαµε και πληρώνουµε για διάφορα
έργα ή µη έργα, όπως παλαιότερα για την υποθαλάσσια αρτη-
ρία-φάντασµα, πρόσφατα για το flyover και τόσα άλλα. 

Τελειώνοντας, επειδή το λιµάνι της Θεσσαλονίκης εκτός από
πυλώνας οικονοµικής και τουριστικής ανάπτυξης, εκτός από το
σταυροδρόµι διεθνούς εµπορίου, είναι τεράστιας γεωστρατηγι-
κής σηµασίας, µε ρόλο κοµβικό στα Βαλκάνια και στη Νοτιοανα-
τολική Μεσόγειο. Γι’ αυτό, για όλους εµάς στη Νίκη, είναι
ιδιαίτερα κρίσιµο να διατηρήσει τον δηµόσιο χαρακτήρα του, ενώ
οι συµβάσεις που συνδέονται άµεσα µε αυτό θα πρέπει να υπη-
ρετούν πρωτίστως το δηµόσιο συµφέρον. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, δυστυχώς για τους πολίτες της
χώρας, αλλά και για την ίδια τη χώρα είστε εγκλωβισµένοι µεταξύ
των µνηµονιακών δεσµεύσεων για συνεχή πρωτογενή πλεονά-
σµατα και των σχέσεών σας µε τους ολιγάρχες. Το διαρκές ξε-
πούληµα φιλέτων δεν είναι ανάπτυξη, αλλά αγωνία να πιάσουµε
τους προκαθορισµένους στόχους. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους καταψηφίζουµε την πα-
ρούσα κύρωση. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Τσιρώνη. 

Τον λόγο τώρα έχει, όπως έχω ήδη ανακοινώσει, ο Υφυπουρ-
γός κ. Στέφανος Γκίκας. 

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ (Υφυπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω ότι έγινε και µια ιδιαίτερα

παραγωγική συζήτηση στη διάρκεια των επιτροπών. Ακούστηκαν
όλες οι απόψεις. Κύριε Πρόεδρε, εδώ θα προσπαθήσω να απαν-
τήσω σε κάποια θέµατα που έθεσαν οι ειδικοί αγορητές και οι
συνάδελφοι που µίλησαν προηγουµένως. 

Κατ’ αρχάς να πούµε ότι η τροποποίηση αυτή είναι, κατά την
άποψή µας, απαραίτητη, δηλαδή η τροποποίηση που δίνει την
παράταση µία πενταετία για τις υποχρεωτικές επενδύσεις, όπου
σε µία πενταετία θα έχουν ολοκληρωθεί οι υποχρεωτικές επεν-

δύσεις. Είναι απαραίτητη λόγω των εξελίξεων σε δικαστικό και
νοµοθετικό πλαίσιο από το 2018 µέχρι σήµερα. 

Μετά την έκδοση των σχετικών αποφάσεων από το Συµβούλιο
της Επικρατείας το Μάρτιο του ’22 για την υλοποίηση των έργων
που προβλέπονται στο master plan όχι µόνο του λιµένα Θεσσα-
λονίκης, αλλά όλων των λιµένων της χώρας, απαιτείται η προ-
ηγούµενη έκδοση προεδρικού διατάγµατος µε το οποίο εγκρί-
νεται το master plan. 

Οι συγκεκριµένες, λοιπόν, αποφάσεις του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, καθώς και η αναγκαία νοµική ρύθµιση που ακολούθησε
ανέτρεψαν όλο τον σχεδιασµό των υποχρεωτικών επενδύσεων
του Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης προκαλώντας ευνόητα
καθυστερήσεις στην υλοποίηση του έργου. Όπως αντιλαµβανό-
µαστε θεωρώ όλοι, η προσαρµογή στους χρόνους για την υλο-
ποίηση και ολοκλήρωση ενός τόσο σηµαντικού έργου είναι απα-
ραίτητη και µόνο οφέλη έχει να προσφέρει στην κοινωνία µας. 

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ στον Οργανισµό Λιµένος Θεσσα-
λονίκης και το τι έχει καταφέρει αυτά τα πέντε-έξι χρόνια που
έχει γίνει η επένδυση. Κατ’ αρχάς να πούµε -επειδή ακούστηκαν
διάφορα ότι δεν έχει γίνει τίποτα και τι κάνει όλα αυτά τα χρό-
νια- ότι έχουν γίνει επισήµως επενδύσεις που ξεπερνούν τα 74
εκατοµµύρια ευρώ. Από τα 74 εκατοµµύρια ευρώ οι µη υποχρε-
ωτικές επενδύσεις ανέρχονται σε 51,6 εκατοµµύρια ευρώ. Το το-
νίζω, µη υποχρεωτικές. 

Θέλω να ενηµερώσω, λοιπόν, το Σώµα ότι από τις µη υποχρε-
ωτικές οι πιο σηµαντικές είναι: 5 εκατοµµύρια για αναβαθµίσεις
κτηρίων υποσταθµών παροχής ενέργειας και το νέο επιβατικό
σταθµό, 6 εκατοµµύρια για αναβαθµίσεις υποδοµών κρηπιδωµά-
των, εγκατάσταση προσκρουστήρων, δεστρών, αποκατάσταση
οδοστρωµάτων κ.λπ., άλλα 5 εκατοµµύρια για τη διαµόρφωση
περιοχής για τα προς εξαγωγή κοντέινερς, βυθοκόρηση για την
κρουαζιέρα και άλλα, 12 εκατοµµύρια για µηχανήµατα στοιβα-
σίας, τράκτορες, ανυψωτικά µηχανήµατα και λοιπά, 6 εκατοµµύ-
ρια αυτή τη στιγµή είναι έργα σε εξέλιξη όπως είναι τώρα το
ISPS, τα συστήµατα ασφαλείας, νέα σύνδεση ηλεκτρικού ρεύ-
µατος, αναβαθµίσεις υποσταθµών κ.λπ.. 

Θέλω να πω ότι αυτό το διάστηµα έχουν γίνει σηµαντικά έργα
και αυτό το βλέπουµε. Ως προς τις υποχρεωτικές επενδύσεις,
ναι, το µείζον είναι ο µεγάλος προβλήτας, ο έκτος προβλήτας
που είναι το κορυφαίο έργο των 130 εκατοµµυρίων, και βεβαίως
και πολλά άλλα έργα, παραδείγµατος χάριν, 20 εκατοµµύρια
υποχρεωτικής επένδυσης, είναι η γενική ανάπτυξη του λιµένα,
περιλαµβανοµένων των έργων αποκατάστασης του παλαιού τε-
λωνειακού σταθµού. 

Τα λέω αυτά, διότι έχουµε να κάνουµε µε έναν οργανισµό λι-
µένος, ο οποίος αυτά τα χρόνια έχει αυξήσει 47% τον κύκλο ερ-
γασιών του οµίλου σε ετήσια βάση. Έχει πολλαπλασιάσει 2,7
φορές το τίµηµα παραχώρησης. Έχει αυτή τη στιγµή πεντακό-
σιους τριάντα επτά εργαζόµενους, δηλαδή ο αριθµός του προ-
σωπικού αυξήθηκε κατά 52% και έχει εκπαιδεύσει και δουλεύουν
εκεί εκατόν σαράντα δύο ασκούµενοι. Βλέπουµε, λοιπόν, ότι είναι
ένας οργανισµός, ο οποίος προσφέρει τα µάλα και στην τοπική
κοινωνία εκεί. Για βάλτε πόσες οικογένειες εργάζονται. 

Από εκεί και πέρα, επειδή ακούστηκαν διάφορα, θα προσπα-
θήσω -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω να µακρηγορήσω-
να πω -χωρίς να αναφέροµαι στα ονόµατα των συναδέλφων που
µιλήσαµε- ότι δεν είναι η τρίτη τροποποίηση που αφορά παρά-
ταση.

Είναι η τρίτη τροποποίηση. Η πρώτη, για παράδειγµα, αφο-
ρούσε µελέτη αποκατάστασης του παλαιού τελωνειακού σταθ-
µού. Είναι η πρώτη τροποποίηση για παράταση και όπως σας
είπα, υπάρχουν λόγοι νοµοθετικής υφής κυρίως και δικαστικής.

Γιατί δεν υιοθετεί η Κυβέρνηση τις ίδιες διαδικασίες για τις µε-
λέτες για όλους τους λιµένες; Γιατί έχει σηµασία αν ένας λιµένας
είναι ιδιωτικοποιηµένος και τι έργα, επενδύσεις έχει αναλάβει να
εκτελέσει. Δεν µπορεί να είναι οριζόντια αυτή η ρύθµιση.

Να πούµε εδώ ότι το ΤΑΙΠΕΔ ως µέτοχος του Οργανισµού Λι-
µένος Θεσσαλονίκης έχει συµφωνήσει µε όλες τις τροποποι-
ήσεις. Τώρα, η µη επίτευξη των ελαχίστων επιπέδων διακίνησης
φορτίου οφείλεται, προφανώς, στην πτώση που υπάρχει στη δια-
κίνηση συµβατικού φορτίου παγκοσµίως. Η αλήθεια είναι ότι µε
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όλα αυτά που συµβαίνουν γύρω µας γεωπολιτικά οι προβλέψεις
ανάπτυξης της σχετικής αγοράς παγκοσµίως δεν επαληθεύτη-
καν. Υπήρχε ένας προγραµµατισµός ο οποίος εκ των πραγµάτων
δεν επαληθεύεται. 

Να πω εδώ ότι είναι εκτός επιχειρηµατικού ρίσκου που αναµέ-
νεται να αναλάβει ένας συνετός επιχειρηµατίας όλα αυτά,
COVID, πόλεµος στην Ουκρανία, πόλεµος στη Μέση Ανατολή,
αναταράξεις γενικότερα. Αυτές, λοιπόν, οι απρόβλεπτες συνθή-
κες θα λέγαµε ότι δηµιούργησαν καθεστώς ανωτέρας βίας. Και
εδώ το λιµάνι, όπως µόλις προείπα, έχει σηµαντικά κέρδη. Θα
µπορούσε, όµως, να έχει ακόµα περισσότερα, αν δεν υπήρχαν
όλα αυτά.

Για τη µείωση εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού -το είπαν
αρκετοί συνάδελφοι- η τυχόν µείωση εσόδων θα πρέπει να συ-
νεκτιµά αν υπάρχει ή όχι υπαιτιότητα του επενδυτή. Υπάρχει
υπαιτιότητα του επενδυτή; Είπαµε ότι δεν φαίνεται να υπάρχει
υπαιτιότητα για τους λόγους που έχουν αναλυθεί, γεωπολιτικούς
και άλλους.

Για το ότι αναπτύσσονται και άλλοι τοµείς και για τις επενδύ-
σεις στην κρουαζιέρα, εκεί ήταν δυνατόν να γίνουν τα σχετικά
έργα. Γενικώς όποια έργα µπορούσαν να εκτελεστούν εκτελέ-
στηκαν και εκτελούνται, είτε ήταν κοµµάτι των υποχρεωτικών είτε
όπως αναλύσαµε µη υποχρεωτικά, αναγκαία, όµως, για την ανά-
πτυξη του οργανισµού.

Για τη σιωπηρή απόρριψη µετά το τρίµηνο, κατά την άποψή
µας είναι λογικό να θεωρείται ότι εγκρίνεται, διότι δεν είναι δυ-
νατόν η εξέλιξη της εκτέλεσης τόσο σηµαντικών έργων υποδο-
µών και έργων εκπλήρωσης των υποχρεωτικών επενδύσεων να
εξαρτάται από την ταχύτητα διεκπεραίωσης µιας δηµόσιας Υπη-
ρεσίας. Δεν απαντά σε τρεις µήνες, θεωρούµε ότι εγκρίθηκε. Να
πω εδώ ότι η ρύθµιση αυτή υπήρχε ήδη στον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ
στο άρθρο 10 παράγραφος 3 του ν.4522/2018 για τις µελέτες.
Αυτό που προστίθεται έχει να κάνει µε τις τροποποιήσεις των µε-
λετών. Άρα νοµίζω ότι και εδώ είµαστε καλυµµένοι.

Να µη µακρηγορήσω άλλο, δεν ήθελα να περάσω το δεκάλε-
πτο.

Αυτό που θέλω να διαβεβαιώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι ότι η τροποποίηση αυτή της παράτασης που είναι πέντε
χρόνια για όλους τους λόγους που αναφέραµε εξυπηρετεί το
εθνικό συµφέρον. Αυτή η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
η Κυβέρνηση η οποία έχει βάλει όλα αυτά τα έργα πνοής που
βρίσκονται σε εξέλιξη και υλοποιούνται, δεν µπορεί να φέρει στη
Βουλή προς ψήφιση οτιδήποτε δεν υπηρετεί το εθνικό συµφέ-
ρον.

Και µε λύπη άκουσα συναδέλφους άλλων παρατάξεων να κα-
ταψηφίζουν αυτό το νοµοσχέδιο. Κατά την άποψή µας, έπρεπε
να τύχει της υποστήριξης όλων των πτερύγων της Βουλής.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ, γιατί µε τη σύντοµη παρέµβασή σας διευ-
κολύνετε τους συναδέλφους και Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους και Βουλευτές.

Και τον λόγο έχει, όπως ήδη έχω προαναγγείλει, ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς κ. Ευκλείδης Τσακα-
λώτος και αµέσως µετά ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Σίµος Κεδίκογλου.

Ορίστε, κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλωσορίσατε, κύριε Υπουργέ! Δεν θα σας κάνει εντύπωση

ότι δεν µας έπεισε ο κύριος Υφυπουργός ούτε στην ανάλυσή του
ούτε σε αυτά που θεωρεί ότι θα γίνουν.

Γιατί φτάσαµε εδώ που φτάσαµε; Νοµίζω φτάσαµε εδώ που
φτάσαµε για δύο λόγους: Ο πρώτος λόγος έχει να κάνει µε το
γεγονός ότι η Νέα Δηµοκρατία χρεοκόπησε τη χώρα το 2009 και
επειδή χρεοκόπησε τη χώρα, µέσα στο δεύτερο µνηµόνιο ήταν
η ιδιωτικοποίηση των λιµανιών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Δεν αρχίζει, κύριε Υφυπουργέ, η ιστορία της Ελλάδας το 2015.
Και αναφέροµαι και σε εσάς, κύριε Σιµόπουλε, που δεν είχατε
την καλοσύνη να µας πείτε τι έγινε πριν από το 2015.

Υπάρχει, όµως και ένας δεύτερος λόγος που είναι η ιδεολογία
της Νέας Δηµοκρατίας, του νεοφιλελευθερισµού, η οποία οδηγεί
σε µια συγκεκριµένη σχέση ανάµεσα στον δηµόσιο και στον ιδιω-
τικό τοµέα.

Όταν µιλάµε για τον νεοφιλελευθερισµό, αµέσως πάει το
µυαλό µας στον Μίλτον Φρίντµαν και τι είπε για τη νοµισµατική
πολιτική και για τον µονεταρισµό. Εγώ θα σας πω ότι έκανε κάτι
άλλο πολύ χειρότερο ο κ. Φρίντµαν για το οποίο έχουµε τώρα τις
επιπτώσεις. Ο Φρίντµαν εκτός από αυτά που έγραψε για τη νο-
µισµατική πολιτική εισήγαγε την έννοια του «shareholder value».
Τι σηµαίνει αυτό; Ότι η εταιρεία, αντίθετα µε ό,τι υπήρχε στη
«χρυσή εποχή του καπιταλισµού» που το λένε πολλοί της σοσιαλ-
δηµοκρατικής συναίνεσης, δεν έχει καµία ευθύνη εκτός από το
να µεγιστοποιεί τις µετοχές των µετόχων, δηλαδή την αξία των
µετοχών. Η ιδιωτική επιχείρηση δεν έχει καµµία άλλη ευθύνη
προς τους εργαζόµενους, προς τον τόπο που λειτουργεί, προς
τους προµηθευτές εκτός από το να µεγιστοποιήσει την αξία των
µετοχών. Αυτό έχει προκαλέσει τα τελευταία σαράντα χρόνια
πάρα πολλές συνέπειες.

Η πιο σηµαντική συνέπεια είναι ότι στον δυτικό κόσµο έχουµε
χαµηλότερες επενδύσεις από ό,τι είχαµε την προηγούµενη πε-
ρίοδο, γιατί όταν ο µόνος στόχος είναι να µεγιστοποιήσεις την
απόδοση που έχουν οι µέτοχοι, τότε µπορείς να το κάνεις αυτό
µειώνοντας τους µισθούς, µπορείς να το κάνεις µε εξαγορές επι-
χειρήσεων, µπορείς να το κάνεις αγοράζοντας τις δικές σου µε-
τοχές, µπορείς να το κάνεις χωρίς καµµία µέριµνα για το τι γί-
νεται γύρω σου. Αυτό σηµαίνει το «shareholder value».

Και γι’ αυτό εσείς, που είστε πιο προχωρηµένοι ιδεολογικά από
το Μίλτον Φρίντµαν, κάνετε διάφορα πράγµατα για να βοηθήσετε
τον ιδιωτικό τοµέα, χωρίς να θεωρείτε ποτέ ότι µπορείτε να ασκή-
σετε µια πολιτική. Όχι µόνο αυτό, έχετε διαλύσει τη δηµόσια
αρχή στα λιµάνια. Δεν έχει καµµία σχέση η δηµόσια αρχή είτε
στον Πειραιά είτε στη Θεσσαλονίκη µε το Ρότερνταµ, για παρά-
δειγµα, όπου στο Ρότερνταµ και σε άλλα µεγάλα λιµάνια συµµε-
τέχουν επιµελητήρια, συνδικάτα, άλλοι άνθρωποι που έχουν
συµφέρον για το πώς λειτουργεί. Εσείς το καταργήσατε αυτό,
δεν σας ενδιαφέρει. Γιατί; Ακριβώς γιατί βοηθάτε µόνο τον ιδιω-
τικό τοµέα.

Άρα, αν θέλουµε να κάνουµε κανονική κριτική σε αυτό το νο-
µοσχέδιο -και τώρα απευθύνοµαι και στο ΚΚΕ και στον ΣΥΡΙΖΑ
και στο ΠΑΣΟΚ- το θέµα είναι ποιο αναπτυξιακό µοντέλο έχουµε.

Και άµα θέλεις να ξέρεις τι πρέπει να κάνεις, πρέπει να ξέρεις
πού θέλεις να πας. Η ιδεολογία σας είναι µια ιδεολογία διευκό-
λυνσης του ιδιωτικού τοµέα. Αυτή είναι η βασική σας ιδέα. Μόνο
που αυτό δεν δηµιουργεί κατεύθυνση, δεν δηµιουργεί ένα ανα-
πτυξιακό κράτος που έχει διάφορες αποστολές είτε για τις µε-
ταφορές, είτε για την ερήµωση της χώρας, είτε για την αντιµε-
τώπιση της κλιµατικής αλλαγής, είτε πώς τα λιµάνια θα είναι κρί-
κος ανάπτυξης για τη χώρα µας και στην προκειµένη περίπτωση
για τη Θεσσαλονίκη.

Το κράτος αφ’ ενός στερείται πόρους, αφ’ ετέρου δεν επεν-
δύει σε τεχνογνωσία. Δηλαδή, όταν η βασική σας αρχή είναι η
διευκόλυνση του ιδιωτικού τοµέα και όταν δεν επενδύετε στο
κράτος και στους δηµόσιους υπαλλήλους για να έχουν τεχνο-
γνωσία, δεν µπορούν καν να διαπραγµατευτούν µε τον ιδιωτικό
τοµέα, γιατί δεν έχουν τις ικανότητες. 

Και επειδή ξέρω ότι διαβάζετε αρκετά, κύριε Υπουργέ, µέσα
στη λίστα αναγνώσεων που έχετε θα σας έλεγα να βάλετε το βι-
βλίο «Big Con» της Μαριάνα Κατσουκάτο που λέει πώς τα τελευ-
ταία χρόνια το κράτος έχει γίνει αδύνατο ακριβώς γι’ αυτή τη
νοοτροπία. Δεν έχει επενδύσει στα στελέχη του. Συνεχώς κάνει
υπεργολαβίες σε εταιρείες µελετών που δεν έχουν κανένα συµ-
φέρον να βοηθήσουν στην ισχυροποίηση του κράτους, γιατί αυτό
που τους νοιάζει είναι το επόµενο συµβόλαιο. Άρα διευκολύνον-
τας τον ιδιωτικό τοµέα δεν είσαστε καν σε θέση να διαπραγµα-
τευτείτε για το δηµόσιο συµφέρον που µας είπε ο κύριος Υ-
πουργός. Δεν είσαστε διατεθειµένοι να χρησιµοποιείτε τα όπλα,
τα εργαλεία του κράτους, πάνω σε µια αναπτυξιακή στρατηγική,
γιατί θεωρείτε ότι δεν χρειάζεται να έχετε αναπτυξιακό κράτος
που έχει κάποιες αποστολές για να αλλάξει η παραγωγική δοµή
αυτής της χώρας. 
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Και, προφανώς, ποτέ δεν χρησιµοποιείτε την ισχύ που έχετε.
Όταν εµείς λέµε ότι πρέπει να καταγγείλουµε αυτή τη σύµβαση,
γιατί το λέµε; Το λέµε επειδή θεωρούµε ότι έχετε ευθύνη εσείς,
αλλά δεν είναι αλήθεια αυτό που ο Υφυπουργός ότι δεν έχει καµ-
µία ευθύνη ο ιδιώτης. Το λέµε γιατί αν δεν υπάρχει στο τραπέζι
ούτε εν δυνάµει µια δυνατότητα καταγγελίας µιας σύµβασης,
τότε γιατί να συµµορφωθεί ο ιδιωτικός τοµέας; Γιατί να έχει κά-
ποιο άγχος να κάνει τις επενδύσεις που έχει πει ότι θα κάνει;
Ξέρει ότι µια κυβέρνηση που βασίζεται στη διευκόλυνση του ιδιω-
τικού τοµέα θα κάνει αυτό που κάνετε σήµερα, θα φέρνει παρα-
τάσεις. Και αυτό δεν είναι µόνο µήνυµα στον ιδιώτη ή στους
ιδιώτες στη Θεσσαλονίκη. Είναι µήνυµα σε όλους τους ιδιώτες. 

Στην πρώτη θητεία του κ. Μητσοτάκη µετά το 2019 φέρατε νο-
µοσχέδια που ποτέ δεν υπήρχαν όροι. Φέρατε νοµοσχέδιο, για
παράδειγµα, για να ευνοηθούν οι συγχωνεύσεις. Πού ήταν η κρι-
τική µας τότε; Είπαµε ότι αν θεωρείτε ότι είναι πρόβληµα το µέ-
γεθος των επιχειρήσεων στην Ελλάδα και θέλετε να ευνοήσετε
τη µεγέθυνση, βάλτε κάποια κριτήρια κοινωνικά, για τους εργα-
ζόµενους, ανάπτυξης και τεχνολογίας, ανάπτυξης «πράσινης» τε-
χνολογίας. Βάλτε πάντως κάτι. Αντίθετα, εσείς δίνετε κάτι για το
τίποτα! Κι όπως έχουν πει και άλλοι συνάδελφοι, χάνετε και χρή-
µατα και από τη φορολογία και από τα µερίσµατα αν είχε προ-
χωρήσει το έργο. 

Η δικαιολογία της ρύθµισης από την Κυβέρνηση είναι το Σ.τ.Ε..
Αυτό µας είπε ο κύριος Υφυπουργός. Δεν ξέρω, κύριε Υπουργέ,
αν θα το επαναλάβετε και εσείς. Τι ισχύει; Εσείς δεν ξέρετε την
ευρωπαϊκή οδηγία ή ο ιδιώτης δεν ξέρει την ευρωπαϊκή οδηγία;
Διότι αυτό που είπε το Σ.τ.Ε. είναι ότι αυτοί που προσέφυγαν
σωστά προσέφυγαν πάνω στην ευρωπαϊκή οδηγία. Άρα τι είδους
δικαιολογία είναι ότι χρειαζόµαστε παράταση επειδή δεν εφάρ-
µοσαν την ευρωπαϊκή οδηγία; Είτε ο ιδιώτης δεν ήξερε την υπο-
χρέωση που προκύπτει από την ευρωπαϊκή οδηγία, είτε εσείς δεν
είχατε την καλοσύνη να ενηµερώσετε τον ιδιώτη ότι η απόφαση
του Σ.τ.Ε. δεν αλλάζει τίποτα, γιατί ήδη υπήρχε η ευρωπαϊκή οδη-
γία που έλεγε τις περιβαλλοντικές µελέτες.

Δεύτερη δικαιολογία είναι ότι δεν προχωρήσατε στα µέτρα,
είτε τα οδικά, είτε του σιδηροδρόµου και αυτό λόγω εξωτερικών
δυνάµεων που σας καθυστέρησαν. Είσαστε Κυβέρνηση από το
2019, άρα είµαστε περίπου στον έκτο χρόνο, έχει τελειώσει ο
πέµπτος χρόνος. Γιατί δεν προχώρησαν αυτά τα έργα; Γιατί λέτε
ότι δεν έχει καµµία ευθύνη ο ιδιώτης; 

Ας ξεχάσουµε αυτά που είπα στην αρχή. Ο κύριος Υπουργός
µάλλον θα ξέρει τη διάκριση στην αγγλική γλώσσα -εγώ δεν έχω
βρει καλή µετάφραση, γι’ αυτό απευθύνοµαι σε εσάς- ανάµεσα
στο «shareholders» δηλαδή τους µετόχους, αυτούς που έχουν
τις µετοχές και στο «stakeholders». Αν µου βρείτε καλή µετά-
φραση, θα είµαι ευγνώµων. Ποιοι είναι οι «stakeholders»; Είναι
όλοι αυτοί που έχουν συµφέρον ή ενδιαφέρον για ένα συγκεκρι-
µένο πρότζεκτ, µία συγκεκριµένη επένδυση. Και δεν είναι µόνο
ο ιδιώτης. Είναι οι εργαζόµενοι, η τοπική κοινωνία, αυτοί που δί-
νουν εισροές σ’ αυτή την επιχείρηση, οι προµηθευτές. Δεν έχετε
την Αρχή Λιµένων, δεν έχετε και την αρχή ρύθµισης. Έχει πάει
στο κράτος, έχει πάει στα Υπουργεία και είναι προφανές ότι δεν
έχει τη δυνατότητα πραγµατικά να ρυθµίσει αυτήν την αγορά.
Είναι προφανές, νοµίζω, σε όλους και σε όλες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνοντας, πρώτον, η θεωρητική δικαιολόγηση των ιδιωτι-
κοποιήσεων είναι ότι κάνουν επενδύσεις. Όταν δεν κάνουν επεν-
δύσεις, ποια είναι η θεωρητική δικαιολόγηση των ιδιωτικοποιή-
σεων; Διότι βλέπουµε ότι σε πάρα πολλές περιπτώσεις ο ιδιωτι-
κός τοµέας δεν προχωρά σε επενδύσεις. 

Δεύτερον, ποια είναι η ευθύνη της Κυβέρνησης για τα έσοδα
που χάνουµε;

Τρίτον, τι απώλειες έχει συνολικά η πόλη της Θεσσαλονίκης;
Διότι για άλλο ένα έργο, όπως και το µετρό, αυτός που χάνει πιο
πολύ είναι η πόλη της Θεσσαλονίκης. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν νοµίζω ότι κα-
νένα από τα µεγάλα προβλήµατα που αντιµετωπίζει η χώρα µας
-δηλαδή, η στρατηγική στις µεταφορές, η αλλαγή του παραγω-
γικού µοντέλου γήρανσης του πληθυσµού, η ερήµωση της περι-

φέρειας- µπορούν να δουλέψουν απλώς διευκολύνοντας τον
ιδιωτικό τοµέα.

Διότι αυτά δεν µπορούν να δουλέψουν απλώς διευκολύνοντας
τον ιδιωτικό τοµέα. Γιατί αυτά χρειάζονται µια στρατηγική, ένα
αναπτυξιακό κράτος που εµπλέκει και τον ιδιωτικό τοµέα και τα
επιµελητήρια και τον κοινωνικό τοµέα, όλους αυτούς που µπο-
ρούν να βοηθήσουν όχι µόνο στην κατάρτιση του αναπτυξιακού
σχεδίου, αλλά και στην υλοποίησή του. Και νοµίζω ότι αν δεν αλ-
λάξει αυτό το µοντέλο, θα έχουµε αυτό που έχω πει σε άλλες
οµιλίες: στάσιµες οικονοµίες και ασταθή πολιτική. Γιατί αυτό που
έχουµε αυτή τη στιγµή δεν είναι αυτό που λέει ο κ. Μητσοτάκης
σταθερότητα, έχουµε στασιµότητα. Και αυτό ισχύει για την Ελ-
λάδα, ισχύει για την Ευρωπαϊκή Ένωση και όπου υπάρχει στασι-
µότητα, η πολιτική θα είναι ασταθής.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Συµεών Κεδίκογλου, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται

να επιλύσει µια σειρά ζητηµάτων που εκτιµώνται ως προαπαιτού-
µενα για την επίτευξη ενός στόχου που θεωρώ ότι είναι κοινός
για όλους µας. Να περάσει το λιµάνι της Θεσσαλονίκης -το δεύ-
τερο µεγαλύτερο λιµάνι της χώρας- σε µία νέα εποχή. Να µετε-
ξελιχθεί, να αναπτυχθεί, να γίνει ο κύριος διαµετακοµιστικός
κόµβος για τα Βαλκάνια και τη Νοτιοανατολική Ευρώπη. 

Μετά από πολύχρονες προσπάθειες -πέρασε από σαράντα κύ-
µατα, είπε χαρακτηριστικά ο εισηγητής µας- η σύµβαση παρα-
χώρησης -γιατί είναι απαραίτητη η συνδροµή του ιδιωτικού
τοµέα για την επίτευξη του προσδοκώµενου στόχου- υπογρά-
φηκε το 2018 από την τότε κυβέρνηση. Άλλη µία απόδειξη της
διακοµµατικής απήχησης του στόχου για την ανάπτυξη του λι-
µένα της Θεσσαλονίκης. 

Οι αλλαγές συνθηκών στη διεθνή σκηνή -ειδικότερα λόγω παν-
δηµίας, αλλά και της ενεργειακής κρίσης και του πολέµου στην
Ουκρανία, καθώς και οι εξελίξεις στην ελληνική οικονοµία- κατέ-
στησαν απαραίτητες τις τρεις προηγούµενες τροποποιήσεις,
καθώς και την παρούσα τέταρτη που έρχεται και για να ανταπο-
κριθεί στη µεταβολή του νοµικού πλαισίου της αδειοδοτικής δια-
δικασίας, ύστερα από τη σχετική απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας για τη σύµβαση παραχώρησης. Πιστεύω στις συµ-
βάσεις παραχώρησης, ήµουν άλλωστε εισηγητής στην πρώτη
σύµβαση παραχώρησης στον λιµενικό τοµέα για το λιµάνι του
Πειραιά. 

Η τότε αντιπολίτευση ήταν αντίθετη. Όµως, η εξέλιξη και η ρα-
γδαία άνοδος του Πειραιά στην παγκόσµια κατάταξη λιµένων δι-
καίωσε αυτή την επιλογή της κυβέρνησης Καραµανλή. Εξίσου
βαθιά, όµως, είναι και η πεποίθησή µου ότι οι συµβάσεις παρα-
χώρησης πρέπει να ανταποκρίνονται στις αποφάσεις της ελλη-
νικής δικαιοσύνης για τη διασφάλιση του δηµοσίου συµφέρο-
ντος. 

Ο εισηγητής µας, αλλά και ο Υφυπουργός, πριν από λίγο ανα-
φέρθηκαν σαφώς και επαρκώς στις διατάξεις που αφορούν τη
συµµόρφωση µε το νέο πλαίσιο αδειοδοτικής διαδικασίας και την
επανεκκίνηση διαδικασιών που είχαν ήδη πραγµατοποιηθεί από
τον Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης, οπότε δεν έχω πολλά να
προσθέσω. 

Μιλώντας, όµως, για προεδρικά διατάγµατα και master plan
λιµένων, θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ στην ιδιαίτερη πατρίδα
µου την Εύβοια και τη µεταφορά του λιµένα της Χαλκίδας που
µπορεί να µεταφέρει όχι µόνο την Εύβοια, αλλά και ευρύτερα την
κεντρική Ελλάδα σε µία νέα εποχή. 

Σύµφωνα µε το master plan που εκπόνησε ο Οργανισµός Λι-
µένων Ευβοίας, ο λιµένας Χαλκίδας µεταφέρεται από την ευ-
βοϊκή απέναντι στη βοιωτική ακτή. Ο νέος λιµένας θα έχει
µοναδικά συγκριτικά πλεονεκτήµατα, θα απέχει λίγες εκατοντά-
δες µέτρα -κυριολεκτικά- από το υφιστάµενο σιδηροδροµικό δί-
κτυο, δύο χιλιόµετρα από την εθνική οδό και θα είναι δίπλα στη
βιοµηχανική ζώνη των Οινοφύτων. 

Αντίθετα µε τη Θεσσαλονίκη, ο σιδηρόδροµος και η εθνική
οδός είναι ήδη εκεί. Μένει να έρθει το λιµάνι. Είναι εύκολο να αν-
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τιληφθεί κανείς τη σηµασία αυτών των πλεονεκτηµάτων. Δεν
υπάρχει αντίστοιχη περίπτωση λιµένος στην Ελλάδα δίπλα στον
σιδηρόδροµο, στην εθνική οδό, σε βιοµηχανική ζώνη. Επιπλέον,
θα είναι δίπλα στα ναυπηγεία της Χαλκίδας που έχουν πλέον τη
µεγαλύτερη δεξαµενή από όλα τα ναυπηγεία στην Ελλάδα και
είναι σε διαρκή ανοδική πορεία και αυτός ο συνδυασµός θα δη-
µιουργήσει έναν νέο ισχυρό πόλο ανάπτυξης στην ευρύτερη πε-
ριοχή. 

Θα δηµιουργηθούν θέσεις νέες θέσεις εργασίας όχι µόνο για
τους λιµενεργάτες -ο αριθµός των οποίων θα αυξηθεί σηµαντικά
λόγω της αύξησης της κίνησης των πλοίων- αλλά και στα κέντρα
logistics για τα οποία ήδη υπάρχουν σχέδια υλοποίησης, καθώς
η θέση προσφέρεται ιδανικά. Δεν είναι τυχαίο ότι ο Σύνδεσµος
Βιοµηχανιών Στερεάς Ελλάδας ενδιαφέρεται πολύ για το έργο
και είµαστε ήδη σε συνεννόηση. Και θα θέλαµε, κύριε Υπουργέ,
να έρθουµε να σας επισκεφθούµε για να έχουµε µια συνάντηση
όλοι µαζί. 

Ταυτόχρονα, η µεταφορά του λιµανιού θα απελευθερώσει τη
ζώνη του υφιστάµενου Λιµένα στην ευβοϊκή ακτή, διπλασιάζον-
τας τη βιτρίνα της Χαλκίδας στην παραλία της, που είναι το επί-
κεντρο της οικονοµικής της ζωής. Το master plan προβλέπει εκεί
τη δηµιουργία µαρίνας για µεγάλα γιοτ, τον εκσυγχρονισµό και
την αναβάθµιση της µαρίνας για ιστιοφόρα, καθώς και επιχειρή-
σεις εστίασης και αναψυχής. 

Νοµίζω ότι καταλαβαίνετε όλοι εύκολα τη σηµασία του έργου.
Είναι από τα έργα που αλλάζουν όχι µόνο τη φυσιογνωµία, αλλά
και το µέλλον µιας ευρύτατης περιοχής. Πού βρισκόµαστε τώρα;
Το master plan έχει εγκριθεί από το Υπουργείο Ναυτιλίας που
έχει αναθέσει στο ΤΑΙΠΕΔ τη µελέτη µεταφοράς. Εκκρεµεί η ολο-
κλήρωση των συνεννοήσεων και των διαβουλεύσεων µε το ΥΠΕ-
ΧΩΔΕ για πολεοδοµικά ζητήµατα και µε το Υπουργείο Πολιτισ-
µού για αρχαιολογικά. Ελπίζω να κινηθούµε γρήγορα και αποτε-
λεσµατικά γιατί θα είναι εφαλτήριο -για να µην πω εκτοξευτήρας
ανάπτυξης- για όλη τη στερεά Ελλάδα. Να προτείνω µάλιστα,
κύριε Υπουργέ, το µοντέλο κατασκευής και παραχώρησης ένα
ΣΔΙΤ, δηλαδή, για ταχύτητα και καλύτερη λειτουργία.

Εκµεταλλευόµενος την παρουσία της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Ναυτιλίας, επιτρέψτε µου και µία αναφορά στο λι-
µάνι της Κύµης που είναι τελείως διαφορετική περίπτωση. Εκεί
έχουµε κατασκευάσει ένα µεγάλο σύγχρονο λιµάνι -τεράστιο, θα
έλεγα- που εξυπηρετεί όµως µόνο ένα πλοίο, αυτό της Σκύρου,
ενώ η Κύµη είναι η φυσική, η ιδανική πύλη στον κεντρικό ελλα-
δικό κορµό για όλα τα νησιά του βορείου Αιγαίου. Μειώνει δρα-
στικά τον χρόνο αλλά και το κόστος των ακτοπλοϊκών συγκοι-
νωνιών για τα νησιά αυτά. Ανασχετικός παράγοντας µέχρι τώρα
για την ανάπτυξη του λιµανιού της Κύµης ήταν η οδική σύνδεση.
Όµως, το µεγαλύτερο πρόβληµα ήταν τα κατολισθητικά φαινό-
µενα στην παραλία µεταξύ Στοµίου και Πλατάνας. Λύθηκε µε τα
ευρύτατα τα έργα της περιφέρειας και οι σχεδιασµένες παρεµ-
βάσεις σε άλλα σηµεία θα άρουν πλήρως το εµπόδιο του οδικού
δικτύου. 

Ζητώ, λοιπόν, τη βοήθεια του Υπουργείου, για να αξιοποιηθεί
επιτέλους το λιµάνι της Κύµης για το οποίο δαπανήθηκαν δεκά-
δες εκατοµµύρια ευρώ και -συγγνώµη για την έκφραση- είναι
αµαρτία να κάθεται έτσι. 

Τέλος, θα ήθελα να ζητήσω και την ολοκλήρωση του σχεδίου
για την αναβάθµιση των αλιευτικών καταφυγίων στη βόρεια Εύ-
βοια, όπως είχε αποφασιστεί µετά τις καταστροφικές πυρκαγιές
του 2021. Το σχέδιο για τη γαλάζια ανάπτυξη της βόρειας Εύ-
βοιας -που έχει εκπονήσει ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουρ-
γείου Ναυτιλίας, ο κ. Βαγγέλης Κυριαζόπουλος- σε συνδυασµό
µε τον βόρειο οδικό άξονα του νησιού θα επιτρέψει στην πολύ-
παθη περιοχή όχι µόνο να επουλώσει οριστικά τα τραύµατα από
τις αλλεπάλληλες καταστροφές, αλλά και να µπει σε οριστική και
σταθερή τροχιά ανάπτυξης. 

Επίσης, να ζητήσω να στηριχθεί η ακτοπλοϊκή σύνδεση Καρύ-
στου- Κυκλάδων που ξεκίνησε φέτος -και να ευχαριστήσω το
Υπουργείο για αυτό- και έχει ήδη δείξει τη σηµασία της. Πρέπει
να στηριχθεί, τουλάχιστον, για άλλον ένα χρόνο.

Κλείνοντας, να πω το προφανές: Οι θάλασσες ήταν πάντα ο
πλούτος της Ελλάδας και τα έργα αυτά στους λιµένες, τα αλιευ-

τικά και τα τουριστικά καταφύγια είναι τα εργαλεία για να το καρ-
πωθούµε καλύτερα και πληρέστερα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο τώρα έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών κ. Δηµητριάδης.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν αναλύσω

το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να αναφερθώ σε κάποια περιστατικά
τα οποία δείχνουν την τραγική εικόνα στην οποία βρίσκεται η
χώρα µας σήµερα. 

Ξεκινώ από το εξής περιστατικό: Την περασµένη Παρασκευή
εξαρθρώθηκε ένα κύκλωµα γιατρών και φαρµακοποιών οι οποίοι
διέπραξαν µία απάτη - «µαµούθ» εις βάρος του ΕΟΠΥΥ. Συγκε-
κριµένα, υπερσυνταγογραφούσαν σε κάποια συγκεκριµένα
ΑΜΚΑ φάρµακα, µε αποτέλεσµα να υποστεί ο ΕΟΠΥΥ συνολική
ζηµιά ύψους 3,5 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Ποιο είναι το ενδιαφέρον της υπόθεσης; Κάποια από αυτά τα
ΑΜΚΑ, όπως διαπιστώθηκε, ανήκαν σε αλλοδαπούς που είτε βρί-
σκονταν σε δοµές φιλοξενίας, είτε βρίσκονταν σε αναχωρησιακά
κέντρα, είτε είχαν απελαθεί. Και το ερώτηµα είναι, δεδοµένης και
της ζηµίας που υπέστη ο ΕΟΠΥΥ, ποιος ή ποιοι δώσανε αυτά τα
ΑΜΚΑ σε αυτή τη σπείρα; Πώς απέκτησαν πρόσβαση; Μήπως -
και λέω µια υπόθεση- κάποιοι και κάποιες αλληλέγγυοι ή αλλη-
λέγγυες ΜΚΟ είχαν προώθηση στα ΑΜΚΑ και συνεργάζονταν µε
αυτή τη σπείρα; Θα το διερευνήσει κάποιος ή όχι; 

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό, διότι µιλάµε για µια απάτη - «µα-
µούθ» εις βάρος του ΕΟΠΥΥ, µια απάτη εις βάρος των Ελλήνων
φορολογουµένων οι οποίοι θα κληθούν να πληρώσουν 3,5 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Είναι πάρα πολύ σοβαρό και κάποτε θα πρέπει να αναρωτη-
θούµε µήπως πίσω από την «αλληλεγγύη» και από τον αντιρατσι-
σµό κρύβονται και κάποιες κερδοφόρες µπίζνες. Είναι ένα ζήτη-
µα πολύ σηµαντικό, το θέτω και πρέπει κάποια στιγµή να διερευ-
νηθεί και δεν µπορώ να µην είµαι καχύποπτος όταν βλέπω µια τέ-
τοια κατάσταση. Ένα αυτό. 

Δεύτερον, ενάµιση χρόνο µετά το έγκληµα των Τεµπών δεν
έχουµε ασφάλεια στους σιδηροδρόµους. Την περασµένη Παρα-
σκευή απεφεύχθη τελευταία στιγµή µια σύγκρουση µετωπική
δύο αµαξοστοιχιών στον προαστιακό. Επίσης το περασµένο Σάβ-
βατο µία αµαξοστοιχία κοντά στις Αφίδνες συγκρούστηκε µε ένα
πεσµένο δέντρο. Δυστυχώς δεν έχουµε διδαχθεί από τα λάθη
µας και ακόµα και σήµερα αυτά τα περιστατικά µάς δείχνουν πως
υπάρχει έντονη ανασφάλεια στον σιδηρόδροµο. 

Το χειρότερο, όµως, ποιο είναι; Το χειρότερο είναι να παρα-
κολουθώ τους υπεύθυνους, τόσο τον κ. Τερεζάκη όσο και τον κ.
Γραµµατίδη, που είναι πρόεδρος του ΟΣΕ, να προσπαθούν να
υποβαθµίσουν τα περιστατικά, να εφευρίσκουν διάφορες δικαιο-
λογίες. Μάλιστα ο κ. Τερεζάκης µάς είπε πως υπήρξε µια προτε-
ραιοποίηση κάποιων καµένων δέντρων σε εκείνη την περιοχή,
αλλά ο ΟΣΕ ακόµα δεν τα έχει κόψει όλα, δηλαδή κοινώς, απ’
ό,τι καταλάβαµε, ο κ. Τερεζάκης µάς είπε εµµέσως πλην σαφώς
ότι ο ΟΣΕ δεν πρόλαβε να κόψει όλα τα δέντρα, µε αποτέλεσµα
να υπάρξει πτώση δέντρων στον σιδηρόδροµο και σύγκρουση
της αµαξοστοιχίας.

Και θα ήθελα να ρωτήσω το εξής: Ο επιβάτης ο όποιος µπαίνει
στους συρµούς, θα πρέπει να ανησυχεί για το αν όντως έχει προ-
τεραιοποιήσει την κοπή κάποιων δέντρων; Τι κατάσταση είναι
αυτή εδώ;

Δεύτερο και πιο σηµαντικό, το εξής: Μου έκανε πάρα πολύ µε-
γάλη εντύπωση η άγνοια του κ. Γραµµατίδη, του προέδρου του
ΟΣΕ, ο οποίος επέρριπτε συνεχώς την ευθύνη στο δασαρχείο
και έλεγε ότι δεν µπορούµε να κόψουµε και να µαζέψουµε δέν-
τρα και κορµούς λόγω µη άδειας του δασαρχείου και ο κ. Στα-
θόπουλος, ο Γενικός Γραµµατέας Δασών, τον διόρθωσε, λέγο-
ντάς του πως από το 1979 υπάρχει ο ν.998, ο οποίος στο άρθρο
24 προβλέπει πως ο ΟΣΕ µπορεί να καθαρίσει και να µαζέψει
κορµούς πεσµένους σε απόσταση δέκα µέτρων από τον συρµό,
χωρίς να χρειάζεται η άδεια του δασαρχείου.

Μου κάνει µεγάλη εντύπωση πώς ένας άνθρωπος που έχει ένα
τέτοιο νευραλγικό πόστο δεν γνωρίζει έναν τόσο σηµαντικό
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νόµο. Μάλιστα τον ενηµέρωσε ο κ. Σταθόπουλος πως από τις 11
Απριλίου είχε σταλεί ειδοποίηση στον ΟΣΕ, ότι µπορεί ο ΟΣΕ να
περιµαζεύει κορµούς δέντρων χωρίς την άδεια του δασαρχείου
και ο κ. Γραµµατίδης µάς είπε πως «δεν το γνωρίζω, αλλά θα το
ψάξω». Για ένα τόσο σηµαντικό θέµα! Ο δε κ. Τερεζάκης προ-
σπαθούσε πάλι να υποβαθµίσει το γεγονός λέγοντας πως «ου-
σιαστικά εµείς κόβουµε τα δέντρα, προτεραιοποιούµε, προσπα-
θούµε να κάνουµε κοπή». Το πρόβληµα όµως είναι ότι πάλι
έχουµε ατυχήµατα.

Τι συµβαίνει λοιπόν; Θα πρέπει για ακόµα µία φορά να έχουµε
νεκρούς; Θα πρέπει να έχουµε πάλι ένα νέο δυστύχηµα για να
καταλάβουµε πως υπάρχει πρόβληµα; Ακόµα και ο κ. Παπαδά-
κης, ο οποίος φιλοξένησε τους δύο άνδρες, τον κ. Τερεζάκη και
τον κ. Γραµµατίδη, είπε στο τέλος της εκποµπής πως «πραγµα-
τικά εγώ µε αυτά που ακούω φοβάµαι». Το είπε ο παρουσιαστής
της εκποµπής. Δεν ξέρω τι πρέπει να γίνει, αλλά πραγµατικά µε
προβληµατίζει αυτή η κατάσταση και δεν µπορώ να καταλάβω
πώς ενάµιση χρόνο µετά τα Τέµπη, όταν ακούσαµε πάρα πολλές
µεγάλες υποσχέσεις περί εκσυγχρονισµού του δικτύου, περί
ασφάλειας των επιβατών, ακόµα και σήµερα έχουµε τέτοιες συν-
θήκες ασφάλειας. 

Είναι δε τόσο δύσκολο να κάνουµε ένα προστατευτικό εκατέ-
ρωθεν του σιδηρόδροµου για να µην πέφτουν τα δέντρα; Τόσο
δύσκολο είναι; Δεν υπήρχε προστατευτικό σε εκείνη την περιοχή,
στις Αφίδνες; Δεν µπορώ να καταλάβω τι πρέπει να συµβεί. 

Την ώρα βέβαια που γίνονται όλα αυτά, όπως φαίνεται ζούµε
σε µια πολύ πλούσια χώρα και προφανώς τους περισσεύουν τα
χρήµατα! Γι’ αυτό και διαβάσαµε πρόσφατα ότι στο Υπουργείο
Τουρισµού η κυρία Υπουργός παρήγγειλε δύο περσικά χαλιά
αξίας 17.800 ευρώ. Όπως όλα δείχνουν, είµαστε πολύ πλούσια
χώρα, δεν µας επηρεάζει η φτωχοποίηση του Έλληνα, δεν µας
επηρεάζει το ότι έχουµε µεγάλο δηµόσιο χρέος, δεν µας επηρε-
άζει τίποτα. Το µόνο που µας ενδιαφέρει, είναι να παραγγέλ-
νουµε περσικά χαλιά. Τι το ιδιαίτερο έχουν αυτά τα χάλια;
Δηλαδή εάν θα παραγγείλουµε αυτά τα συγκεκριµένα χαλιά, θα
βελτιωθούν οι υπηρεσίες του Υπουργείου Τουρισµού; Αυτό µας
ενδιαφέρει; Αυτό κατά την άποψή µας είναι πάρα πολύ προκλη-
τικό. Μπορεί να είναι νόµιµο ή νοµιµοφανές, αλλά δεν είναι ηθικό.
Δεν µπορεί ο µέσος Έλληνας και η µέση Ελληνίδα οι οποίοι φτω-
χοποιούνται, οι οποίοι πλήττονται από τους πλειστηριασµούς
πρώτης κατοικίας, οι οποίοι ζουν κάθε µέρα την ακρίβεια, να βλέ-
πουν τέτοια έξοδα και τέτοιες δαπάνες στα Υπουργεία. Πραγµα-
τικά κατά την άποψή µας αυτό συνιστά πρόκληση και να µην
απορούµε µετά για το ότι οι Έλληνες απαξιώνουν το πολιτικό σύ-
στηµα και πολλές φορές µάς γυρνούν την πλάτη. Η απαξίωση
των πολιτικών και του πολιτικού συστήµατος προκαλείται από
κάτι τέτοια γεγονότα. Θα ήθελα να επιστήσω την προσοχή, να
είµαστε πιο προσεκτικοί, ειδικά σε θέµατα δαπανών των Υπουρ-
γείων, ειδικά σε µια περίοδο οικονοµικής κρίσης.

Και µιας που αναφέρθηκα και στα funds, στις τράπεζες, να πω
ότι µου έκανε µεγάλη εντύπωση κάτι που διάβασα τις προάλλες.
Κατετέθη από έντεκα Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας ερώ-
τηση προς τον κ. Χατζηδάκη µε την οποία τον ενηµέρωναν ότι οι
δανειολήπτες είναι πλέον απροστάτευτοι απέναντι στα funds. 

Θέλω να ρωτήσω το εξής: Οι συνάδελφοι που τις κατέθεσαν,
δεν γνώριζαν πως τα τελευταία χρόνια και ειδικά από την εποχή
COVID και µετά τα funds κάνουν πάρτι και επελαύνουν και ακόµα
και οι servicers κάνουν πλειστηριασµούς σε πρώτες κατοικίες σε
βάρος των δανειοληπτών; Δεν το γνώριζαν; Τώρα το ανακάλυ-
ψαν; Όταν ήρθαν στη Βουλή τα σχετικά νοµοσχέδια, οι συνάδελ-
φοι τι είχαν πράξει; Τα ψήφισαν ή όχι; Διότι αν τα ψήφισαν, τότε
θεωρώ πως αυτό συνιστά υποκρισία. Δεν µπορεί να ψηφίζεις κάτι
που διευκολύνει τα funds και τους servicers να κάνουν πλειστη-
ριασµούς και στη συνέχεια να έρχεσαι να διαµαρτύρεσαι γιατί
έχουν µείνει απροστάτευτοι οι δανειολήπτες. Το θεωρώ υποκρι-
τικό πραγµατικά.

Επί του σχεδίου νόµου τώρα. Το σχέδιο νόµου ουσιαστικά
πραγµατεύεται την ανανέωση σύµβασης του Οργανισµού Λιµέ-
νος Θεσσαλονίκης µε έναν επενδυτή. Πρόκειται για ένα ζήτηµα,
όπως είπε ο εισηγητής µας, πάρα πολύ σηµαντικό, διότι είναι
στρατηγικής σηµασίας. Το λιµάνι της Θεσσαλονίκης έχει µεγάλη

γεωστρατηγική σηµασία, είναι εµπορικός και ενεργειακός κόµ-
βος, καθότι συνδέεται µε τα Βαλκάνια και τη Ανατολική Ευρώπη.
Μάλιστα να πω πως τα τελευταία χρόνια έχει και µεγάλη αύξηση
τόσο στα πλοία, όσο και µια αύξηση εσόδων. 

Ποιο είναι το πρόβληµα; Παρά το γεγονός ότι η σύµβαση υπε-
γράφη το 2018 έως και σήµερα ο επενδυτής δεν έχει ολοκληρώ-
σει κάποιες υποχρεώσεις του. Δεν ολοκλήρωσε τη διασύνδεση
µε το σιδηροδροµικό δίκτυο, µε το οδικό δίκτυο και δεν ολοκλή-
ρωσε τα απαραίτητα υποδοµής. Αυτό δεν οφείλεται µόνο σε
ανωτέρα βία. Υπήρξε αναβλητικότητα του επενδυτή. Αυτό πρέπει
να το τονίσουµε. Δεν µπορούµε να επικαλούµαστε συνέχεια λό-
γους ανωτέρας βίας για τη µη υλοποίηση των έργων. Μάλιστα
να πω ότι οποιαδήποτε παράταση σε κάποια σύµβαση -µια τέτοια
παράταση δόθηκε και τώρα- θα πρέπει να τελεί υπό την αυστηρή
εποπτεία του κράτους και κυρίως να υπάρχει υποχρέωση του
επενδυτή για λογοδοσία. Μόνο µε αυτόν τον τρόπο θα είναι επω-
φελής για το ελληνικό δηµόσιο, για τον ελληνικό λαό. Διαφορε-
τικά πολύ φοβάµαι ότι έρχονται επενδυτές οι οποίοι δεν θα
δίνουν κανέναν λόγο σε κανέναν και κυρίως θα πράττουν ό,τι
πράττουν χωρίς ουσιαστικά να έχουν κανέναν έλεγχο. Μάλιστα
πρέπει να τονίσω ότι αυτό το έχουµε ζήσει στη Θεσσαλονίκη,
τόσο µε το µετρό  της Θεσσαλονίκης που έχει γίνει γεφύρι της
Άρτας και συνεχώς παίρνει παράταση σε παράταση, όσο και
πρόσφατα µε το flyover που µας το έχουν διαφηµίσει ως το µε-
γάλο έργο που θα αναβαθµίσει τη Θεσσαλονίκη. Όποιος θέλει,
ας έρθει µαζί µου στον περιφερειακό Θεσσαλονίκης, στα ανατο-
λικά, στην Πυλαία. Κάθε πρωί, εκεί που γίνονται εργασίες του fly-
over, γίνεται πραγµατικός χαµός, πρωτοφανής συµφόρηση
συγκοινωνιακή, µεγάλες καθυστερήσεις, καθυστερούν ασθενο-
φόρα να πάνε στα νοσοκοµεία, οι πολίτες ταλαιπωρούνται. Δεν
ξέρω πόσο καιρό θα πάρει για να ολοκληρωθεί. Πραγµατικά είναι
απαράδεκτο για µένα. Όταν κάνουµε ένα έργο, θα πρέπει να
προβλέπουµε και την ταλαιπωρία των πολιτών που δεν πρέπει να
τους ταλαιπωρούµε συνεχώς.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ σε κάτι που έλαβε χώρα
πριν από λίγες µέρες. Όταν ο συνάδελφός µου ο κ. Αθανάσιος
Χαλκιάς προσεκλήθη τη Δευτέρα στο Δηµαρχείο Πεντέλης από
τη δήµαρχο για να εκδηλώσει και εκείνος το ενδιαφέρον του για
τις πυρκαγιές, υπήρξαν κάποια στελέχη µιας παράταξης δηµο-
τικής που του επιτέθηκαν φραστικά απαιτώντας από την δή-
µαρχο να τον αποβάλει από την αίθουσα -µιλάµε για εκλεγµένο
Βουλευτή- και µάλιστα τον αποκάλεσαν φασίστα και διάφορα
άλλα κοσµητικά επίθετα. 

Θέλω, λοιπόν, να πω το εξής: Εµείς δεν θα λάβουµε µέρος στο
σκηνικό έντασης που πάνε να στήσουν κάποιοι, διότι για εµάς το
πρώτιστο µέληµά µας είναι τα προβλήµατα των Ελλήνων και των
Ελληνίδων. Γι’ αυτόν τον λόγο πήγε και ο Χαλκιάς, για να βοηθή-
σει τους πυρόπληκτους. Το ίδιο θα κάνουµε και εµείς. Εµάς µας
ενδιαφέρει ο µέσος και η µέση Ελληνίδα να λύσουν τα προβλή-
µατά τους και θα είµαστε πάντα στο πλευρό τους. Δεν µας εν-
διαφέρουν ούτε οι κοκοροµαχίες ούτε οι χαρακτηρισµοί και δεν
θα µας φοβίσουν κιόλας. Εµείς είµαστε καθαροί, έχουµε ήσυχη
τη συνείδησή µας και πάντοτε θα είµαστε στο πλευρό του Έλ-
ληνα και της Ελληνίδας που υποφέρουν. Γι’ αυτόν τον λόγο µπή-
καµε εδώ πέρα µέσα. Όλα τα υπόλοιπα για µένα είναι περιττά. 

Επίσης θέλω να πω πως θεωρώ απαράδεκτο να υπάρχει ιστο-
σελίδα -και πιο συγκεκριµένα το protothema.gr- που έγραψε ανα-
ληθώς πως ο συνάδελφός µου πήγε µε µπράβους µέσα στο
δηµοτικό συµβούλιο, όταν είναι γνωστό και το εξήγησε ότι είχε
πάει µε τον αστυνοµικό του και τον συνεργάτη του.

Να ξέρουν, λοιπόν, κάποιοι δηµοσιογράφοι που γράφουν ανα-
λήθειες και συκοφαντίες πως όλα αυτά εδώ, εάν δεν τα ανακα-
λέσουν, θα τα εξηγήσουν στις αρµόδιες δικαστικές, εισαγγελικές
αρχές. Διότι κάποια στιγµή η υποµονή έχει και όρια. Δεν µπορεί
κάθε δηµοσιογράφος να γράφει ό,τι του κατεβαίνει. Άλλο δηµο-
σιογραφία, άλλο λασπολογία.

Αυτά ήθελα να πω και να τα λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν και θα
ήθελα κάποια στιγµή επιτέλους, αντί να καθόµαστε να ανταλλάσ-
σουµε χαρακτηρισµούς στο Κοινοβούλιο, να φροντίσουµε επιτέ-
λους για τα προβλήµατα του µέσου Έλληνα και της µέσης
Ελληνίδας.
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Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενη οµιλήτρια
είναι η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Κατε-
ρίνα Νοτοπούλου.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέσσερις ηµέρες µετά τη λήξη
της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης επιλέγετε να φέρετε στη
Βουλή την τροποποίηση της σύµβασης παραχώρησης του λιµα-
νιού, µε την οποία επεκτείνεται η πρώτη επενδυτική περίοδος για
τουλάχιστον πέντε χρόνια. 

Πολύ λογικό ότι τη φέρνετε τώρα και όχι πριν τη ΔΕΘ. Εξίσου
λογικό ότι ο Πρωθυπουργός δεν ανέφερε ούτε λέξη. Θυµάµαι
όµως -κυρία Ευθυµίου, θα το θυµάστε κι εσείς- ότι το 2022 ο
Πρωθυπουργός ενέτασσε το συγκεκριµένο έργο στα τριάντα
έργα που «τρέχουν» και που αλλάζουν τη φυσιογνωµία της Θεσ-
σαλονίκης. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα και η πρώτη επενδυτική περίοδος
λήγει άγονη µε αποκλειστική ευθύνη της Κυβέρνησής σας, επτά
χρόνια που ξεκινούσαν τον Μάρτιο του 2019. Με εξαίρεση τους
δύο πρώτους µήνες, όλα τα υπόλοιπα είναι της δικής σας Κυβέρ-
νησης. Άρα αυτό το έργο παίρνει παράταση και δεν ολοκληρώ-
νεται µε αποκλειστική ευθύνη της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.
Πεντέµισι χρόνια γενικευµένης απραξίας και απαξίας της Θεσ-
σαλονίκης. 

Να σας θυµίσω ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, παρά το γεγονός
ότι της επιβλήθηκε αυτή η παραχώρηση από τους Θεσµούς, δια-
σφάλισε πάρα πολύ σηµαντικές επενδύσεις, αλλά και παραχω-
ρήσεις χώρων στην πόλη, 180 εκατοµµύρια ευρώ υποχρεωτικές
επενδύσεις από τον ιδιώτη επενδυτή. 

Προβλέψαµε ως συµβατικές υποχρεώσεις του δηµοσίου την
αναβάθµιση της σιδηροδροµικής σύνδεσης έκτου προβλήτα,
αλλά και την οδική σύνδεση µε ΠΑΘΕ και Εγνατία. Προβλέψαµε
την επένδυση της αποκατάστασης του κτηρίου επιβατικού σταθ-
µού στο λιµάνι. Ξέρετε ότι είναι ένα εµβληµατικό κτήριο. Δώσατε
παράταση και γι’ αυτό. Αν σας ρωτήσω σήµερα, σε ποια φάση
είναι ή αν θα φέρετε επόµενη παράταση, θα µπορέσετε να µας
απαντήσετε;

Ταυτόχρονα, εξαιρέσαµε από τη σύµβαση παραχώρησης στον
πρώτο προβλήτα, σηµαντικό πόλο αναψυχής, πολιτισµού, µε
ελεύθερη πρόσβαση για τους πολίτες. Εξασφαλίσαµε ταυτό-
χρονα την επένδυση για την επέκταση του έκτου προβλήτα στο
λιµάνι, ένα αίτηµα που γνωρίζετε ότι είναι όχι µόνο της πόλης,
αλλά ολόκληρης της χώρας, όλων των παραγωγικών φορέων,
ακριβώς διότι αυξάνει τη δυναµική του λιµανιού, τη δυνατότητα
προσέγγισης περισσότερων και µεγαλύτερων πλέον στον λιµένα
φορτίων, ανάπτυξη νέων παραγωγικών δραστηριοτήτων, σε συν-
δυασµό µε ένα logistics center για παράδειγµα, προστιθέµενη
αξία στα προϊόντα και φυσικά νέες θέσεις εργασίας. Τι έγινε από
τα παραπάνω;

Στην ακρόαση φορέων ακούσαµε τον εκπρόσωπο της «ΟΛΘ
Α.Ε.» να λέει ότι από τις υποχρεωτικές επενδύσεις 180 εκατοµ-
µυρίων έχουν πραγµατοποιηθεί σήµερα επενδύσεις 23 εκατοµ-
µυρίων ευρώ µόνο, οι οποίες αφορούν αποκλειστικά µηχανο-
λογικό εξοπλισµό, ούτε 1 ευρώ σε λιµενικά έργα. Ξέρετε τι πο-
σοστό είναι αυτό; 12,8% των υποχρεωτικών επενδύσεων στα πεν-
τέµισι από τα επτά χρόνια της πρώτης επενδυτικής περιόδου. 

Ας δούµε τι έκανε και το δηµόσιο πάλι υπό την ευθύνη σας, τι
έκανε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για τις συµβατικές
της υποχρεώσεις. Παίζατε και εσείς καθυστέρηση. Απρίλιος
2021: η «ΕΡΓΟΣΕ» ακυρώνει τις µελέτες για την σιδηροδροµική
σύνδεση έκτου προβλήτα που είχαν δροµολογηθεί ήδη, κύριοι
συνάδελφοι, από τον Οκτώβριο του 2018. Τι επιχείρηµα είχατε;
Ότι θα τα προχωρήσετε µε ανταγωνιστικό διάλογο για να τρέξει
όλη τη διαδικασία πιο γρήγορα. 

Στην ακρόαση φορέων όµως ακούσαµε τον εκπρόσωπο της
«ΕΡΓΟΣΕ» να µας ενηµερώνει πως η διαγωνιστική διαδικασία θα
ολοκληρωθεί στην εκπνοή του 2025, στην εκπνοή της επενδυτι-
κής περιόδου. Άρα, υπολογίζουµε τον χρόνο ολοκλήρωσης του
έργου στα τέσσερα έτη. Για την οδική σύνδεση που θεωρούν και

το εύκολο κοµµάτι, αγνοείται ακόµα ο χρόνος παράδοσης. 
Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας τα είπε και ο ει-

σηγητής ο κ. Γιαννούλης τόσες µέρες, τα λέµε πέντε χρόνια
τώρα. Το 2019 παρέδωσε η κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα ένα
ολοκληρωµένο, συνεκτικό σχέδιο αναβάθµισης της Θεσσαλονί-
κης και µετατροπής της σε έναν κεντρικό κόµβο συνδυασµένων
µεταφορών: έργα επέκτασης έκτου προβλήτα, αναβάθµιση σι-
δηροδροµικής σύνδεσης του λιµανιού, δηµιουργία κέντρου lo-
gistics στο στρατόπεδο Γκόνου, σιδηροδροµική Εγνατία, δυτικό
προαστιακό, έργα αναγκαία τόσο στην κατεύθυνση των υποδο-
µών και της οικονοµίας, αλλά κυρίως της βελτίωσης ενός συστή-
µατος συνδυασµένων µεταφορών. 

Τι κάνατε για όλα αυτά; Ματαιώσατε, αναβάλατε, ακυρώσατε.
Τα ίδια πράγµατα που κάνατε για την πόλη µας µε το µετρό το
οποίο φροντίσατε να σταµατήσετε, να καθυστερήσετε, για να
εξυπηρετήσετε εργολαβικά συµφέροντα, όπως ακριβώς µαται-
ώσατε τον διαγωνισµό για τριακόσια πενήντα καινούργια λεωφο-
ρεία, όπως βάλατε την «ΕΡΓΟΣΕ» να ακυρώσει τις µελέτες για
τη σιδηροδροµική σύνδεση έκτου προβλήτα-δυτικού προαστια-
κού, όπως ακυρώσατε τον σχεδιασµό µας για το Μουσείο Ολο-
καυτώµατος και ακόµα δεν υπάρχει, που θα δηµιουργούσε ένα
νέο τοπόσηµο στην πόλη, όπως καθυστερείτε την ανάπλαση της
ΔΕΘ, του παιδιατρικού νοσοκοµείου, του αντικαρκινικού νοσο-
κοµείου.

Για την υπό συζήτηση επέκταση κατά πέντε έτη της επενδυτι-
κής περιόδου, εσείς επικαλείστε σήµερα την απόφαση Συµβου-
λίου της Επικρατείας για την απαίτηση υποβολής στρατηγικής
µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων για τέτοιου είδους έργα.
Αυτό δεν είναι µια απαίτηση νέας εσοδείας, συγγνώµη, αλλά
αυτό στην εθνική µας νοµοθεσία υπάρχει από το 2006 και στην
κοινοτική νοµοθεσία από το 2001. 

Αυτός είναι ο λόγος που µε έγγραφό του το Υπουργείο Ναυτι-
λίας επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ζητούσε από τη διοίκηση του ΟΛΘ
και από τις διοικήσεις άλλων λιµένων να ενηµερώσουν για τις
εξελίξεις σχετικά µε την εκπόνηση της στρατηγικής µελέτης πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων. 

Άρα, όταν έρχεστε σήµερα και επικαλείστε ως Κυβέρνηση δεύ-
τερης θητείας άγνοια νόµου, νοµίζω ότι πραγµατικά ξεπερνάτε
τον εαυτό σας σε δικαιολογίες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Συµπολίτευσης. 

Ακόµα και αν κάποιος όµως προσπαθήσει να δεχτεί τις κυβερ-
νητικές δικαιολογίες, η χορήγηση παράτασης που φέρνετε για
πέντε έτη είναι πραγµατικά σκανδαλώδης, διότι έχει ήδη αναδειχ-
θεί ανάδοχος του έργου, έχει εκπονηθεί η στρατηγική µελέτη πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων, υπάρχει εγκεκριµένο µάστερ πλαν,
έχει εκκινηθεί η έκδοση προεδρικού διατάγµατος, µε ολοκλή-
ρωση µέχρι το τέλος του 2024, το έργο έχει τεχνικό χρόνο ολο-
κλήρωσης τα τρία έτη. Εξηγήστε µας λοιπόν γιατί παρατείνει την
προθεσµία µέχρι το 2031 αφού µπορεί να υλοποιηθεί µέχρι το
2028. 

Η ρύθµιση που φέρνετε γνωρίζετε πως είναι επιζήµια για το
δηµόσιο συµφέρον, όπως και κάθε ρύθµιση που φέρνετε για όλα
τα έργα στη χώρα. Η πόλη µας, η ευρύτερη περιοχή της βόρειας
Ελλάδας, αλλά και το ελληνικό δηµόσιο χάνουν για διάστηµα
πενταετίας σηµαντικούς οικονοµικούς πόρους. Χάνουµε θέσεις
εργασίας, φορολογικά έσοδα και ταυτόχρονα, αυτό συµβαίνει
σε µια περίοδο πολύ έντονων γεωπολιτικών εξελίξεων και ανα-
κατατάξεων κι επειδή η ανάγκη εξυπηρέτησης φορτίων είναι
υπαρκτή στην ευρύτερη περιοχή και της Βαλκανικής και της Ανα-
τολικής Ευρώπης, ενθαρρύνεται η ανάπτυξη άλλων ανταγωνιστι-
κών σχεδίων για ανάπτυξη υποδοµών σε γειτονικές χώρες. Αυτός
είναι ο πατριωτισµός σας, αυτή είναι η αγωνία τους. Άρα λοιπόν
η ρύθµιση είναι επίσης σκανδαλώδης.

Έτσι όπως η Κυβέρνηση λοιπόν έχει καταδικάσει την κοινωνική
πλειοψηφία στην ακρίβεια, έχει παραδώσει την ακίνητη περιου-
σία των πολιτών στα «κοράκια» funds και servicers, έχει καταντή-
σει τον Έλληνα πολίτη δεύτερο φτωχότερο στην Ευρωπαϊκή
Ένωση για να εξυπηρετήσει συγκεκριµένα συµφέροντα, µε τον
ίδιο τρόπο σήµερα πάλι καταδικάζετε τη Θεσσαλονίκη σε αποε-
πένδυση, µαρασµό και απαξία.

Οι Θεσσαλονικείς θα δώσουν την απάντησή τους.
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Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς,
ο κ. Αλέξανδρος Χαρίτσης.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ επιβεβληµένο να ξεκι-
νήσω την οµιλία µου αναφερόµενος στις τελευταίες εξελίξεις στη
Μέση Ανατολή. 

Μόλις προχθές το παλαιστινιακό Υπουργείο Υγείας δηµοσί-
ευσε µια λίστα εξακοσίων σαράντα εννέα σελίδων, εξακοσίων
σαράντα εννέα σελίδων φρίκης µε τα ονόµατα των νεκρών από
την εισβολή του Ισραήλ στη Γάζα. Στις πρώτες δεκατέσσερις σε-
λίδες αυτής της λίστας αναφέρονται ονόµατα βρεφών κάτω του
ενός έτους.

Δεκατέσσερις σελίδες µε βρέφη ηµερών και µηνών, που δο-
λοφονήθηκαν από το Ισραήλ! Εκατό ολόκληρες σελίδες µε ονό-
µατα παιδιών έως δέκα ετών! Τριάντα τέσσερις χιλιάδες τριακό-
σιοι σαράντα τέσσερις αναγνωρισµένοι νεκροί! Πάνω από σα-
ράντα µία χιλιάδες ονόµατα συνολικά, µαζί µε αυτούς που δεν
έχουν ακόµα µέχρι σήµερα ταυτοποιηθεί, χωρίς να συνυπολογί-
ζονται άνθρωποι, που έχασαν τη ζωή τους από άλλες αιτίες,
όπως η πείνα, η έλλειψη φαρµάκων, η κατάρρευση των νοσοκο-
µείων, αλλά και εκείνοι που βρίσκονται ακόµη και σήµερα θαµ-
µένοι κάτω από τα ερείπια. Στη Γάζα συντελείται µια γενοκτονία! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Δεν καταλαβαίνω, τι άλλο χρειάζεται να συµβεί για να το συ-

νειδητοποιήσουµε όλοι µας και να δράσουµε αναλόγως;
Χθες είχαµε το πρώτο ψήφισµα στον Οργανισµό Ηνωµένων

Εθνών, που υποβλήθηκε από την πλευρά της Παλαιστινιακής
Αρχής, υπό την ιδιότητα του κράτους-παρατηρητή της Γενικής
Συνέλευσης. Παρ’ ότι δεν είναι δεσµευτικό αυτό το ψήφισµα µε
το οποίο η Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ ζητάει να τερµατιστεί η
ισραηλινή κατοχή στα παλαιστινιακά εδάφη και να επιβληθούν
κυρώσεις στο Ισραήλ, έχει ωστόσο τη δική του ξεχωριστή αξία.
Έρχεται σε συνέχεια της γνωµοδότησης του Διεθνούς Ποινικού
Δικαστηρίου και η µεγάλη πλειοψηφία στη σχετική ψηφοφορία
καταδεικνύει ότι το Ισραήλ αρχίζει να αποµονώνεται στη διεθνή
πολιτική σκηνή. Φαίνεται ότι επιτέλους µετά από όλο αυτό το διά-
στηµα αυτό το αντιλήφθηκε και η ελληνική Κυβέρνηση και τάχ-
θηκε υπέρ του ψηφίσµατος. 

Έχουµε, λοιπόν, εδώ ένα κράτος, το Ισραήλ και µια Κυβέρνηση
που πλέον φαίνεται ότι έχει επιλέξει -µετά τη γενοκτονία στη
Γάζα- τη γενίκευση και την επέκταση του πολέµου. Αυτό δείχνουν
και οι χθεσινές και προχθεσινές τροµοκρατικές -γιατί περί τρο-
µοκρατικών ενεργειών πρόκειται- επιθέσεις στον Λίβανο, αυτή η
αδιανόητη επίθεση µε ανάφλεξη σε βοµβιστές και ασυρµάτους,
που δείχνει ότι πλέον έχουµε περάσει σε µια εντελώς διαφορε-
τική φάση, σε µια νέα φάση που αγγίζει τα όρια της επιστηµονι-
κής φαντασίας, σε µια νέα φάση δυστοπίας και πολεµικής φρί-
κης.

Πρέπει, επιτέλους, να το συνειδητοποιήσουµε: Η Δύση φέρει
ιστορικές ευθύνες γι’ αυτήν την τραγική εξέλιξη, η Δύση η οποία
εξοπλίζει και υποστηρίζει πολιτικά τις πολεµικές επιχειρήσεις του
Ισραήλ. 

Εµείς, ως Νέα Αριστερά, είχαµε ταχθεί εξαρχής στο πλευρό
του παλαιστινιακού λαού και έχουµε εξαρχής καλέσει -και κα-
λούµε και σήµερα- την ελληνική Κυβέρνηση, αλλά και την Εθνική
Αντιπροσωπεία, την ελληνική Βουλή, να αναλάβουν πρωτοβου-
λίες για να αποκτήσει η χώρα µας ρόλο ειρηνευτικής δύναµης
στην ευρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολικής Μεσογείου. 

Ζητήσαµε από τον Πρόεδρο της Βουλής να κληθεί ο Επικεφα-
λής της Παλαιστινιακής Αρχής, ο κ. Αµπάς, στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο. Καλέσαµε τις δυνάµεις προοδευτικής αντιπολίτευσης σε
κοινό µέτωπο, για να προχωρήσουµε στη διαδικασία αναγνώρι-
σης του Παλαιστινιακού Κράτους και το κάνουµε ξανά και σή-
µερα.

Σας καλούµε, για µία ακόµη φορά -και την Κυβέρνηση και την
Αντιπολίτευση- να προχωρήσουµε επιτέλους στην αναγνώριση

του κράτους της Παλαιστίνης στα σύνορα του 1967. Να βάλουµε
το δικό µας λιθαράκι για να µπει επιτέλους ένα τέλος στη γενο-
κτονία του παλαιστινιακού λαού. Για να σταθούµε επιτέλους,
όπως αρµόζει στη χώρα µας, στη σωστή πλευρά της ιστορίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε όµως να
αναφερθώ και σε µια επέτειο χθες, που ήταν πάρα πολύ σηµαν-
τική, γιατί πριν από έντεκα χρόνια σαν χθες, ο αντιφασίστας µου-
σικός Παύλος Φύσσας στάθηκε όρθιος, σε δηµόσια θέα -όπως
λένε και οι δικοί του στίχοι- απέναντι στους δολοφόνους της Χρυ-
σής Αυγής. Στάθηκε όρθιος, για να προστατεύσει τους φίλους
του, για να σπάσει τον φόβο που τα τάγµατα εφόδου του νεονα-
ζιστικού µορφώµατος µε την εγκληµατική ανοχή της πολιτείας
έσπερναν στις λαϊκές γειτονιές, στην Αµφιάλη, στο Κερατσίνι,
στον Πειραιά, στη Ναυπηγοεπισκευαστική Ζώνη του Περάµατος,
στους εργάτες, τους µετανάστες. Και πριν αφήσει την τελευταία
του πνοή έδειξε τον δολοφόνο του. 

Αυτό το γεγονός, το εγκληµατικό γεγονός, αυτή η δολοφονία
ήταν και η αρχή του τέλους για την νεοναζιστική συµµορία. Το
λιγότερο που έχουµε να κάνουµε εµείς σήµερα, έντεκα χρόνια
µετά, είναι να µην ξεχνάµε, είναι να θυµόµαστε, να θυµόµαστε
γιατί ο αντιφασιστικός αγώνας βεβαίως δεν τελειώνει ποτέ, είναι
διαρκής, και η προστασία της δηµοκρατίας απαιτεί συνεχή επα-
γρύπνηση. Διότι µπορεί οι εγχώριοι νοσταλγοί του ναζισµού να
είναι σήµερα στη φυλακή, βλέπουµε όµως δυστυχώς σήµερα και
στην Ελλάδα, αλλά και σε ολόκληρη την Ευρώπη ακροδεξιά µορ-
φώµατα να σηκώνουν και πάλι κεφάλι και µάλιστα να φτάνουν να
διεκδικούν ακόµα και κυβερνητικούς θώκους σε πολλές χώρες
της Ευρώπης. 

Οφείλουµε να θυµόµαστε και να επαγρυπνούµε, γιατί η απα-
ξίωση, η υπονόµευση, η εργαλειοποίηση των θεσµών και των θε-
σµικών αντιβάρων είναι πληγές στο κράτος δικαίου, είναι πληγές
στην ίδια τη δηµοκρατία µας. Και αυτές οι πληγές ανοίγουν δρό-
µους πάρα πολύ επικίνδυνους. 

Αναφέροµαι συγκεκριµένα στο γεγονός ότι η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, συστηµατικά τα τελευταία πέντε χρόνια,
απαξιώνει, υπονοµεύει και εργαλειοποιεί θεσµούς, υπηρεσίες και
θεσµικά αντίβαρα, όπως εργαλειοποίησε την ΕΥΠ, όπως υπονό-
µευσε την Ανεξάρτητη Αρχή Διασφάλισης του Απορρήτου των
Επικοινωνιών στο σκάνδαλο των υποκλοπών. Τι έγινε πριν από
λίγες µέρες, αλήθεια; Δυστυχώς εδώ και στα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης, προφανώς κατ’ εντολή της Κυβέρνησης, πέρασε «στα
ψιλά». 

Το Υπουργείο Οικονοµικών των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµε-
ρικής επέβαλε κυρώσεις σε πέντε άτοµα και µία νοµική οντότητα
για τον ρόλο τους στη γνωστή -σε εµάς εδώ πάρα πολύ γνωστή-
εταιρεία «INTELLEXA», µε αντικείµενο την παραγωγή και εµπορία
του παράνοµου κατασκοπευτικού λογισµικού «PREDATOR».
Αυτό και αν µας είναι γνωστό εδώ στην Ελλάδα. 

Στην ανακοίνωση του Αµερικανικού Υπουργείου Οικονοµικών
διαβάζουµε ότι: Ως µέρος της αναπτυσσόµενης βιοµηχανίας εµ-
πορικού κατασκοπευτικού λογισµικού, το Intellexa κονσόρτσιουµ
διατηρεί επιχειρήσεις σε όλο τον κόσµο και στους πελάτες του
συµπεριλαµβάνονται κρατικοί φορείς και κυβερνήσεις. Στους
στόχους των προϊόντων κατασκοπείας του Intellexa κονσόρτσι-
ουµ περιλαµβάνονται κυβερνητικοί αξιωµατούχοι, δηµοσιογρά-
φοι, ειδικοί σε θέµατα πολιτικής και πολιτικοί κοµµάτων της
αντιπολίτευσης. Αυτά τα λέει το Υπουργείο Οικονοµικών των
Ηνωµένων Πολιτειών, δεν τα λέω εγώ. 

Ο αρµόδιος Αναπληρωτής Υπουργός για θέµατα τροµοκρα-
τίας και οικονοµικής πληροφόρησης των Ηνωµένων Πολιτειών
της Αµερικής, ο κ. Μπράντλεϊ Σµιθ, δήλωσε το εξής: Οι Ηνωµένες
Πολιτείες δεν θα ανεχθούν τη χωρίς ευθύνη διάδοση τεχνολο-
γιών που απειλούν την εθνική µας ασφάλεια και υπονοµεύουν
την ιδιωτικότητα και τις πολιτικές ελευθερίες των πολιτών µας.
Αυτά λέει ο Αµερικανός Υπουργός. 

Με λίγα λόγια δηλαδή, τι συµβαίνει εδώ; Οι ΗΠΑ επιβάλλουν
κυρώσεις σε φυσικά πρόσωπα που συµµετέχουν στα εταιρικά
σχήµατα της «INTELLEXA», η οποία εµπορεύτηκε το «Predator»
και από εταιρεία µε έδρα την Ελλάδα και µε άδειες που εξέδωσε
το ελληνικό κράτος. 

Και γιατί το κάνουν αυτό οι ΗΠΑ; Το κάνουν -λένε- αυτό µε επί-
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κληση στην εθνική τους ασφάλεια και τις πολιτικές ελευθερίες
των Αµερικανών πολιτών. Αυτό κάνουν οι Ηνωµένες Πολιτείες
της Αµερικής. 

Και εδώ στην Ελλάδα -στη χώρα που αποδεδειγµένα έχουν
αποτελέσει στόχο ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, ο δηµοσιογράφος
Θανάσης Κουκάκης, ανώτατα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων,
ακόµη και Υπουργοί της Κυβέρνησης, εν ενεργεία Υπουργοί της
Κυβέρνησης- όπου η δηµοσιογραφική έρευνα έχει αποκαλύψει
διασυνδέσεις και παράλληλες ή εναλλάξ παρακολουθήσεις µε-
ταξύ «Predator» και ΕΥΠ τι γίνεται; Τι γίνεται σε αυτή τη χώρα,
στην Ελλάδα; 

Για την Κυβέρνηση δεν τρέχει κάστανο. Σε λίγο θα µας ζητή-
σετε και τα ρέστα από πάνω για τις υποκλοπές. Και για τη δικαιο-
σύνη, διώκονται για πληµµέληµα -για πληµµέληµα διώκονται!-
άνθρωποι της «INTELLEXA», χωρίς να τίθεται καν θέµα εθνικής
ασφάλειας, όπως είπα πριν λίγο ότι θέτουν οι Αµερικάνοι, και οι
παρακολουθήσεις, οι κοινές παρακολουθήσεις στα ίδια άτοµα,
την ίδια χρονική περίοδο από την ΕΥΠ και από το «Predator» της
«INTELLEXA» να θεωρούνται µια απλή σύµπτωση. 

Κοιτάξτε, η Κυβέρνηση είναι έκθετη και όσο και αν θέλει η Κυ-
βέρνηση να ρίξει άλλο ένα πέπλο συγκάλυψης και συσκότισης
σε αυτή την ιστορία, δεν θα το καταφέρει. Είναι πολλαπλώς έκ-
θετη η Κυβέρνηση, είναι διεθνώς έκθετη η Κυβέρνηση πλέον και
επιτρέψτε µου να πω κυρίως και πρωτίστως είναι πολλαπλώς έκ-
θετος ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, ο οποίος απο-
φάσισε σπεύδοντας µόλις ανέλαβε τη διακυβέρνηση να θέσει την
ΕΥΠ υπό την προσωπική του εποπτεία.

Το σκάνδαλο των υποκλοπών, ό,τι και αν κάνει η Κυβέρνηση,
θα συνεχίσει να αποτελεί µια ανοιχτή πληγή στο σώµα του κρά-
τους δικαίου, στο σώµα της δηµοκρατίας µας. Γι’ αυτό και εµείς
δεν πρόκειται να σας αφήσουµε να το προσπεράσετε έτσι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Γιατί όλα αυτά, αυτή η απαξίωση των θεσµών, αυτή η διάλυση

κάθε έννοιας κράτους δικαίου, αυτή η διάρρηξη της εµπιστοσύ-
νης των πολιτών προς τους θεσµούς, όλα αυτά είναι που ανοί-
γουν τελικά τον δρόµο προς την Ακροδεξιά, µαζί µε τη φτωχο-
ποίηση, µαζί µε τη βίαιη αναδιανοµή του πλούτου από τα κάτω
προς τα πάνω, µαζί µε το ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας,
µαζί µε την εξυπηρέτηση φιλικών συµφερόντων. Κοµµάτι, βε-
βαίως, αυτής της εξυπηρέτησης φιλικών συµφερόντων είναι και
το σηµερινό νοµοσχέδιο, της τρίτης κατά σειρά τροποποίησης
της σύµβασης παραχώρησης του λιµανιού της Θεσσαλονίκης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι πλέον είναι σαφές
σε όλους µας και όλες µας ότι ζούµε στη χώρα µας τα τελευταία
χρόνια, το τελευταίο διάστηµα -και δυστυχώς, το βιώσαµε µε
πάρα πολύ επώδυνο τρόπο- την κατάρρευση των ελληνικών υπο-
δοµών στις µεταφορές. Αυτό δεν το λέω ελαφρά τη καρδία. Τα
αποτελέσµατα, δυστυχώς, αυτής της κατάρρευσης τα βιώσαµε
στα Τέµπη και ενάµιση χρόνο µετά αυτή την ανείπωτη τραγωδία,
αυτό το έγκληµα στα Τέµπη, η κατάσταση στα µέσα σταθερής
τροχιάς είναι χειρότερη και από τότε. Είναι χειρότερη ενάµιση
χρόνο µετά, από ό,τι ήταν όταν συνέβησαν τα Τέµπη. 

Γιατί µπορεί το έγκληµα αυτό να µας συγκλόνισε όλους, είναι
ένα συλλογικό τραύµα για τον ελληνικό λαό, µπορεί να βρισκό-
µαστε σήµερα στο µικροσκόπιο των Βρυξελλών για τα λάθη και
τις παραλείψεις που οδήγησαν εκεί, µπορεί η φήµη της χώρας
να έχει τρωθεί ανεπανόρθωτα ως ασφαλής ταξιδιωτικός προορι-
σµός, όµως, ενάµιση χρόνο µετά έχουµε γραµµές χωρίς ασφά-
λεια, έχουµε γραµµές χωρίς σηµατοδότηση, έχουµε γραµµές
χωρίς τηλεδιοίκηση. Ενάµιση χρόνο µετά έχουµε διεύρυνση ενός
καθεστώτος κανονικοποίησης, θα έλεγα, της απουσίας έργων
συντήρησης και αναβάθµισης σε όλες τις δηµόσιες υποδοµές
των µεταφορών.

Ενάµιση χρόνο µετά, µόλις πριν από λίγες ηµέρες, την προ-
ηγούµενη Παρασκευή, είχαµε δύο παραλίγο δυστυχήµατα µέσα
στην ίδια ακριβώς µέρα. Στη γραµµή του προαστιακού στους Αγί-
ους Αναργύρους, όπου µε πανοµοιότυπο, ανατριχιαστικά πανο-
µοιότυπο τρόπο µε τα Τέµπη, δύο αµαξοστοιχίες κινούνταν στην
ίδια γραµµή αντίθετης κατεύθυνσης σε πορεία σύγκρουσης. Εί-
χαµε και άλλο ένα, στην κεντρική σιδηροδροµική γραµµή της
χώρας, όπου -ακούστε- η αµαξοστοιχία συγκρούστηκε µε πε-

σµένα δέντρα, τα οποία ήταν πάνω στη σιδηροδροµική γραµµή.
Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της κατάρρευσης των υποδοµών
µεταφοράς στη χώρα µας. Τα ζούµε κάθε µέρα. Όµως, τις αιτίες
αυτής της κατάρρευσης µπορούµε να τις βρούµε, να τις διαπι-
στώσουµε και στο σηµερινό νοµοσχέδιο.

Θα µου πει κανείς, ενδεχοµένως και καλοπροαίρετα «Μα καλά,
τι µας λες τώρα; Τι σχέση έχει η τροποποίηση της σύµβασης της
παραχώρησης του ΟΛΘ µε την κατάρρευση των σιδηροδρό-
µων;». Ε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει πολύ µεγάλη
σχέση. Γιατί τις αιτίες αυτής της κατάρρευσης τις βρίσκει κανείς
στην αντίληψη µιας κυβέρνησης, της σηµερινής, όσον αφορά τη
σχέση ανάµεσα στο δηµόσιο και στο ιδιωτικό, από αυτή τη στρε-
βλή και επικίνδυνη αντίληψη. Δυστυχώς, που διέπεται και το ση-
µερινό νοµοσχέδιο.

Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η Ελλάδα είναι µια χώρα που εξαι-
τίας των νεοφιλελεύθερων ιδεοληψιών που κυριάρχησαν µετά το
1990 και στη χώρα µας, των πολιτικών ελίτ της Νέας Δηµοκρα-
τίας αλλά και του ΠΑΣΟΚ που κυβέρνησε εκείνη την περίοδο, στη
συνέχεια ως αποτέλεσµα και της δηµοσιονοµικής επιτροπείας
και αυτού του καθεστώτος απώλειας της πολιτικής και οικονοµι-
κής αυτοτέλειας, ανεξαρτησίας και κυριαρχίας της χώρας µας,
οδηγηθήκαµε σε ένα εικοσαετές πρόγραµµα ιδιωτικοποιήσεων,
το οποίο όµοιό του συναντάµε µόνο στις χώρες της ανατολικής
Ευρώπης µετά το 1990, µετά την κατάρρευση του υπαρκτού σο-
σιαλισµού.

Ειδικά στη συγκεκριµένη περίπτωση, όµως -για να έρθουµε
στο προκείµενο-, στην παραχώρηση του λιµανιού της Θεσσαλο-
νίκης, η σύµβαση παραχώρησης είχε κάποιες προβλέψεις, είχε
κάποιες δικλείδες ασφαλείας. Εξασφάλιζε ότι θα γίνουν κάποιες
καθόλου αµελητέες επενδύσεις ύψους 180.000.000 ευρώ και
προβλέφθηκαν αυτές οι επενδύσεις ακριβώς για να αναβαθµιστεί
το λιµάνι και να διαχειρίζεται αυξηµένους όγκους εµπορευµατο-
κιβωτίων. Προβλέφθηκαν, ειδικά στην περίπτωση της προβλήτας
6, για να µπει η Θεσσαλονίκη και στον χάρτη της κρουαζιέρας.

Επίσης, έγινε ταυτόχρονα κατανοητό ότι η αναβάθµιση του
ΟΛΘ θα περνούσε πρωτίστως µέσα από τη µεταφορική του δια-
σύνδεση, την οδική αλλά και τη σιδηροδροµική, ώστε να αποτε-
λεί πραγµατικό κόµβο για τη βαλκανική ενδοχώρα.

Τι έγινε, όµως, αυτά τα χρόνια που µεσολάβησαν; Τι έγινε αυτά
τα πέντε χρόνια της διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας;
Πραγµατικά χωρίς καµµία δόση υπερβολής, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας δεν έκανε απολύτως τίποτα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Δεν αναβάθµισε την οδική σύνδεση του έργου, δεν αναβάθ-

µισε τη σιδηροδροµική σύνδεση του ΟΛΘ, δεν εξασφάλισε καν
την πραγµατοποίηση των επενδύσεων 180.000.000 ευρώ, όπως
είχε υποχρέωση ο παραχωρησιούχος, βάσει της σύµβασης µε το
ελληνικό δηµόσιο.

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ -το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά-, ότι
στις παραχωρήσεις το αντίβαρο είναι η διασφάλιση του δηµο-
σίου συµφέροντος. Το δηµόσιο, το κράτος, επιλέγει να θυσιάσει
κάτι, εν προκειµένω την απόλυτη ιδιοκτησία µιας υποδοµής, ενός
περιουσιακού του στοιχείου, αντισταθµίζοντάς το µε κάτι άλλο.
Με τις επενδύσεις, µε την οικονοµική ανάπτυξη, µε τη βελτίωση
της ζωής των πολιτών και ούτω καθεξής. Γι’ αυτό και στις αντί-
στοιχες συµβάσεις προβλέπονται και ποινικές ρήτρες. Υπάρχει
βέβαια και το δικαίωµα καταγγελίας της σύµβασης, όταν το ένα
µέρος δεν τηρεί τις υποχρεώσεις του. Έτσι δεν είναι;

Εδώ, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, τι ακριβώς γίνεται; Τι ακρι-
βώς κάνετε ως Κυβέρνηση; Πώς διαφυλάσσεται, πώς προστα-
τεύεται το δηµόσιο συµφέρον; Απαλλάσσοντας τον ιδιώτη
επενδυτή από κάθε ευθύνη για την καθυστέρηση έναρξης των
έργων, που η ίδια η σύµβαση ορίζει ως υποχρεωτικές επενδύσεις
που πρέπει να γίνουν µέσα σε συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα,
αυτές, δηλαδή, τις επενδύσεις που αποτελούσαν τη βασική συν-
θήκη για να γίνει η παραχώρηση; Εσείς τι κάνετε; Παρατείνετε
απλόχερα αυτές τις προθεσµίες για άλλα πέντε χρόνια;

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι είστε σε θέση να αντιληφθείτε ότι
τα επιχειρήµατα που επικαλείστε περί αποφάσεων του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, που δήθεν µετέβαλαν το νοµικό πλαίσιο -
αν είναι δυνατόν, η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας
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δεν µεταβάλλει κανένα νοµικό πλαίσιο- ή περί του πολέµου στην
Ουκρανία -και αυτό το ακούσαµε ως επιχείρηµα- είναι απολύτως
ανεπαρκή και δεν µπορούν να πείσουν κανέναν. 

Αντίθετα, υπάρχει κάτι άλλο εδώ το οποίο επιβεβαιώνει και τη
νεοφιλελεύθερη καταστροφική πολιτική αυτής της Κυβέρνησης,
αλλά δυστυχώς, επιβεβαιώνει και τις δικές µας ανησυχίες. Και
µιλάω για την απώλεια εσόδων του δηµοσίου, που την αποτυπώ-
νει και η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. Διότι
αυτό ούτε µπορείτε να το κρύψετε ούτε µπορείτε να το αποφύ-
γετε. Και αυτό έχει δύο σηµαντικές επιπτώσεις. Πρώτον, αποδει-
κνύει περίτρανα ότι όλη αυτή η αδράνεια και η απαλλαγή του
παραχωρησιούχου σηµαίνει βλάβη για το δηµόσιο συµφέρον -
άρα, η Κυβέρνησή σας δεν προστατεύει το δηµόσιο συµφέρον-
και δεύτερον, αυτή η απώλεια εσόδων θα πρέπει µε κάποιον
άλλο τρόπο να καλυφθεί.

Πώς ακριβώς, λοιπόν, θα καλυφθεί αυτή η απώλεια από άλλες
πηγές του κρατικού προϋπολογισµού; Πώς θα γίνει αυτό; Θα
γίνει µε περικοπές από άλλα κονδύλια; Το σύνηθες θύµα, το κοι-
νωνικό κράτος θα πληρώσει και πάλι; Θα γίνει µε φορολογική
επιβάρυνση των ασθενέστερων, που είναι τα συνήθη υποζύγια
τα οποία πληρώνουν το µάρµαρο; Θα το διαπιστώσουµε αυτό
στο εγγύς µέλλον.

Θα ήθελα, όµως, να ξαναγυρίσω σε αυτό το οποίο είπα λίγο
πριν, γιατί, κατά τη γνώµη µου, το κρίσιµο, το στρατηγικό, το ιδε-
ολογικό εδώ είναι η αντίληψη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας -µια αντίληψη που δεν µένει, βεβαίως, σε επίπεδο ιδεών,
ακολουθούν και οι εφαρµοσµένες πολιτικές, όπως και αυτή η ση-
µερινή- για τη σχέση δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα.

Εσείς οποιαδήποτε παραχώρηση, είτε αφορά υποδοµές είτε
αφορά υπηρεσίες, τη βλέπετε όχι προς όφελος του δηµοσίου
συµφέροντος, όχι προς όφελος της ανάπτυξης και των πολιτών,
αλλά το βλέπετε σαν ένα προστατευτικό πλέγµα για χάρη των
λίγων µεγάλων επιχειρηµατικών συµφερόντων που εκπροσω-
πείτε. Ανοίγετε αγορές, δηµιουργείτε ευκαιρίες όπου µπορείτε
για να εισχωρήσουν οι ιδιώτες. Τους αφήνετε ανεξέλεγκτους,
στη συνέχεια, είτε να κερδοσκοπούν σε βάρος της κοινωνίας -
όπως γίνεται µε την ακρίβεια- είτε να καθυστερούν τις υποχρεω-
τικές επενδύσεις, όπως στη συγκεκριµένη περίπτωση που
συζητάµε του ΟΛΘ, χωρίς να αντιµετωπίζουν την παραµικρή συ-
νέπεια, χωρίς καν να µπει στον κόπο ο παραχωρησιούχος να εξη-
γήσει, να επικαλεστεί έναν σοβαρό λόγο για να ζητήσει την
παράταση. Τους λόγους τους εφευρίσκετε εσείς οι ίδιοι, οι
Υπουργοί της Κυβέρνησης. Αυτή είναι η θρησκευτικού τύπου
πίστη της Νέας Δηµοκρατίας στην οικονοµία της αγοράς.

Έχουµε, λοιπόν, την οικονοµία που το κράτος λειτουργεί ως
θεµατοφύλακας των συµφερόντων των ισχυρών, την οικονοµία
του µηδενικού ρίσκου για τα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα, την
αντίληψη ότι το κράτος είναι αυτό το οποίο πρέπει να αναλάβει
το ρίσκο ακόµα και για τις ιδιωτικές επενδύσεις, ότι, αν ένας µε-
γάλος ιδιώτης -όχι, βεβαίως, το µαγαζί της γωνίας, αλλά ένας µε-
γάλος ιδιώτης καπιταλιστής- επενδύσει, τότε πρέπει η επένδυσή
του αυτή να είναι εξασφαλισµένη και ότι είναι δουλειά του κρά-
τους να εξασφαλίσει αυτή την επένδυση.

Και κάνετε και κάτι άλλο για να φτιάξετε αυτό το σενάριο το
οποίο σας βολεύει, για να αποδείξετε προς τους πολίτες ότι αυτή
η πολιτική είναι ένας µονόδροµος. Τι κάνετε, λοιπόν; Της ιδιωτι-
κοποίησης προηγείται η δηµόσια υποεπένδυση, η υποεπένδυση
σε κάθε δηµόσια υποδοµή, σε κάθε κοινωφελές δίκτυο, υποεπέν-
δυση που δεν εξηγείται όµως από τη σηµερινή δηµοσιονοµική
κατάσταση της χώρας.

Η Ελλάδα σήµερα, το 2024 και την πενταετία που εσείς κυβερ-
νάτε, βρίσκεται σε µια θέση που δεν είχε ποτέ στην πρόσφατη
οικονοµική ιστορία της. Δηλαδή, έχει τη δυνατότητα πρόσβασης
σε χρηµατοδοτήσεις, σε κεφάλαια για τη διασφάλιση ειδικά των
πράσινων υποδοµών, όπως αυτά που συζητάµε σήµερα, στην
εποχή του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας που δεν είχε
ποτέ άλλοτε στο πρόσφατο παρελθόν.

Η υποεπένδυση, λοιπόν, δεν είναι ζήτηµα δηµοσιονοµικών πε-
ριορισµών. Η υποεπένδυση είναι συνειδητή πολιτική επιλογή. Δεν
είναι απλώς και µόνο διαχειριστική ανικανότητα, που υπάρχει και
αυτό. Είναι, πρωτίστως, ένα καλά οργανωµένο πολιτικό σχέδιο,
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να πέθανε διεθνώς στη δηµοσιονοµική κρίση, αλλά εσείς εδώ επι-
χειρείτε να την εξυψώνετε κάθε µέρα σαν την πέτρα του Σισύ-
φου. Αυτό, δυστυχώς, πληρώσαµε στα Τέµπη. Αυτό παραλίγο να
πληρώσουµε και προχθές, στον προαστιακό. Αυτό, δυστυχώς,
πληρώνουµε και µε τις πολιτικές σας επιλογές, όπως µε το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο, το οποίο βλάπτει τα συµφέροντα του δη-
µοσίου, βλάπτει τα συµφέροντα του ελληνικού λαού.

Και εδώ να θυµίσω, µιας και αναφέρθηκα στα Τέµπη, αναφέρ-
θηκα στον προαστιακό, ότι η Νέα Αριστερά έχει ζητήσει την έκτα-
κτη σύγκληση της αρµόδιας Επιτροπής Παραγωγής και Εµπο-
ρίου της Βουλής, έτσι ώστε να έρθουν να δώσουν εξηγήσεις ο
αρµόδιος Υπουργός, αλλά και οι διοικήσεις της ΟΣΕ και της
«HELLENIC TRAIN» για την κατάσταση στον σιδηρόδροµο, πριν
έχουµε και άλλα ατυχήµατα, πριν θρηνήσουµε νέα θύµατα. Και
περιµένουµε και από όλα τα κόµµατα της προοδευτικής Αντιπο-
λίτευσης να στηρίξουν και να συνταχθούν µε αυτό το αίτηµα.

Δυστυχώς, πληρώνουµε και εδώ, κύριε Υπουργέ και σε αυτό
το νοµοσχέδιο, όπως και σε όλα τα υπόλοιπα, την πολιτική µιας
Κυβέρνησης και ενός Πρωθυπουργού που είναι ταγµένοι στην
εξυπηρέτηση µεγάλων ιδιωτικών συµφερόντων και σπρώχνουν
τους πολλούς, σπρώχνουν τους µικροµεσαίους, σπρώχνουν τα
ασθενέστερα στρώµατα, σπρώχνουν τους εργαζόµενους στη
φτωχοποίηση. Αυτή η πολιτική τούς έφερε στην τελευταία θέση
ως προς την αγοραστική δύναµη µεταξύ των ευρωπαϊκών κρα-
τών, αλλά πρώτους στην αδυναµία κάλυψης βασικών ιατρικών
αναγκών και πρώτους σε ιδιωτικές δαπάνες για την υγεία.

Και όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να
πω -και θα κλείσω µε αυτό- ότι δεν είναι απλώς αριθµοί, δεν είναι
στατιστικά της EUROSTAT, όπου διαβάζουµε τους πίνακες και
πάµε παρακάτω. Αφορούν στις ζωές των συµπολιτών µας, αφο-
ρούν στις ζωές των συνανθρώπων µας και είναι τα αποτελέσµατα
της πολιτικής µιας Κυβέρνησης που επιµένει στην ίδια παλιά συν-
ταγή, αυτή τη συνταγή η οποία µας οδήγησε και στη χρεοκοπία,
αυτή τη συνταγή η οποία οδήγησε στη φτωχοποίηση, αυτή τη
συνταγή η οποία οδήγησε στην κοινωνική περιθωριοποίηση πάρα
πολλούς συµπολίτες µας.

Έχουµε, λοιπόν, µια Κυβέρνηση η οποία εφαρµόζει µια αντι-
κοινωνική πολιτική και γι’ αυτό, η Κυβέρνηση αυτή πρέπει να
φύγει προτού διαλύσει τα πάντα. Για να φύγει, όµως, πρέπει και
η αντιπολίτευση -η αριστερή αντιπολίτευση, η προοδευτική αντι-
πολίτευση- να αρθεί στο ύψος των περιστάσεων, να δώσει διέ-
ξοδο διαφυγής και να δώσει ένα εναλλακτικό σχέδιο προστασίας
της κοινωνικής πλειοψηφίας, µε µαχητικότητα, µε σοβαρότητα,
µε ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα, µε σαφές κοινωνικό περιεχό-
µενο και στίγµα.

Η Νέα Αριστερά θα είναι παρούσα σε αυτή τη µάχη. Θα επι-
µείνει, θα επιµείνουµε ότι η Δεξιά δεν θα πέσει µε παραγοντι-
σµούς. Η Δεξιά δεν θα πέσει µε τον ευτελισµό της πολιτικής. Η
Δεξιά θα πέσει από ένα λαϊκό µέτωπο που θα καταθέσει στην κοι-
νωνία ένα πρόγραµµα ευθέως αντιπαραθετικό προς αυτό που
εφαρµόζει σήµερα η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, ένα πρόγραµµα
που θα ανοίγει νέους δρόµους για την κοινωνική πλειοψηφία.

Και επειδή εµείς αυτά τα οποία λέµε θέλουµε κιόλας να τα εν-
νοούµε, στη Διεθνή Έκθεση της Θεσσαλονίκης πριν από λίγες
µέρες παρουσιάσαµε ένα πρόγραµµα έξι βασικών αιχµών για την
ακρίβεια, για την ενέργεια, για την υγεία, για τη στεγαστική
κρίση, για την αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης και την πολι-
τική προστασία, για την εργασία. Και θα επιµείνουµε σε αυτόν
τον δρόµο. Θα επιµείνουµε στον δρόµο της προγραµµατικής αν-
τιπαράθεσης µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Διότι,
τελικά, τη Δεξιά θα τη νικήσει το πρόγραµµα της Αριστεράς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει τον λόγο τώρα η
κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-
λαγής.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Σας ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα βρισκόµαστε εδώ για
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µια ακόµα τροποποίηση της σύµβασης παραχώρησης του Λιµα-
νιού της Θεσσαλονίκης, µάλιστα την τρίτη τροποποίηση µέσα σε
λίγα µόλις χρόνια.

Και αναρωτιέµαι: Τι συµβαίνει επιτέλους; Γιατί κάθε χρόνο
χρειάζεται να συζητάµε ξανά το ίδιο θέµα; Τι φταίει και δεν µπο-
ρούµε να έχουµε έναν σταθερό και ξεκάθαρο σχεδιασµό; Μήπως
η Κυβέρνηση επιλέγει τον εύκολο δρόµο των παρατάσεων αντί
να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα;

Το πιο θλιβερό, όµως, είναι ότι ακολουθείται η ίδια τακτική σε
όλα τα µεγάλα και σπουδαία έργα της χώρας. Η Κυβέρνηση υπο-
γράφει συµβάσεις που στη συνέχεια τροποποιούνται κυρίως
προς όφελος των επενδυτών και όχι της πολιτείας. 

Και σας ρωτώ: Πού είναι η προστασία του δηµόσιου συµφέ-
ροντος όταν το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους προειδοποιεί ότι
οι προτεινόµενες διατάξεις ενδέχεται να προκαλέσουν µείωση
εσόδων για τον κρατικό προϋπολογισµό; Ποιο είναι το κόστος
για τον ελληνικό λαό; Πόσα θα χάσουµε ακόµα πριν κάποιος
πάρει την ευθύνη για αυτές τις αποφάσεις και αντιµετωπίσει µε
σοβαρότητα την κατάσταση;

Και δεν είναι µόνο το οικονοµικό, κύριε Υπουργέ, είναι η καθυ-
στέρηση που δηµιουργεί η ανασφάλεια για το µέλλον των επεν-
δύσεων. Πώς είναι δυνατόν να χρειαστούν δέκα µε δεκαπέντε
χρόνια για την υλοποίηση υποχρεώσεων που έχει αναλάβει ο
επενδυτής βάσει της σύµβασης; Πώς το δικαιολογείτε αυτό;

Η Κυβέρνηση επανειληµµένα µπροστά στις κάµερες µας δια-
βεβαιώνει και µας υπόσχεται ότι τα έργα θα ολοκληρωθούν
άµεσα, αλλά η ίδια η πραγµατικότητα την διαψεύδει. Είναι ξεκά-
θαρο, λοιπόν, ότι η ανάγκη για την πενταετή παράταση των υπο-
χρεώσεων του επενδυτή, όπως αποτυπώνεται στην τροποποίη-
ση, προκύπτει λόγω µη τήρησης των συµβατικών υποχρεώσεων
όχι µόνο στο λιµάνι, αλλά και στις συνδέσεις µε τη σιδηροδρο-
µική γραµµή και τις οδικές αρτηρίες. 

Αναρωτιέµαι: Πώς είναι δυνατόν να µιλάµε για αναπτυξιακή
στρατηγική όταν βασικά έργα υποδοµής δεν έχουν καν ξεκινήσει;
Τι ακριβώς περιµένουµε να γίνει τα επόµενα πέντε χρόνια που
δεν έγινε τα πέντε προηγούµενα; Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα;
Ποιος είναι ο σχεδιασµός;

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, οι φορείς σας τα είπαν,
αλλά εσείς δεν ακούτε κανένα. Μίλησαν για χρόνιες καθυστερή-
σεις και τόνισαν την ανάγκη για καλύτερη οργάνωση και εκτέ-
λεση των έργων µε ταυτόχρονη διατήρηση του ελέγχου και της
εποπτείας. Ακόµα και ο εκπρόσωπος του Οργανισµού Λιµένος
Θεσσαλονίκης εξέφρασε τις ανησυχίες του για τις λιµενικές και
σιδηροδροµικές υποδοµές που κρίνονται ανεπαρκείς για να εξυ-
πηρετήσουν την αυξηµένη ζήτηση.

Η επέκταση των υποδοµών, όπως η κατασκευή του προβλήτα
6 και η σύνδεση µε το σιδηροδροµικό δίκτυο, θεωρούνται κρίσι-
µες για τη βελτίωση και την ανταγωνιστικότητα του λιµανιού.
Εσείς, όµως, µέσα σε ένα καθεστώς αδιαφάνειας και παντελούς
έλλειψης λογοδοσίας επιλέγετε τις παρατάσεις. Είναι αυτή ει-
κόνα µιας κυβέρνησης η οποία ενδιαφέρεται πραγµατικά για την
ανάπτυξη της χώρας; Μάλλον όχι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε να κάνουµε µε µια κυ-
βέρνηση που επιλέγει την αναβολή και τη µετάθεση ευθυνών
αφήνοντας τα προβλήµατα να συσσωρεύονται. Τι άλλο πρέπει
να συµβεί για να καταλάβουµε ότι οι συνεχείς παρατάσεις δεν
είναι λύση;

Ας µιλήσουµε, όµως, και για την ουσία. Το ΠΑΣΟΚ ποτέ δεν
ήταν και δεν είναι αντίθετο στις επενδύσεις. Έχουµε αποδείξει
διαχρονικά ότι στηρίζουµε την αξιοποίηση της δηµόσιας περιου-
σίας όταν αυτή γίνεται µε διαφάνεια και προς όφελος του κοινω-
νικού συνόλου, όταν αυτή δηµιουργεί θέσεις εργασίας και όταν
συµβάλλει στη βιώσιµη ανάπτυξη. Εδώ, όµως, έχουµε το άκρως
αντίθετο. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση έχει αποτύχει να προχωρήσει σε ου-
σιαστική υλοποίηση των έργων στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης και
παραµένει αδρανής για κρίσιµα προβλήµατα της περιοχής. Η πα-
ράταση που συζητάµε σήµερα είναι ένα ακόµα δείγµα της αδυ-
ναµίας σας να αντιµετωπίσετε τα πραγµατικά προβλήµατα. Ο
λόγος στον οποίο αποφασίζετε για την παράταση αυτή είναι η
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας 547/2022 που µετέ-

βαλε το νοµικό πλαίσιο για την αδειοδοτική διαδικασία έργων
στους λιµένες. 

Συγκεκριµένα, η απόφαση αναφέρεται στις περιβαλλοντικές
υποχρεώσεις που απορρέουν από την οδηγία 2011/92 της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, η οποία απαιτεί την εκτίµηση περιβαλλοντι-
κών επιπτώσεων σε µεγάλα έργα υποδοµής. Ωστόσο, ας µην
κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας. Η απόφαση αυτή εκδό-
θηκε τον Μάρτιο του 2022. Από τότε η Κυβέρνηση µας έχει φέρει
δύο παρατάσεις, µία τον Σεπτέµβριο του 2022 και µία τον Σε-
πτέµβριο του 2023. Γιατί, λοιπόν, τώρα επικαλείται αυτή την από-
φαση ως πρόσχηµα για να δώσει πενταετή παράταση; Χρειά-
στηκαν δύο χρόνια για να διαβάσετε και να κατανοήσετε την από-
φαση του ΣΤΕ; Είναι προφανές ότι η απόφαση αυτή χρησιµοποι-
είται προσχηµατικά για να δικαιολογηθεί η ανεπάρκεια της
Κυβέρνησης και να καλυφθούν οι καθυστερήσεις στην υλοποί-
ηση των έργων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήδη από την ψήφιση του ν.4522/
2018 για την κατοχύρωση της συµφωνίας παραχώρησης είχαµε
εκφράσει τις ανησυχίες τις δικές µας αναφορικά µε τον έλεγχο
και την εποπτεία. Τονίσαµε πως οι αρµοδιότητες µεταξύ της Ρυθ-
µιστικής Αρχής Λιµένων και της Δηµόσιας Αρχής Λιµένων διαµοι-
ράστηκαν µε τέτοιο τρόπο που δηµιουργείται µια ασάφεια γύρω
από το ποιος θα έχει την εποπτεία του λιµανιού και που τελικά,
όπως βλέπουµε σήµερα, οδήγησε σε ένα δυσλειτουργικό καθε-
στώς. Σας είχαµε προειδοποιήσει για τον κίνδυνο επικάλυψης και
ασάφειας στις αρµοδιότητες, κάτι που µπορεί να οδηγήσει σε
πλήρη απουσία αποτελεσµατικής εποπτείας. Και µε την προ-
ηγούµενη παράταση του ν.4973/2022 είδαµε πως η Ρυθµιστική
Αρχή Λιµένων αποψιλώθηκε από τις αρµοδιότητές της ιδιαίτερα
όσον αφορά τις κύριες συµβάσεις παραχώρησης. 

Ουσιαστικά καταργείτε τη δυνατότητα εποπτείας και ελέγχου
αφήνοντας τα λιµάνια µας ανεξέλεγκτα στα χέρια των ιδιωτών.
Πού είναι οι κανόνες διαφάνειας; Πώς προστατεύεται το δηµόσιο
συµφέρον όταν ο εκάστοτε Υπουργός µπορεί να προβαίνει σε
συµβάσεις και τροποποιήσεις χωρίς συγκεκριµένα κριτήρια; Για
ποια λογοδοσία µιλάµε; Ποιος ελέγχει τα συµφέροντα του ελλη-
νικού λαού; Ποιος προστατεύει τον λαό από τις συµβάσεις
αυτές; Διότι µέχρι στιγµής αυτό που βλέπουµε είναι µια κυβέρ-
νηση που λειτουργεί χωρίς σαφές πλαίσιο, χωρίς διαφάνεια,
χωρίς καµµία λογοδοσία και αυτό είναι το µεγαλύτερο δηµοκρα-
τικό έλλειµµα που έχουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάσταση δεν µπορεί να συ-
νεχιστεί έτσι. Οι καθυστερήσεις και οι παραλείψεις της Κυβέρ-
νησης βλάπτουν το λιµάνι της Θεσσαλονίκης, βλάπτουν την
ανάπτυξη της περιοχής, βλάπτουν την αξιοπιστία της χώρας µας.
Το ΠΑΣΟΚ δεν θα σταµατήσει να αγωνίζεται για µια δίκαιη, δια-
φανή, βιώσιµη αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας. Τώρα,
όµως, είναι η στιγµή να αναλάβετε τις ευθύνες σας γι’ αυτά που
κάνατε και για αυτά που δεν κάνατε, γι’ αυτά που θα κάνετε και
για αυτά που δεν θα κάνετε, γι’ αυτά που δίνετε και για αυτά που
στερείτε από τον ελληνικό λαό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

κύριος Ιωάννης Δηµητροκάλλης, ανεξάρτητος Βουλευτής. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Θέλω να ξεκινήσω την οµιλία µου σήµερα εκφράζοντας τη

βαθιά µου θλίψη και τα θερµά µου συλλυπητήρια για την απώλεια
του οµότιµου καθηγητή του Πολυτεχνείου Κρήτης Αντώνη Φώ-
σκολου, πρωτοπόρου στην έρευνα υδρογονανθράκων. Με την
αφοσίωση, την επιµονή και το θάρρος της γνώµης του ο Αντώνης
Φώσκολος ανέδειξε για χρόνια τη σηµασία των ενεργειακών απο-
θεµάτων της Ελλάδας συµβάλλοντας στην κατανόηση της στρα-
τηγικής τους σηµασίας για την ενεργειακή ασφάλεια της Ευρώ-
πης, ένα ζήτηµα που έγινε ιδιαίτερα επίκαιρο µετά τις πρόσφατες
γεωπολιτικές εξελίξεις. Το έργο και η παρακαταθήκη που αφήνει
πρέπει να αποτελέσουν τον ακρογωνιαίο λίθο µιας εθνικής στρα-
τηγικής µε στόχο την αναβάθµιση του Ελληνισµού σε ενεργειακή
και στρατιωτική υπερδύναµη. Μια τέτοια στρατηγική θα προσφέ-
ρει την κατάλληλη απάντηση στις αναθεωρητικές προκλήσεις
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της Τουρκίας και, παράλληλα, θα ενισχύσει την κυριαρχία µας
σε όλο τον ζωτικό χώρο του Ελληνισµού στα όρια που το επιτρέ-
πει το Διεθνές Δίκαιο. 

Αντώνη Φώσκολε, η πατρίδα σάς ευχαριστεί για όσα µας προ-
σφέρατε. Ελπίζουµε το σπουδαίο έργο σας να αποτελέσει την
κινητήριο δύναµη για ένα λαµπρό µέλλον της Ελλάδας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση σήµερα µας φέρ-
νει ένα νοµοσχέδιο παράτασης του χρόνου υλοποίησης των υπο-
χρεωτικών επενδύσεων στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης από την
ιδιοκτήτρια εταιρεία, άρα και του κρίσιµου έργου της επέκτασης
του προβλήτα 6.

Στην Ελλάδα συνήθως η παράταση σε τέτοιες περιπτώσεις συ-
νοδεύεται πάντα από τον κακό σχεδιασµό και τις λάθος αποφά-
σεις. Είναι γεγονός πως οι ιδιωτικοποιήσεις που γίνονται στην
Ελλάδα από τα µνηµόνια και έπειτα δεν έχουν µοναδικό σκοπό
την ανάπτυξη, αλλά αποτελούν συνήθως αντάλλαγµα, χάρες,
προσχώρηση σε εταίρους και ολιγάρχες, στηρίγµατα της κάθε
κυβέρνησης, µια κίνηση που αποδεικνύει πως οι κυβερνήσεις µας
µε την αµέριστη συναίνεση των εγχώριων και των ξένων συµφε-
ρόντων έχουν αποφασίσει να ξεπουλήσουν κάθε κοµµάτι της δη-
µόσιας περιουσίας για ένα κοµµάτι ψωµί.

Η πατρίδα µας, το έθνος µας δεν είναι ούτε προϊόν ούτε εµ-
πόρευµα. Το λιµάνι της Θεσσαλονίκης, µια πύλη γεωστρατηγικής
σηµασίας για τα Βαλκάνια, έχει παραδοθεί σε ξένα χέρια. Μιλάµε
για µια σύµβαση που αντί να φέρει ανάπτυξη, έχει οδηγήσει σε
µακροχρόνιες καθυστερήσεις και ανεκπλήρωτες υποχρεώσεις
µε τους ολιγάρχες να επωφελούνται και τον ελληνικό λαό να πλη-
ρώνει τον λογαριασµό. 

Εδώ, συνάδελφοι, βλέπουµε την ελληνική Κυβέρνηση να χα-
ρίζει απλόχερα παρατάσεις στους επενδυτές επιτρέποντάς τους
να καθυστερούν την υλοποίηση των έργων, όπως την επέκταση
του προβλήτα 6, µε το πρόσχηµα της γραφειοκρατίας. Όµως, το
πιο εξοργιστικό είναι πως αυτές οι παρατάσεις κοστίζουν στον
Έλληνα πολίτη. Ναι, καλά ακούσατε. Η Κυβέρνηση επιλέγει να
κάνει χάρες στους ισχυρούς, χρεώνοντας τον λαό µας. Δεν αρκεί
που έχουµε ξεπουλήσει τη δηµόσια περιουσία, τώρα µας χρεώ-
νουν και τις καθυστερήσεις τους και αυτό, δυστυχώς, δεν στα-
µατά στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης. 

Ένα ακόµα ανοιχτό µέτωπο είναι και αυτό των παραλιών στο
Λαγονήσι, το οποίο και το γνωρίζω καλά, µιας και εκεί µεγάλωσα
και εγώ και τα παιδιά µου. Δεν θα µιλήσω ως Βουλευτής της εκεί
περιοχής, αλλά ως κάτοικος, διότι το ελληνικό κράτος όχι µόνο
αδιαφορεί για το δικαίωµα των πολιτών να έχουν πρόσβαση στον
αιγιαλό, αλλά µας πολεµά κιόλας! Στην περίπτωση του Λαγονη-
σίου οι πολίτες µαζί µε την Δηµοτική Αρχή φυλάνε την παραλία
µέρα και νύχτα, για να αποτρέψουν την κατεδάφιση και την ιδιω-
τικοποίηση µιας έκτασης που ανήκει σε όλους µας. Αντί η Κυβέρ-
νηση να στηρίξει τον αγώνα των κατοίκων για ελεύθερη πρόσ-
βαση στις ακτές, λειτουργεί σαν υποτακτικός των ιδιωτικών συµ-
φερόντων. 

Στην προκειµένη περίπτωση είχαν παραχωρηθεί οι παραλίες
στον επιχειρηµατικό όµιλο «ΜΑΝΤΩΝΑΝΑΚΗ», από την εποχή Ση-
µίτη, του «αµαρτωλού» ΠΑΣΟΚ, και µε υπογραφή του καταδικα-
σµένου για τις υποθέσεις Siemens, υποβρυχίων κ.λπ., κ. Τσοχα-
τζόπουλου. Έπειτα ακολούθησαν δικαστικές διαµάχες, οι οποίες
έληξαν το 2023 µε την απόφαση να αποζηµιώσει το ελληνικό δη-
µόσιο τον επιχειρηµατία µε 800 εκατοµµύρια ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εξοργιστικό να µην υπο-
λογίζετε και να µην υπερασπίζεστε το συµφέρον του λαού ούτε
στα πιο βασικά. Για χρόνια ο συγκεκριµένος επιχειρηµατικός όµι-
λος εκµεταλλεύεται τις δηµόσιες εκτάσεις για ιδιωτικά κέρδη. Το
χειρότερο; Έρχεται τώρα η Κυβέρνησή σας και προτείνει να αν-
ταλλάξει το χρέος που οφείλει στον επιχειρηµατία, µε επιπλέον
παραλίες, χωρίς να λογαριάζει τον λαό, χωρίς να λογαριάζει τον
δήµαρχο και τους τοπικούς φορείς. Είναι ντροπή και εξοργι-
στικό! Μιλάµε για παραλίες, για δηµόσια αγαθά που δικαιούµα-
στε όλοι µας. 

Το Σύνταγµα διασφαλίζει την ελεύθερη πρόσβαση στον αι-
γιαλό κι όµως, αυτοί που έχουν ορκιστεί να το υπηρετούν, το κα-
ταπατούν! Αντί να υπερασπίζονται τον λαό, γίνονται επαίτες
ξένων και Ελλήνων επενδυτών, προσφέροντας «γη και ύδωρ» σε

όποιον υπόσχεται ψίχουλα. Και σας ρωτάω ευθέως: Είστε υπέρ
ή κατά στις ελεύθερες παραλίες; Πού είναι η προστασία των συµ-
φερόντων του λαού µας; Πού είναι η υπεράσπιση της εθνικής
µας κυριαρχίας; 

Αυτή η χώρα, συνάδελφοι, δεν ανήκει στους ολιγάρχες ούτε
και στα διεθνή funds, ανήκει στον ελληνικό λαό και ο ελληνικός
λαός έχει το δικαίωµα να απολαµβάνει τα εθνικά αγαθά: Το λι-
µάνι της Θεσσαλονίκης, τις παραλίες του Λαγονησίου, τα δηµό-
σια έργα, τις υποδοµές, και πρέπει να παραµείνουν όλα αυτά στα
χέρια του κράτους. Αρκετά πια µε τις παραχωρήσεις και τις υπο-
χωρήσεις! Το κράτος πρέπει να ανακτήσει τον έλεγχο των εθνι-
κών µας πόρων, να ακυρώσει αυτές τις καταστροφικές συµβά-
σεις και να επαναφέρει την εθνική µας κυριαρχία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθε η ώρα να αντισταθούµε,
να πούµε όχι σε αυτόν τον ξεδιάντροπο εκβιασµό που καταστρέ-
φει την πατρίδα µας. Δεν θα επιτρέψουµε την εκποίηση των πα-
ραλιών µας, των λιµανιών µας, των εθνικών µας αγαθών. Η Ελ-
λάδα είναι δική µας και θα την προστατέψουµε, γιατί δεν υπάρχει
τίποτα πιο ιερό από την υπεράσπιση της πατρίδας, της θρη-
σκείας και του λαού µας. Όλες οι υγιείς πατριωτικές δυνάµεις
θα αγωνιστούµε για να πάρουµε την πατρίδα µας πίσω. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελ-
λος. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, είναι προφανές ότι οι Βουλευτές
Θεσσαλονίκης είµαστε εδώ για να µιλήσουµε για ένα πολύ ση-
µαντικό θέµα, που είναι το λιµάνι της πόλης µας, γιατί δυστυχώς
η Θεσσαλονίκη, η κεντρική Μακεδονία έχουν υποστεί µία σωρεία
αρνητικών επιπτώσεων εξαιτίας της πολιτικής της Κυβέρνησης
του κ. Μητσοτάκη. 

Οι σηµαντικότερες επιπτώσεις, βέβαια, οφείλω να πω -και ελ-
πίζω να µοιραζόµαστε τα τυπικά, δηλαδή τα οικονοµικά δεδο-
µένα- ότι έχουν να κάνουν µε τον δείκτη του Ακαθάριστου Εθ-
νικού Προϊόντος και αγοραστικής δύναµης, τα οποία δυστυχώς
µας φέρνουν πίσω σε σχέση µε τις υπόλοιπες περιφέρειες και
δυστυχώς αυτό αφορά και τη χώρα µας. 

Όµως, πρέπει να διαπιστώσουµε και να συµφωνήσουµε ότι η
οικονοµική και κοινωνική λειτουργία της πόλης είναι δεσµευµένη
από κάποιες παλινωδίες και καθυστερήσεις της Κυβέρνησης εδώ
και πέντε χρόνια. Το ότι έχουµε ένα µετρό που θα παραδοθεί µε
καθυστέρηση τεσσάρων χρόνων, µε 100 εκατοµµύρια επιπλέον
κόστος και µε απόσπαση των αρχαίων της Βενιζέλου, των µονα-
δικών αρχαιοτήτων της Βενιζέλου, µε ανυπολόγιστο κόστος, είναι
κάτι που έχει καταγραφεί και είναι Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Το ότι
έχουµε ένα έργο που προχώρησε χωρίς κυκλοφοριακό και περι-
βαλλοντικό σχεδιασµό, το flyover, και έχει δηµιουργήσει έµ-
φραγµα στην πόλη για τα επόµενα τέσσερα χρόνια είναι επιλογή
του κ. Μητσοτάκη. Αλλά και η πολύπαθη ανάπλαση της ΔΕΘ, που
για πέντε χρόνια ψάχνουµε να βρούµε ακόµα και το αν θα έχει
δηµόσιο χαρακτήρα και αν θα ανήκει στους φορείς της πόλης
και τώρα µας είπαν να περιµένουµε έναν χρόνο ακόµα –γιατί δεν
διεκδίκησε η Κυβέρνηση λεφτά από το Ταµείο Ανάκαµψης- έχει
την υπογραφή του κ. Μητσοτάκη. 

Ο κατάλογος είναι µακρύς, δεν θέλω τώρα να απαριθµήσω
γιατί σέβοµαι και τον χρόνο και τους συναδέλφους που περιµέ-
νουν, αλλά εδώ τώρα µας ζητάτε, κύριε Υπουργέ, να δεχθούµε
την παράταση ενός έργου, το οποίο ήταν δροµολογηµένο µε όλο
το θεσµικό πλαίσιο εξασφαλισµένο –δεν υπήρχε κενό στο θε-
σµικό πλαίσιο- και µας ζητάτε το έργο αντί για το 2026, το λιµάνι
της Θεσσαλονίκης να ολοκληρωθεί το 2031. 

Κύριε Υπουργέ, δεν άκουσα από τις τοποθετήσεις σας στις
επιτροπές κάτι που να µας πείθει ότι ο τίτλος του νοµοσχεδίου
δεν είναι άλλο παρά η παραδοχή της Κυβέρνησης για την ευθύνη
της για την καθυστέρηση του λιµανιού. Δεν υπάρχει κάτι άλλο.
Δεν προκύπτει πουθενά κάτι διαφορετικό. Ένα έργο το οποίο θα
ήταν καταλύτης για τη Θεσσαλονίκη και για τη βόρεια Ελλάδα,
µε σοβαρή γεωπολιτική σηµασία, που θα συνέδεε το εµπόριο ου-
σιαστικά όχι µόνο της Θεσσαλονίκης, της Νοτιοανατολικής Με-
σογείου µε τα Βαλκάνια, που θα είχε µια µεγάλη αύξηση και των
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εµπορευµατοκιβωτίων αλλά και την κάλυψη αναγκών για ελλιµε-
νισµό µεγαλύτερων πλοίων, έχει σταµατήσει κυριολεκτικά τα τε-
λευταία πέντε χρόνια και ψάχνουµε δικαιολογίες –γιατί εδώ που
τα λέµε είναι ένας σχεδιασµός της προηγούµενης δεκαετίας που
καθυστερεί και αναπτυξιακός και τεχνικός. 

Η Κυβέρνηση προσπαθεί να κρυφτεί και να δικαιολογήσει –και
ο εισηγητής το έκανε αυτό- την παράταση πίσω από µια από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Εδώ θέλω να είµαστε
απολύτως λογικοί. Το έργο ξεκίνησε το ’18. Δεν µπορεί να είναι
δικαιολογία για την καθυστέρηση µια απόφαση του 2022. Δεν
είχαν µαντικές ικανότητες τα κυβερνητικά στελέχη για να µη δου-
λεύουν, να κατεβάσουν τα µολύβια γιατί κάποτε το Σ.τ.Ε. θα
έλεγε κάτι, το οποίο µπορεί να τους αφορούσε. 

Δεύτερον, η απόφαση του Συµβουλίου Επικρατείας αφορά το
λιµάνι της Αθήνας, δεν αφορά το λιµάνι Θεσσαλονίκης. Για ποιον
λόγο; Διότι δεν δηµιουργήθηκαν οι υποχρεώσεις αυτές από την
απόφαση του Σ.τ.Ε.. Η στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επι-
πτώσεων, κύριε Υπουργέ, ήταν υποχρέωση του Οργανισµού Λι-
µένος από το 2018. Και εδώ κάνετε µία µεγάλη υπέρβαση.
Καταθέσατε ένα µεγάλο ψέµα, για να δικαιολογήσετε την καθυ-
στέρηση. 

Αυτό δεν µπορώ να το κρύψω, γιατί ο Οργανισµός Λιµένος
Θεσσαλονίκης έπρεπε από το ’18 µέχρι το ’22 και να έχει κατα-
θέσει τη στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων και να
την έχει εγκρίνει και το έργο να έχει ξεκινήσει, οι διαγωνισµοί και
ο ανάδοχος. Δεν υπήρχε αλλαγή στο αδειοδοτικό πλαίσιο µέχρι
το ’22. 

Και για να µη συνεχιστεί αυτή η κοροϊδία, αναγκάζοµαι µετά
από έρευνα που έκανα και καταθέτω στα Πρακτικά έγγραφο του
Υπουργείου Ναυτιλίας το 2019 προς τον Οργανισµό Λιµένος
Θεσσαλονίκης που λέει ότι έπρεπε να κάνει τη στρατηγική µε-
λέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Δεν πρέπει να την κάνει µετά
την απόφαση του Σ.τ.Ε..

Ήταν γνωστό και εγώ τότε από τη θέση του Αναπληρωτή
Υπουργού Περιβάλλοντος, µε ευθύνη το περιβάλλον, είχα κάνει
συνάντηση µε τη διοίκηση του Λιµένος για να γίνουν οι µελέτες
και να ξεκινήσει το έργο. Άρα καµµία νέα υποχρέωση από το
Σ.τ.Ε.. Είναι ψέµα το επιχείρηµα που χρησιµοποιείτε. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά και είναι του Υπουργείου σας. Δεν
το λέω προσωπικά σε εσάς, σας το είπα και στην επιτροπή. Είναι
ευθύνη της Κυβέρνησης Μητσοτάκη όµως. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερο ζήτηµα. Τι έκανε µέχρι τώρα η Κυβέρνηση για να απο-
φύγει το πρόβληµα; Δυστυχώς, δεν έκανε τίποτα. Δεν είχε την
πολιτική βούληση; Δεν είχε την πολιτική επάρκεια; Είναι ανεπαρ-
κής; Ό,τι και να είναι, κακό στη Θεσσαλονίκη έκανε. Και αυτό ο
κ. Μητσοτάκης το παραδέχτηκε. Διότι στα, αν θέλετε, έξω από
τη δηµόσια σφαίρα αλλά εντός δηµόσιου χώρου πηγαδάκια µε
τους δηµοσιογράφους παραδέχτηκε –και αυτό είναι γραµµένο
στην ιστοσελίδα «voria.gr»- η φράση του «εµείς φταίµε». Η Κυ-
βέρνηση φταίει για την καθυστέρηση. Αυτό πρέπει να το δεχθείτε
για να συζητήσουµε πώς δεν θα ξαναφταίτε –να το πω έτσι. 

Τώρα δεν λαµβάνεται καµµία διασφάλιση ότι θα τηρηθούν τα
χρονοδιαγράµµατα και δεν είναι µόνο το έργο του προβλήτα 6.
Είναι και το έργο της σιδηροδροµικής σύνδεσης, της οδικής σύν-
δεσης και του διαµετακοµιστικού κέντρου. Εδώ τώρα για να δι-
καιολογήσετε τα αδικαιολόγητα, ακούστηκαν και από τον εισηγη-
τή απαράδεκτα, αν θέλετε, σενάρια. Πρώτον, ότι δεν υπήρχε –
λέει- ωριµότητα του εµπορευµατικού κέντρου. 

Καταθέτω λοιπόν από τον ιστότοπο «metaforespress.gr» ένα
δηµοσίευµα του Αυγούστου του 2019, µετά την κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που λέει ότι υπήρξε η πρώτη φάση διαγωνισµού για το δια-
µετακοµιστικό κέντρο, υπήρξαν ενδιαφερόµενοι και έπρεπε να
προχωρήσει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και γιατί δεν προχώρησε; Διότι ο κ. Μητσοτάκης –να τα θυµό-
µαστε λίγο αυτά- το ’19 από το βήµα της Έκθεσης –εκεί ήσασταν
οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας- ανακοίνωσε ότι στο στρα-
τόπεδο Γκόνου θα γίνει ελεύθερη ζώνη επιχειρηµατικότητας. Η
Κυβέρνηση κατήργησε το διαµετακοµιστικό κέντρο για τέσσερα
χρόνια και τώρα το ξαναθυµηθήκατε. Καταθέτω την οµιλία του
κ. Μητσοτάκη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν µπορεί να το αµφισβητήσει κανείς. Ο ίδιος είπε ότι θα γίνει
ελεύθερη ζώνη και µετά από την πίεση των εξαγωγέων, ήρθε από
πέρυσι και άρχισε να το ξανασυζητάει. Δηλαδή παραδέχτηκε ότι
έκανε λάθος εξαγγελία. Ποιος τον παρέσυρε; Δεν ξέρω. Αλλά
αυτό είναι πρόβληµα για τη Θεσσαλονίκη. Γιατί µήπως αυτό δεν
έχει γίνει µε την ακύρωση µελετών που είχαν ανατεθεί για τη σι-
δηροδροµική σύνδεση για να ξαναµελετηθούν ή µε την καθυστέ-
ρηση της µελέτης οδικής σύνδεσης;

Το αποτέλεσµα πάντως είναι και το έργο του προβλήτα 6, το
έργο του λιµανιού συνολικά, και το έργο της οδικής και σιδηρο-
δροµικής σύνδεσης, τα δύο έργα του λιµανιού, και το διαµετα-
κοµιστικό κέντρο σταµάτησαν εξαιτίας της Κυβέρνησης του κ.
Μητσοτάκη. Άρα είναι µία συγκεκριµένη, καταστροφική –θα
έλεγα εγώ- επίπτωση µετά από τέσσερα χρόνια απραξίας στη
Θεσσαλονίκη. Κι εδώ τώρα ζούµε την επιτοµή της κοροϊδίας και
του εµπαιγµού, να έρχεστε να προσπαθείτε να δικαιολογήσετε
τα αδικαιολόγητα. 

Και νοµίζω ότι ένα ερώτηµα το οποίο δεν έχετε απαντήσει είναι
το εξής: Γιατί σήµερα να δοθεί µία παράταση άλλων επτά χρό-
νων από σήµερα και δεν µπορούµε να δώσουµε τρία χρόνια;
Ακόµα κι έτσι να είναι τα πράγµατα, µε δική σας ευθύνη να
έχουµε καθυστέρηση δηλαδή. Ωραία, γιατί δεν λύνεται, εφόσον
υπάρχει πλέον ωριµότητα του έργου και µαθαίνουµε –µας λέτε
τουλάχιστον- ότι είναι έτοιµο και το προεδρικό διάταγµα για την
περιβαλλοντική αδειοδότηση; Δεν υπάρχει απάντηση. Πάλι δη-
λαδή το έργο πάει προς τα πίσω, στην επόµενη, µεθεπόµενη κυ-
βέρνηση για να µην έχει ευθύνη ο κ. Μητσοτάκης. 

Ποιο είναι όµως το αποτέλεσµα για την πόλη µας, το οποίο ό,τι
και να πιστεύετε για την καθυστέρηση είναι πραγµατικότητα;
Έχουµε καθυστέρηση στην ανάπτυξη, απώλεια θέσεων εργα-
σίας, απώλεια εσόδων του δηµοσίου και σοβαρότατη υποχώ-
ρηση της γεωπολιτικής θέσης της χώρας. Γιατί αφορά τα
Βαλκάνια και τον ρόλο της Ελλάδας και της Θεσσαλονίκης. 

Εδώ λοιπόν, σε µια περίοδο σηµαντικών γεωπολιτικών εξελί-
ξεων, εσείς κάνετε επιλογές που δηµιουργούν έλλειµµα στη
χώρα. Αυτό είναι κάτι για το οποίο πρέπει να απολογηθείτε, πρέ-
πει να ακούσουµε µια κουβέντα. Διότι υπάρχουν άνθρωποι που
χάνουν δουλειές στη Θεσσαλονίκη από τη δική σας καθυστέ-
ρηση. Ο δευτερογενής τοµέας πλήττεται και από το ενεργειακό
κόστος, αλλά και από τα θέµατα του κόστους πρώτων υλών. Και
δεν κάνετε κάτι για να βοηθήσετε την αγορά και το παίζετε άν-
θρωποι της αγοράς. Όχι, δεν είστε άνθρωποι της αγοράς. Κά-
ποια ολιγοπώλια µόνο υποστηρίζετε και τακτοποιείτε. Και να σας
πω την αλήθεια, ταυτόχρονα µε την αγορά πλήττετε και την πο-
λιτεία –και ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε. 

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε προβεί σε πολύ µεγάλες µεταρ-
ρυθµίσεις: τη Ρυθµιστική Αρχή Λιµένων, τη Δηµόσια Αρχή Λιµέ-
νων, το µοντέλο των παραχωρήσεων. Όλα αυτά είχαν µεταρρυθ-
µιστεί στην περίοδο της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και εσείς έρχε-
στε και θεσµικά αλλά και πρακτικά να καταρρίψετε όλη αυτή την
προετοιµασία της χώρας, όλη αυτή την επάρκεια της χώρας για
να µην υπάρχει καµµία εποπτεία και κανένας έλεγχος σε κάποι-
ους ιδιώτες που θέλετε να βάλετε πλάτες, ανεξαρτήτως έργων
τώρα πια, στο σύνολο της χώρας.

Η ανάπτυξη και το λιµάνι της Θεσσαλονίκης είναι ένα βασικό
ζήτηµα για την κοινωνία της πόλης αλλά και για την οικονοµία
της χώρας. Και εδώ περιµένουµε από εσάς να πείτε τουλάχιστον
ποιος αναλαµβάνει την ευθύνη και γιατί µειώνετε συνεχώς τις δυ-
νατότητες της πολιτείας να υπερασπιστεί το µέλλον της χώρας.
Γιατί οι δηµιουργικοί άνθρωποι της χώρας, δυστυχώς, εξαιτίας

21078 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σας µένουν χωρίς δουλειές και φεύγουν στο εξωτερικό. 
Αυτό, κύριε Υπουργέ, έχει µόνο µία απάντηση: Το συντοµό-

τερο δυνατόν να κάνουµε ό,τι µπορούµε για να υπάρχει πολιτική
αλλαγή στη χώρα. Γιατί για πέντε χρόνια αποδείξατε ότι παρ’
όλες τις δικαιολογίες δεν ανταποκρίνεστε στο καθήκον σας, που
είναι τα συµφέροντα της χώρας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Χουρδάκης. Θα ακολουθήσει ο κ.
Κούβελας και η κ. Αρετή Παπαϊωάννου. 

Ορίστε, κύριε Χουρδάκη. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η τροποποίηση της σύµβασης παραχώρησης του λι-
µανιού αποτελεί ένα ακόµα σκάνδαλο και µια πράξη υποταγής
σε ιδιωτικά συµφέροντα εις βάρος του ελληνικού λαού και του
δηµόσιου συµφέροντος. Δεν πρόκειται για ένα απλό νοµικό ζή-
τηµα, όπως έχει ήδη αναφερθεί από µερικούς εκ των οµιλητών,
ούτε για µια απλή τεχνική αναδιάρθρωση των προθεσµιών. Πρό-
κειται ξεκάθαρα για εκχώρηση των εθνικών µας περιουσιακών
στοιχείων, χωρίς λογοδοσία και χωρίς συνέπειες για τους παρα-
βάτες. 

Ξέρετε ότι µιλώ πάντοτε τεχνοκρατικά, πάντοτε τεκµηριωµένα.
Είµαι ελεύθερος από κάθε βαρίδιο ή άλλη δέσµευση σε βαρό-
νους, µεγαλοκαναλάρχες και επιχειρηµατίες. Έτσι θα αναφερθώ
µόνο σε γεγονότα. 

Το 2018 η αρχική σύµβαση παραχώρησης κυρώθηκε µε το
ν.4522 του ίδιου έτους και ήταν µια συµφωνία που όριζε σαφώς
ότι ο επενδυτής, δηλαδή η εταιρεία συµφερόντων Ιβάν Σαββίδη
που ελέγχει σήµερα το λιµάνι, θα έπρεπε να πραγµατοποιήσει
επενδύσεις ύψους τουλάχιστον 160 εκατοµµυρίων ως το 2025
και ο στόχος δεν ήταν άλλος από και την αναβάθµιση του λιµα-
νιού και τη διασφάλιση της ανάπτυξης της περιοχής. 

Ωστόσο, παρά την αρχική αυτή δέσµευση, οι υποχρεωτικές
αυτές επενδύσεις δεν υλοποιήθηκαν και η Κυβέρνηση που θα
έπρεπε να προστατεύει το δηµόσιο συµφέρον και τους πολίτες
τι κάνει; Αντί, λοιπόν, να απαιτήσει την εφαρµογή της υπογε-
γραµµένης συµφωνίας και να επιβάλει ποινικές ρήτρες, κάνει
δώρο την πενταετή παράταση, δίνοντας έτσι χρήµατα πρακτικά
στον επενδυτή. Είναι ξεκάθαρο ότι δεν λειτουργεί µε γνώµονα
τα συµφέροντα του ελληνικού λαού, τα οποία βάσει Συντάγµα-
τος πρέπει να υπηρετεί.

Πρέπει δε να σηµειωθεί πως η υπό συζήτηση και εξόχως επι-
ζήµια τροποποίηση δεν είναι η πρώτη, έχουν προηγηθεί άλλες
δύο το 2022 και το 2023. Και το πρόσχηµα αυτής της τελευταίας
παράτασης που συζητάµε είναι η απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας που άλλαξε µεν το νοµικό πλαίσιο αδειοδότησης
των λιµενικών έργων -όχι φυσικά και δεν αναφερόταν στο λιµάνι
της Θεσσαλονίκης- αλλά αν και ακόµη ήταν αυτό το ζήτηµα, γιατί
δεν συµπεριλήφθηκε αυτή η τροποποίηση στην προηγούµενη
τροποποίηση της σύµβασης που ήταν το 2023 και ήδη ήταν γνω-
στή από το 2022 αυτή η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας;

Η αλήθεια είναι και πάλι απλή και πάλι αντιτίθεται στα συµφέ-
ροντα του κυρίαρχου –δυστυχώς, θεωρητικά µόνο- ελληνικού
λαού. Η παράταση δεν γίνεται για να συµµορφωθεί ο επενδυτής
σε κάποια νέα διαδικασία αδειοδότησης που θα προκύπτει από
όσα ορίζει το Συµβούλιο της Επικρατείας, απλώς χαρίζονται
πέντε ακόµα χρόνια -αν είναι δυνατόν, πέντε!- ώστε να αποφευχ-
θούν οι προβλεπόµενες από την αρχική σύµβαση ποινικές ρή-
τρες. Είναι δηλαδή ένα ξεκάθαρο δώρο προς τον όµιλο του Ιβάν
Σαββίδη, τον κύριο µέτοχο του ΟΛΘ.

Φυσικά, είναι δώρο της Κυβέρνησης µε τα δικά µου λεφτά και
τα δικά σου χρήµατα, αγαπητέ πολίτη, αν τυχόν µας βλέπεις και
παρακολουθείς αυτή την οµιλία. Είναι ακόµα ένα δώρο σε όσα
έχουν δοθεί σε όλους τους επιχειρηµατίες και τους ολιγάρχες
της χώρας που τη λυµαίνονται και πρέπει όλοι εµείς, οι πολίτες
µε τεχνοκρατικό τρόπο σκέψης, µε κοινωνικό και πατριωτικό πρό-
σηµο, να τους τελειώσουµε, πριν αυτοί τελειώσουν τη χώρα που
λέγεται Ελλάδα.

Από το 2018 ως το 2031 τα χρόνια θα περνούν χωρίς καµµία
συνέπεια για τον επενδυτή. Το λιµάνι µε τη γεωπολιτική και ανα-

πτυξιακή του σηµασία θα παραµένει χωρίς νέες επενδύσεις και
η οικονοµία και οι πολίτες θα βλέπουν την ανάπτυξη που δήθεν
είχε υποσχεθεί ο Μητσοτάκης και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας να καθυστερούν αδικαιολόγητα και να πλήττουν αυτούς,
εµάς, εσάς, αγαπητοί συµπολίτες.

Άραγε, τα χρήµατα από την πληρωµή των προβλεπόµενων
βάσει της σύµβασης ρητρών δεν µπορούν να τοποθετηθούν σε
κάποια δράση, σε κάποιο πρόγραµµα, να χτιστεί κάποιο κτήριο,
να αγοραστεί ένας αξονικός µαγνητικός τοµογράφος προς όφε-
λος των πολιτών;

Προχθές, µάλιστα, ένας δάσκαλος µέσω των µέσων κοινωνι-
κής δικτύωσης ζητούσε δωρεά βιβλίων για να µπορέσει να γίνει
µια σχολική βιβλιοθήκη. Φαίνεται, όµως, ότι υπάρχουν χρήµατα
µόνο για να αγοράζουµε χαλιά, τραπεζάκια και οτιδήποτε άλλο
σε εξοπλισµό, για να µπορέσουν ανεπάγγελτοι γόνοι να στελε-
χώσουν και να κάνουν πιο όµορφα υπουργικά γραφεία. Κατα-
θέτω στα Πρακτικά τη σχετική απόφαση της «ΔΙΑΥΓΕΙΑΣ».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Χουρδάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, υπάρχει εξήγηση που δεν εισπράττονται οι ρήτρες
από αυτή τη σύµβαση; Σαφώς και υπάρχει. Αντίστοιχα δεν έχουν
εισπραχθεί πρόστιµα 25 και 42 περίπου εκατοµµυρίων ευρώ από
τον ΟΠΑΠ και τις ελληνικές τράπεζες που έχουν επιβληθεί από
την Επιτροπή Ανταγωνισµού. Χθες το βράδυ κατέθεσα δύο σχε-
τικές ερωτήσεις, τις καταθέτω και αυτές στα Πρακτικά για τον
ιστορικό του µέλλοντος.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Χουρδάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πέρα, όµως, από την παράταση η τροποποίηση αφορά και το
συµβατικό αντικείµενο της σύµβασης ως προς τα επίπεδα της
διακίνησης σταθµών συµβατικού φορτίου και πρόκειται ουσια-
στικά για µια προσπάθεια αναδιάταξης των όρων της σύµβασης
όχι τόσο απλή όσο φαίνεται αλλά ουσιώδους τροποποίησής της
για να εξυπηρετηθούν τα ιδιωτικά συµφέροντα, να µειωθούν και
άλλο οι υποχρεώσεις του επενδυτή και να καθυστερήσει ακόµη
περισσότερο όποια θετική παρέµβαση στο λιµάνι της Θεσσαλο-
νίκης.

Με τη σηµερινή ψηφοφορία, αν περάσει αυτό το νοµοσχέδιο,
θα έχουµε δώσει στον επενδυτή όχι µόνο χρόνο αλλά και δικαιώ-
µατα που του επιτρέπουν να αποφύγει περαιτέρω και στο µέλλον
υποχρεώσεις και άρα, το κράτος να χάσει και άλλα έσοδα. Για
ποιον λόγο; Για ποιον λόγο υπεγράφη η συµφωνία του 2018; Θέ-
λαµε να δώσουµε το λιµάνι σε έναν επιχειρηµατία για να κάνει
κρουαζιέρες χωρίς κανένα αντάλλαγµα για την πόλη; Φυσικά όχι,
η συµφωνία ήταν ότι θα περιλαµβάνονται συγκεκριµένα αναπτυ-
ξιακά προγράµµατα για αναβάθµιση της πόλης και αναβάθµιση
του λιµανιού. Έγινε κάτι από αυτά; Τίποτα.

Για τη δε πολυθρύλητη -και φοβάµαι ότι έτσι θα παραµείνει-
επέκταση της έκτης προβλήτας, ένα εµβληµατικό έργο που θα
έδινε ώθηση στην οικονοµία της πόλης και αυτό έχει µείνει στα
χαρτιά, και αντί και για αυτό να ζητήσει το κράτος, δηλαδή ο Έλ-
ληνας πολίτης που θα έπρεπε να εκπροσωπείται επαρκώς από
το κράτος, να λογοδοτήσει η συγκεκριµένη εταιρεία πάλι δεν έχει
γίνει αυτό.

Πριν από δυόµιση µήνες κατέθεσα σχετική ερώτηση, έλαβα
µια απάντηση πολύ χαµηλής στάθµης σε ό,τι αφορά τα επιχει-
ρήµατα. Και αυτή την ερώτηση καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Χουρδάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχουν περάσει πάνω από δυόµιση µήνες από την κατάθεσή
της.

Το λιµάνι της Θεσσαλονίκης δεν είναι και δεν πρέπει να είναι
παιχνίδι στα χέρια ιδιωτικών συµφερόντων. Είναι ένα στρατηγικό
εργαλείο ανάπτυξης για την πόλη και τη χώρα και δεν µπορούµε
να επιτρέψουµε αυτή την κατάντια, να µας κοροϊδεύουν µε τρο-
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ποποιήσεις, µε παρατάσεις και µε εξυπηρέτηση ιδιωτικών συµ-
φερόντων. Όποιος θέλει να εξυπηρετήσει τα δικά του συµφέ-
ροντα και να κρατήσει θερµό και ενεργό τον οπαδικό του ή τον
όποιον άλλο στρατό δεν χρειάζεται να έχει λιµάνια ή άλλες επι-
χειρήσεις, όπως ξέρουµε ότι είναι όχι µόνο ο Όµιλος Σαββίδη,
αλλά και άλλοι όµιλοι, Μελισσανίδης, Μαρινάκης και ο κατάλο-
γος δεν έχει τελειωµό.

Η Κυβέρνηση έχει χρέος να προστατεύσει το δηµόσιο συµφέ-
ρον, να διασφαλίσει ότι οι συµφωνίες τηρούνται και ότι οι επεν-
δύσεις πραγµατοποιούνται. Μια τροποποίηση σαν και αυτή δεν
προστατεύει το δηµόσιο συµφέρον αλλά τους ιδιώτες που δεν
κάνουν τη δουλειά τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γι’ αυτό καλώ όλους τους συναδέλφους και ιδίως τους συνα-
δέλφους της Α’ και Β’ Θεσσαλονίκης, λέγοντάς τους -και τελει-
ώνω, κυρία Πρόεδρε- ότι δεν θα υπάρχει καµµία δικαιολογία.

Ούτε θα µπορούν να ξεπλυθούν αργότερα, κυρία Ευθυµίου,
κύριε Κούβελα, µε δράσεις των έντεκα, των δώδεκα, των δεκα-
τριών κατά την τριλογία του «Ocean’s Eleven», της γνωστής ται-
νίας.

Δεν έχετε τοποθετηθεί όλοι και είναι πραγµατικά απορίας άξιο
που δεν τοποθετείται ούτε η Ελληνική Λύση στο συγκεκριµένο
θέµα. Δεν έχετε οµιλητή στον κατάλογο ούτε το Κοµµουνιστικό
Κόµµα έχει οµιλητή στον κατάλογο ούτε η Νίκη ούτε η Πλεύση
Ελευθερίας. Δεν σας ενδιαφέρει; Είναι δυνατόν;

Καταθέτω και τη λίστα των οµιλητών στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Χουρδάκης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν µπορούµε να δεχθούµε άλλες καθυστερήσεις, άλλες πα-
ρατάσεις, άλλα δώρα προς ιδιώτες. Ο κόσµος είναι απηυδισµέ-
νος, υπάρχει αίσθηµα αδικίας, παντελής έλλειψη δικαιοσύνης
στον κρατικό µηχανισµό και στην άσκηση της δηµόσιας κίνησης.
Ο κόσµος είναι αγανακτισµένος. Πρέπει να σταθούµε στο ύψος
των περιστάσεων, να υπερασπιστούµε επιτέλους κάποιοι το δη-
µόσιο συµφέρον και να απαιτήσουµε την άµεση υλοποίηση των
ανειληµµένων υποχρεώσεων αυτού του επενδυτή και όλων των
άλλων που στην πλάτη µας βγάζουν χρήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
κ. Κούβελας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου απαντά στην αναγκαιότητα της προσαρµογής στις
νέες προκλήσεις που αντιµετωπίζει το λιµάνι της Θεσσαλονίκης
το οποίο αποτελεί πυλώνα ανάπτυξης όχι µόνο για τη βόρεια Ελ-
λάδα και τη Μακεδονία µας αλλά και για ολόκληρη τη Νοτιοανα-
τολική Ευρώπη. Η Θεσσαλονίκη µας βρίσκεται σε ένα σταυροδ-
ρόµι εµπορικών συναλλαγών και γεωπολιτικών συµφερόντων. Το
λιµάνι της δεν αποτελεί απλά µια πύλη εισόδου και εξόδου προ-
ϊόντων αλλά έναν σηµαντικό οικονοµικό πόρο για τη χώρα µας.
Νοµίζω και από τις τοποθετήσεις όλων των συναδέλφων ότι σε
αυτό συµφωνούµε όλοι µας.

Η δε σηµασία που αποδίδει η σηµερινή Κυβέρνηση στην ανα-
βάθµιση των λιµανιών όλης της χώρας αποδεικνύεται από τα
έργα που έχουν δροµολογηθεί στα λιµάνια της Ηγουµενίτσας,
της Καβάλας, της Αλεξανδρούπολης, φιλοδοξώντας έτσι να δη-
µιουργήσουµε, να σχηµατίσουµε και τη «θαλάσσια Εγνατία», η
οποία θα αγκαλιάσει θα έχει ως κοµβικό συνδετικό κρίκο το λι-
µάνι της Θεσσαλονίκης.

Στη θέση σας, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, θα ήµουν πολύ προ-
σεκτικός όταν αναφερόµουν στη Θεσσαλονίκη. Αντί να µιλάτε για
δήθεν µικρά ψέµατα και κουτοπονηριές άλλων καλύτερα να κά-
νετε την αυτοκριτική σας για τα µεγάλα ψέµατα και τα εγκαίνια
των µουσαµάδων για τα οποία έχετε το θράσος να µιλάτε ακόµη.
Ξεχνάτε ότι ήσασταν στα κάγκελα του λιµανιού για να εµποδί-
σετε την ανάπτυξή του και σήµερα δακρύζετε σαν κροκόδειλοι
δήθεν για το συµφέρον της Θεσσαλονίκης.

Ξεχνάτε τις φωτογραφίες στο ακίνητο βαγόνι του µετρό και τα

εγκαίνια των µουσαµάδων, κύριε Φάµελλε, -πέρα από την εκτί-
µηση που σας έχω κατά τα άλλα- τον Νοέµβριο του 2018 και µι-
λάτε ακόµη για επιζήµιο ξήλωµα των αρχαιοτήτων στον Σταθµό
Βενιζέλου.

Ευτυχώς, όµως, σε δύο µήνες από σήµερα όλοι θα µπορούµε
να χαρούµε και το πιο σύγχρονο µετρό της Ευρώπης και τις ση-
µαντικές αρχαιότητες που αποκαλύφθηκαν χάρις στις εργασίες
κατασκευής του µετρό.

Στη σηµερινή συζήτησή µας τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα. Δεν
υπάρχει θεωρία συνωµοσίας. Δεν εξυπηρετούνται συµφέροντα
ιδιωτών παρά µια αναγκαία συνθήκη η οποία προέκυψε στην πο-
ρεία. Η πενταετής παράταση για την υλοποίηση των υποχρεωτι-
κών επενδύσεων στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης οφείλεται στην
υποχρεωτική συµµόρφωση στο νέο νοµοθετικό πλαίσιο για την
έγκριση του master plan του λιµανιού και της στρατηγικής µελέ-
της περιβαλλοντικών επιπτώσεων αυτού του σχεδίου που επιβάλ-
λεται να γίνει µε προεδρικό διάταγµα από την απόφαση της
ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας το 2022. 

Τόσο απλά είναι τα πράγµατα και αυτό –έγινε προηγουµένως
αναφορά- σχετίζεται µε όλα τα λιµενικά έργα που γίνονται στα
λιµάνια της χώρας και όχι µόνο στο λιµάνι του Πειραιά. Με αυτήν
την αφορµή επεκτείνεται η σχετική ρύθµιση, η υποχρεωτική ανα-
γκαιότητα και στα υπόλοιπα λιµάνια. Η παράταση αυτή, λοιπόν,
δεν είναι απλώς µια επιλογή αλλά καθίσταται αναγκαία για τη συ-
νέχιση των επενδύσεων και την ενίσχυση του λιµανιού, όπως έχει
συµφωνηθεί ήδη από το 2018. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το νοµοσχέδιο διασφα-
λίζουµε ότι ο Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης και ο επενδυ-
τής έχουν τον απαραίτητο χρόνο για να προσαρµόσουν τα έργα
στις νέες απαιτήσεις και να ικανοποιήσουν την ποιότητα που όλοι
µας απαιτούµε γι’ αυτά τα έργα αλλά και την αναπτυξιακή προ-
οπτική του λιµανιού. Και, προφανώς, ο ιδιώτης, ο επενδυτής έχει
ανάµεσα σε άλλα σκοπό το κέρδος όπως λένε και οι συνάδελφοι
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Είναι ένας λόγος παραπάνω, λοι-
πόν, να θέλει και να επιδιώκει και αυτός να εξελιχθούν τα πράγ-
µατα µε τον ταχύτερο δυνατό ρυθµό. Αυτή είναι, άλλωστε, στην
πράξη η έννοια ή το εµπόδιο της ανωτέρας βίας, όπως αυτή πε-
ριγράφεται και στην εισηγητική έκθεση που ανέτρεψε τις προσ-
δοκίες τόσο των επενδυτών, όσο και του ελληνικού δηµοσίου για
τα προβλεπόµενα –από κανέναν όµως εγγυηµένα- έσοδα της πε-
ριόδου που έχει περάσει µέχρι σήµερα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, προσδοκούµε σε ταχύτερη εξέλιξη των εργα-
σιών, υλοποίηση των αναγκαίων επενδύσεων και απόδοση του
λιµανιού σε πλήρη ανάπτυξη όπως θα το θέλαµε. Οι δυναµικές
αλλαγές που παρατηρούνται στον τοµέα της ναυτιλίας και των
µεταφορών, άλλωστε, επιβάλλουν την υιοθέτηση ευέλικτων δια-
δικασιών και στην έγκριση των τεχνικών µελετών. Όπως αναφέ-
ρεται και στο σχέδιο νόµου που συζητάµε, η έγκριση των
µελετών από την Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας πρέπει να
είναι ταχύτατη, για να µην υπάρξουν άλλες καθυστερήσεις για
τα έργα τα οποία πρέπει να υλοποιηθούν. 

Η δυνατότητα, λοιπόν, να θεωρούνται ως εγκεκριµένες οι µε-
λέτες εντός ενενήντα ηµερών από την κατάθεσή τους είναι µια
ρύθµιση που ανταποκρίνεται σε αυτές τις ανάγκες, δίνοντας µά-
λιστα το µήνυµα γενικότερα ότι η Ελλάδα είναι έτοιµη να διευ-
κολύνει τις επενδύσεις και να υποστηρίξει την ανάπτυξη. Είναι,
λοιπόν, η ευθυγράµµιση της λειτουργίας του λιµανιού της Θεσ-
σαλονίκης µε τα διεθνή πρότυπα στόχος αυτής της χρονικής πα-
ράτασης που δίνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο, ώστε να υλοποιη-
θούν οι απαραίτητες επενδύσεις, εξασφαλίζοντας, βέβαια, ταυ-
τόχρονα και την ευελιξία που απαιτείται για την προσαρµογή στις
νέες συνθήκες. Ακόµη και η άφιξη περισσότερων κρουαζιερό-
πλοιων είναι θετική εξέλιξη για την οικονοµία της πόλης αλλά και
της ευρύτερης περιοχής και πρέπει να την εκµεταλλευτούµε ανά-
λογα. 

Αντίστοιχα, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να γίνει ο απαραίτητος
σχεδιασµός για το ερχόµενο καλοκαίρι, έτσι ώστε η ακτοπλοϊκή
σύνδεση της Θεσσαλονίκης µε τις Σποράδες να ξεκινήσει το αρ-
γότερο την 1η Ιουνίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την προηγούµενη τετραετία η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη, όλοι µας, έχουµε βάλει την Ελλάδα σε
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µία νέα τροχιά. Έργα έχουν σχεδιαστεί, έχουν ωριµάσει, έχουν
µελετηθεί και έχουν ξεκινήσει να υλοποιούνται. Στα τρία χρόνια
που αποµένουν τα έργα αυτά θα πρέπει να προχωρήσουν µε τα-
χύτατους ρυθµούς και να ολοκληρωθούν όσα απ’ αυτά είναι δυ-
νατόν. 

Ναι, η Θεσσαλονίκη αλλάζει. Είναι και δική µου απαίτηση,
κύριε Χουρδάκη, τα έργα τα οποία έχουν αποφασιστεί και δρο-
µολογούνται στη Θεσσαλονίκη να τρέξουν µε ταχύτατους ρυθ-
µούς και έτσι στο τέλος αυτής της τετραετίας να µπορούµε να
µιλάµε για µία διαφορετική, για µία νέα Θεσσαλονίκη.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Ανε-
ξάρτητη Βουλευτής κ. Αρετή Παπαϊωάννου και στη συνέχεια θα
πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης κ. Χήτας.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Καλησπέρα.
Είµαστε σήµερα εδώ για τη συζήτηση του σχεδίου νόµου του

Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής που αφορά την
κύρωση της τροποποίησης της Σύµβασης Παραχώρησης του Φε-
βρουαρίου του 2018 και αναφέρεται στη χρήση και εκµετάλ-
λευση ορισµένων χώρων και περιουσιακών στοιχείων µέσα στον
λιµένα της Θεσσαλονίκης. 

Στις τρεις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής, µαζί µε την
ακρόαση φορέων αλλά και σήµερα στην Ολοµέλεια στη συζή-
τηση για την πενταετή παράταση που είναι το κύριο θέµα της
υπό κύρωση σύµβασης και η οποία παράταση αφορά στις αρχι-
κές υποχρεωτικές επενδύσεις που η προθεσµία τους λήγει στις
22 Μαρτίου του 2026, στην προθεσµία επίτευξης καθορισµένου
ετήσιου στόχου διακίνησης εµπορευµάτων, καθώς και σε άλλες
επιµέρους προθεσµίες µέσα στις οποίες πρέπει να έχουν επι-
τευχθεί διάφοροι στόχοι διακίνησης εµπορευµάτων, αναδείχτη-
καν άλλα θέµατα προβλήµατα θα έλεγα. Κάποια σχετίζονται
αµέσως ή εµµέσως µε τη σύµβαση για το λιµάνι της Θεσσαλονί-
κης, κάποια πάλι µε τα λοιπά χρόνια προβλήµατα της πόλης.

Ας ξεκινήσουµε, όµως, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο και ας µι-
λήσουµε λίγο για το έργο της οδικής σύνδεσης του έκτου προ-
βλήτα του Οργανισµού Λιµένα Θεσσαλονίκης µε την εθνική οδό
Θεσσαλονίκης - Κατερίνης και έτσι στην ουσία και µε την Εγνατία
Οδό, µια που εκεί περίπου στα διόδια των Μαλγάρων είναι κοινή
µε την ΠΑΘΕ.

Αποδείχθηκε ότι είναι άλλο ένα έργο της αναβολής αλλά κυ-
ρίως της προχειρότητας που στοιχίζει χρόνια τώρα στη χώρα και
χρόνο και χρήµα και κάποιες φορές και ζωές. Το συγκεκριµένο
έργο δηµοπρατήθηκε αρχικά από τις υπηρεσίες του δηµοσίου
τη δεκαετία του 1990 και κατασκευάστηκε ένα µέρος του περί-
που τότε, 1,4 χιλιόµετρα από τα τριάµισι. Σταµάτησε εκεί λόγω
έλλειψης χρηµάτων.

Μας είπε ο κ. Σιµόπουλος, ο ειδικός αγορητής της Πλειοψη-
φίας, ότι το έργο –εννοεί το υπόλοιπο έργο προφανώς- που
αφορά την οδική σύνδεση του λιµανιού µελετήθηκε προς τα τέλη
του 2008 - 2009, δηλαδή προς το τέλος της πρωθυπουργίας του
Κώστα Καραµανλή και ξεκίνησε από τότε η υλοποίησή του. 

Μας είπε, επίσης, ότι στην πορεία επτώχευσε ο εργολάβος
λόγω των µνηµονίων και γι’ αυτό αφού κηρύχθηκε έκπτωτος, το
2012 υποκαταστάθηκε και ανέλαβε άλλος ανάδοχος ο οποίος ξε-
κίνησε να κατασκευάζει το έργο. Εκεί κάπου αποδείχθηκε –ακού-
στε το αυτό- ότι οι µελέτες δεν είχαν λάβει υπ’ όψιν τις δεξαµενές
του Μαµιδάκη που βρίσκονταν, λέει, πάρα πολύ κοντά στο έργο
και έτσι έπρεπε να προκηρυχθεί ένα άλλο έργο που θα έπαιρνε
υπ’ όψιν και αυτήν την κατάσταση, γιατί η χρηµατοδότηση δεν
επαρκούσε ώστε να εξελιχθεί σύµφωνα µε τα καινούργια δεδο-
µένα. 

Για ποια καινούργια δεδοµένα µιλάµε, κύριοι; Είναι δυνατόν να
υπάρχουν τέτοιες έωλες δικαιολογίες για επαναπροκήρυξη ή,
απλούστερα, για αύξηση του κόστους; Έχουµε εδώ τη µελέτη
περιβαλλοντικών όρων του έργου του έτους 1999 τετρασέλιδη.
Διαβάζω ««Κοινή απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων του
έργου «Κυκλοφοριακή σύνδεση αυτοκινητοδρόµου Θεσσαλονί-
κης - Κατερίνης µε τον έκτο προβλήτα λιµένα Θεσσαλονίκης»».

Υπογράφουν τρεις Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ τότε, του ΥΠΕΧΩΔΕ ο
Λαλιώτης, του Ανάπτυξης ο Βενιζέλος, του Δηµόσιας Τάξης –
µαντέψτε- ο Χρυσοχοΐδης. 

Σ’ αυτήν περιγράφονται οι κατασκευές και παρεµβάσεις που
θα ’πρεπε να γίνουν, ώστε και ο δρόµος να είναι ασφαλής και να
µην υπάρξει κίνδυνος φωτιάς, εκρήξεων ή άλλων επικίνδυνων
συµβάντων για τις εγκαταστάσεις υγρών καυσίµων της ΕΚΟ που
είναι εκεί κοντά.

Παρ’ όλα αυτά –ακούστε το και αυτό- αυτά τα έργα ασφαλείας
δεν µελετήθηκαν και δεν περιλήφθηκαν στα τεύχη δηµοπράτη-
σης του έργου που το δηµοπράτησε η «ΕΓΝΑΤΙΑ Α.Ε.». τότε η
οποία ήταν δηµόσιος φορέας και βρήκε ο εργολάβος δικαιολογία
και όχι µόνο δεν έπεσαν κεφάλια αλλά δεν άνοιξε ούτε µύτη.

Καταθέτω στα Πρακτικά την απόφαση έγκρισης περιβαλλον-
τικών όρων του 1999.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αρετή Παπαϊωάννου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κάπως έτσι, πάνω-κάτω προχώρησαν, ή µάλλον δεν προχώρη-
σαν, όλα τα έργα στη Θεσσαλονίκη, µε ανόητες δικαιολογίες για
µικρά παιδιά και µε απόλυτη αδιαφορία της Αθήνας, που στη
θέση της πρωτεύουσας δηµιούργησε µια πόλη-τέρας! Μια πόλη
που αφού καταβρόχθισε για χρόνια την πλειονότητα των πόρων
όλης της χώρας, τρώει πια τους ίδιους τους κατοίκους της.

Θα σας το πω και εγώ, λοιπόν, και ας ακουστεί κοινότοπο: Βα-
ρεθήκαµε στη Θεσσαλονίκη να ξεκινούν έργα και να σέρνονται
και ποτέ να µην τελειώνουν. Βαρεθήκαµε να ακούµε εξαγγελλίες.
Πραγµατικά βαρεθήκαµε. Βαρέθηκαν και οι πολίτες, ξέρετε. Το
ξέρετε, το διαπιστώσατε.

Γι’ αυτό σας έστειλαν τόσο σαφές µήνυµα στις ευρωεκλογές
και όχι µόνο οι κάτοικοι της πόλης της Θεσσαλονίκης αλλά και
του παραµεληµένου Βορρά γενικά. Η Θεσσαλονίκη δεν ξέρω αν
το έχετε καταλάβει εδώ κάτω, έχει γύρω της κάποιες πόλεις-δο-
ρυφόρους σε απόσταση αναπνοής, µισής ώρας, σαράντα πέντε
λεπτών -Βέροια, Γιαννιτσά, Κατερίνη, Κιλκίς, Μουδανιά- που συν-
δέονται απολύτως οικονοµικά, µορφωτικά και πολιτιστικά µε τη
Θεσσαλονίκη.

Οι κάτοικοί τους πηγαινοέρχονται στη Θεσσαλονίκη για δου-
λειά, για ψώνια, για τα παιδιά τους που σπουδάζουν, που εργά-
ζονται εκεί, για θέατρο τα Σαββατοκύριακα µε πούλµαν οµαδόν
και αυθηµερόν φυσικά για γιατρό, για νοσοκοµείο, για τα πάντα.
Και αυτή η Θεσσαλονίκη είναι στην πράξη µείζων Θεσσαλονίκη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Έχουν γίνει πολλά στην πλάτη των Θεσσαλονικέων πολλά και
απίστευτα, κύριοι συνάδελφοι, που δεν ξεχνιούνται εύκολα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Υποσχέσεις για υποθαλάσσιες για τις οποίες πληρώσαµε πρό-
στιµα εκατοµµυρίων και δεν τις είδαµε ούτε στα χαρτιά. Για εξω-
τερικό περιφερειακό που θα έπρεπε να προηγηθεί του Fly Over
για να απορροφήσει την κίνηση όσο αυτός θα κατασκευαζόταν
και αφού διαφηµίστηκε, εξαφανίστηκε. Για ένα αεροδρόµιο της
προκοπής που διαλέγαµε χρόνια εµείς στη Θεσσαλονίκη τον
τόπο που θα γίνει την τοποθεσία. Εδώ αεροδρόµιο, εκεί αερο-
δρόµιο και τελικά το θέµα έκλεισε µε εµβαλωµατικές λύσεις. Με
έναν διάδροµο προσγείωσης επάνω σε επιχωµάτωση µέσα στη
θάλασσα και τη «FRAPORT» στον σβέρκο µας.

Θα πανηγυρίσουµε όλοι µας στις 30 Νοεµβρίου για ένα κου-
τσουρεµένο µετρό µιας και µόνης γραµµής 11,7 χιλιοµέτρων. Για
να καταλάβουµε, το µετρό της Αθήνας είναι 90,1 χιλιόµετρα
χώρια ο προαστιακός. Ένα µετρό που κακοφόρµισε όλη την
πόλη κλείνοντας δεκαοκτώ χρόνια δρόµους και πεζοδρόµια, κα-
ταστρέφοντας καταστήµατα, µικροεπιχειρήσεις και γειτονιές.

Ο χρόνος που σας δόθηκε τελείωσε κύριοι όπως και ο χρόνος
της παράτασης αν το έχετε καταλάβει. Τη Θεσσαλονίκη και τη
βόρεια Ελλάδα την έχετε χάσει. Αλλού πηγαίνει και φταίτε εσείς
γι’ αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Ελληνικής Λύσης, κ. Χήτα.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,
είµαι και εγώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Α, είστε και εσείς;
Με αντίστροφη σειρά οι Κοινοβουλευτικοί …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μετά από εµένα, παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε, να δώσετε τον λόγο στον κύριο συνάδελφο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα σας δώσω τον
λόγο αµέσως µετά, κύριε Λοβέρδο, γιατί είχα προλογίσει τον κ.
Χήτα.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εντάξει, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κύριε Χήτα,
έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι η µέρα σήµερα που µιλάµε για τη Θεσσαλονίκη και ως

Βουλευτής Θεσσαλονίκης θα µπορούσα να πω πολλά πράγµατα
στα πενήντα ένα µου σχεδόν χρόνια. Ακούστηκαν πολλά για τη
Θεσσαλονίκη από συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας, όπως
ότι η Θεσσαλονίκη είναι πυλώνας ανάπτυξης στο λιµάνι ή ένα
σταυροδρόµι ευρωπαϊκό κ.λπ., και όλα αυτά τα βαρύγδουπα που
ακούγονται ωραία –είναι αλήθεια- αλλά για µας που µεγαλώ-
σαµε, ανδρωθήκαµε, κάναµε φιλίες, οικογένειες και γαλουχηθή-
καµε επαγγελµατικά σε αυτήν την πόλη, η πραγµατικότητα είναι,
δυστυχώς διαφορετική, κύριε Υπουργέ.

Όσα καλά, για παράδειγµα, να διαβάσω για τη Λάρνακα ή τη
Λεµεσό, αν δεν έχω πάει εκεί να τις ζήσω, δεν µπορώ να γνωρίζω
τα προβλήµατα που έχουν οι πόλεις αυτές όπως τα γνωρίζετε,
για παράδειγµα, εσείς. Άρα, λοιπόν, είναι τουλάχιστον υποκριτικό
αυτό. Εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι πρέπει να πείτε κάτι καλό για την
πόλη αυτή και ιδίως οι Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος,
αλλά η πραγµατικότητα είναι τελείως διαφορετική. Ακόµα και για
το λιµάνι που συζητάµε.

Λέτε εσείς ότι το έργο αυτό θα είναι ένα έργο πνοής που θα
γίνουν επενδύσεις, θα µπουν λεφτά, θα γίνουµε Ευρώπη, σιδη-
ρόδροµους, το τρένο, η ΠΑΘΕ, η προβλήτα 6 κ.λπ.. Μα αυτά τα
συζητούσαµε πόσα χρόνια πριν; Άρα, ερχόµαστε πάλι εδώ να
ωραιοποιήσουµε µια κατάσταση και εγώ προσωπικά έχω αρχίσει
και βαριέµαι. Βαριέµαι αφόρητα να συζητάµε τα ίδια πράγµατα.
Τα ίδια και τα ίδια!

Δυστυχώς, η Θεσσαλονίκη είναι µια πόλη παρατηµένη από
όλες διαχρονικά τις κυβερνήσεις. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι µι-
λάµε για ένα καρεκλοκένταυρο κράτος αθηνοκεντρικό. Δεν
υπάρχει η περιφέρεια γενικότερα και η Θεσσαλονίκη ακόµη πε-
ρισσότερο. Σε όλα! Και στις επαγγελµατικές ευκαιρίες και στα
πιλοτικά προγράµµατα και στις επιχειρήσεις. Απ’ όπου και να το
πιάσουµε, να ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν είναι καλά τα πράγ-
µατα επάνω. Δεν είναι καλά. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Μπορεί εδώ να λέµε ό,τι θέλουµε, ότι είναι ένα πρόγραµµα
πνοής αλλά αυτά λέγαµε και πριν πέντε χρόνια. Τα ίδια ακριβώς
λέγαµε πριν τέσσερα-πέντε χρόνια, από το 2018. Φτάσαµε στο
2024, θα φθάσουµε στο 2030 µε δεσµεύσεις που η Κυβέρνηση
δεν θα τις έχει κάνει. Καταλαβαίνετε πόσα εµπόδια µπήκαν και
στον επιχειρηµατία τότε λόγω πολέµου και όλα αυτά. Να τα λέµε,
όµως, όλα αυτά γιατί αυτή είναι η πραγµατικότητα, το αν θα µπο-
ρούσε να φέρει χρήµατα ή όχι.

Έκτη προβλήτα η δέσµευση του ελληνικού δηµοσίου. Προβλέ-
πει διασύνδεση του λιµένα µε το σιδηροδροµικό δίκτυο –ούτε
αυτό έγινε- την ΠΑΘΕ, την Εγνατία Οδό κ.λπ.. Τίποτα απ’ όλα
αυτά δεν έγινε. Γιατί να γίνουν τώρα; Ξέρω εγώ; Μακάρι να γί-
νουν µπας και ανασάνει αυτή η πόλη. Εγώ, πραγµατικά, όµως και
το λέω ως άνθρωπος, ως πολίτης αυτής της πόλης –δεν το λέω
ούτε ως πολιτικός ούτε σαν τίποτα- βαρέθηκα. Δεν έχω διάθεση
πλέον να ασχολούµαι. Άσε το τι ζούµε εκεί πάνω µε το Fly Over
κ.λπ.. Πω, πω, πω! Δεν µπορείτε να φανταστείτε τι γίνεται και τι
πρόβληµα έχουν οι άνθρωποι στην καθηµερινότητά τους να πάνε
στις δουλειές τους όπως οι επιχειρηµατίες, οι µαγαζάτορες µε
φορτοεκφορτώσεις που είναι πράγµατα απλά. Μη σας µιλήσω

για γήπεδα, εγκαταστάσεις και διάφορα άλλα. Δυστυχώς, αυτή
η πόλη επαναλαµβάνω ότι είναι παρατηµένη από το αθηνοκεν-
τρικό κράτος.

Θέλω να µείνω σε δυο-τρία θέµατα γιατί σήµερα ενοχληθή-
καµε πάρα πολύ και εγώ προσωπικά αλλά και όλοι µας. Θα µείνω,
λοιπόν, λίγο στο «µίνι αντάρτικο», όπως το χαρακτηρίζετε εσείς
-εµείς το λέµε «βαλβίδα αποσυµπίεσης»- που είχατε από τους έν-
τεκα Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας τους διαµαρτυρόµενους!
Είναι οι διαµαρτυρόµενοι αυτοί οι έντεκα οι οποίοι κατέθεσαν και
ερώτηση –λέει- στον Υπουργό Οικονοµικών, τον κ. Κωστή Χατζη-
δάκη, τον τσάρο –ο θεός να τον κάνει!- της οικονοµίας για τα
κόκκινα δάνεια, για τις κατοικίες του Έλληνα πολίτη, τα funds
κ.λπ..

Εγώ προχθές είπα ότι είναι τζάµπα µάγκες. Αυτή είναι η τα-
κτική Σαµαρά ψηφίζω τα πάντα και το παίζω αντάρτης. Έτσι
κάνει ο Αντώνης ο Σαµαράς. Είναι εδώ κάποιοι που ψηφίζουν τα
πάντα και δεν ρίχνουν την Κυβέρνηση αφού έχουν αντίθετη
άποψη. 

Είναι, τουλάχιστον, κοροϊδία, όµως, τρόπον τινά να διαµαρτύ-
ρεσαι στον Υπουργό σου ως κυβερνητικός Βουλευτής και στην
Κυβέρνησή σου για τα κόκκινα δάνεια, και να δείχνεις ενδιαφέ-
ρον για τους πολίτες όταν, για παράδειγµα, και µε τη δική σου
ψήφο έχουν ανακεφαλαιοποιηθεί όλες οι τράπεζες, έχει ψηφιστεί
το ακαταδίωκτο των τραπεζιτών, η φορολογική απαλλαγή τους
και όλα αυτά. Δηλαδή οι ίδιοι που τα ψηφίσατε όλα αυτά έρχεστε
τώρα και διαµαρτύρεστε.

Δείτε και λίγο τον κοσµάκη, κύριε Χατζηδάκη, που του παίρ-
νουν το σπιτάκι του. Εµείς, όµως, ψηφίσαµε όλα αυτά για να του
παίρνουν το σπιτάκι. Και τα funds εµείς ψηφίσαµε και όλα. Δεν
είναι κοροϊδία αυτό; Είναι πολιτική απατεωνιά, κοροϊδία. 

Οι έντεκα, λέει, διαµαρτυρόµενοι! Έχουν την εντύπωση ότι
απευθύνονται σε ηλίθιους, ότι οι Έλληνες πολίτες δεν καταλα-
βαίνουν τι τους γίνεται; Είπαµε ότι είναι οι βαλβίδες αποσυµπίε-
σης του συστήµατός σας για να παίρνετε και εσείς µία ανάσα.
Είναι οι ίδιοι οι διαµαρτυρόµενοι αυτοί όλοι -αν ανατρέξετε στα
Πρακτικά της Βουλής θα το διαπιστώσετε- που ψήφισαν µε τα
δύο χέρια το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ». Οι ίδιοι το ψήφισαν το
πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ». Όλα τα δίνει στις τράπεζες. Και ο Χα-
τζηδάκης είναι ένας Υπουργός Οικονοµικών του οποίου το κόµµα
χρωστάει 500 εκατοµµύρια στις τράπεζες. Λογικό το βρίσκω να
ψηφίζει και να νοµοθετεί υπέρ των τραπεζών και όχι υπέρ των
πολιτών. Τι να κάνουµε τώρα; Μισό δισεκατοµµύριο χρωστάτε
στις τράπεζες. Θα τολµήσετε να τις πειράξετε εσείς τις τράπε-
ζες; Αυτές χτυπάνε τον ρυθµό και εσείς, η Κυβέρνηση, χορεύετε.
Έτσι είναι η κατάσταση. Ας µη µας κοροϊδεύουν. 

Ξέρετε από το 2019 προσπαθούµε να κάνουµε όσο το δυνατόν
πιο εποικοδοµητική αντιπολίτευση πάντα µε τις προτάσεις νόµου
µας που τις καταθέτουµε εδώ στη Βουλή. Προχθές καταθέσαµε
για τις συντάξεις στους γονείς που έχουν παιδιά ΑΜΕΑ. Κανένας
δεν ενδιαφέρθηκε. Έχουµε το πρόγραµµά µας αναρτηµένο στο
διαδίκτυο πάντα, καταθέτουµε τις µελέτες µας στα Πρακτικά
πάντα, είτε αφορούν την ενέργεια είτε την οικονοµία, όλα τα θέ-
µατα.

Είµαστε πολύ συνεπείς, πολύ εργατικοί, µια πολύ συµπαγής
οµάδα κοινοβουλευτική από το 2019 µε µια άνοδο. Εγώ δεν θα
πω δηµοσκοπική άνοδο, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν σχολιάζουµε
και δεν µας ενδιαφέρουν οι δηµοσκοπήσεις. Εγώ θα πάρω τις τε-
λευταίες εκλογές που µίλησαν οι Έλληνες πολίτες, τις ευρωε-
κλογές. Ας αφήσουµε τις δηµοσκοπήσεις. Οι δηµοσκοπήσεις
κάνουν τη δουλειά τους,= είναι ένα όργανο του συστήµατος,=
δεν µας ενδιαφέρουν, δεν τις σχολιάσαµε ποτέ, δεν θα τις σχο-
λιάσουµε και τώρα. Λες όµως, ρε παιδί µου, ότι αυτό το κόµµα
στις τελευταίες ευρωεκλογές αγκάλιασε το 10%. Και προχωράς
και βλέπεις, εργάζεσαι, προσπαθείς να λύσεις τα προβλήµατα
των Ελλήνων, να είσαι κοντά τους, να είσαι η φωνή τους, να κερ-
δίσεις την εµπιστοσύνη τους, να ανέβεις ακόµα περισσότερο µε
µια σοβαρότητα. 

Και βγαίνουν τώρα -και αυτό µας στενοχωρεί- όχι πολιτικά µει-
ράκια ή «ευκαιριατζήδες» αλλά άνθρωποι οι οποίοι βιοπορίστη-
καν µέσα από την πολιτική τριάντα χρόνια, σαράντα χρόνια, που
κάποιος τους είχε ονοµάσει παλιά «πολιτικούς δεινόσαυρους»,
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αυτοί που ξεχνάνε να αποσυρθούν από την πολιτική. Και βλέπεις
στο καθ’ όλα συµπαθέστατο -ειρωνικά το λέω- κανάλι του «ΣΚΑΪ»
την κ. Μπακογιάννη σήµερα. Και αντί να ασχοληθεί η αδερφή του
Πρωθυπουργού -ίσως επειδή η ίδια είναι παραγκωνισµένη να
βγάζει πίκρα και να την βγάζει πάνω µας, δεν καταλαβαίνω- µε
τα προβλήµατα της κοινωνίας, ότι ο κόσµος έχει γυρίσει την
πλάτη στην Κυβέρνηση αυτή, αντί να ασχοληθεί µε τη δύσκολη
καθηµερινότητα των Ελλήνων πολιτών, η κ. Μπακογιάννη -και λυ-
πάµαι που το λέω- αποφάσισε για άλλη µια φορά και µπέρδεψε
την πολιτική µε το επάγγελµα.

Και αντί να παραθέσει πολιτικά επιχειρήµατα για να αντικρού-
σει την Ελληνική Λύση και να πει «θεωρώ ότι έχει λάθος θέση
στην οικονοµία, στην εξωτερική πολιτική» κ.λπ., ασχολήθηκε πάλι
µε το επάγγελµα του Προέδρου µας. Με τι ακριβώς ασχολείται
η κ. Μπακογιάννη; Θυµίστε µου λίγο τι δουλειά κάνει; Δεν κάνει.
Είναι κακό στην Ελλάδα να δουλεύεις. Εντάξει, να µη δου-
λεύουµε. Δεν είµαστε εµείς παιδιά από τζάκια. Τι να κάνουµε
τώρα; Φτωχαδάκια γεννηθήκαµε, φτωχαδάκια πορευόµαστε.
Έτσι µας έµαθαν, µας έµαθαν να δουλεύουµε. Και αυτό κάνουµε.
Ούτε επαγγελµατίες πολιτικοί είµαστε ούτε από τζάκια είµαστε
ούτε δουλειές κάνουµε ούτε τίποτα. Να µας συγχωρέσετε! 

Είναι ντροπή, κύριε Υπουργέ, στην επισήµανση των δηµοσιο-
γράφων ότι η Ελληνική Λύση ανεβαίνει, η απάντηση της κυρίας
αυτής να είναι -άκουσον, άκουσον!- «πάντα υπάρχουν ψεκασµέ-
νοι». Ω, τι ντροπή! Δεν ντράπηκε λίγο να προσβάλλει χιλιάδες
Έλληνες συµπολίτες µας µε αυτόν τον τρόπο; Τον αγώνα, τον
δικό µας, του Προέδρου µας, την εµπιστοσύνη χιλιάδων Ελλήνων
πολιτών; Ντροπή πραγµατικά. Εκτός κι αν εννοούσε τον αντιπρό-
εδρό της, τον κ. Γεωργιάδη, γιατί και αυτός είναι τηλεπωλητής.
Είναι ο πρώτος που µίλησε για νανογιλέκα, για επιστολές. Είναι
ο πρώτος διδάξας. Αν εννοούσε η κ. Μπακογιάννη τον κ. Γεωρ-
γιάδη έχουµε εσωκοµµατικά προβλήµατα. 

Και στο υπόλοιπο µισάωρο προσπαθούσε στο φιλόξενο περι-
βάλλον του «ΣΚΑΪ» να µας πείσει ότι έχει ταυτότητα η Νέα Δηµο-
κρατία. Όταν προσπαθείς επί δεκαπέντε, είκοσι λεπτά να πείσεις
κάποιον ότι έχεις ταυτότητα, σηµαίνει ότι δεν έχετε καµµία ταυ-
τότητα, καµµία απολύτως. Είστε αλλού πολιτικά. Ντροπή! Αντί
να µας έλεγε η κ. Μπακογιάννη σήµερα στο φιλόξενο περιβάλλον
του «ΣΚΑΪ» για τα χάλια της κ. Κεφαλογιάννη µε τα χαλιά, που
έδωσε 18.000 ευρώ για να αλλάξει τα χαλιά στο Υπουργείο και
παίζει µε το δηµόσιο χρήµα, τα λεφτά των Ελλήνων πολιτών για
να αλλάξει τα χαλιά η κ. Κεφαλογιάννη, για να είναι πιο παχύ, να
πατάει το πέλµα πιο µαλακά, και µε τα χάλια της Νέας Δηµοκρα-
τίας, επέλεξε να ασχοληθεί µε την Ελληνική Λύση. Να ασχοληθεί
µε τα σοβαρά. 

Θα ασχοληθείτε µε τα σοβαρά; Θα ασχοληθείτε µε το δηµο-
γραφικό; Καταρρέουµε, πεθαίνουµε. Τα ρωτάνε αυτά οι φιλόξε-
νοι δηµοσιογράφοι του «ΣΚΑΪ»; Δεν  τα ρωτάνε. Εκεί είναι: «Α,
κυρία Μπακογιάννη, τι κάνετε; Καθίστε εδώ να τα πούµε λιγάκι».
Τι ωραία! Πείτε µας, λοιπόν, για τα χάλια της Υπουργού. Πείτε
µας, λοιπόν, ότι το 2023 είχαµε εβδοµήντα µία χιλιάδες γεννήσεις
και εκατόν είκοσι επτά χιλιάδες θανάτους ως χώρα. Πείτε µας γι’
αυτά. Θα µιλήσετε γι’ αυτά ή θα ασχολείστε και θα ντροπιάζετε,
θα περιφρονείτε µε τέτοιον τρόπο τους Έλληνες πολίτες αποκα-
λώντας τους ψεκασµένους ή οτιδήποτε άλλο; Είναι ντροπή,
πραγµατικά, αυτή η έπαρση, αυτή η αλαζονεία, αυτή η ύβρις που
χρησιµοποιείτε στο λεξιλόγιό σας. Εµείς δεν πρόκειται να σας
ακολουθήσουµε σε αυτό. Προσπαθούµε να λύσουµε τα προβλή-
µατα. 

Ας σχολιάσει, λοιπόν, η κατά τα άλλα λαλίστατη κ. Μπακο-
γιάννη την τελευταία έκθεση της EUROSTAT για το 2022 - 2023
ότι στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 6,8% αντιµετωπίζει προβλήµατα
υλικής και κοινωνικής στέρησης και στην Ελλάδα το 13,5%, ότι
είµαστε στην τρίτη χειρότερη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση µετά
τη Ρουµανία και τη Βουλγαρία, ότι δεν µπορούν να αποταµιεύ-
σουν οι Έλληνες πολίτες ούτε δεκάρα. Θα την καταθέσω στα
Πρακτικά. Είµαστε στην τελευταία θέση µε µείον. Αυτά είναι τα
προβλήµατα µε τα οποία θα πρέπει να ασχολούνται στην Κυβέρ-
νηση. Μην ασχολείστε µε την Ελληνική Λύση. Συνεχίστε να κά-
νετε ό,τι κάνετε µε την ίδια αλαζονεία, µε την ίδια ύβρι, µε την
ίδια έπαρση. Εµείς έχουµε δουλειά να κάνουµε. Έχουµε να κά-

νουµε µια δουλειά µε τους Έλληνες πολίτες, έχουµε µια καθη-
µερινή τριβή, µια καθηµερινή επικοινωνία. Θέλουµε να είµαστε
κοντά σε αυτούς και να συνεχίσουµε τον τίµιο αγώνα µας για να
µπορέσει να λυτρωθεί η πατρίδα µας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Χήτα.
Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

πολύ Πρόεδρε.
Καλησπέρα σας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. 
Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα είναι ένα σηµαντικό νο-

µοσχέδιο και θα περίµενα να ήταν µεγαλύτερη η παρουσία των
Βουλευτών εδώ, εκτός της Θεσσαλονίκης που έλαµψε διά της
παρουσίας της και δικαιολογηµένα, µια και µιλάµε για το λιµάνι
της µεγαλύτερης µετά την Αθήνα πόλης της χώρας και το δεύ-
τερο µεγαλύτερο από τον Πειραιά. 

Προτού όµως µιλήσω για το νοµοσχέδιο αυτό θα ήθελα να
κάνω µια µικρή επισήµανση σε ό,τι αφορά αυτό που άκουσα και
σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα, µολονότι δεν είναι αντικείµενο της Αί-
θουσας αυτής. Άκουσα από διάφορους οµιλητές να αναφέρονται
στην ερώτηση που κατέθεσαν έντεκα Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας στον Υπουργό Οικονοµικών. 

Κατανοώ, γιατί εγώ τριάντα πέντε χρόνια δηµοσιογράφος
ήµουν, οι δηµοσιογράφοι να το εκµεταλλεύονται αυτό όπως θα
το έκανα κι εγώ αν ήµουν στη θέση τους δηµοσιογράφος, για να
πουν ότι υπάρχει δήθεν εσωκοµµατική αντιπολίτευση στη Νέα
Δηµοκρατία, αλλά δεν το κατανοώ µεταξύ πολιτικών να λέγονται
τέτοια πράγµατα. 

Όπως ξέρετε, ο Βουλευτής δεν είναι ούτε χειροκροτητής ούτε
ψηφίζει ό,τι του λένε. Ο Βουλευτής σύµφωνα µε το Σύνταγµα,
στο οποίο όλοι έχουµε δηλώσει αφοσίωση, έχει απεριόριστο δι-
καίωµα γνώµης και ψήφου. Και αυτό ισχύει πολύ περισσότερο
για εµάς στη Νέα Δηµοκρατία όπου η εσωκοµµατική δηµοκρατία
υπάρχει και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο η Νέα Δηµοκρατία είναι
το ισχυρότερο πολιτικό κόµµα τα τελευταία πενήντα χρόνια από
τότε που ιδρύθηκε από τον Κωνσταντίνο Καραµανλή το 1974. Σε
λίγες µέρες συµπληρώνονται τα πενήντα χρόνια. 

Για να το ξεκαθαρίσουµε µια και καλή, εσωκοµµατική αντιπο-
λίτευση στη Νέα Δηµοκρατία δεν υπάρχει. Και οι εκατόν πενήντα
Βουλευτές της στηρίζουν, τιµούν και σέβονται τον Πρόεδρο και
Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη. Και οι εκατόν πενήντα επτά
Βουλευτές στηρίζουµε όχι µόνο µε την ψήφο µας αλλά και έµ-
πρακτα την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Και οι εκατόν πε-
νήντα επτά Βουλευτές µε το κοινοβουλευτικό ήθος που µας
διακρίνει συµµετέχουµε και πρέπει να συµµετέχουµε σε όλες τις
κοινοβουλευτικές διαδικασίες προς ενίσχυση του κυβερνητικού
έργου. Στο κάτω κάτω της γραφής γιατί υπάρχει Κυβέρνηση και
κάθε κυβέρνηση; Για να υπηρετεί τον ελληνικό λαό, την κοινωνία
και την πατρίδα µας. 

Αυτό για να ξεκαθαρίσουµε µια και καλή όλα αυτά τα οποία
λέγονται και ακούγονται τον τελευταίο καιρό. 

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία δεν αµφισβητούµε τον Αρχηγό
µας. Άλλα κόµµατα µπορεί και να επιλέγουν άλλον αρχηγό δι-
καίωµά τους. Στη Νέα Δηµοκρατία η ηγεσία δεν κάνει µπούλινγκ,
όπως ακούστηκε σε άλλα κόµµατα, στα µέλη της και τους Βου-
λευτές της. Πιστεύουµε στις ανοικτές διαδικασίες και φυσικά
είναι όχι δικαίωµα των Βουλευτών να παρεµβαίνουν και να κά-
νουν ερωτήσεις προς το εθνικό και το δηµόσιο συµφέρον αλλά
υποχρέωσή τους, όπως προβλέπεται από το Σύνταγµα, στο
οποίο επαναλαµβάνω, όλοι στην αρχή κάθε βουλευτικής συνό-
δου ορκιζόµαστε πίστη και αφοσίωση. Μην το ξεχνάµε αυτό, το
ορκίζοµαι, και µετά κάποιοι λένε ότι δεν ισχύουν ορισµένα πράγ-
µατα. Ισχύουν. Για εµάς στη Νέα Δηµοκρατία, τουλάχιστον,
ισχύουν.

Τώρα πάµε στο νοµοσχέδιο το οποίο κατέθεσε το Υπουργείο
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Εµπορικής Ναυτιλίας για τη συνεργασία ανάµεσα στο ελληνικό
δηµόσιο και τον Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης. Δίνεται,
πράγµατι, µια παράταση πέντε ετών. Για ποιον λόγο; Το εξήγησε,
νοµίζω αρκετά καλά, ο Υφυπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας, ο κ.
Γκίκας, πριν από λίγες ώρες στο ξεκίνηµα αυτής της συνεδρία-
σης. Δεν θα µπω, λοιπόν, σε αυτό. 

Θα µπω σε άλλα πράγµατα που άκουσα από συναδέλφους
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης, όπως για παράδειγµα ότι δήθεν
είναι νεοφιλελεύθερο µέτρο, ότι είµαστε νεοφιλελεύθεροι και γι’
αυτό δεν νοιαζόµαστε για το δηµόσιο συµφέρον και κάτι άλλα,
κατά τη γνώµη µου, µη ευσταθή επιχειρήµατα.

Κατ’ αρχάς η σύµβαση είναι παραχώρησης και όχι µεταφοράς
ιδιοκτησίας, γιατί και εκεί γίνεται µια παρανόηση πολύ συχνά εν-
δεχοµένως ηθεληµένη. Οι εγκαταστάσεις του Οργανισµού Λιµέ-
νος Θεσσαλονίκης ανήκουν στο ελληνικό δηµόσιο. Ανήκουν και
θα ανήκουν. Δεν αλλάζει το ιδιοκτησιακό καθεστώς. Αυτό που
αλλάζει είναι η εκµετάλλευση, όπως και το ίδιο ισχύει και για τα
υπόλοιπα λιµάνια της χώρας που έχουν δοθεί σε ιδιώτη επεν-
δυτή, όπως είναι το λιµάνι του Ηρακλείου ή της Ηγουµενίτσας.

Αυτό που πρέπει να γίνει επίσης σαφές, είναι ότι –επειδή το
άκουσα από τον αγαπητό Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
«Νίκης», τον κ. Τσιρώνη, που ειρωνεύτηκε τον επενδυτή αποκα-
λώντάς τον φιλάνθρωπο- δεν υπάρχουν επενδυτές που είναι φι-
λάνθρωποι. Στην ιδιωτική οικονοµία, στην οικονοµία της αγοράς
στην οποία όλοι συµµετέχουµε, οι επενδυτές είναι κερδοσκόποι
αποσκοπούν στο κέρδος. Για ποιον λόγο άλλωστε να κάνουν
επενδύσεις; Αυτούς όµως τους επενδυτές τους χρειαζόµαστε,
γιατί αυτοί ακριβώς επειδή επιδιώκουν το κέρδος έχουν κάθε
συµφέρον να αναπτύξουν κάθε επιχείρηση την οποία αναλαµβά-
νουν. 

Αυτή είναι η διαφορά µας ανάµεσα στις φιλελεύθερες απόψεις
-και όχι νεοφιλελεύθερες, δεν υπάρχει αυτός ο όρος στη διεθνή
ορολογία- σε εµάς στη Νέα Δηµοκρατία και στην Αντιπολίτευση
η οποία διακατέχεται από σοσιαλιστικά σύνδροµα. Είναι δι-
καίωµά τους. Με έκπληξη, όµως, διαπίστωσα ότι αυτές τις σο-
σιαλιστικές αντιλήψεις φαίνεται ότι αρχίζουν να τις ενστερνί-
ζονται τα κόµµατα –ακούγοντας τους εκπροσώπους τους- που
βρίσκονται δεξιότερα της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ξέρετε ο λαϊκισµός είναι πολύ µα πάρα πολύ ελκυστικός για
πολλούς. Ο λαϊκισµός όµως ενώ µπορεί να σου φέρει βραχυπρό-
θεσµα ψήφους δεν σε κάνει να υπηρετείς, όπως θα έπρεπε, το
δηµόσιο συµφέρον για το οποίο λέµε ότι κοπτόµαστε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και επειδή εγώ, όπως πάντα, κύριε Πρόεδρε, σέβοµαι τον Κα-
νονισµό της Βουλής και τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες σας
ευχαριστώ πάρα πολύ που µε ακούσατε. 

Καλό σας απόγευµα. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Λοβέρδο.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΠΑΣΟΚ τον κ. Δηµήτριο Μάντζο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω τη σηµερινή οµιλία από τη διε-

θνή πραγµατικότητα, η οποία εντείνεται και κλιµακώνεται στη
Μέση Ανατολή και διευρύνεται γεωγραφικά η εκεί σύρραξη. Επε-
κτείνεται βόρεια στα σύνορα πλέον του Ισραήλ µε τον Λίβανο µε
την άµεση εµπλοκή πλέον της Χεζµπολάχ την αόρατη αλλά ταυ-
τόχρονα και τόσο ορατή παρουσία του Ιράν, τη συνεχιζόµενη αν-
θρωπιστική τραγωδία στη Γάζα µε στοιχεία εθνοκάθαρσης εις
βάρος του παλαιστινιακού λαού, µε την εκατόµβη νεκρών, αµά-
χων και παιδιών, τους ισραηλινούς οµήρους ακόµα υπό καθε-
στώς κράτησης -δεν γνωρίζουµε αν είναι όλοι ακόµη εν ζωή- και
την έξαρση του µίσους στην περιοχή.

Όλες αυτές οι προκλήσεις καθιστούν επιτακτική την ανάγκη
για µια πιο συνεκτική, πιο έγκαιρη και αποτελεσµατική κοινή εξω-
τερική πολιτική και πολιτική ασφάλειας και άµυνας της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, µιας Ευρώπης που δεν θα οχυρώνεται απλώς και
θα ικανοποιείται πίσω από κλειστά σύνορα που προσβάλλουν και
τις ίδιες τις βασικές της συνθήκες. Δεν θα οχυρώνεται πίσω από

την εµµονική ιδεοληψία των συντηρητικών κυβερνήσεων της κεν-
τρικής Ευρώπης, Αυστρίας, Ουγγαρίας αλλά θα ενεργεί προλη-
πτικά υπέρ του Διεθνούς Δικαίου, υπέρ των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων και της αξιοπρέπειας της ανθρώπινης ζωής και υπέρ του
µόνου βιώσιµου και δίκαιου σχεδίου για την αποκλιµάκωση και
την οριστική εκτόνωση της εκεί κατάστασης, τον τερµατισµό της
αιµατοχυσίας, την εξουδετέρωση της τροµοκρατίας, την εκτό-
νωση του θρησκευτικού φανατισµού ένθεν κακείθεν των συνό-
ρων και των εθνικισµών, την αναγνώριση παλαιστινιακού κράτους
και την ειρηνική συνύπαρξη αυτού µε το Κράτος του Ισραήλ.

Και η χώρα µας δεν µπορεί να µένει αµέτοχη και αµήχανη
µπροστά σε αυτή τη γεωπολιτική συγκυρία. Έχουµε πει και επι-
µένουµε στην ανάγκη να είµαστε ενεργητικά στην πλευρά της
επιδίωξης λύσης. Οι ιστορικοί δεσµοί, ναι, υπάρχουν µε όλους
τους λαούς της περιοχής αλλά και το ίδιο το εθνικό µας συµφέ-
ρον το επιβάλλει. Η Ελλάδα πρέπει να είναι διαρκώς παρούσα
σε κάθε προσπάθεια επίλυσης, διαµεσολάβησης, σε κάθε από-
πειρα έναρξης διαλόγου για τη λύση των δύο κρατών στην πε-
ριοχή, να πιέζει προς αυτήν την κατεύθυνση, να πιστεύει σε αυτή
τη λύση και να οδηγεί τις εξελίξεις προς αυτή. Να µη βρίσκεται
πίσω από ένα πέπλο απραξίας και ίσων αποστάσεων αλλά να στέ-
κει µπροστά µε θάρρος και προσήλωση στην ειρήνη και στην
αξία της ανθρώπινης ζωής, µε µια ενεργητική εξωτερική πολιτική
αξιών. 

Αξίες, που, δυστυχώς, µιλώντας για αξίες, βλέπουµε να ελλεί-
πουν και από την εσωτερική πολιτική ζωή: η ενσυναίσθηση, ο
εξορθολογισµός των δαπανών, η δικαιοσύνη, η χρηστή διοίκηση
και διακυβέρνηση µε όρους ρεαλιστικούς αντίστοιχους της οικο-
νοµικής κατάστασης της χώρας και ιδίως των δηµοσιονοµικών
της µεγεθών.

Περάσαµε µια βαθιά οικονοµική, ηθική, κοινωνική κρίση, δέκα
και πλέον, δεκαπέντε κοντά έτη. Και όµως, τι να πει σήµερα ένας
πολίτης δεκαπέντε έτη µετά από αυτή τη µεγάλη κρίση, όταν µα-
θαίνει από τον Τύπο ότι το Υπουργείο Τουρισµού δαπάνησε πολ-
λές χιλιάδες ευρώ για την ανακαίνιση του γραφείου Υπουργού;

Τι να θυµηθεί, παρά µόνο εκείνες τις πρακτικές προ της πτώ-
χευσης του 2008 – 2009. Την Ελλάδα της Νέας Δηµοκρατίας, του
κ. Καραµανλή, που µε την ασυδοσία και την απληστία µάς οδή-
γησε στο γκρεµό.

Είναι κανείς να αναρωτιέται πόσα χαλιά έχουµε αγοράσει έτσι
και πόσα θα είχαµε αγοράσει έτσι, εάν δεν υπήρχε η «ΔΙΑΥΓΕΙΑ».
Τι θα είχε γίνει χωρίς τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» µε το δηµόσιο χρήµα και
πόσο επαναστατική, τελικά, υπήρξε αυτή ακριβώς η µεταρρύθ-
µιση της κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ µε Πρωθυπουργό τον Γιώργο Πα-
πανδρέου; Η διαφάνεια, ο λόγος, η λογοδοσία και η διαύγεια
είναι τελικά συνθήκη δηµοκρατίας.

Ο τουρισµός έχει πολλά σηµαντικότερα προβλήµατα και πολύ
µεγαλύτερες ανάγκες από τον καλλωπισµό του γραφείου της
Υπουργού. Δεν έχει ανάγκη από έργα βιτρίνας στο κράτος. Δεν
είχε ανάγκη από πολυτέλειες στα υπουργικά γραφεία.

Έχει ανάγκη από τη στήριξη των µικροµεσαίων τουριστικών
επιχειρήσεων, τη στήριξη των εργαζοµένων στον τουρισµό.
Υπάρχει τουριστική µονάδα στην Κρήτη που κλείνει και οι υπάλ-
ληλοί της δεν µπορούν να µπουν καν στο ταµείο ανεργίας. Έχει
ανάγκη από το να δοθεί επιτέλους ο ρόλος στην αυτοδιοίκηση
να υπολογιστεί η φέρουσα ικανότητα κάθε τόπου της πατρίδας
µας, για να δούµε και να αντιµετωπίσουµε στα µάτια τον κίνδυνο
του υπερτουρισµού. Έχει ανάγκη από τη διασύνδεση του τουρι-
στικού µας προϊόντος, σύγχρονου, ανταγωνιστικού, πολύτιµου
µε τον πρωτογενή τοµέα που πολλές φορές πλήττεται από την
ίδια την υπερτουριστική ανάπτυξη. Από αυτά έχει ανάγκη ο του-
ρισµός όχι από έργα καλλωπισµού.

Κάτι ακόµα σε αυτή σε σχέση µε το θέµα αυτό και σε σχέση
µε τον Υπουργό Υγείας ο οποίος είναι τόσο πολυπράγµων που
βρήκε χρόνο να υπερασπιστεί και την Υπουργό Τουρισµού, τη
συνάδελφό του, ακόµη και σε αυτή την πρακτική. Μίλησε µάλι-
στα, αισθάνθηκε την ανάγκη να µιλήσει µάλιστα για το πόσο
σωστό είναι η Υπουργός Τουρισµού να δέχεται πελάτες σε ένα
όµορφο γραφείο. «Πελάτες», τι κυνισµός και πόση ειλικρίνεια τε-
λικά µέσα σε αυτόν τον κυνισµό; Έτσι βλέπει ο κ. Γεωργιάδης
και -δεν θέλω να πω- ίσως κατ’ επέκταση ολόκληρη η Κυβέρνηση
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της Νέας Δηµοκρατίας τους επενδυτές, τους υποψήφιους επεν-
δυτές όχι µόνο στον τουρισµό αλλά ευρύτερα. Ο Γεωργιάδης
έχει διατελέσει Υπουργός Αναπτύξεως -όπως έλεγε- και Επενδύ-
σεων. «Πελάτες» έψαχνε στις υπόλοιπες χώρες; Πελάτες που
πουλάµε ό,τι έχουµε και δεν έχουµε, λες και η Υπουργός Τουρι-
σµού είναι πωλήτρια που υποδέχεται σε ένα ωραίο πωλητήριο
πελάτες; Λες και οι ξένοι αγοράζουν Ελλάδα επειδή η Υπουργός
Τουρισµού έχει ωραία και επώνυµα χαλιά στο γραφείο της; Είναι
σαν να λέµε πως έχουµε ναυτιλία και για να έχουµε ναυτιλία, πρέ-
πει ο Υπουργός και ο Υφυπουργός Ναυτιλίας να κυκλοφορούν
µε σκάφος. Αυτή είναι η ισοτιµία του επιχειρήµατος.

Όχι, λοιπόν, δεν είναι κατινιά, κύριε Γεωργιάδη, η «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»
και η λογοδοσία. Δεν είναι κατινιά για να µη µας νοιάζουν τα
χαλιά των Υπουργείων, αλλά να µας νοιάζουν τα χάλια των νο-
σοκοµείων που είναι στην αρµοδιότητα του κ. Γεωργιάδη.

Έχει δει ο κ. Γεωργιάδης τα νοσοκοµεία στα άλλα κράτη ή
µήπως εξαντλούνται οι γνώσεις του και η εξειδίκευση του στα
χαλιά; Πόσα σεντόνια, πόσα αναλώσιµα θα µπορούσαµε να
έχουµε προµηθευτεί µε αυτά τα χρήµατα που δαπανήθηκαν για
την ανακαίνιση του γραφείου της κυρίας Υπουργού; Πόσοι για-
τροί και οι νοσηλευτές µπορούν να έχουν στηριχθεί στην πράξη
στον καθηµερινό τους αγώνα;

Μη µας ρωτάτε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας, πού θα βρούµε τα χρήµατα για την υγεία.
Διότι εκατοντάδες απαντήσεις σάς δίνονται κάθε µέρα µέσα από
τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ».

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: «Χρήµατα υπάρ-
χουν».

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευτυχώς, λοιπόν, κύριε συνάδελφε
της Α’ Θεσσαλονίκης, που µάλλον στην πόλη σας πρέπει να λει-
τουργούν όλα ρολόι στα δηµόσια νοσοκοµεία για να µη σας ενο-
χλεί αυτό ακριβώς το φαινόµενο που διεκτραγωδείται µπροστά
µας. Ευτυχώς, έχουµε δηµοκρατία, έχουµε λογοδοσία, αξιώ-
νουµε ευθύνη και έχουµε και τα εργαλεία να την επιδιώκουµε.

Και όσο εκδηλώνονται αυτά τα συµπεριφορικά πρότυπα της
Μαρίας Αντουανέτας, την ίδια ώρα η κοινωνία χειµάζει, χάνει
αγοραστική δύναµη, βλέπει τους µισθούς ανά ηµέρα εργασίας
να βρίσκονται στο τέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το κόστος
ζωής αυξάνεται. Άβουλη και αµέτοχη η Κυβέρνηση χαίρεται για
µια ανάπτυξη που δεν τον αφορά, δεν βοηθά τον απλό λαό, µια
ανάπτυξη άδικη και επιφανειακή, µια µη βιώσιµη ανάπτυξη που
τελικά στηρίζεται στον τουρισµό στα όρια των αντοχών ορισµέ-
νων προορισµών, ερήµην της αυτοδιοίκησης, στα ακίνητα που
αφελληνίζονται, στις εξαγορές επιχειρήσεων.

Την ώρα, η ίδια η Ευρώπη, η συντηρητική κάποτε Ευρώπη που
έδειχνε µε το δάχτυλο τους Σοσιαλδηµοκράτες ηγέτες όταν ζη-
τούσαν κοινό δανεισµό, µε τις εκθέσεις Λέτα και Ντράγκι, προ-
τείνει ακριβώς αυτό κοινό δανεισµό και εκτεταµένο πακέτο
δηµοσίων επενδύσεων.

Την ώρα που συµβαίνουν όλα αυτά στην Ευρώπη, στην Ελ-
λάδα οι ευκαιρίες περνούν ανεκµετάλλευτες. Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας που αναλώθηκε σε κονδύλια ευνοιοκρατίας
και ένα σύµπλεγµα, ένα αρχιπέλαγος ολιγοπωλίων που συντη-
ρούν και αυξάνουν το ήδη δυσθεώρητο κόστος ζωής. Στο όνοµα
της ελεύθερης αγοράς µε ευθύνη της Κυβέρνησης έχουµε πλέον
µια ασύδοτη αγορά και µια Κυβέρνηση µε αλλεργία στη ρύθµιση,
που το µόνο τελικά που ξέρει να ρυθµίζει είναι η κυκλοφορία µε-
ταξύ των µεγάλων συµφερόντων. Μικρές επιχειρήσεις χωρίς
πηγές χρηµατοδότησης και µεγάλα βάρη φορολογικά αποκλεί-
ονται από την αγορά. Ολιγοπώλια και κλειστές αγορές µε εναρ-
µονισµένες πρακτικές σε τράπεζες, καταναλωτικά αγαθά, υγεία
και ενέργεια, σύµφωνα µε διαπίστωση του ιδίου του Διοικητή της
Τράπεζας της Ελλάδος.

Όµως και στα ακτοπλοϊκά εισιτήρια που είναι και στο ενδιαφέ-
ρον του εισηγουµένου σήµερα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου,
οι πολίτες αυτής της χώρας όχι µόνο οι επισκέπτες αλλά και οι
κάτοικοι των νησιών θέλουν να µετακινηθούν από τα νησιά προς
την ενδοχώρα και αδυνατούν λόγω του υψηλού κόστους των
ακτοπλοϊκών εισιτηρίων. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο απασχόλησε
ιδιαιτέρως την κοινωνία µας και ιδίως τους µήνες του καλοκαι-
ριού, για το οποίο πρόβληµα η Κυβέρνηση δεν έκανε τίποτε.

Ακούσαµε το Υπουργείο από πέρυσι να µιλά για την επιβολή
πλαφόν στις τιµές. Ακούσαµε για την φορολόγηση των υπερκερ-
δών. Το πλαφόν, ειρήσθω εν παρόδω, µιας και το Συµβούλιο της
Επικρατείας είναι της µόδας στη σηµερινή συνεδρίαση, από το
2013 έχει κριθεί συνταγµατική επιλογή. Και όµως, δεν επιβλή-
θηκε ούτε το 2023 ούτε το 2024. Και παρά τις εξαγγελίες ακρι-
βώς της Κυβέρνησης οι ναύλοι παρέµειναν και παραµένουν
εξαιρετικά υψηλοί.

Και έχουµε και νέα. Σήµερα ακούσαµε τον πρόεδρο του Συν-
δέσµου Επιχειρήσεων Εµπορικής Ναυτιλίας να προαναγγέλλει
και άλλες επιβαρύνσεις. Θα έρθουν και άλλες επιβαρύνσεις λόγω
των περιβαλλοντικών επιπτώσεων και περιβαλλοντικών κανόνων
οι οποίες θα µετακυλιστούν στους επιβάτες και τα οχήµατα, κατά
ρητή δήλωση του προέδρου του συνδέσµου. Γιατί να µετακυλι-
στούν όταν από τις βασικές αρχές του ευρωπαϊκού δικαίου είναι
ότι ο ρυπαίνων πληρώνει; Γιατί, όταν η Ευρώπη έχει λάβει µέτρα
για τη δηµιουργία ενός συστήµατος ρύπων και ενός Ταµείου
Ρύπων και τελικά επιβάλλει ο ρυπαίνων να είναι εκείνος ο οποίος
να επιβαρύνεται, άρα ο εµπορικός φορέας που αξιοποιεί τη ναυ-
τιλία ως έργο, τελικά να έρχεται στην Ελλάδα η αγορά και να λέει
ότι το κόστος θα µετακυλιστεί στους επιβάτες και τα οχήµατα;

Εγώ ξέρω, κύριε Υπουργέ -µπορείτε να το ελέγξετε και µε τη
συνάδελφό σας, Υφυπουργό της Κυπριακής Δηµοκρατίας- ότι οι
αδελφοί µας Κύπριοι έχουν δουλέψει προς την απέναντι κατεύ-
θυνση της αξιοποίησης του Ταµείου Ρύπων, του συστήµατος
ρύπων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δεν θα µετακυλήσουν το κό-
στος αυτών των επιβαρύνσεων στους πελάτες των ακτοπλοϊκών
γραµµών, δηλαδή τους πολίτες και τα οχήµατά τους.

Και προφανές είναι ότι αυτές οι εξελίξεις επηρεάζουν τον του-
ρισµό, την επισκεψιµότητα των νησιών, τον προϋπολογισµό των
κατοίκων που επιθυµούν να ταξιδέψουν από και προς την ηπει-
ρωτική Ελλάδα. Κάναµε σχετική ερώτηση όλη η Κοινοβουλευτική
Οµάδα τον Ιούλιο. Δεν πήραµε επαρκείς απαντήσεις, παρά µόνο
την αδράνεια της Κυβέρνησης και όλο αυτό, προφανώς, προστί-
θεται στον πολύ προβληµατικό τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί το
µεταφορικό ισοδύναµο, αδικίες και ανισότητες που βρίσκονται
ακριβώς σε πλήρη αναντιστοιχία µε τη συνταγµατική αρχή της
νησιωτικότητας. Και αυτό είναι κρίσιµο δεδοµένο για την όποια
έννοια περιφερειακής ανάπτυξης στη νησιωτική Ελλάδα.

Κύριε Πρόεδρε, θα αναλώσω και τη δευτερολογία µου.
Και προφανώς δεν ξεχνάµε τα τεράστια ζητήµατα και προβλή-

µατα που υπάρχουν στις δοµές υγείας στα νησιά που µένουν
χωρίς γιατρούς και νοσηλευτές, χωρίς υποδοµές σε κίνητρα σε
γιατρούς που δόθηκαν και από το Βήµα της Διεθνούς Έκθεσης
Θεσσαλονίκης, ανεπαρκή κίνητρα τα οποία δεν συνοδεύονται
από επιδότηση στεγαστική, επιδότηση µεταφορικών δαπανών
των γιατρών. Ποιος γιατρός µπορεί να αντέξει να δουλέψει στην
παραµεθόριο έτσι; 

Δεν αρκούν, λοιπόν, οι πανηγυρικές δηλώσεις ούτε του Πρω-
θυπουργού ούτε των Υπουργών ούτε οι πηχυαίοι τίτλοι των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Ούτε στην παιδεία ούτε στην υγεία
αρκούν τα µεγάλα λόγια. Πράξεις χρειάζονται τα νησιά µας και
αυτές είναι οι βασικές ακριβώς προϋποθέσεις για οποιαδήποτε
ανάπτυξη στα νησιά. 

Στο σχέδιο νόµου ο καλός συνάδελφος από τη Χίο, Τοµεάρχης
Ναυτιλίας Σταύρος Μιχαηλίδης τα είπε όλα, για το πώς για µας
η ναυτιλία είναι το βάθρο πάνω στο οποίο πρέπει κανείς να στη-
ρίξει µια λιµενική πολιτική ολοκληρωµένη διασφαλίζοντας, όµως,
τον δηµόσιο χαρακτήρα των βασικών υποδοµών οι οποίες έχουν
στρατηγικό ακόµη και γεωστρατηγικό αµυντικό χαρακτήρα µε
γνώµονα τον αναπτυξιακό σχεδιασµό της χώρας. 

Δεχόµαστε και επιδιώκουµε τη συµµετοχή ιδιωτών ως αναδό-
χων παραχώρησης χρήσης επιµέρους υπηρεσιών των λιµανιών
µε διαφάνεια, έλεγχο και λογοδοσία, ένα µοντέλο που εφαρµό-
ζεται παντού σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση και σε άλλα µέρη
του κόσµου. Όµως, εδώ και χρόνια και από τη διακυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ και επί Κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας επελέγη ένα άλλο
µοντέλο, της παραχώρησης χρήσης και εκµετάλλευσης ολόκλη-
ρων των λιµένων και αυτό µας προκαλεί προβληµατισµό και ανη-
συχία και, εν τέλει, τη διαφωνία µας µε όλα τα µέχρι σήµερα
λάθος βήµατα για την απώλεια λιµενικής πολιτικής που οδηγεί
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σε παλινωδίες και συνεχείς τροποποιήσεις. 
Υποβάλαµε διά του εισηγητού µας συγκεκριµένες ερωτήσεις

και παρατηρήσεις και στην επιτροπή και εδώ σήµερα για την ου-
σιαστική αδυναµία ρύθµισης της αγοράς, ώστε να υπάρχουν εγ-
γυήσεις ότι όλες οι υποχρεώσεις από την πλευρά του επενδυτή
και του δηµοσίου θα τιµηθούν, θα εκπληρωθούν. Η Κυβέρνηση
δηµιούργησε ένα περίβληµα δήθεν εξωγενούς υποχρέωσης, µια
δικαστική απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας από το
2022 αλλά δεν απαντά κανείς και δεν απάντησε γιατί δόθηκαν
τόσες παρατάσεις. Η Κυβέρνηση δεν όφειλε να παρατηρεί εγ-
καίρως τις ενέργειες της επενδύτριας εταιρείας; Δεν έπρεπε να
είχε προχωρήσει εγκαίρως εδώ και καιρό σε αυξηµένη εποπτεία
της επένδυσης και πάντως όχι να αµνηστεύει τον επενδυτή µε
την αποδοχή επιχειρηµάτων ανωτέρας βίας και µε την πρόσδοση
νέων υπερασπιστών γραµµών σε µελλοντικές, αν θέλετε, δικα-
στικές διαµάχες.

Και µε όλο αυτό εξαντλείται η υποµονή των Θεσσαλονικέων.
Ναι, η Θεσσαλονίκη χρειάζεται έργα και επενδύσεις. Το είπε και
ο εισηγητής που έλκει την καταγωγή του από τη συµπρω-
τεύουσα. Θέλει, όµως, και ειλικρίνεια και να σταµατήσουν τα
χάδια ακριβώς για το κέντρο των Βαλκανίων, τον πυλώνα της πε-
ριφερειακής ανάπτυξη των Βαλκανίων, που βαθαίνουν την αί-
σθηση εµπαιγµού για τους πολίτες της Θεσσαλονίκης. Να
πάψουν πια τα µεγάλα λόγια, τα οποία ανακυκλώνονται σε κάθε
διεθνή έκθεση και να ξαναβρίσκουν το δρόµο τους προς το Βελ-
λίδειο µε την ίδια συνέπεια κάθε Σεπτέµβρη. 

Είναι γνωστή η επικοινωνιακή ρητορική για τη Θεσσαλονίκη
αυτής της Κυβέρνησης. Θα θυµηθεί ξανά το µετρό, το Fly Over,
τις αστικές αναπλάσεις που θα φέρουν δήθεν περισσότερο πρά-
σινο, τη βελτίωση των αστικών συγκοινωνιών και των οδικών υπο-
δοµών, την αντιµετώπιση ζητηµάτων καθηµερινότητας. Πρόκει-
ται για εξαγγελίες, διαγγέλµατα, υποσχέσεις που επί δεκαετίες
ηχούν στα αυτιά όλων των κατοίκων Θεσσαλονίκης και παραµέ-
νουν σχέδια επί χάρτου. 

Δεν µηδενίζουµε και χρειάζεται και αυτοκριτική. Δεν µηδενί-
ζουµε. Προφανώς είναι σοβαρό και πολύ θετικό το ότι επιτέλους
το µετρό µπαίνει στις ράγες αλλά δεν αρκεί αυτό για την πόλη,
χρειάζονται περισσότερα και χρειάζονται και απαντήσεις, πολλά
να απαντηθούν για να υπάρξει και η απόδοση των πραγµατικών
µεγεθών. Ποια είναι τα τεχνικά χαρακτηριστικά του έργου; Το
µήκος, οι σταθµοί, η επιβατική κίνηση. Η δυτική Θεσσαλονίκη
είναι έξω από σχεδιασµό. Η δυτική Θεσσαλονίκη που έχει µεγά-
λες συνοικίες είναι πνεύµονας της κοινωνικής ζωής πια της Θεσ-
σαλονίκης, είναι έξω από τον σχεδιασµό. Υπερβάσεις, καθυστε-
ρήσεις, υπερβάσεις κόστους θα πρέπει να απαντηθούν πριν τα
εγκαίνια, ώστε να υπάρξει φως σε µια δαιδαλώδη διαδροµή δε-
καοχτώ χρόνων και να φανεί η αλήθεια, διότι στη Θεσσαλονίκη
υπάρχει ένα ιδιότυπο µοντέλο, όλα τα έργα γίνονται από ιδιώτες
µε παραχωρήσεις, έστω µε ΣΔΙΤ, πάντως όχι όπως έγιναν στην
Αττική ως δηµόσια έργα µε κυριότητα του κράτους. Και στο Fly
Over και στο µετρό και στον ΟΑΣΘ τον πρώτο λόγο τον έχει ο
ιδιώτης και αυτό, ξέρετε, έχει µεγάλη σηµασία και δηµιουργεί
δυσχέρειες στην υλοποίηση συµβατικών αλλαγών στο µέλλον. 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας κάτι το οποίο είναι κοι-
νότοπο, αλλά τόσο ισχυρό. Η Θεσσαλονίκη, όπως και η υπόλοιπη
χώρα, απαιτούν σχέδιο, απαιτούν τοµές, απαιτούν προτάσεις,
απαιτούν µεταρρυθµιστικό θάρρος, σχέδιο. Όλο αυτό ονοµάζε-
ται σχέδιο, αναπτυξιακό σχέδιο, βιώσιµο και δίκαιο αναπτυξιακό
σχέδιο και τέτοιο σχέδιο η παρούσα Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας δεν το διαθέτει και αυτό είναι πιστοποιηµένο.

Δεν µπορείς να έχεις αναπτυξιακό σχέδιο στην Ελλάδα, τη νη-
σιωτική Ελλάδα, την παντοκράτειρα της ναυτιλίας στον παγκό-
σµιο χάρτη Ελλάδα χωρίς ολοκληρωµένη λιµενική πολιτική. Όταν
έχεις ανύπαρκτη λιµενική πολιτική, όταν αφήνονται µεγάλες ευ-
καιρίες ανεκµετάλλευτες και δεν εξυπηρετείται το δηµόσιο συµ-
φέρον, όχι, δεν έχεις σχέδιο. 

Εποµένως, εν όψει αυτής της ανυπαρξίας του σχεδίου, εµείς
δεν µπορούµε να συναινέσουµε στη σηµερινή πρωτοβουλία σας,
όπως δεν συναινέσαµε ποτέ έως σήµερα σε ανάλογες πρωτο-
βουλίες σας. 

Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Μάντζο. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιο Γαβρήλο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο για την ανάπτυξη της χώρας,
αλλά ασφαλώς και οι πολιτικές δυνάµεις καταγράφουν τις πολι-
τικές τους θέσεις, τις προσεγγίσεις τους για το ποιους θα αφορά
αυτή η ανάπτυξη. 

Ωστόσο, επιτρέψτε µου να σταθώ σε κάποια σοβαρά ζητήµατα
και για τη χώρα µας και για την ευρύτερη περιοχή και γι’ αυτά
που συµβαίνουν στη διεθνή σκηνή. Βλέπουµε τη διεθνή κοινό-
τητα να είναι αµήχανη µπροστά σε αυτό που συµβαίνει, την τρα-
γωδία στην Παλαιστίνη και στην ευρύτερη περιοχή της, µια
διεθνή κοινότητα που ακόµη και σήµερα δεν µπορεί να σταθεί
στο ύψος των περιστάσεων µε τους οργανισµούς της και να
πάρει τις ανάλογες πρωτοβουλίες, έτσι ώστε να επικρατήσει η
λογική και να επέλθει η ειρήνη το συντοµότερο δυνατό. Χάνονται
ζωές, χάνονται περιουσίες, καταστρέφονται άνθρωποι, χάνονται
παιδιά και όλοι κλείνουµε τα µάτια σε αυτό που συµβαίνει. 

Φταίει η έλλειψη ηγεσίας; Υπάρχει πολιτική επιλογή να παρα-
κολουθούµε αυτό το δράµα που συµβαίνει στη Μέση Ανατολή
και να µένουµε άπραγοι; Είναι ερωτήµατα αυτά που πρέπει κι
εµείς να απαντήσουµε και να µας απασχολήσουν, µια Ελλάδα
που θα µπορούσε να πάρει πρωτοβουλίες και στο πλαίσιο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και στο πλαίσιο της διεθνούς κοινότητας
ως µέλος και αυτής της ευρύτερης περιοχής για ζητήµατα που
µας αφορούν άµεσα. 

Ωστόσο δεν είµαι τόσο αισιόδοξος, όταν έρχεται σήµερα και
αυτό το ψήφισµα στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο η Ελλάδα να συν-
τάσσεται µε τους ισχυρούς αυτής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
να αποφασίζει να στείλει νέους πόρους και όπλα στην Ουκρανία,
αντί να αναζητά λύσεις προς την ειρηνική διευθέτηση και αυτού
του πολέµου. Και θα πρέπει να µας ανησυχήσει αυτό. Και δεν
είναι µόνο οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που ψήφισαν.
Δυστυχώς και Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ ψήφισαν αυτό που έφερε
το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, ουσιαστικά όχι για τερµατισµό του
πολέµου στην Ουκρανία αλλά για συνέχιση του. 

Και βέβαια τις επόµενες ηµέρες θα πρέπει να δούµε και τι θα
γίνει και στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ µε την έναρξη κάποια
στιγµή των συζητήσεων για µια δίκαιη επίλυση του Κυπριακού
και η χώρα µας µαζί µε την Κύπρο πρέπει εκεί να πάρουν πρω-
τοβουλίες, έτσι ώστε να ξεκινήσει αυτός ο διάλογος για µια δί-
καιη λύση, στο πλαίσιο και του Διεθνούς Δικαίου και των απο-
φάσεων του ΟΗΕ. 

Ένα δεύτερο σηµαντικό ζήτηµα που µας απασχολεί τις τελευ-
ταίες µέρες είναι να βλέπουµε την Κυβέρνηση αµέριµνη να ανα-
φέρεται στα δύο συµβάντα που είχαµε µε τους σιδηροδρόµους
την προηγούµενη εβδοµάδα. Σαν να µην συνέβη η τραγωδία και
το έγκληµα των Τεµπών! Πέντε-έξι χρόνια επιτελικό κράτος της
Νέας Δηµοκρατίας και δεν µπορούµε να δώσουµε στους πολίτες
ένα ασφαλές σιδηρόδροµο. Και αναλάβαµε και το χαρτοφυλάκιο
µεταφορών τώρα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Περιµένουµε και από τον κ. Τζιτζικώστα και από την Ελλάδα
να σκύψει σε αυτά τα µεγάλα προβλήµατα που αφορούν στον
Σιδηρόδροµο της χώρας και βλέπουµε ότι µε τις ίδιες παραλεί-
ψεις, την ίδια αδράνεια που οδήγησαν στο έγκληµα των Τεµπών
συνεχίζετε να πολιτεύεστε. Και βέβαια, δεν περιµένουµε από τον
κ. Τζιτζικώστα να ήρθε σε αυτή τη θέση και σε αυτό το χαρτοφυ-
λάκιο για να συγκαλύψει και αυτός από την πλευρά της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής και Ένωσης αυτό το µεγάλο έγκληµα των
Τεµπών, που ζητούν και τα θύµατα, αλλά και οι οικογένειές τους
δικαίωση και τη ζητούν από τον πολιτικό κόσµο της χώρας και
από την ελληνική δικαιοσύνη και πρέπει να σταθούµε όλοι στο
ύψος των περιστάσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας απασχόλησε και θα µας
απασχολήσει για πολύ καιρό τα επόµενα χρόνια το µεγάλο θέµα
του µεταναστευτικού.
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Και εκεί η χώρα µας και η Κυβέρνησή σας, κύριε Υπουργέ, πα-
νηγύριζε πριν λίγους µήνες για την τελευταία συµφωνία, όταν
σας κρούαµε τον κώδωνα του κινδύνου και λέγαµε ότι δεν είναι
για εφησυχασµό ούτε για πανηγυρισµούς αυτή η συµφωνία. Δεν
έβαζε καµµία ρήτρα και δικλείδα ώστε να τηρηθεί αυτή η συµ-
φωνία από την όποια κακόπιστη χώρα-µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Σας λέγαµε ότι θα έπρεπε να υπάρχουν ρήτρες αλλη-
λεγγύης και ένα σχέδιο και για τις µετεγκαταστάσεις, αλλά και
ένα ενιαίο σχέδιο για το άσυλο, για την απόδοση ασύλου στους
µετανάστες. Δεν µας ακούγατε τότε. Προσέξτε µην µετατρέψετε
σε µονοµερές ή διµερές θέµα το ζήτηµα του µεταναστευτικού.
Όποια λύση πρέπει να δοθεί πρέπει να δοθεί στο πλαίσιο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και µόνο και να σταθούν αλληλέγγυοι και στο
ύψος των περιστάσεων όλοι αυτοί σήµερα που εθελοτυφλούν σε
αυτό που συµβαίνει και για µικροπολιτικούς λόγους αλλάζουν
την ατζέντα, είτε είναι φιλελεύθεροι συντηρητικοί είτε κάποιοι
σοσιαλδηµοκράτες στην Ευρώπη και φορούν το µανδύα του ταυ-
τοτικού συντηρητικού. Όµως, αυτό γεννά εκτρώµατα, πολιτικά
εκτρώµατα. Όσο χαϊδεύετε µε πολιτικές πρωτοβουλίες και πα-
ρεµβάσεις αυτά τα µορφώµατα τα λαϊκίστικα, τα ακροδεξιά τόσο
το πρόβληµα θα µεγαλώνει και το αδιέξοδό σας δεν θα έχει τε-
λειωµό.

Να πάρετε πρωτοβουλίες στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και να αντιµετωπίσετε το ζήτηµα µε βάση και τις διεθνείς
συµβάσεις και τα ανθρώπινα δικαιώµατα, το διεθνές δίκαιο και
την αλληλεγγύη που πρέπει να δείχνουµε και µεταξύ µας οι
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά απέναντι και σε αυτούς
τους ανθρώπους που είναι µετανάστες, που αναγκάζονται να µε-
τακινηθούν στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-
διο που ασφαλώς δείχνει προς ποια κατεύθυνση κάθε πολιτική
δύναµη ενδιαφέρεται να πάει η χώρα και για ποιους θα είναι η
όποια ανάπτυξη τα επόµενα χρόνια. Η Νέα Δηµοκρατία χρεοκό-
πησε τη χώρα. Βρήκε, όµως, το άλλοθι µέσα από τα µνηµόνια -
που πανηγυρίζουν, όπως ο Αντιπρόεδρός της ότι τα έχει ψηφίσει
και τα τρία- να παραδώσει δηµόσιο πλούτο, δηµόσια αγαθά, δη-
µόσια περιουσία σε ιδιώτες. Βρήκατε την ευκαιρία και ήταν πο-
λιτικό και ιδεολογικό σας πρόταγµα όλων των νεοφιλελεύθερων
ή φιλελεύθερων, όπως είπε και ο συνάδελφος νωρίτερα, που
τάχα είστε και υπηρετείτε αυτές τις πολιτικές και ιδεολογικές
αρχές.

Ωστόσο, ανοίξατε τον δρόµο µετά τα µνηµόνια για την ιδιωτι-
κοποίηση τόσων σηµαντικών δηµόσιων ακινήτων και περιουσιών
που έχουν να κάνουν µε την ανάπτυξη και την προοπτική της
χώρας, όπως αυτή των λιµανιών.

Και βέβαια, επισκεφθήκαµε ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία την προηγούµενη εβδοµάδα την Έκθεση της Θεσσαλονίκης
και είδαµε εκεί όλους τους παράγοντες και κοινωνικούς φορείς
και τους αντιπροσώπους τους –σαράντα το σύνολο- που οι πε-
ρισσότεροι πολιτικά, ιδεολογικά κινούνται στον δικό σας χώρο,
να µας λένε για τα προβλήµατα που υπάρχουν στη Θεσσαλονίκη
και για το flyover και για το λιµάνι που δεν έχει ολοκληρωθεί η
επένδυση στον έκτο προβλήτα και τη σιδηροδροµική και οδική
σύνδεση που ακόµη δεν έχει ολοκληρωθεί, για το διαµετακοµι-
στικό κέντρο, που µε τα µπρος πίσω του κ. Μητσοτάκη ακόµη
δεν έχει ολοκληρωθεί, έτσι ώστε να έχουµε και µια αύξηση της
δυναµικής του λιµανιού µε τα εµπορευµατοκιβώτια και τη διακί-
νησή τους.

Και µας µίλησαν γι’ αυτό που συµβαίνει και στη βόρεια Ελ-
λάδα, την αποβιοµηχάνιση µεγάλων επιχειρήσεων της χώρας,
αλλά και τον στραγγαλισµό των µικρών επιχειρήσεων µε την
ακρίβεια, µε την αύξηση της τιµής του ρεύµατος όταν µέσα στο
καλοκαίρι βρεθήκαµε η τρίτη σε µέσο όρο πιο ακριβή χώρα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης µε έντεκα φορές πιο ακριβό ρεύµα από τον
µέσο όρο της υπόλοιπης Ευρωπαϊκής Ένωσης και το έλλειµµα
πλέον ανταγωνιστικότητας που υπάρχει για τα αγαθά µας. Γιατί;
Διότι µε την απαξίωση των µικρών κυρίως και µεσαίων επιχειρή-
σεων διά του αποκλεισµού τους από όλα τα χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία, είτε του Ταµείου Ανάκαµψης, είτε του ΕΣΠΑ, είτε του
τραπεζικού δανεισµού, δεν υπάρχουν οι απαραίτητες επενδύ-
σεις, έτσι ώστε να αποκτήσουν τα προϊόντα µια προστιθέµενη

αξία, είτε αυτό αφορά στην ψηφιακή ενίσχυση αυτών των µικρών
και µεσαίων επιχειρήσεων, είτε στην έλλειψη µεγάλων υποδο-
µών, όπως στην προκειµένη περίπτωση είναι οι µεταφορές.

Αυτά µας επισήµαναν οι µικροί και µεσαίοι επιχειρηµατίες της
βορείου Ελλάδος. Κι ερχόµαστε σήµερα εδώ να µας µιλάτε
ασφαλώς για το άνοιγµα της ιδιωτικοποίησης του λιµανιού και
για το πώς δεν θα αναλάβει όλες αυτές τις υποχρεώσεις που κα-
λείται και σύµφωνα µε τον ν.4522/2018 ο ιδιώτης επενδυτής να
αναλάβει. Και δίνετε µια παράταση σε αυτές τις υποχρεώσεις
που είχε κληθεί να αναλάβει. 

Σας θυµίζω ότι παρ’ ότι ήταν δέσµευση του δεύτερου µνηµο-
νίου της χώρας να περιέλθουν τα λιµάνια σε ιδιώτες που εσείς
είχατε υπογράψει, συµµορφωθήκαµε σαν ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία το 2018 και κάναµε αυτή τη σύµβαση µε τον «Λιµένα
Θεσσαλονίκης Α.Ε.». Όµως, αυτή η σύµβαση συνοδεύτηκε από
µια σειρά από δεσµεύσεις που επιβλήθηκαν στον επενδυτή και
οι οποίες διασφάλιζαν το δηµόσιο συµφέρον, τα εργασιακά δι-
καιώµατα και την αναπτυξιακή του προοπτική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ όλον τον χρόνο µου, κύριε Πρόεδρε.
Ειδικότερα, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία

εξασφάλισε υποχρεωτικές επενδύσεις ύψους 180 εκατοµµυρίων
ευρώ, µε προεξέχουσα επένδυση αυτή της επέκτασης του έκτου
προβλήτα στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης.

Μας είπε πριν λίγο ο κύριος Υφυπουργός ότι ο επενδυτής έχει
βάλει µόνο µέχρι σήµερα 25 εκατοµµύρια σε σχέση µε αυτές τις
υποχρεωτικές δεσµεύσεις που είχε αναλάβει το πρώτο διάστηµα
και κάποιες άλλες επενδύσεις οι οποίες έγιναν µε δική του πρό-
θεση και βούληση. Ωστόσο, από τα 180 εκατοµµύρια υποχρεώ-
σεις επενδύσεων που είχε αναλάβει, σήµερα έχει προχωρήσει σε
επενδύσεις γύρω στα 25 εκατοµµύρια ευρώ. 

Επίσης, η σύµβασή µας του 2018 είχε συµπεριλάβει την επέν-
δυση της αποκατάστασης του κτηρίου του επιβατικού σταθµού.
Υπάρχει µεγάλη καθυστέρηση έως σήµερα ως προς αυτό. Είχαν
αποδοθεί και χώροι στο δηµόσιο, στο Υπουργείο Πολιτισµού,
στον Δήµο Θεσσαλονίκης. Είναι σηµαντικοί χώροι που τους έχει
ανάγκη η πόλη της Θεσσαλονίκης.

Αυτές τις σηµαντικές διασφαλίσεις της κυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ υπέρ του δηµοσίου προσπαθεί να απεµπολήσει η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας υπέρ του ιδιώτη επενδυτή και µε τη
δεύτερη τροποποίηση, χωρίς σήµερα –πέντε έτη µετά- να έχει
ολοκληρωθεί το µεγάλο έργο του έκτου προβλήτα, χωρίς να
υπάρχουν τα ελάχιστα, αυτά για τα οποία είχε δεσµευτεί ο επεν-
δυτής, τα επίπεδα διακίνησης φορτίων και χωρίς ασφαλώς να
έχει ολοκληρωθεί το σύνολο της επένδυσης στο έργο.

Έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση µετά από πέντε χρόνια να µας
πει ότι µια απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας ήταν αυτό
που καθυστέρησε το έργο. Τι κάνατε άραγε µέχρι το 2022; Τι
έκανε ο επενδυτής και τι έκανε η δική σας Κυβέρνηση από το
2019, προκειµένου να γίνουν σεβαστοί οι όροι της σύµβασης;
Ποιον κοροϊδεύετε σήµερα; Δεν υπήρχε η ευρωπαϊκή νοµοθεσία,
δεν υπήρχε η ευρωπαϊκή οδηγία που υποχρέωνε τον κάθε επεν-
δυτή να προχωρήσει στη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων;
Γιατί κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό, τον λαό της Θεσσαλονίκης; 

Η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας που αφορούσε
το λιµάνι της Αθήνας ήταν αυτό που καθυστέρησε στο να προ-
χωρήσουν οι µελέτες οι αναγκαίες; Από το 2018 - 2019 το Υπουρ-
γείο ζητούσε από τον επενδυτή να προχωρήσει σε σχετικές
µελέτες. Τι έκανε ο επενδυτής, αλλά και τι κάνετε και εσείς µετά
από πέντε χρόνια που έρχεστε και ζητάτε µία παράταση και µά-
λιστα, πέντε ετών της σύµβασης για τις υποχρεώσεις που έχει
αναλάβει έναντι του δηµοσίου ο ιδιώτης επενδυτής για το ανα-
πτυξιακό πρόγραµµα και τη µελέτη διαχείρισης του Λιµένα; Τι
σχέση είχε η απόφαση το 2022 µε τον ΟΛΘ και το λιµάνι της Θεσ-
σαλονίκης, όταν υπήρχε όλη η νοµοθεσία προκειµένου να ολο-
κληρωθεί το έργο και οι σχετικές µελέτες; Να εκπονηθεί και η
στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων, όπως προ-
έβλεπε η κείµενη νοµοθεσία, η απόφαση Επιτροπής Σχεδιασµού
και Ανάπτυξης Λιµένων που ενέκρινε το master plan του 2018,
ώστε να κινηθεί η διαδικασία για την έκδοση προεδρικού διατάγ-
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µατος. Επίσης, σας είπα µε έγγραφο το Υπουργείο Ναυτιλίας ζη-
τούσε από τη διοίκηση του ΟΛΘ επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ την
εκπόνηση της ΣΜΠΕ. Γιατί δεν έγινε έως σήµερα; 

Ακόµα, όµως, και να δεχτούµε τα επιχειρήµατα της Κυβέρνη-
σης ότι υπήρχε µια καθυστέρηση που τάχα οφείλεται στην από-
φαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, έχει ήδη αναδειχθεί
ανάδοχος του έργου. Έχει εκπονηθεί σήµερα η ΣΜΠΕ. Υπάρχει
σχέδιο master plan. Η διαδικασία αδειοδότησης µέχρι την έκ-
δοση του προεδρικού διατάγµατος δεν καθυστερεί πάνω από
ένα χρόνο, σύµφωνα µε την εµπειρία του ΟΛΠ. Το ίδιο θα συµβεί,
προφανώς, και για το λιµάνι της Θεσσαλονίκης. 

Το έργο έχει τεχνικό χρόνο ολοκλήρωσης στα τρία έτη. Για
ποιο λόγο σήµερα έρχεστε και δίνετε µία παράταση έως το 2031;
Δεν απαντήθηκε, κύριε Υπουργέ, από τον κύριο Υφυπουργό. Πε-
ριµένουµε µία απάντηση, έστω από εσάς. Να πείτε στον ελληνικό
λαό γιατί είναι ένα µεγάλο έργο ανάπτυξης για τη χώρα, που
αφορά το δηµόσιο, αφορά θέσεις απασχόλησης, αφορά την αν-
ταγωνιστικότητα των µικρών και µεγάλων επιχειρήσεων µέσω
των µεταφορών γιατί πρέπει να ολοκληρωθεί αυτό το έργο. Θα
πρέπει να δώσετε αυτές τις απαντήσεις και στον ελληνικό λαό
και στους κατοίκους της Θεσσαλονίκης. 

Για µια ακόµη φορά, κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, φαίνεται ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι πλούσια στα
λόγια. Μιλάει για αριστεία, αλλά φαίνεται ότι η µετριότητά της
και η ανικανότητά της σε όλα τα επίπεδα των δηµόσιων πολιτικών
είναι πολύ ψηλά, όσο ψηλά είναι και η αλαζονεία σας. Υπουργοί
που ακόµη δε στρογγυλοκάθισαν στα καθίσµατά τους να έχουν
ανάγκη να ντύσουν το γραφείο τους µε χαλιά ή έπιπλα αξίας
80.000 - 90.000! 

Αυτό είναι το πρόβληµα της δικιάς σας Κυβέρνησης, το ότι
σας γύρισε ο κόσµος την πλάτη στις εκλογές του 2024, τις πρό-
σφατες; Ένα εκατοµµύριο ψηφοφόροι σας, το 50% των δυνά-
µεών σας το αποδίδετε στο ότι δεν είχατε όµορφα γραφεία να
συναντάτε εκεί -όπως είπε άλλος, έτερος Υπουργός σήµερα της
Κυβέρνησης- τους πελάτες και επισκέπτες σας; Αυτό είναι το
πρόβληµα; Επιτέλους, αλλάξτε πολιτικές και µυαλά! 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Γαβρήλο.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο

της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννα Ευθυµίου και στη συνέχεια θα
πάρει τον λόγο η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου.

Ορίστε, κυρία Ευθυµίου, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Λίγο χαµηλά το λέτε το «Πλεύσης Ελευθερίας», κύριε
Πρόεδρε. Πείτε το λίγο πιο δυνατά.

ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα για τι

συζητάµε; Συζητάµε για το λιµάνι της Θεσσαλονίκης για δύο πα-
ρατάσεις. Η µία αφορά τα πέντε έτη για τις υποχρεωτικές επεν-
δύσεις, η άλλη αφορά την έναρξη υποχρέωσης επίτευξης των
ελάχιστων επιπέδων διακίνησης σταθµού συµβατικού φορτίου
και µία αλλαγή. 

Τι αλλάζει; Η διαδικασία έγκρισης των τεχνικών µελετών που
εκτελούνται εντός της ζώνης του λιµένος Θεσσαλονίκης στο
πλαίσιο των υποχρεωτικών επενδύσεων που διευρύνεται µε δια-
δικασία fast track. 

Είναι αναγκαίες οι τροποποιήσεις αυτές; Γιατί έρχονται εδώ;
Προφανώς διότι είναι αναγκαίες. Έχει γίνει µια νοµοθετική µετα-
βολή και πρέπει να υπάρχει συµµόρφωση µε το νέο νοµοθετικό
πλαίσιο. Η µία ανάγκη είναι αυτή.

Η άλλη ανάγκη ποια είναι; Η πραγµατικότητα. Πρέπει να βλέ-
πουµε την πραγµατικότητα. Τι λέει; Ότι υπάρχει γραφειοκρατία.
Πώς πρέπει να τρέξουµε; Γρήγορα. Ευελιξία και ταχύτητα. Τι συ-
νεπάγεται αυτό; Αποτελεσµατικότητα. Εµείς θέλουµε να είµαστε
αποτελεσµατικοί. Θέλουµε το λιµάνι να γίνει ένας πυλώνας ανά-
πτυξης. Θέλουµε να φέρει επενδύσεις. Δεν θα µείνω στις αιτιάσεις
της Αντιπολίτευσης γιατί νοµίζω ότι έχουν ένα περιορισµένο πεδίο
εµβέλειας σε σχέση µε το κυρίαρχο, που είναι ποιο λιµάνι θέλουµε
και ποιος θα είναι ο ρόλος του όταν αυτά ολοκληρωθούν. 

Αυτή τη στιγµή ο κ. Γιαννούλης λείπει, αλλά προφανώς ξέρω
ότι εκφράζεται µε αγάπη για την πόλη του. Γνωρίζει τα θέµατα
και σε κάποια ζητήµατα έχουµε βρεθεί και µαζί. Όσον αφορά το
ερώτηµά του γιατί δίνεται πέντε χρόνια παράταση, όπως τέθηκε
και από άλλα µέλη της Αντιπολίτευσης, θα ήθελα να πω ότι είναι
πενταετής η παράταση γιατί αρχικά ήταν πέντε έτη ο χρόνος για
την εκπόνηση των υποχρεωτικών επενδύσεων. Είναι ένας ασφα-
λής χρόνος για την ολοκλήρωσή τους. Επίσης, θα ήθελα να το-
νίσω ότι εδώ δεν παρατείνουµε -γιατί αφήνεται να εννοηθεί- το
ίδιο πράγµα τρεις φορές. Πρώτη φορά έρχεται αυτή η παράταση
για τις υποχρεωτικές επενδύσεις και τα άλλα δύο στοιχεία που
ανέδειξα και σε αυτό θα πρέπει προφανώς να λάβουµε υπ’ όψιν
τη θετική ανταπόκριση και αποδοχή από τους φορείς είτε είναι ο
πρόεδρος της «ΕΓΝΑΤΙΑΣ ΟΔΟΥ», είτε είναι ο πρόεδρος του ΔΣ
του ΟΛΘ, είτε και το ίδιο το ΤΑΙΠΕΔ που ως µέτοχος του ΟΛΘ
έχει συµφωνήσει σε όλες τις τροποποιήσεις. 

Στις άλλες αιτιάσεις της Αντιπολίτευσης δεν θα µείνω. Απάν-
τησε ο Υφυπουργός κ. Γκίκας. Νοµίζω ότι είναι µείζονος σηµα-
σίας να δούµε το σήµερα και το αύριο του λιµένα Θεσσαλονίκης.
Η Κυβέρνηση δείχνει ότι υπάρχει ένα στρατηγικό σχέδιο που θέ-
λουµε να φτάσει ως την ανάπτυξη της λιµενικής βιοµηχανίας. 

Και σε τι αφορά εµάς, τους βόρειους, το στρατηγικό αυτό σχέ-
διο; Όπως είπε ο Υπουργός αφορά τη «Θαλάσσια Εγνατία», τα
λιµάνια Αλεξανδρούπολης, Καβάλας, Θεσσαλονίκης. Ηγουµενί-
τσας. Με τον νέο Επίτροπό µας, τον κ. Τζιτζικώστα, το χαρτοφυ-
λάκιο µεταφορών και τουρισµού δείχνει ακριβώς πόσο ψηλά έχει
η Κυβέρνηση και τις θαλάσσιες συγκοινωνίες, γιατί χωρίς τις θα-
λάσσιες µεταφορές δεν νοείται ούτε κινητικότητα ούτε διασυν-
δεσιµότητα. 

Ποιος είναι ο ρόλος του λιµανιού που θέλουµε για την πόλη
µας και τι θέλουµε για το λιµάνι µας; Ξέρουµε τι θέλουµε; Προ-
φανώς θέλουµε να έχει µια γεωπολιτική αξία µέσα από διευρω-
παϊκά δίκτυα µεταφορών.

Κύριε Υπουργέ, ιστορικά το λιµάνι έχει αποδείξει ότι µπορεί να
το κάνει αυτό. Ήδη το 1980 συνδέθηκε µε τη Συρία, άσχετα αν
παρεισέφρησαν άλλοι λόγοι που διέκοψαν αυτή τη σύνδεση. Άρα
το λιµάνι µπορεί να έχει µια γεωπολιτική αξία και φυσικά µπορεί
να έχει και µια µεγάλη αναπτυξιακή αξία, που θα φέρνει, όµως,
όφελος στις τοπικές κοινωνίες, νέες επενδύσεις, νέες θέσεις ερ-
γασίας, νέα επαγγέλµατα, νέα έσοδα. Αυτά θα είναι ανταποδο-
τικά στις τοπικές κοινωνίες.

Σήµερα τι έχουµε; Προφανώς έχουµε ένα έργο το οποίο είναι
µετρήσιµο. Το είπε και ο κ. Γκίκας. Είπαν και ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος, ο κ. Γαβρήλος, και η κ. Νοτοπούλου ότι έχει γίνει
µόνο το 12% από τις υποχρεωτικές επενδύσεις. Είπε όµως ο κ.
Γκίκας, αλλά κανένας δεν στάθηκε σε αυτό, ότι 54 εκατοµµύρια
αφορούν µη υποχρεωτικές επενδύσεις.

Τι άλλο έχει γίνει σήµερα στο λιµάνι; Έχει αυξηθεί ο κύκλος
εργασιών σε ετήσια βάση κατά 47% περίπου και για εµάς αυτό
έχει µια σηµαντική κοινωνική διάσταση. Υπάρχουν θέσεις εργα-
σίας. Έχουν δηµιουργηθεί εκατόν ογδόντα τέσσερις νέες θέσεις
εργασίας και απασχολούνται άνθρωποι, οικογένειες της Θεσσα-
λονίκης και άλλοι εκατόν σαράντα άνθρωποι είναι ασκούµενοι.
Για εµάς είναι σηµαντικός αυτός ο ρόλος και φυσικά θα αυξη-
θούν οι θέσεις εργασίας.

Θα ήθελα να σηµειώσω ότι υπάρχουν και τρία dry ports σε
τρεις χώρες, Σερβία, Σκόπια και Βουλγαρία. Άρα το λιµάνι έχει
µεγάλες δυνατότητες ανάπτυξης.

Τι χρειάζεται για να έχουµε το λιµάνι της Θεσσαλονίκης, το λι-
µάνι του αύριο; Προφανώς χρειάζονται υποδοµές, οδική σύν-
δεση, σιδηροδροµική σύνδεση. Ως προς τις υποδοµές, 180
εκατοµµύρια είναι οι υποχρεωτικές επενδύσεις, επέκταση του
έκτου προβλήτα του λιµένος Θεσσαλονίκης, µηχανολογικός εξο-
πλισµός του έκτου προβλήτα, αποκατάσταση του κτιρίου του πα-
λιού τελωνειακού σταθµού. Κατά βάση αυτές είναι υποχρεωτικές
επενδύσεις.

Φυσικά είναι πολύ σηµαντικό, µείζονος σηµασίας οι υποδοµές,
η οδική και η σιδηροδροµική σύνδεση να γίνονται µέσα στα τι-
θέµενα χρονοδιαγράµµατα. Είναι κάτι που προφανώς είναι και
αίτηµα των Θεσσαλονικέων και µε την ιδιότητά µου ως Βουλευ-
τής Α’ Θεσσαλονίκης έχω καταθέσει και σχετική ερώτηση σε
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ποια φάση βρίσκεται η κατασκευή του δυτικού προαστιακού µαζί
µε τον έκτο προβλήτα. Ρόλος µου είναι πραγµατικά να συµβάλω
αγωνιστικά στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων µου στην ολοκλή-
ρωση αυτών των έργων µέσα στα τιθέµενα χρονοδιαγράµµατα. 

Εφόσον, λοιπόν, ολοκληρωθούν αυτές οι τρεις συνιστώσες, το
αύριο της Θεσσαλονίκης στο λιµάνι, ξέρετε ποιοι είναι οι στόχοι,
σύµφωνα µε δηµοσίευµα της «Μακεδονίας»; Εκατό προσεγγίσεις
ανά έτος σε βάθος πενταετίας και 200 προσεγγίσεις το 2051.
Όταν επεκταθεί ο προβλήτας, θα εξυπηρετεί και θα µπορεί να
δεχτεί εξαιρετικά µεγάλα πλοία. Αυτό σηµαίνει ότι θα αυξηθεί
κατά 1 µε 1,2 εκατοµµύριο TEU. Αυτό είναι µονάδα µέτρησης της
χωρητικότητας των εµπορευµάτων. Αυτό, λοιπόν, θα πολλαπλα-
σιαστεί, θα αυξηθεί πάρα πολύ και σύµφωνα µε τις προβλέψεις
διακίνησης των εµπορευµατοκιβωτίων, το 2050 αυτή αναµένεται
να διαµορφωθεί σε πάνω από 4 εκατοµµύρια. Μιλάµε, λοιπόν,
για µια άλλη εικόνα, µια άλλη Θεσσαλονίκη που πραγµατικά θα
έχει τη θέση της ως κέντρο των Βαλκανίων και τη γεωπολιτική
αξία που µπορεί να διαδραµατίσει. 

Επειδή µιλάµε για τα εµβληµατικά έργα της Μακεδονίας, της
Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας, εγώ θα ήθελα να σηµειώσω
κάποια πράγµατα. Όποια κριτική προφανώς τη δεχόµαστε, την
ακούµε, θέλουµε να βελτιωθούµε και να «τρέξουν» όλα στους
ρυθµούς που πρέπει, αλλά είναι η πρώτη φορά, πραγµατικά είναι
η πρώτη φορά που τόσα έργα βρίσκονται σε τροχιά υλοποίησης,
παρά την ανεπιτυχή προσπάθεια της µείζονος Αντιπολίτευσης
του ΣΥΡΙΖΑ, όσων εκπροσώπων του µίλησαν, να δώσουν την αν-
τίθετη εικόνα ότι υπάρχουν καθυστερήσεις.

Όχι. Εµείς δεν εγκαινιάζουµε µουσαµάδες, όπως κάνατε εσείς,
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, µε το µετρό Θεσσαλονίκης. Νοµίζετε ότι αυτό
οι Θεσσαλονικείς το ξέχασαν; Δεν το ξέχασαν, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Εµείς πλέον έχουµε και µετρό στον σταθµό της Βενιζέλου
και αρχαία. Και να σας πω κάτι, επειδή το ξέρω προσωπικά; Όταν
εσείς είχατε το µετρό, εκπροσωπούσα τους εργαζόµενους στο
αρχαιολογικό τµήµα του µετρό και δούλευαν µε όρους εργασια-
κού µεσαίωνα. Ακόµα είµαστε στα δικαστήρια για κάτι «ψίχουλα».
Αυτή, λοιπόν, ήταν η κατάσταση στο µετρό επί ΣΥΡΙΖΑ. 

Από την άλλη, µου έκανε τροµερή εντύπωση ο κ. Χήτας που
είπε κάτι που, κύριε Χήτα, πραγµατικά µε εξέπληξε, µε αποσβό-
λωσε. Είπατε ότι βαριέστε; Δεν λέω εσείς προσωπικά. Μου είστε
συµπαθής, αλλά εκπροσωπείτε την Ελληνική Λύση. Είπατε ότι
βαριέστε να µιλάτε για τα έργα της Θεσσαλονίκης. Ελάτε να το
πείτε πάνω στους Θεσσαλονικείς αυτό. Ελάτε, κύριε Χήτα, να µι-
λήσουµε για το λιµάνι, να µιλήσουµε για τον δυτικό προαστιακό,
να µιλήσουµε για τη ΓΔΕ, να µιλήσουµε για το Thess INTEC, επτά
χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας. Ελάτε, λοιπόν, να πείτε -όχι εσείς,
η Ελληνική Λύση- «βαριόµαστε πραγµατικά να µιλήσουµε για τα
µεγάλα έργα της Θεσσαλονίκης». Αυτό να πείτε στους Θεσσα-
λονικείς, για να δούµε πώς χωρίς κορώνες λαϊκισµού θα καταθέ-
σετε προτάσεις, γιατί από την Ελληνική Λύση λείπουν οι προτά-
σεις για τη Θεσσαλονίκη, να καταθέσετε προτάσεις και να µη
λέτε ότι βαριέστε και να µη χρησιµοποιείτε τον λαϊκισµό, γιατί οι
Θεσσαλονικείς θέλουν έργα, κύριε Χήτα.

Από την άλλη βέβαια άκουσα τον κ. Μάντζο, τον κοινοβουλευ-
τικό εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, να µιλάει για τη Θεσσαλονίκη λες
και το ΠΑΣΟΚ δεν κυβέρνησε ποτέ. Δηλαδή τόσα χρόνια, τριάντα
χρόνια που µιλάµε για τα µεγάλα έργα της Θεσσαλονίκης, το
ΠΑΣΟΚ δεν κυβέρνησε ποτέ, δεν είχε καµµία ευθύνη σε όποιες
αποφάσεις πάρθηκαν, σε όποιες παραλείψεις υπήρχαν; Πραγ-
µατικά µου κάνει εντύπωση.

Μου κάνει εντύπωση που αναφερθήκατε και στη δυτική Θεσ-
σαλονίκη. Εµείς αυτά τα χρόνια που είναι Κυβέρνηση ο Κυριάκος
Μητσοτάκης και η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας, δίνουµε ιδι-
αίτερη έµφαση -και προσωπικά εγώ ως Βουλευτής- στην ισόρ-
ροπη ανάπτυξη ανατολικής και δυτικής Θεσσαλονίκης. Μιλάµε
για την ανάπλαση του Στρατοπέδου «Παύλου Μελά». Ναι, επί
ηµερών µας προχώρησε. Μιλάµε για το νέο ογκολογικό νοσοκο-
µείο που θα γίνει στο πρώην Στρατόπεδο «Καρατάσιου». Δυτικά
της πόλης είναι αυτό. Θέλουµε να δηµιουργήσουµε ένα πάρκο
υγείας εκεί και το κάνουµε πράξη. Ο δυτικός προαστιακός βρί-
σκεται στη β’ φάση ανταγωνιστικού διαλόγου. Το µεγαλύτερο
µέρος από τα εκατόν δέκα ηλεκτρικά λεωφορεία πήγε στη δυτική

Θεσσαλονίκη. Άρα, λοιπόν, όταν µιλάµε για τα έργα της Θεσσα-
λονίκης, να ξέρουµε ακριβώς και σε ποιο επίπεδο βρίσκονται.

Επειδή µιλάµε για εµβληµατικά έργα της κεντρικής Μακεδο-
νίας, εγώ θα ήθελα να αναφερθώ -θα πάρω και µέρος της δευ-
τερολογίας µου, κύριε Πρόεδρε- σε συγκεκριµένα εµβληµατικά
έργα. Βασική γραµµή, έργο του µετρό Θεσσαλονίκης. Παραδί-
δεται στους Θεσσαλονικείς στις 30 Νοεµβρίου. Σιδηροδροµική
γραµµή Θεσσαλονίκη - Ειδοµένη. Οδικός άξονας Θεσσαλονίκη -
Έδεσσα. Σχολικές µονάδες της περιφέρειας, δεκαεπτά σχολεία.
Νέο ογκολογικό νοσοκοµείο, νέο παιδιατρικό νοσοκοµείο. Αυτά
είναι έργα εµβληµατικά.

Να σας πω πού αποτυπώνεται το ότι κάνουµε αλλαγές στην
κεντρική Μακεδονία; Η ανεργία στην Περιφέρεια Κεντρικής Μα-
κεδονίας ανήλθε σε 14,1% το 2023, ενώ το 2019 ήταν 19,6%.
Σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις του Υπουργείου Οικονοµικών, το ΑΕΠ
αυξήθηκε το 2023 κατά 20,9% σε σχέση µε το 2019. Από το 2019
µέχρι σήµερα ο αριθµός των επιχειρήσεων στην Περιφέρεια Κεν-
τρικής Μακεδονίας αυξήθηκε κατά είκοσι δύο χιλιάδες πενήντα
τέσσερις επιχειρήσεις, συν 17,8%. 

Να δούµε και τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, πόσα χρήµατα πέ-
σανε; Χρηµατοδοτικά εργαλεία, αναπτυξιακός προγραµµατι-
σµός, ΕΣΠΑ 2014 - 2020, ΕΣΠΑ 2021 - 2027, περιφερειακό ΕΠΑ,
Ταµείο Ανάκαµψης, χρηµατοδοτικά εργαλεία «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙ-
ΤΣΗΣ», «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» και όλα τα υπόλοιπα, 6,137 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ. Μιλάµε ότι πέσανε στην κεντρική Μακεδονία όσο το
διπλάσιο ενός σχεδίου Μάρσαλ. Αυτά έκανε η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη και περιµένουµε να τα δούµε. Είναι σηµαντικό αυτά τα
έργα να ολοκληρώνονται µέσα στα τιθέµενα χρονοδιαγράµµατα.

Καταθέτω στα Πρακτικά όλο το πρόγραµµα που παρουσιά-
στηκε όταν ο Πρωθυπουργός ήρθε στη Θεσσαλονίκη, «Περιφε-
ρειακή ανάπτυξη της κεντρικής Μακεδονίας» και φυσικά ο κάθε
πολίτης µπορεί να παρακολουθήσει µέσα από την ψηφιακή πλατ-
φόρµα ergo gov.gr πού βρίσκεται το έργο που θέλει να δει.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κ. Χαρίτσης, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Αριστεράς, έθεσε ένα θέµα για τους σιδηροδρόµους και
ένα αίτηµα. Έχει ανακοινωθεί ότι ο κ. Σταϊκούρας θα έρθει να µι-
λήσει για τον ΟΣΕ στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου στις
24 Σεπτεµβρίου. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το µεταναστευτικό που είπε ο κ . Γαβρή-
λος, κοιτάξτε. Εµάς µας ενδιαφέρει το µεταναστευτικό πάρα
πολύ και ασχολούµαστε µε αυτό µε µετρήσιµα αποτελέσµατα.
Τα αποτελέσµατά µας µετράνε. 

Θα σας πω το εξής: Τον Δεκέµβριο του 2019 οι συνολικοί δια-
µένοντες σε δοµές ήταν ενενήντα δύο χιλιάδες οκτακόσιοι µετα-
νάστες. Σήµερα ο αριθµός είναι περίπου είκοσι µία χιλιάδες
µετανάστες. Δεύτερο δεδοµένο: Στην Ελλάδα το 2019 λειτουρ-
γούσαν εκατόν τριάντα δοµές. Οι δοµές που λειτουργούν σή-
µερα είναι τριάντα τρεις. 

Έχουµε µια αυστηρή µεταναστευτική πολιτική. Προφανώς το
βάρος µας έχει πέσει σε µεγάλο βαθµό εκεί. Είναι, όµως, µια δί-
καιη µεταναστευτική πολιτική. Έχουµε µειώσει σε µεγάλο βαθµό
τους χρόνους απονοµής του ασύλου και το µεταναστευτικό
πλέον δεν είναι µείζον ζήτηµα για το εσωτερικό της χώρας και
θέλουµε και διατρανώνουµε τα δικά µας δικαιώµατα προφανώς
για να µη ξαναγίνει. Φυσικά συγκλίνουµε, ζητάµε και εκεί κατευ-
θύνονται όλες οι προσπάθειες του Πρωθυπουργού και της Κυ-
βέρνησης να εφαρµοστεί το νέο σύµφωνο για τη µετανάστευση
και το άσυλο. 

Κλείνοντας θα απευθυνθώ στον κ. Χήτα που µίλησε για τον δεί-
κτη της EUROSTAT ο οποίος είπε ότι δείχνει ότι το 6,8% του ελ-
ληνικού πληθυσµού αντιµετώπισε το 2023 πρόβληµα υλικής και
κοινωνικής στέρησης. Ναι. Αυτή όµως είναι η µισή αλήθεια. Επα-
ναλαµβάνω, κύριε Χήτα, είναι η µισή αλήθεια. Ποια είναι όλη η
αλήθεια; Είναι ότι το 2019 σε σχέση µε το 2023 ο εν λόγω δείκτης
έχει αυξηθεί κατά 0,1% στην Ευρώπη. Σε εµάς τι έχει κάνει αυτός
ο δείκτης; Έχει µειωθεί κατά 2,3%. Η Ελλάδα είναι η τέταρτη
χώρα µε τον καλύτερο ρυθµό βελτίωσης µείωσης, δηλαδή του
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ποσοστού πληθυσµού σε σοβαρή υλική κοινωνική θέση σε σχέση
µε την υπόλοιπη Ευρώπη. Άρα κάνουµε βήµατα. Προφανώς εί-
µαστε κοντά στην κοινωνία ως Βουλευτές. Αφουγκραζόµαστε
την κοινωνία και θέλουµε τα µέτρα που παίρνουµε να έχουν
άµεσο αντίκτυπο στην κοινωνία και στα πιο ευάλωτα κοινωνικά
στρώµατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε την κ. Ευθυµίου. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας, κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ πολύ. 
Ο κ. Μητσοτάκης βαυκαλίζεται ότι δεν υπάρχει Αντιπολίτευση

ενώ η πραγµατικότητα είναι ότι δεν υπάρχει Κυβέρνηση. Πού
είναι η Κυβέρνηση; Πάλι απούσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Επιστρέφει αµέσως.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Επιστρέφει; Εντάξει. Κρίµα που δεν κρέµασε το ταµπε-
λάκι «επιστρέφω αµέσως». 

Σε κάθε όµως περίπτωση έχω να πω στον κ. Μητσοτάκη και
στην απούσα Κυβέρνησή του ότι Αντιπολίτευση υπάρχει. Αντιπο-
λίτευση µε Α’ κεφαλαίο υπάρχει και το κατάλαβε νοµίζω πολύ
καλά σήµερα. Επιχείρησε άλλη µία παρέµβαση στους θεσµούς
του κράτους δικαίου. Επιχείρησε να αλλάξει τον Συνήγορο του
Πολίτη την παραµονή της ολοκλήρωσης των ερευνών του Συνη-
γόρου του Πολίτη για το ναυάγιο της Πύλου και για τις ποινικές
ευθύνες σε σχέση µε την απώλεια εκατοντάδων ανθρώπινων
ζωών. Η Πλεύση Ελευθερίας κινητοποιήθηκε. Κι εγώ προσωπικά
κινητοποιήθηκα. Επικοινώνησα µε όλα τα κόµµατα της δηµοκρα-
τικής αντιπολίτευσης. Και αυτό το οποίο σήµερα είχε δροµολο-
γηθεί, µαταιώθηκε. Δεν επαναλήφθηκε αυτό το οποίο είχε γίνει
τον Σεπτέµβρη του 2023. Η ντροπιαστική εκείνη παρέµβαση στο
έργο της αρχής διασφάλισης του απορρήτου των επικοινωνιών
µε την αλλαγή της σύνθεσής της την παραµονή της εξέτασης
της επιβολής προστίµου στην ΕΥΠ για το σκάνδαλο των υποκλο-
πών για τις παρακολουθήσεις δηλαδή, που συγκροτούν το ελλη-
νικό Watergate. 

Κύριε Μητσοτάκη, η Αντιπολίτευση είναι εδώ. Θα την βρίσκετε
απέναντί σας. Την Κυβέρνηση ψάχνουµε. Την περιµένουµε να
επιστρέψει. Και κυρίως περιµένουµε και εσάς στη Βουλή διότι
από τα µέσα Αυγούστου 2024, εδώ και περισσότερο από ένα
µήνα δηλαδή, έχει κατατεθεί επίσηµη αίτηση για διεξαγωγή προ
ηµερησίας διατάξεως συζήτηση εδώ στην Ολοµέλεια της Βου-
λής για τις καταστροφές από τις πυρκαγιές και την πυρκαγιά
στην Αττική τον Αύγουστο. Κατέθεσε επίσηµα τέτοιο αίτηµα ο κ.
Ανδρουλάκης και αµέσως και εγώ επίσηµα επικοινώνησα µε τον
κ. Τασούλα. 

Καλώς ήλθατε, κύριε Υπουργέ. Ξεχάσατε το ταµπελάκι «επι-
στρέφω αµέσως». Ίσως να πω στους συναδέλφους µου της
Πλεύσης Ελευθερίας αλλά και σε όλη την Αντιπολίτευση, ότι νο-
µίζω ότι µπορούµε να κάνουµε ένα τέτοιο δώρο στην Κυβέρνηση
και να αναρτάται η σχετική ειδοποίηση για το πότε επιστρέφει η
Κυβέρνηση. Σίγουρα πάντως περιµένουµε και τον κ. Μητσοτάκη
εδώ στη Βουλή. 

Κύριε Στυλιανίδη, δεν έχουµε κάτι µαζί σας. Αλίµονο! Αλλά πε-
ριµένουµε τον Πρωθυπουργό γιατί εκκρεµεί η προ ηµερησίας
διατάξεως συζήτηση για τις καταστροφές του καλοκαιριού, για
τις πυρκαγιές του καλοκαιριού, για τη δασική πυρκαγιά που
έφτασε να κάψει το κέντρο του αστικού ιστού, να κάψει µια γυ-
ναίκα, να κάψει δάση, να κάψει σπίτια, να κάψει ζώα και πουλιά,
µέσα στην Αττική, µέσα στην Αθήνα. 

Πραγµατικά δεν έχω λόγια να σχολιάσω τη δικαιολογία που
ακούσαµε σήµερα από τον Πρόεδρο της Βουλής ως νέα δικαιο-
λογία του κ. Μητσοτάκη. Είχε πει ότι αυτή η προ ηµερησίας δια-
τάξεως συζήτηση θα γινόταν στις αρχές του Σεπτέµβρη για να
ολοκληρωθούν οι έρευνες και να γίνει ένας απολογισµός. Σή-
µερα µας είπε ότι τελικά κρίνει καλύτερο ο Πρωθυπουργός η συ-
ζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως για τις πυρκαγιές του
Αυγούστου να γίνει µε την ολοκλήρωση της αντιπυρικής περιό-

δου, δηλαδή τον Νοέµβρη. Αντιλαµβάνεστε ότι µιλάµε για µία
διαρκή µετάθεση στις ελληνικές καλένδες ζητηµάτων που πρέπει
να τίθενται και να συζητιούνται εδώ στη Βουλή και για τα οποία
ολόκληρη η Αντιπολίτευση ζητάει τη συζήτησή τους. 

Εµείς δεν συναινούµε σε αυτή τη µετάθεση. Τη θεωρούµε προ-
κλητική και προσβλητική. Τη θεωρούµε όµως ταυτόχρονα και µία
συνοµολόγηση από πλευράς της Κυβέρνησης ότι δεν επιθυµεί
την κοινοβουλευτική αντιπαράθεση, δεν επιθυµεί τον δηµοκρα-
τικό έλεγχο. Επιθυµεί αντίθετα να ελέγχει τα πάντα και τους πάν-
τες. Και υπό αυτή την έννοια παρατηρούµε και µία οργιώδη
κινητικότητα τις τελευταίες εβδοµάδες σε διορισµούς προσώπων
σε διάφορες αρχές και ανεξάρτητες αρχές. Χτες στην Αρχή Δια-
φάνειας, σήµερα έγινε αυτή η απόπειρα για τον Συνήγορο του
Πολίτη που προσέκρουσε στην Αντιπολίτευση. 

Και θα πρέπει να ξέρει η Κυβέρνηση ότι όλες αυτές οι προ-
σπάθειες και θα στηλιτεύονται και θα αποκρούονται, αλλά και θα
δηµοσιοποιούνται προς τους πολίτες της χώρας αυτής για να
γνωρίζουν µε ποιον οργιώδη τρόπο η Κυβέρνηση Μητσοτάκη επι-
χειρεί να τοποθετήσει πρόσωπα της επιλογής και του ελέγχου
της σε κάθε θεσµό του κράτους δικαίου. Δεν είναι τυχαία η από-
πειρα αντικατάστασης του Συνηγόρου του Πολίτη. 

Ο Συνήγορος του Πολίτη έχει ευρύτατες αρµοδιότητες σε
σχέση µε τις δηµοκρατικές εγγυήσεις, τα ανθρώπινα δικαιώµατα,
τις πολιτικές ελευθερίες και συνολικά τις ελευθερίες των πολι-
τών. Υπάρχουν ανοιχτές έρευνες σε µείζονα ζητήµατα που
σαφώς η Κυβέρνηση δεν θα ήθελε να ολοκληρωθούν. Η περί-
πτωση του ναυαγίου της Πύλου είναι µία µόνο από τις έρευνες
αυτές. Και έχοντας υπόψη ότι η Κυβέρνηση και ο κ. Μητσοτάκης
αποφεύγει όπως ο «διάολος το λιβάνι» να θέσει τον εαυτό της
σε πραγµατικό έλεγχο για όλα εκείνα για τα οποία οφείλει να
τεθεί σε πραγµατικό έλεγχο, όπως είναι και το έγκληµα των υπο-
κλοπών, είναι σαφές ότι τέτοιες κινήσεις αντικατάστασης προ-
σώπων και ορισµού επιθυµητών άλλων προσώπων δεν είναι παρά
οµολογίες ενοχής µιας κυβέρνησης συνολικά εκθέτης. 

Σήµερα το πρωί βρέθηκα στο Ειρηνοδικείο Λαυρίου. Πρέπει
να πω το πρώην Ειρηνοδικείο Λαυρίου, γιατί καταργήθηκαν τα
ειρηνοδικεία µε αυτές της φοβερής εµπνεύσεως πρωτοβουλίες
του κ. Μητσοτάκη και του κ. Φλωρίδη. Χάος επικρατεί στη δικαιο-
σύνη. Στα πρόθυρα πολλαπλής κρίσης είναι δικαστικοί λειτουρ-
γοί, δικαστικοί υπάλληλοι, δικηγόροι, διάδικοι, από την ανοργα-
νωσιά και το γενικό χάος το οποίο επικρατεί. Αυτό επέφερε η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη στη δικαιοσύνη. 

Στο Ειρηνοδικείο Λαυρίου λοιπόν, σήµερα -ή πρώην Ειρηνοδι-
κείο Λαυρίου- συγκεντρώθηκαν οι πολίτες του Σαρωνικού, οι κά-
τοικοι του Λαγονησίου, ο δήµαρχος Σαρωνικού, ενεργοί πολίτες
στο συντονιστικό αγώνα των πολιτών που διεκδικούν αυτό που η
Πλεύση Ελευθερίας υπερασπίζεται, αυτό που προσωπικά έχω
υπερασπιστεί σε όλη µου τη διαδροµή, την ελεύθερη πρόσβαση
των πολιτών στα κοινά σε όλους πράγµατα, την ελεύθερη πρό-
σβαση στις παραλίες και την µη εκχώρηση των παραλιών του Λα-
γονησίου, του Πεύκου και των Ευκαλύπτων στον επιχειρηµατία
του Grand Resort µε τον οποίο συναλλάσσεται και διαπραγµα-
τεύεται αυτή τη στιγµή η Κυβέρνηση Μητσοτάκη και σχετικές
ενηµερώσεις δίδει ο αντί του Πρωθυπουργού Υπουργός, ο κ. Βο-
ρίδης. 

Οι παραλίες του Λαγονησίου δροµολογούνται από την Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη για να παραδοθούν σε έναν ιδιώτη και να απο-
κλεισθεί η πρόσβαση των πολιτών και των οικογενειών σε αυτές.
Και αντιδρούν οι πολίτες του Λαγονησίου και αντιδρά µαζί τους
και ο δήµος του Σαρωνικού, πράγµα πολύ σηµαντικό, γιατί συ-
νήθως οι εκπρόσωποι των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
τίθενται µε τα συµφέροντα. Εδώ έχουµε µία περίπτωση δηµάρ-
χου που αντιτίθεται στα συµφέροντα και συµπαρατάσσεται µε
τους πολίτες. 

Και το πιο εντυπωσιακό βέβαια, είναι ότι σήµερα στη δίκη, η
οποία είχε προγραµµατιστεί για να γίνει, εµφανίστηκε και το ελ-
ληνικό δηµόσιο να παρέµβει στο ακροατήριο υπέρ του ιδιώτη,
υπέρ της ΕΤΑΔ που παραχωρεί στον ιδιώτη και εναντίον των πο-
λιτών. 

Έτσι διαφυλάσσετε και είστε κοντά στους πολίτες; Με το να
µπαίνετε στις ίδιες δικαστικές αίθουσες και να αντιπαρατίθεστε
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µαζί τους στα δίκαια αιτήµατά τους, στα ιερά δικαιώµατά τους,
στην πρόσβαση στις παραλίες; Έτσι συµπαραστέκεστε και έτσι
βρίσκεστε κοντά στους πολίτες; Γιατί είναι πραγµατικά τα σχή-
µατα λόγου που άκουσα και οι προφάσεις εν αµαρτίαις που δια-
τυπώθηκαν από αυτό εδώ το Βήµα, από την πλευρά της Νέας
Δηµοκρατίας, φοβερές. 

Και καταλαβαίνουµε βεβαίως ότι βρίσκεστε σε δύσκολη θέση,
γιατί αυτή τη στιγµή ολόκληρη η ελληνική κοινωνία βιώνει τις συ-
νέπειες των πολιτικών σας, πολιτικές τις οποίες έχετε ακολουθή-
σει και εσείς και οι προηγούµενοι, πολιτικές που είναι αντικοινω-
νικές, πολιτικές που αντιστρατεύονται τα θεµελιώδη δικαιώµατα
των πολιτών, ακόµη και αυτά που υποτίθεται ότι υπερασπίζεστε. 

Υποτίθεται είστε ένα φιλελεύθερο κόµµα που υποτίθεται υπε-
ρασπίζεται το δικαίωµα στην ιδιοκτησία και την ίδια ώρα αρπά-
ζετε δια των funds τις περιουσίες των Ελλήνων πολιτών, το βιός
τους, τις οικονοµίες τους, επελαύνετε και αφήνετε να επελαύ-
νουν αυτά τα µορφώµατα στα σπίτια και στις πρώτες κατοικίες
και στα µικρά µαγαζιά και στα χωραφάκια των απλών πολιτών και
αγροτών και µεταξύ σας προσπαθείτε να κρατήσετε ισορροπίες. 

Και είδαµε τους έντεκα Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που
τώρα ξαφνικά επαναστατούν εναντίον του εαυτού τους. Επανα-
στατούν εναντίον των νόµων που ψηφίσατε, επαναστατούν εναν-
τίον της Κυβέρνησης που εφαρµόζει τους νόµους που ψηφίσατε
όλοι µαζί και χειροκροτήσατε όλοι µαζί. Και εγώ αυτούς τους έν-
τεκα τους προσκαλώ να συµπράξουν µε την Πλεύση Ελευθερίας,
η οποία έχει καταθέσει πρόταση επανειληµµένα εδώ στην Ολο-
µέλεια της Βουλής και έχει προβεί και σε νοµικές ενέργειες και
έχουµε παρασταθεί στο Συµβούλιο της Επικρατείας µε δύο εν
ενεργεία Βουλευτές µας, τον Διαµαντή Καραναστάση και την
Έλενα Καραγεωργοπούλου, µε άλλα στελέχη µας, µε τους νοµι-
κούς µας για να καταργηθούν οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί και
οι πλειστηριασµοί πρώτης κατοικίας. Πεδίον δόξης λαµπρό!
Ελάτε οι έντεκα. Δεν είναι σήµερα εδώ, αλλά ας τους τα µετα-
φέρει κάποιος, δεν ξέρω κύριε Υπουργέ εσείς ή κάποιος άλλος.
Ας τους τα µεταφέρει ίσως ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών που και αυτός απολείπεται. 

Ο κ. Χατζηδάκης είναι άφαντος στη νέα περίοδο. Από τις 31
Ιουλίου, από εκείνη την αλγεινή πραγµατικά συνεδρίαση, στην
οποία τρεµάµενος ευχήθηκε να κληθεί στη Βουλή η Εισαγγελέας
του Αρείου Πάγου και να φωτιστεί το ζήτηµα των υποκλοπών και
των σε βάρος του υποκλοπών, γιατί ήταν και ο ίδιος παρακολου-
θούµενος και από την ΕΥΠ και από το «Predator», εν ενεργεία
Υπουργός Οικονοµικών και τότε Υπουργός επίσης της προηγού-
µενης Κυβέρνησης, ο κ. Χατζηδάκης είναι άφαντος. Πού είναι ο
κ. Χατζηδάκης «οέο», να πω, γιατί όταν δεν λέω «οέο» δεν εµφα-
νίζεται. Πού είναι; Μαζί µε τον κ. Μητσοτάκη, κρύπτεται. Και
απλώς απαντά µε προσχηµατικό τρόπο στους δικούς σας Βου-
λευτές που ξύπνησαν τον Σεπτέµβριο του 2024 και κάνουν και
µια ερώτηση. Γιατί αυτή η Βουλή έχει αυτό το χαρακτηριστικό,
δηλαδή ότι δεν γίνεται κοινοβουλευτικός έλεγχος από τους Βου-
λευτές της Κυβέρνησης προς την Κυβέρνηση, κάτι το οποίο δεν
είναι καθόλου ίδιον βεβαίως µιας δηµοκρατικής λειτουργίας. 

Στις προηγούµενες περιόδους, νοµίζω -δεν ξέρω πώς τα κά-
νατε βέβαια την περίοδο µετά την προεδρία µου- µέχρι ενός ση-
µείου ρωτούσαν οι Βουλευτές. Δεν ήταν πια και τόσο δεµένοι
χειροπόδαρα να µην µπορούν ούτε να ρωτήσουν την Κυβέρνηση
ούτε βέβαια ήταν και οι Υπουργοί τόσο δεµένοι χειροπόδαρα,
όπως ο κ. Χατζηδάκης να µην µπορεί να ασκήσει τα δικαιώµατά
του ενώπιον της Εισαγγελίας και να ρωτήσει ποια είναι η δικαιο-
λογία που παρακολουθείτο.

Λέγοντας αυτά, θα ήθελα να έρθω στο αντικείµενο της σηµε-
ρινής συζήτησης που είναι άλλη µία διαδικασία ιδιωτικοποίησης,
άλλη µία διαδικασία δηλαδή επιζήµιων ενεργειών σε βάρος του
ελληνικού δηµοσίου και σε βάρος του ελληνικού λαού, σε βάρος
της ελληνικής κοινωνίας. 

Η Πλεύση Ελευθερίας δεν διαπραγµατεύεται πως θα κάνετε
καλές ιδιωτικοποιήσεις. Η Πλεύση Ελευθερίας είναι σαφής ότι
αντιτιθέµεθα, όπως έχω αντιταχθεί σε όλη µου τη διαδροµή, στην
εκποίηση των περιουσιακών στοιχείων του ελληνικού δηµοσίου
και µάλιστα, στην εκποίηση των στρατηγικών εργαλείων του ελ-
ληνικού δηµοσίου, των λιµανιών, των αεροδροµίων, των σιδηρο-

δρόµων και ούτω καθεξής. 
Από τις ιδιωτικοποιήσεις ξεχαρβαλώσατε τη χώρα. Με την

απατηλή διακήρυξη των δήθεν επενδύσεων καταντήσατε να ξε-
πουλάτε τον ΟΣΕ και να ξεχαρβαλώνονται οι σιδηρόδροµοι σε
τέτοιο βαθµό, ώστε και το 2023 δεν λειτουργούσε τίποτε και στοί-
χισε µε ευθύνη σας αυτό το µπάχαλο τη ζωή σε πενήντα επτά
ανθρώπους, εκ των οποίων οι περισσότεροι ήταν νέοι άνθρωποι
και µάλιστα πολύ νέοι άνθρωποι. 

Με αυτές τις διακηρύξεις περί ιδιωτικοποιήσεων και επενδύ-
σεων καταφέρατε να µην έχει το ελληνικό δηµόσιο τον έλεγχο
σε κανένα από τα στρατηγικά µας εργαλεία είτε µιλάµε για τις
επικοινωνίες είτε µιλάµε για την ενέργεια είτε µιλάµε για τα λι-
µάνια, για τα αεροδρόµια, για τους σιδηροδρόµους. Καταφέρατε
να εκχωρήσετε τον έλεγχο δηλαδή των εργαλείων που προϋπο-
τίθεται να βρίσκονται στη διάθεση του κράτους για την ανεξαρ-
τησία της άσκησης και της πολιτικής της χώρας. 

Και καταντήσατε να έρχεστε σήµερα, Σεπτέµβριο του 2024, µε
µία παράταση που προεκλογικά υπογράψατε -µην το ξεχνάµε,
προεκλογικά, στις 24 Μαΐου του 2024, δυο βδοµάδες πριν τις ευ-
ρωεκλογές- µε τον λεγόµενο «επενδυτή» -θα µας εξηγήσετε τι
επενδύσεις είναι αυτές και που επενδύουν αυτοί οι επενδυτές και
πώς αποδίδουν- ότι του δίνετε τόσο κι άλλο τόσο. Είχε πέντε χρό-
νια. Δεν τα κατάφερε. Θα πάρει άλλα πέντε. Γιατί πέντε; Απαν-
τάτε γιατί πέντε ήταν και στην αρχή που δεν τα κατάφερε, άλλα
πέντε να πάρει τώρα. 

Είναι τροµακτικά αυτά τα οποία λέτε. Διότι υπάρχουν ποινικές
ρήτρες, υπάρχουν συµφέροντα του ελληνικού δηµοσίου που κα-
ταστρατηγούνται και υπάρχει µία ζηµία την οποία προκαλείτε στο
ελληνικό δηµόσιο και από την απώλεια εσόδων και από την απώ-
λεια περιουσιακών στοιχείων του ελληνικού δηµοσίου, κύριοι. 

Όταν, λοιπόν, κοιτάτε το ταβάνι ή την Αντιπολίτευση και λέτε
«πού να βρούµε τα λεφτά» και κάθε φορά για να βρείτε τα λεφτά
κοιτάζετε τους απλούς πολίτες που τους έχετε αφαιµάξει, κά-
ποιος θα πρέπει να σας πει ότι η σωστή διαχείριση των οικονοµι-
κών της χώρας προϋποθέτει διαφύλαξη του δηµοσίου συµφέ-
ροντος και του δηµοσίου οικονοµικού συµφέροντος. 

Από πού κι ως πού εκχωρείτε τις αξιώσεις του ελληνικού δη-
µοσίου; Από πού κι ως πού παραιτείστε των ποινικών ρητρών;
Από πού κι ως πού ανανεώνετε µία προθεσµία η οποία δεν τηρή-
θηκε, χωρίς καµµία επίπτωση και την ίδια ώρα λέτε ότι δεν
έχουµε λύσεις για τα οικονοµικά του ελληνικού δηµοσίου;

Θα σας πω από πού κι ως πού. Από τη στιγµή που µετατρέ-
ψατε τη χώρα µας στη χώρα του «πάµε κι όπου βγει» και από τη
στιγµή που η χώρα του «πάµε κι όπου βγει» συνεχίζει να είναι για
εσάς η χώρα του «πάµε κι όσα φάµε». Οι εκφράσεις που εκστο-
µίζετε είναι τροµακτικές. Είπε η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας «πόσα λεφτά πέσανε». Πού πέσανε; Πού
πέσανε;  

Δυστυχώς, το δηµόσιο χρήµα το διασπαθίζετε σε ηµετέρους
και δυστυχώς δεν µάθατε τίποτε από τα παθήµατα τα δικά σας,
που δυστυχώς γίνανε παθήµατα και της ελληνικής κοινωνίας,
στον τοµέα των σιδηροδρόµων. 

Κύριοι, ξέρετε για ποιον λόγο άνοιξε η έρευνα της Ευρωπαϊκής
Εισαγγελίας για τη Σύµβαση 717; Ξέρετε; Βεβαίως ξέρετε και κά-
νετε ότι δεν ξέρετε. Άνοιξε για τέτοιες παρατάσεις, για παρατά-
σεις στις παρατάσεις στις παρατάσεις. Και ποινικά ερευνώνται
οι Υπουργοί από την Ευρωπαϊκή Εισαγγελία και εσείς µπλοκά-
ρατε την έρευνα και για τον κ. Καραµανλή και για τον κ. Σπίρτζη
και για τον κ. Χατζηδάκη και για τον κ. Χρυσοχοΐδη. Εσείς µπλο-
κάρατε την έρευνα της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας ψηφίζοντας
εναντίον της σύστασης επιτροπής προκαταρκτικής εξέτασης και
χειροκροτάγατε έξαλλοι που µπλοκάρατε την Ευρωπαία εισαγ-
γελέα, η οποία ερευνά ακριβώς γιατί δίνονταν αυτές οι παρατά-
σεις. 

Και τώρα έρχεστε να δώσετε µια παράταση σε έναν άλλο
τοµέα, πάλι των µεταφορών, άλλα πέντε χρόνια. Φέρνετε την πα-
ράταση στη Βουλή για να ξεπλύνετε την ποινική σας ευθύνη.
Όµως δεν ξεπλένεται επειδή ψηφίζετε εσείς µεταξύ σας, το
κόµµα σας, την παράταση µιας σύµβασης η οποία έληξε, την πα-
ράταση και ανανέωση µιας προθεσµίας η οποία δεν τηρήθηκε.
Συνιστά και παράβαση της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας και των προ-
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ϋποθέσεων για τις κρατικές ενισχύσεις, αλλά και συνολικά των
προϋποθέσεων διαφάνειας και χρηστής λειτουργίας της διοίκη-
σης αυτό το οποίο κάνετε. 

Θα ήθελα να πω µε όλη την ένταση της φωνής µου -και θα το
χρησιµοποιήσουµε βέβαια αυτό, να τη θυµάστε τη σηµερινή
µέρα- ότι αυτό το οποίο καταγράφεται πλέον είναι ότι στη συγ-
κάλυψη έχετε αρωγό την Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
την κ. Φον ντερ Λάιεν, την αντεπιστέλλουσα του κ. Μητσοτάκη
και το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα. 

Αυτή τη στιγµή επιστρατεύσατε τους Ευρωπαίους συµµάχους
σας και στον τοµέα στον οποίο είστε υπόλογοι, στον τοµέα των
µεταφορών, στον τοµέα του εγκλήµατος των Τεµπών και της
Σύµβασης 717 για τα οποία υπάρχουν ανοιχτές ποινικές δικογρα-
φίες και στην ελληνική δικαιοσύνη και στην Ευρωπαϊκή Εισαγγε-
λία, καταφέρατε να τοποθετήσετε -και έχει αυτοτελή ευθύνη η
κ. Φον ντερ Λάιεν- πρόσωπο της επιλογής σας και του κόµµατός
σας, τον κ. Τζιτζικώστα, προκειµένου να διασφαλίζει ότι αυτός ο
έλεγχος στον οποίο πρέπει να υποβληθείτε δεν θα γίνει ποτέ. 

Μιλάµε για µείζονα διαπλοκή των εξουσιών και µιλάµε βε-
βαίως, για µείζονα έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και του
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος για το µεγαλύτερο έγκληµα που
διαπράχθηκε στην Ελλάδα σε ολόκληρη την Μεταπολίτευση και
είναι το έγκληµα των Τεµπών. Αν περιµένετε ότι αυτό θα ξεχαστεί
και θα παρασιωπηθεί, είστε γελασµένοι.

Όταν, λοιπόν, θα τεθεί αυτό το θέµα και σε ευρωπαϊκό επίπεδο
στη διάσταση του που είναι αυτή, ότι εργαλειοποιείτε την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή και το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα για να συγκαλύ-
ψετε τις ευθύνες σας στον τοµέα των µεταφορών και του εγκλή-
µατος των Τεµπών, παρακαλώ µην κάνετε ότι πέσατε από τα σύν-
νεφα, όπως έπεσαν κάποιοι από τα σύννεφα όταν ξέσπασε το
σκάνδαλο του Κατάρ-gate και συνειδητοποίησαν ότι κάτι πε-
ρίεργο έτρεξε, όταν αποφάσισαν κάποιοι να γίνει η παγκόσµια
διοργάνωση ποδοσφαίρου σε χώρα που δεν είχε ούτε γήπεδα
όταν λήφθηκε αυτή η απόφαση. Μην παραστήσετε, λοιπόν, ούτε
τους κατάπληκτους ούτε ότι πέσατε από τα σύννεφα. 

Να είστε βέβαιοι ότι εµείς θα είµαστε αντιπολίτευσή σας και
εδώ και εκεί και παντού και αποκλείεται να αφήσουµε το έγκληµα
των Τεµπών και το σκάνδαλο της συγκάλυψής του, που αποτελεί
αυτοτελές κακούργηµα, να µείνουν αδιερεύνητα και ατιµώρητα.
Ο κ. Τζιτζικώστας θα έπρεπε να το σκεφτεί πάρα πολύ καλά πριν
αναλάβει αυτόν τον ρόλο, ιδίως έχοντας υπηρετήσει στη θέση
του Περιφερειάρχη της Μακεδονίας και γνωρίζοντας πόσες
ανεκπλήρωτες υποσχέσεις έργων, υποδοµών, σιδηροδρόµων,
γραµµών, µεταφορών, οδικών δικτύων έχουν εκστοµιστεί από τη
δική σας την Κυβέρνηση και από άλλες και πόσα δισεκατοµµύρια
έχουν δαπανηθεί και έχουν πάει στις τσέπες χωρίς να γίνουν
ποτέ πραγµατικές υποδοµές. 

Προσθέτω µία επισήµανση, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν µπορεί
και αυτό να µην υπογραµµιστεί. Την ώρα που βοά η επικράτεια
για τις αποκαλύψεις σε σχέση µε το φορτίο της εµπορικής αµα-
ξοστοιχίας, την ώρα που είναι ξεκάθαρο ότι υπήρξε αλλοίωση
του τόπου του εγκλήµατος, µπάζωµα κατ’ εντολή Πρωθυπουρ-
γού και µε συµµετοχή υψηλόβαθµων κυβερνητικών στελεχών και
Υπουργών, την ώρα που αποκαλύπτεται ότι µονοί-διπλοί πέφτετε
για να µην φωτιστεί το ζήτηµα του φορτίου µιας εµπορικής αµα-
ξοστοιχίας που ο οδηγός της ήταν εθελοντής στο γραφείο του
Πρωθυπουργού, την ώρα που αποκαλύπτεται ότι τριάντα άνθρω-
ποι έχασαν ακαριαία τη ζωή τους από την ανάπτυξη πρωτοφανών
θερµοκρασιών λόγω του φορτίου της εµπορικής αµαξοστοιχίας,
έχετε το θράσος να φέρνετε την παράταση για πέντε χρόνια της
σύµβασης για τις υποτιθέµενες επενδύσεις, αναφερόµενοι στο
φορτίο και στα φορτία που µεταφέρονται από τα πλοία στο λι-
µάνι της Θεσσαλονίκης. Θα είχε αξία να µας πείτε τι µεταφέρε-
ται, τι αποθηκεύεται, πού αποθηκεύονται τα εξαρτήµατα των ανε-
µογεννητριών και ποιες άλλες µεταφορές γίνονται στο λιµάνι της
Θεσσαλονίκης για τις οποίες αυτή τη στιγµή κόπτεστε.

Το σίγουρο πάντως συµπέρασµα είναι ότι αυτή τη στιγµή
υπάρχει κλονισµός κάθε αξιοπιστίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
και της Προέδρου της, γιατί όλα αυτά τα αναθέτει σε πρόσωπο
του κόµµατός σας, τον κ. Τζιτζικώστα, την ίδια ώρα µάλιστα που
µε εκατέρωθεν συνεννοήσεις και συναρµολογήσεις και η Προ-

εδρία της Επιτροπής Μεταφορών στο Ευρωκοινοβούλιο έχει
ανατεθεί στην Ελληνίδα Ευρωβουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας,
την κ. Βόζεµπεργκ. Άρα πλήρης έλεγχος σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
Ένωσης και οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης του τοµέα των
µεταφορών, δηλαδή του κρίσιµου τοµέα για τον οποίο ελέγχεστε
και ελέγχεστε και ποινικά.

Θα κλείσω την τοποθέτησή µου µε δύο επιβεβληµένες παρα-
τηρήσεις και αναφορές. Η πρώτη είναι ότι επιτέλους εκδόθηκε
ψήφισµα του ΟΗΕ για την παύση της κατοχής του Ισραήλ στην
Παλαιστίνη και επιτέλους η Κυβέρνησή σας που αρνείτο πεισµα-
τικά να µας ακούσει και να ακολουθήσει την πολιτική του διε-
θνούς δικαίου, της ειρήνης, της προστασίας των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων, της προστασίας των αµάχων, της προστασίας των
θυµάτων των διεθνών εγκληµάτων, επιτέλους ψήφισε σωστά,
υιοθετώντας αυτό το ψήφισµα, το οποίο το Ισραήλ το καταψή-
φισε.

Η σωστή τοποθέτηση στα ζητήµατα αυτά απέναντι σε πρακτι-
κές ολοκληρωτισµού -γιατί πρόκειται για πρακτικές ολοκληρωτι-
σµού που εφαρµόζονται από το Ισραήλ στους κατοίκους της
Παλαιστίνης- η σωστή, λοιπόν, θέση αποτελεί ελάχιστη εκδή-
λωση δηµοκρατικής λειτουργίας σε µια σύγχρονη κοινωνία και
σε ένα σύγχρονο κράτος δικαίου, αυτό το οποίο δυστυχώς η Ελ-
λάδα παλεύει να αποκατασταθεί απέναντι σε µια κυβέρνηση που
το υπονοµεύει.

Η Πλεύση Ελευθερίας θα συνεχίσει να αγωνίζεται και να επι-
µένει για να σας υποχρεώνει να έρθετε στη σωστή πλευρά του
διεθνούς δικαίου, στη σωστή πλευρά των ανθρωπίνων δικαιωµά-
των, στη σωστή πλευρά της ανθρωπότητας και η στάση αυτή
είναι που δικαιώνει όλους όσοι αντιστάθηκαν στον ναζισµό και
στον φασισµό, στον ολοκληρωτισµό, η στάση αυτή είναι που δι-
καιώνει και τα θύµατα του φασισµού, του ρατσισµού στο σή-
µερα, τον Παύλο Φύσσα που εχθές έκλεισαν έντεκα χρόνια από
τη δολοφονία του, τον Ζακ Κωστόπουλο που σε λίγο επίσης κλεί-
νει η επέτειος από τη δολοφονία του, όλους εκείνους και όλα
εκείνα τα ανθρώπινα πλάσµατα που ο ναζισµός, ο φασισµός, ο
ρατσισµός, η τρανσφοβία, η οµοφοβία θέλησε να εξαϋλώσει.

Η στάση απέναντι στον φασισµό είναι στάση ζωής και είναι βέ-
βαια και στάση στη χάραξη της πολιτικής. Δεν είναι διακήρυξη,
ούτε σύνθηµα. Η Πλεύση Ελευθερίας θα συνεχίσει να µάχεται
εµπράκτως και θα συνεχίσει να αντιπροσωπεύει, να πρεσβεύει,
να δικαιώνει και να υπερασπίζεται την ελληνική κοινωνία, τους
πολίτες, τη νέα γενιά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κυρία Πρόεδρο.
Θα συνεχίσουµε τώρα µε τις δευτερολογίες. Αν συµφωνείτε

να πάµε στα πέντε λεπτά, µε τη σχετική πάντα ανοχή. Θα ξεκινή-
σουµε από τον κ. Κόντη από τους Σπαρτιάτες.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δευτερολο-

γώντας για την επίµαχη επέκταση της σύµβασης, έχω µια απορία
που µου γεννιέται πολλές φορές όταν ακούω τέτοιες αναθέσεις
συµβάσεων και σε δηµόσιους οργανισµούς, όπως λιµάνια, αερο-
δρόµια: Αφού όλοι οι ιδιώτες που έρχονται, προσδοκούν στο
κέρδος, πιστεύουν στο κέρδος και τελικά κερδίζουν και αφού
αυτά τα λιµάνια, οργανισµοί, είναι στα χέρια του κράτους, τι
προσδοκά το κράτος, κάποια µερίσµατα και κάποια φορολόγηση
επί των κερδών αυτών; Και γιατί το ίδιο το κράτος να µην καρ-
πώνεται τα 30, 40 εκατοµµύρια που δηλώνουν κέρδος αυτοί οι
ιδιώτες κάθε χρόνο και να παίρνει και τα µερίσµατα και τα κέρδη
και τους φόρους, έχοντας δύο, τρία επιλεγµένα ή πέντε, δέκα
επιλεγµένα στελέχη υπό την κρατική µέριµνα να λειτουργούν
αυτές τις -επαναλαµβάνω- στρατηγικής σηµασίας και εµπορικής
σηµασίας εγκαταστάσεις του ελληνικού κράτους;

Πώς γίνεται να έρχεται ένα ΤΑΙΠΕΔ και να απεµπολεί όλα τα
δικαιώµατα εν ονόµατι του χρέους; Το χρέος είναι µια άλλη κου-
βέντα που εµείς δεν έχουµε ασκήσει ποτέ, να ζητήσουµε τις να-
ζιστικές αποζηµιώσεις και για τα εγκλήµατα που έκαναν στην
κατοχή και για το δάνειο µε τα χρήµατα που υπέκλεψαν από τους
Έλληνες, υφαρπάζοντας όλα τα αποθέµατα σε χρυσό, υφαρπά-
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ζοντας χρήµατα υπογράφοντας ότι χρωστάει η ναζιστική Γερµα-
νία, κάτι που έχει γίνει αποδεκτό ότι µεταφέρεται στις επόµενες
κυβερνήσεις. Έγινε µάλιστα µια επικαιροποίηση του χρέους πριν
κάποια χρόνια και βρέθηκε να είναι µόνο το κατοχικό δάνειο 700
δισεκατοµµύρια και εµείς εν ονόµατι των απαιτήσεων των ευρω-
παίων ξεπουλάµε τα πάντα έναντι λίγων χρηµάτων;

Είπαµε ότι ο κύριος επενδυτής στον λιµένα Θεσσαλονίκης, ο
οποίος ανέλαβε υποσχόµενος να επενδύσει 180 εκατοµµύρια,
χωρίς να έχει επενδύσει ακόµη παρά κάποια λίγα εκατοµµύρια,
έχει αποκοµίσει κέρδη ήδη 200 εκατοµµυρίων, εάν υπολογίσουµε
τα κέρδη που δηλώνει. Τουλάχιστον τα δύο τελευταία έτη έχει
80 εκατοµµύρια κέρδη. Από το 2018 µέχρι σήµερα έχει υπερβεί
τα 150 εκατοµµύρια σε κέρδη. Για ποιον λόγο εµείς δεν θέλουµε
να προσπορισθούµε αυτά τα κέρδη και να λειτουργήσουµε αυ-
τούς τους οργανισµούς;

Έρχοµαι ξανά στη σύµβαση, λοιπόν, και λέω ότι από τη µια
µεριά σκέφτοµαι ότι είναι προς όφελος του ελληνικού λαού και
ειδικά του λαού της Θεσσαλονίκης, τον οποίο εγώ είχα την ευ-
τυχή συγκυρία και είχα την ευτυχία να ζω σε ένα µεγάλο µέρος
ηγούµενος της οµάδας του Άρη τότε επί οκτώ χρόνια και να επι-
κοινωνώ µε χιλιάδες κόσµου είτε σε συνεδριάσεις στο Βελλίδειο
που κάναµε συχνά µε δέκα χιλιάδες, µε πέντε χιλιάδες στο «Παλέ
ντε Σπορ» και να βλέπω τον ζωντανό οργανισµό των πολιτών της
Θεσσαλονίκης να ζει και να αναπνέει, περιµένοντας πράγµατα
από την κυβέρνηση και ό,τι δεν έπαιρνε από την κυβέρνηση, ερ-
χόταν και τα ζήταγε από εµάς. Ήταν -θυµάµαι- κάποτε ο κ. Πα-
παγεωργόπουλος δήµαρχος και είχε έρθει στο γήπεδο σε ένα
παιχνίδι και ερχόντουσαν και µου έλεγαν εµένα να µην τον δεχτώ
στο γήπεδο εν ονόµατι αυτών.

Αυτός ο λαός, αυτός ο κόσµος που ζει εκεί, ο οποίος αυτή τη
στιγµή υποφέρει, θα ήθελε να έχει ένα µετρό και να χαίρεται. Να
ξέρετε ότι όταν γίνει το µετρό δεν θα υπάρχει ούτε γκράφιτι, δεν
θα υπάρχουν ούτε καταστροφές, γιατί θα το αγκαλιάσουν και το
περιµένουν µε λαχτάρα οι Θεσσαλονικείς, έστω αυτό το υποτυ-
πώδες µετρό. Αν θα γινόταν το λιµάνι, κύριε Υπουργέ, να είστε
σίγουροι ότι θα ήταν το καµάρι των Θεσσαλονικέων, θα ήταν η
αναµονή για θέσεις εργασίας αλλά και εκµετάλλευση και ανόδου
της Θεσσαλονίκης εµπορικά και οικονοµικά.

Και δεν µπορούµε να βλέπουµε τα τερτίπια είτε του δηµοσίου
είτε κάποιου ιδιώτη, ο οποίος έχει πάρει το λιµάνι να λέει ότι:
«Παιδιά, δεν θα επενδύσω τώρα αυτά που έχω αναλάβει να επεν-
δύσω, θα τα επενδύσω σε πέντε χρόνια, δώστε µου άλλα πέντε
χρόνια».

Είµαι, λοιπόν, στη δύσκολη θέση να θέλω να γίνει αυτή η επέν-
δυση, αλλά επειδή ακριβώς βλέπω ότι δεν θέλει ο ίδιος επενδυ-
τής να αρνούµαι να δώσω προσωπικά και ως κόµµα αυτή την
παράταση, γιατί θεωρώ ότι πλέον είναι κοροϊδία. Και δεν αναφέ-
ροµαι στην αρχική σύµβαση, την οποία παραδόξως αµφισβήτη-
σαν κάποιοι, οι οποίοι τώρα είναι µαζί του µάλλον. Την αµφισ-
βήτησε πολύς κόσµος και υπήρχε ακόµη και εµπλοκή της αµερι-
κανικής κυβέρνησης και άλλων παραγόντων. Θυµάµαι και τον κ.
Πάγια να αναφέρεται σε αυτόν τον ίδιο επενδυτή.

Και σήµερα, ξαφνικά, όλοι συνηγορούν να πάρει πέντε χρόνια
παραπάνω και να πάµε, δηλαδή, από σήµερα στα επτά χρόνια.
Να περιµένουµε, δηλαδή, τι; Να γίνει η έρµη η προβλήτα 6 ικανή
να δεχτεί τα πλοία, γιατί εκεί πέρα είναι η κύρια περιοχή υποδο-
χής εµπορευµατοκιβωτίων, να δηµιουργηθούν κάποιες άλλες δυ-
νατότητες υποδοχής φορτίων, για να αυξηθεί η χωρητικότητα σε
τόνους, και να υπάρξει η σύνδεση µε το τραίνο. Τι µας κωλύει να
φτιάξουν τα πενήντα, εκατό µέτρα στο να συνδεθεί µε τη σιδη-
ροδροµική γραµµή, η οποία θα βγάλει, πλέον, το λιµάνι προς τα
Βαλκάνια, προς την Ευρώπη, να έρχονται πιο εύκολα οι νταλίκες
να παραλαµβάνουν τα κοντέινερ. Είναι απλά πράγµατα.

Επίσης, αυτός ο κύριος επενδυτής -επειδή ανήκει σε µια άλλη
οµάδα και εγώ είµαι µε τον Άρη και ίσως πολλοί το συνδέσουν
οπαδικά και πουν ότι το καταφέραµε επειδή εγώ είµαι µε τον
ΠΑΟΚ, να πω ότι αυτό δεν έχει καµµία σχέση, εµείς το θέµα το
βλέπουµε για τη Θεσσαλονίκη- για ποιον λόγο να µην έχει κάνει
τόσα χρόνια αυτό που θα µπορούσε να κάνει ο καθένας από
εµάς και από εσάς πιστεύω εάν είχε τη θέληση; Ποιοι είναι οι
λόγοι; Δεν µπορεί να έρχεται και να επικαλείται την απόφαση του

2022 του Συµβουλίου της Επικρατείας. Μέχρι το 2022 µπορούσε
να έχει κάνει τα πάντα εκεί. Δεν µπορεί να επικαλείται σήµερα
γραφειοκρατικούς λόγους. Τα πάντα θα µπορούσαν να έχουν
γίνει. Τέσσερα χρόνια; Τέσσερα χρόνια.

Εγώ, λοιπόν, πιστεύω ότι σε αυτή τη σύµβαση -και τώρα είναι
αργά που το λέµε- θα πρέπει να υπάρξει η άµεση επιτήρηση του
κράτους. Εάν έχουν µπει ρήτρες -που δεν έχουν µπει- ή να τον
πιέσουµε µε κάποιους τρόπους, όπως είπαµε και στην πρωτολο-
γία, να δούµε µέχρι και µε την ακύρωση της σύµβασης εάν δεν
πετύχει, εάν δεν δείξει ότι αρχίζει αυτό το επενδυτικό fund να
επενδύει σε αυτό το οποίο εµείς πιστέψαµε -το κράτος, οι Έλλη-
νες- ότι θα επενδύσει προς όφελος της πόλης, προς όφελος της
χώρας, προς όφελος της Μακεδονίας.

Αυτό δεν µας το δείχνει. Θέλουµε να το δούµε. Να καλέσει τη
Νέα Δηµοκρατία και να πει: «Ελάτε, κύριοι, να δείτε ότι τώρα εγ-
καινιάζω αυτό, φτιάχνω την προβλήτα, εκβαθύνω το λιµάνι, βάζω
µπίντες να έρχονται πλοία, φτιάχνω τους αποθηκευτικούς χώ-
ρους». Πού είναι; Είµαστε σε ένα σκοτάδι τόσα χρόνια και τελικά
ανακαλύπτουµε σήµερα, που µας ζητάει τον Μάιο την προέκταση
της συµφωνίας, ότι οι κύριοι δεν έχουν κάνει τίποτα. Απλά τι κά-
νεις; Εισπράττεις µόνο; Εισπράττεις τον χρόνο 35 εκατοµµύρια;
Γιατί είναι κέρδη προ φόρων. Γιατί τα εισπράττεις, κύριε; Φέρτα
εδώ να κάνουµε έναν λογαριασµό, γιατί δεν έχεις κάνει τίποτα.
Να αρχίσουµε, αν θες, από το µηδέν και ζητάς πέντε χρόνια;

Ως µη γενόµενα αυτά τα χρήµατα, φέρτα στο δηµόσιο, Για
ποιον λόγο να το έχεις; Δηλαδή, να έχεις έναν χώρο στον οποίο
δεν δαπανάς χρήµατα και απλά θα εισπράττεις; Σαν να µου δώ-
σεις εµένα ένα πάρκινγκ, να µπαίνουν τα αυτοκίνητα στην παρα-
λία της Θεσσαλονίκης -που είναι και δικό του το πάρκινγκ- να
παίρνει τα χρήµατα και να µην επενδύω τίποτα ούτε σε υπαλλή-
λους ούτε σε υποδοµή. Να έχω ένα καµαράκι και να µου το έχει
δώσει και δωρεάν. Και σε πέντε χρόνια να πω: «Παιδιά, ξέρετε
δεν µπορώ να φτιάξω τίποτα. Δώστε µου άλλα πέντε». Δεν γίνεται
έτσι.

Κύριε Υπουργέ, να σας πω κάτι; Και καλές προθέσεις να έχετε,
κύριε Υπουργέ, δεν σας πιστεύει κανείς, γιατί είναι απλά µαθη-
µατικά, δύο και δύο κάνουν τέσσερα. Τι έβαλες; Δεν έβαλα τί-
ποτα. Πόσα χρήµατα εισπράττεις κάθε χρόνο; Αυτά ή σχεδόν
αυτά. Ε, δεν σε πιστεύουµε.

Αυτό είναι το θέµα. Αυτό θα ψηφιστεί. Οπότε και το «όχι» που
λέµε εµείς, που είναι ένα «όχι» για να καταδείξουµε την αγανά-
κτησή µας ως πολιτικός φορέας, στο ότι, δυστυχώς, εµπαίζεται
ο λαός µε αυτό και η Κυβέρνησή σας και η Βουλή, όταν χωρίς
λόγο τους ζητάνε προέκταση πενταετή, ας ζητούσε ένα χρόνο.
Έχει δύο και ένα τρία.

Εσείς πρέπει, λοιπόν, από την επόµενη ηµέρα να είστε παρόν-
τες εκεί και το Υπουργείο σας, ειδικά σε αυτό το νευραλγικό λι-
µάνι, να είστε από πάνω και να ζητάτε λογοδοσία κάθε εβδοµά-
δα. Πού προχωράµε; Πού πάµε; Φτιάξατε ένα µέτρο; Το φτιά-
ξατε, εδώ δείξτε. Φτιάξατε ένα µέτρο σιδηροδροµικής γραµµής;
Δείξτε µας. Φτιάξατε ένα µέτρο δρόµου; Δείξτε το. Να µας ζη-
τάνε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο τώρα έχει για τη δευτερολογία του ο ειδικός αγορη-

τής από την Πλεύση Ελευθερίας, ο κ. Αλέξανδρος Καζαµίας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα µιλήσω από τη θέση µου.
Μετά από σχεδόν επτά ώρες συζήτησης, στην οποία δυστυ-

χώς –αυτό, ίσως, είναι ενδεικτικό- δεν είχαµε φοβερή συµµετοχή
από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας -ενώ υπάρχει ελεύ-
θερη εγγραφή στον κατάλογο, µόνο τρεις Βουλευτές σκέφτηκαν
να πάρουν τον λόγο σήµερα- και από όσους εκπροσώπους της
Νέας Δηµοκρατίας και τον κύριο Υφυπουργό ακούσαµε, δυστυ-
χώς, δεν είµαστε ιδιαιτέρως σοφότεροι για τους λόγους για τους
οποίους έχει δοθεί αυτή η παράταση στον ΟΛΘ να πραγµατο-
ποιήσει αυτά που δεν κατάφερε να πραγµατοποιήσει µέχρι τώρα.

Από την πλευρά µας, η Πλεύση Ελευθερίας, έχουµε θέσει µία
σειρά από ερωτήµατα, στα οποία δυστυχώς δεν πήραµε καµµία
απολύτως σαφή απάντηση. Ρωτήσαµε γιατί η Κυβέρνηση παρου-
σιάζει ως λύση µια οφθαλµοφανώς αποτυχηµένη ιδιωτικοποίηση.
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Καµµία απάντηση. Ρωτήσαµε γιατί δίνετε παρατάσεις απλόχερα
για άλλα πέντε χρόνια, ενώ θα µπορούσατε να είστε πιο αυστη-
ροί στο να δώσετε παράταση δεδοµένου ότι υπάρχει εδώ µία
αποτυχία υλοποίησης κάποιων στόχων, που υπάρχουν στην αρ-
χική σύµβαση ιδιωτικοποίησης που υπεγράφη το 2018. Καµµία
απάντηση. Ρωτήσαµε, επίσης, γιατί λέτε ότι εξοικονοµείται χρό-
νος. Ειλικρινά αυτό λέει η έκθεση που συνοδεύει το νοµοσχέδιο
ότι εξοικονοµείται χρόνος, τη στιγµή που δίνεται παράταση πέντε
ετών. Πάλι δεν πήραµε απάντηση.

Και σας ρωτούµε γιατί παρουσιάζετε ως επωφελή οικονοµικά
µία ρύθµιση που κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο τη στιγµή που η
έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους λέει ξεκάθαρα ότι
ο προϋπολογισµός πρόκειται να επιβαρυνθεί. Από τις προτεινό-
µενες διατάξεις, λέει, προκαλείται ενδεχόµενη µείωση εσόδων
του κρατικού προϋπολογισµού, τόσο αυτό το αντάλλαγµα παρα-
χώρησης της ΟΛΘ Α.Ε. προς το ελληνικό δηµόσιο όσο και από
το µέρισµα που εισπράττει το δηµόσιο ως µέτοχος της ΟΛΘ Α.Ε..
Σαν να µη λέει τίποτα η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους. Έχετε πραγµατικά µία πολύ ελαφρά, θα έλεγα, στάση
απέναντι σε αυτά τα δεδοµένα. Σας λέει η έκθεση ότι χάνει ο
προϋπολογισµός. Εσείς λέτε όχι, εξοικονοµούµε χρήµατα.

Το ίδιο είχε συµβεί και την περασµένη εβδοµάδα. Ερχόταν ένα
νοµοσχέδιο φορολογικό που έλεγε απαλλάσσουµε τους πολίτες
από εξακόσιους φόρους. Και ο ίδιος ο Υφυπουργός, που έλεγε
ότι απαλλάσσουµε τους πολίτες από εξακόσιους φόρους, έλεγε
ότι σκοπεύουµε να αυξήσουµε την εισπραξιµότητα αυτού του
φόρου. Τα έχετε µπερδέψει πάρα πολύ.

Και στην προκειµένη περίπτωση ακολουθείτε µία πολιτική ιδιω-
τικοποίησης, η οποία έχει υπαγορευτεί στη χώρα µας από τα
µνηµόνια και από τον κατ’ εξοχήν µνηµονιακό θεσµό, το ΤΑΙΠΕΔ,
το οποίο ακολουθείτε και ακούτε τυφλά. Ακολουθείτε, δηλαδή,
µε τυφλοσούρτη µία πολιτική, η οποία έχει φανεί πλέον ότι είναι
αδιέξοδη, αλλά το µόνο που έχετε να κάνετε είναι να της δίνετε
και άλλες παρατάσεις µε την ελπίδα ότι κάποτε, κάποια φορά -
µε τις πολλές παρατάσεις- κάτι µπορεί να γίνει και να ξεχαστούν
τα µνηµόνια και οι λόγοι για τους οποίους ιδιωτικοποιήθηκαν
αυτά τα πολύ σηµαντικά, στρατηγικής σηµασίας, περιουσιακά
στοιχεία του ελληνικού δηµοσίου.

Το ίδιο κάνετε και µε άλλα πράγµατα που αφορούν τα µνηµό-
νια. Χθες και σήµερα έχουµε το ζήτηµα στην επικαιρότητα των
έντεκα Βουλευτών του κόµµατός σας, οι οποίοι διαµαρτύρονται
πλέον και ζητούν εξηγήσεις από την Κυβέρνηση, θα έπρεπε να
ζητάνε και λίγο από τον εαυτό τους γιατί ψήφισαν όσα υποστη-
ρίζει η Κυβέρνηση.

Εν πάση περιπτώσει, άρχισαν να ζητάνε εξηγήσεις από την Κυ-
βέρνηση, για τον λόγο ότι έχετε ένα καθεστώς, πάλι από τα µνη-
µόνια, το οποίο φέρεται βάναυσα και βάρβαρα σε πάνω από δύο
εκατοµµύρια συµπολίτες µας, οι οποίοι έχουν κόκκινα δάνεια και
υποφέρουν από τα αδηφάγα funds.

Εµείς τα λέµε αυτά εδώ και χρόνια, προτού µπούµε καν στη
Βουλή, ως εξωκοινοβουλευτικό κόµµα. Αλλά µόνο όταν βλέπετε
µια ανταρσία από δικούς σας Βουλευτές µπαίνετε στον κόπο,
εσείς στην Κυβέρνηση, να απαντήσετε!

Βεβαίως, η απάντηση του κ. Χατζηδάκη δεν είχε καµµία σχέση
µε τα πραγµατικά ερωτήµατα, που έθεσαν οι έντεκα Βουλευτές.
Υπογραµµίζει, για µία ακόµη φορά, τι αµηχανία υπάρχει µέσα
στην Κυβέρνηση. Αλλά υπάρχει και αµηχανία µέσα στη Νέα Δη-
µοκρατία, πια! Εξεγείρονται οι δικοί σας Βουλευτές µε αυτά που
κάνετε, και µε το να ακολουθείτε τυφλά µνηµονιακές πολιτικές,
τη στιγµή που έχετε τώρα την επιλογή να µην τις ακολουθείτε.

Τέλος, θα ήθελα να πω, γιατί αυτό είναι ένα κεντρικό ζήτηµα
που αφορά αυτό το νοµοσχέδιο, ότι υπάρχει ένα ζήτηµα ελλι-
πούς αγωνίας να προστατεύσετε το δηµόσιο χρήµα. Η έκθεση
του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους λέει ότι µε τους χειρι-
σµούς που έχουν γίνει στον ΟΛΘ, χάνεται το δηµόσιο χρήµα. Και
πάλι στην επικαιρότητα, έχουµε µια άλλη περίπτωση. την περί-
πτωση του Υπουργείου «Εξωστρέφειας» -Τουρισµού, δηλαδή-
όπου αγοράστηκαν για «υλικοτεχνική υποδοµή» -αυτό µας είπε
η κυρία Υπουργός- δύο περσικά χαλιά αξίας 18 χιλιάδων ευρώ!

Είχαµε και τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο πριν από λίγες ώρες,
τον κ. Μαρινάκη, να δίνει διαλέξεις και να λέει ότι «το πρόβληµα

δεν είναι η µικρή, αλλά η µεγάλη εικόνα». Και συνεχίζοντας ο κ.
Μαρινάκης, για να υπερασπιστεί αυτή τη στάση απέναντι στο δη-
µόσιο χρήµα, είπε ότι «πρέπει να δείχνουµε ιδιαίτερη προσοχή
όταν µιλάµε για χρήµατα Ελλήνων φορολογουµένων».

Αυτό σας λέω: Σπαταλάτε χρήµατα αφ’ ενός και την ίδια
στιγµή λέτε ότι «προσέχουµε το δηµόσιο χρήµα»! Είναι µια σχι-
ζοφρενική στάση, που βεβαίως οι πολίτες µπορούν να την παρα-
κολουθήσουν, γιατί ξέρουν ότι όλα αυτά είναι δικαιολογίες και
ότι δεν έχουν αντίκρισµα και σχέση µε την πραγµατικότητα.

Το πρόβληµα µε το νοµοσχέδιο που έχουµε εδώ και µε την κα-
τασπατάληση δηµοσίου χρήµατος, είναι ότι όταν πρόκειται για
συµπράξεις µε µεγάλα ιδιωτικά συµφέροντα, δεν προσέχετε το
δηµόσιο χρήµα. Όταν, όµως, πρόκειται να διορίσετε περισσότε-
ρους πυροσβέστες, έρχεται ο κ. Μητσοτάκης στο Βήµα της Βου-
λής και µας λέει ότι δεν υπάρχουν «λεφτόδεντρα». Δεν προσέ-
χετε το δηµόσιο χρήµα, όταν διαχειρίζεστε περιπτώσεις που εµ-
πλέκουν µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα.

Αυτό συµβαίνει µε την περίπτωση της παράτασης, που δίνετε
τώρα, για τον ΟΛΘ. Χαλαρώνετε ένα ρυθµιστικό πλαίσιο που θα
έπρεπε να αυστηροποιείτε δεδοµένης της αποτυχίας. Γι’ αυτόν
τον λόγο, η Πλεύση Ελευθερίας θα καταψηφίσει το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Καζαµία. 
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από τη Νέα Αρι-

στερά, τον κ. Οζγκιούρ Φερχάτ.
ΟΖΓΚΙΟΥΡ ΦΕΡΧΑΤ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στο τέλος της συζήτησης του νοµοσχεδίου που δίνει εκ νέου

παράταση χωρίς όρους της Σύµβασης Παραχώρησης Ελληνικού
Δηµοσίου και Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε. έχουν επι-
σηµανθεί και ειπωθεί όλα.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε ακούσει τις ενστά-
σεις σύσσωµης της Αντιπολίτευσης. Έχετε αρνηθεί να απαντή-
σετε στις απορίες και στα εύλογα ερωτήµατα που έχουν τεθεί
και που αφορούν στο πολύ σηµαντικό θέµα τόσο της απώλειας
εσόδων για την ελληνική οικονοµία, όσο και της σίγουρης επιβά-
ρυνσης της ελληνικής κοινωνίας. Η µεροληψία σας εις βάρος της
ελληνικής κοινωνίας και οι ευνοϊκές ρυθµίσεις προς τους ιδιώτες
επενδυτές είναι προφανείς όχι µόνο σε αυτό το νοµοσχέδιο,
αλλά και σε ότι έχετε φέρει προς ψήφιση. Γιατί είναι προφανές
ότι η ανάγκη τροποποίησης της προθεσµίας των υποχρεωτικών
επενδύσεων, όσο και η µετάθεση ηµεροµηνίας της επίτευξης των
ετήσιων στόχων διακίνησης φορτίου κατά πέντε έτη, ευνοούν τον
Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε.. Ευνοούν, δηλαδή, τον
ιδιώτη επενδυτή.

Τα δηµοσιονοµικά έσοδα έχουν, ήδη, επηρεαστεί αρνητικά και
θα συνεχίσουν να επηρεάζονται µε την προτεινόµενη παράταση
στην υλοποίηση των υποχρεωτικών επενδύσεων και στην επί-
τευξη των ελάχιστων επιπέδων διακίνησης φορτίων. Υπάρχει ο
κίνδυνος υποβάθµισης του λιµένα Θεσσαλονίκης από αυτή την
καθυστέρηση, καθώς είναι γνωστό ότι και στη λιµενική βιοµηχα-
νία τα κενά που δηµιουργούνται στην αγορά καλύπτονται από
τον ανταγωνισµό. Η συµπαιγνία σε βάρος της Θεσσαλονίκης
προκύπτει σαφώς και από τις καθυστερήσεις στην ολοκλήρωση
της οδικής σύνδεσης του 6ου προβλήτα µε την ΠΑΘΕ και την
Εγνατία οδό και τη νέα σιδηροδροµική σύνδεση του λιµανιού.

Η παραδοχή ότι η ΟΛΘ Α.Ε. δεν είναι σε θέση να υλοποιήσει
τις υποχρεωτικές επενδύσεις εντός των προθεσµιών που έχουν
τεθεί στη Σύµβαση Παραχώρησης Ελληνικού Δηµοσίου-ΟΛΠ
Α.Ε., συνιστά ουσιώδη παράβαση των όρων της σύµβασης και
φέρει σηµαντική αρνητική επίπτωση στα οικονοµικά συµφέροντα
του ελληνικού δηµοσίου.

Θα έπρεπε να καταγγείλετε τη σύµβαση και όχι να προχωρή-
σετε σε παροχή πενταετούς παράτασης για την υλοποίηση των
υποχρεωτικών επενδύσεων. Θα έπρεπε να διεκδικήσετε τις ποι-
νικές ρήτρες που προβλέπονται στη σύµβαση παραχώρησης για
την καθυστέρηση στην υλοποίηση των υποχρεωτικών επενδύ-
σεων.

Οι νέες ρυθµίσεις είναι σκανδαλώδεις και ποινικά ελεγχόµενες,
αλλά κυρίως επιβεβαιώνουν το γενικότερο αντιαναπτυξιακό χα-
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ρακτήρα της ιδιωτικοποίησης κρίσιµων υποδοµών. Στο τέλος της
ηµέρας τη σίγουρη απώλεια εσόδων θα κληθεί να πληρώσει η
ελληνική κοινωνία.

Η Κυβέρνησή σας, όµως, είναι κυβέρνηση ειδικού σκοπού. Δεν
εξυπηρετεί σε καµµία περίπτωση την κοινωνική ευηµερία και
είστε υποκριτές απέναντι στις τοπικές κοινωνίες της βόρειας Ελ-
λάδας και ειδικά της Μακεδονίας, αλλά και της Θράκης, καθώς
τα προηγούµενα χρόνια δεν διστάσατε να εργαλειοποιήσετε ζη-
τήµατα εθνικής σηµασίας προς ίδιον πολιτικό όφελος.

Και µιας και µιλάµε για ανάπτυξη, στις δύο συνεχιζόµενες κυ-
βερνητικές θητείες δεν καταφέρατε να υλοποιήσετε τα βασικά
σηµεία σε κανέναν κρίσιµο τοµέα. Αντί να ασχολείστε µε τους
πραγµατικούς αναπτυξιακούς µοχλούς που θα καθιστούσαν τη
βόρεια Ελλάδα σε πρωταγωνιστικό ρόλο στα Βαλκάνια, µε την
εγκατάλειψη, την αδιαφορία και τις λανθασµένες πολιτικές σας
έχετε καταφέρει να οδηγήσετε τον πρωτογενή τοµέα, τους το-
µείς της ενέργειας, των µεταφορών και εν τέλει ολόκληρου του
αναπτυξιακού κύκλου, σε καθίζηση και υπανάπτυξη.

Εµείς ως Νέα Αριστερά προκρίνουµε ένα διαφορετικό µοντέλο
ανάπτυξης µε αιχµή την προστασία των δηµοσίων αγαθών και
την προώθηση της κοινωνικής και οικονοµικής δικαιοσύνης. Απέ-
ναντι στο αντιαναπτυξιακό µοντέλο της Κυβέρνησης που παράγει
ανισότητες, φτώχεια και δηµοσιονοµική καταστροφή, απαντάµε
µε την επαναφορά του κράτους στο προσκήνιο της οικονοµίας,
θωρακίζοντας το δηµόσιο συµφέρον και προκρίνοντας ένα πα-
ραγωγικό µοντέλο που θα απαντά στις σύγχρονες προκλήσεις
και θα θωρακίσει την κοινωνία και τα λαϊκά συµφέροντα.

Με συνέπεια στις προγραµµατικές µας δεσµεύσεις τασσόµα-
στε απέναντι στην άνευ όρων και προϋποθέσεων ιδιωτικοποίηση
των λιµανιών. Προτείνουµε την υλοποίηση των απαραίτητων
επενδύσεων για την ανάπτυξη και την ενίσχυση της δηµόσιας
εποπτείας και του δηµόσιου ελέγχου του λιµενικού συστήµατος
της χώρας.

Εισηγούµαστε, λοιπόν, την επαναφορά όλων των αρµοδιοτή-
των της Ρυθµιστικής Αρχής Λιµένων ως ανεξάρτητης αρχής και
την επανασύσταση της Δηµόσιας Αρχής Λιµένων ως ανεξάρτη-
της αρχής µε παρουσία σε όλα τα λιµάνια που έχουν ιδιωτικο-
ποιηθεί ή πρόκειται να ιδιωτικοποιηθούν στο µέλλον µε πλήρη
στελέχωση, ώστε να µπορεί να ανταποκρίνεται στον ρόλο της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταψηφίζουµε το παρόν νοµο-
σχέδιο. Καταγγέλλουµε τη σύµβαση και καλούµε την Κυβέρνηση
να πράξει το ίδιο προς όφελος της ελληνικής οικονοµίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Θα δώσω τον λόγο στον ειδικό αγορητή από το ΠΑΣΟΚ τον κ.

Σταύρο Μιχαηλίδη.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση

µιας ακόµη τροποποίησης σύµβασης παραχώρησης διεξάγεται
αρχές φθινοπώρου έχοντας ακόµα, όµως, στα µάτια µας τις πρό-
σφατες εικόνες στα λιµάνια της χώρας το καλοκαίρι που πέρασε
µε αιωρούµενα αυτοκίνητα στους καταπέλτες, µε νησιώτες και
τουρίστες να ταλαιπωρούνται, προσπαθώντας να αποβιβαστούν
ή να επιβιβαστούν, µε συµπολίτες µας να αντιµετωπίζουν ακόµα
και στις µέρες µας εµπόδια προσβασιµότητας, να ακούµε για
συλλήψεις πλοιάρχων κ.λπ..

Κραυγή αγωνίας για όλη αυτή την απαράδεκτη κατάσταση έχει
εκφράσει η ΠΝΟ, έχει εκφράσει η Πανελλήνια Ένωση Πλοιάρχων
και βεβαίως οι εκατοντάδες πλοίαρχοι της ακτοπλοΐας, οι οποίοι
οι οποίοι ζουν αυτή την τραγική κατάσταση για χρόνια και τελει-
ωµό δεν έχει η ταλαιπωρία τους και κυρίως για τους χρόνους
απασχόλησης, όπως σας είχα πει κύριε Υπουργέ, και κατά τη
διάρκεια των εργασιών στις επιτροπές.

Υποβάλλει µία ακτοπλοϊκή εταιρεία ένα αίτηµα για πέντε αφί-
ξεις-αναχωρήσεις συνεχόµενες σε λιµάνια. Ποιο σύστηµα του
Υπουργείου εξετάζει κατά πόσον αυτά τα πράγµατα µπορούν να
γίνουν εφικτά, συνάδουν µε ασφαλή πλου, τις ώρες που δου-
λεύουν τα πληρώµατα, τις ώρες που ένας καπετάνιος αν κάθε
µία ώρα έχει ένα λιµάνι να προσεγγίσει και να αποπλεύσει; Ποιος
τα λογαριάζει µε ποια εµπειρία, µε τι γνώσεις;

Ο Πρωθυπουργός στη ΔΕΘ µάς υποσχέθηκε και διαβεβαίωνε
ότι έχουµε ή θα αποκτήσουµε σύντοµα αναβαθµισµένα λιµάνια.
Το ίδιο και εσείς κύριε Υπουργέ. Μιλήσατε και καλέσετε παρά-
γοντες της ναυτιλίας να συµµετάσχουν σε µία συζήτηση για βελ-
τίωση των λιµενικών υποδοµών, για εφαρµογή νέων τεχνολογιών,
για πράσινα λιµάνια; Τι έχετε κατά νου για πράσινα λιµάνια; Αυτό
που µας είπε ο προκάτοχος του κ. Γκίκα, ότι θα φτάνουν τα πλοία
στο λιµάνι, θα µπριζώνονται και αυτό σηµαίνει ότι εξασφαλίσαµε
για την περιοχή µία περιβαλλοντική βελτίωση; Ξέρω ότι είστε έµ-
πειρος. Δεν φαντάζοµαι να έχετε στο νου σας να προσεγγίζουν
δύο, τρία κρουαζιερόπλοια σε κάποιο λιµάνι να µπριζώνονται και
να υπάρχει επάρκεια ενέργειας που να µπορεί να καλύψει τέτοιες
ανάγκες. Πρόκειται για αστείο. Και εάν µπορούσε έστω και ένα
πλοίο να µπριζωθεί και να µη δουλεύει η τσιµινιέρα του, κάποια
γειτονική πόλη θα έκαιγε παραπάνω για να το εξυπηρετήσει.

Αυτά όλα τα πράγµατα, λοιπόν, πρέπει να αρχίσουν να µας
απασχολούν. Και εξάλλου όταν ανοίγεται µια τέτοια συζήτηση,
εγώ ερωτώ για τα θέµατα τα εργασιακά, για τη νησιωτικότητα,
για την ακρίβεια και των εισιτηρίων των µεταφορών, για την
ασφάλεια. Και εγώ τολµώ να θέσω στην ολοµέλεια αυτό το θέµα.
Το είπα και στην επιτροπή. Διότι όντας νέος αξιωµατικός λιµε-
νάρχης τολµούσα και τα έγραφα στα υπερκείµενα κλιµάκια, ότι
από το 2000, 2002 υφίσταται -και το ξέρετε πολύ καλά- ο ευρω-
παϊκός κανονισµός για τον ISPS. Και πώς µιλάµε για ασφάλεια
για πλοία που φεύγουν µε τρεις χιλιάδες επιβάτες µέσα ανεξέ-
λεγκτα; Για ποια ασφάλεια µιλάµε όταν χτες το βράδυ µπήκαν
στο Υπουργείο Εργασίας και στο Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας και έκλεψαν laptop, υπολογιστές, όλα; Δεν µπο-
ρούµε να εγγυηθούµε τα Υπουργεία και µπορούµε να κοιµόµα-
στε το βράδυ ήσυχοι, όταν ένα πλοίο φεύγει, όπως φεύγει, µέσα
σε είκοσι λεπτά, επιβιβάζοντας δύο χιλιάδες άτοµα;

Κύριε Υπουργέ, δεν µπορούµε να τα κρύβουµε αυτά τα πράγ-
µατα και πρέπει να σας απασχολήσουν πολύ έντονα. Εξάλλου να
σας πω και κάτι; Υπάρχει και το νοµοθετικό πλαίσιο της δική σας
Κυβέρνησης. Αναφέροµαι στο ν.4151/2013 ο οποίος ρητώς υπο-
χρεώνει τον Υπουργό Ναυτιλίας να συντάσσει στρατηγικό σχέ-
διο, πενταετές πρόγραµµα ανάπτυξης των λιµενικών υποδοµών
αλλά και θέµατα άλλα, όπως ασφάλειας, και να το υποβάλει στον
Πρωθυπουργό και στον Πρόεδρο της Βουλής και να το φέρνει
για συζήτηση. Έχει γίνει ποτέ αυτό το πράγµα τα χρόνια της
δικής σας Κυβέρνησης; Ποτέ δεν έχει γίνει.

Πότε θα κουβεντιάσουµε, κύριε Υπουργέ, τα θέµατα που απα-
σχολούν τον Έλληνα ναυτικό, τον Έλληνα συνταξιούχο; Και ξέ-
ρετε πόσα πληρώνουν οι συνταξιούχοι και τις συνθήκες εργα-
σίας και είναι τριών ταχυτήτων. Ίδια ηλικία, ίδια θαλάσσια υπη-
ρεσία, ίδια ειδικότητα άλλη σύνταξη παίρνει αυτός που βγήκε το
2015, άλλη το 2017, άλλη το 2020.

Θα µου πείτε δεν έχει δουλειά ο Υπουργός Εµπορικής Ναυτι-
λίας; Έχει όπως είχε κάποτε και ο Ανωµερίτης και ακόµα τον κου-
βεντιάζουν για τις πρωτοβουλίες του. Δεν είναι µόνο του
Υπουργείου Οικονοµικών, είναι και θέµατα που πρέπει να απα-
σχολούν και το δικό σας Υπουργείο. Είναι και προβλήµατα που
πρέπει να σας απασχολούν. Και σας προκαλώ τώρα να πάµε µαζί
ένα πρωί όπου υπάρχει γκισέ που εξυπηρετεί πολίτη, Έλληνα
ναυτικό ή οποιονδήποτε άλλο να δείτε τι γίνεται. Να πάµε µαζί
στο ΚΕΣΕΝ να δείτε τι γίνεται. Να πάµε µαζί στο Σχολείο Σωστι-
κών Πυροσβεστικών Μέσων να δείτε τι τραβάνε. Να πάµε µαζί
στην ΑΝΥΕ που το 2025 στο πρώτο τέταρτο του 21ου αιώνα
ακόµα στέλνουµε σε ναυάρχους και σε στρατιωτικούς γιατρούς
του ναυτικού να περνάνε οι ναυτικοί µας µε απίστευτη ταλαιπω-
ρία.

Δεν είναι της εποχής πια αυτά τα πράγµατα. Όταν δίνεται η
ευκαιρία από διεθνή όργανα, όπως είναι η Maritime Labour Con-
vention που σας δίνει την ευκαιρία να πιστοποιήσετε ιδιώτες για-
τρούς για να πηγαίνουν οι άνθρωποι να παίρνουν ένα πιστο-
ποιητικό. Όλος ο κόσµος πια έτσι κάνει. Η Κύπρος έτσι κάνει. Η
Αγγλία έτσι κάνει. Η Ολλανδία έτσι κάνει, όλες οι χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Εµείς θα έχουµε το Ναυτικό να περνάει στην
ΑΝΥΕ πρώτο και δεύτερο βαθµό και τη µία να λείπει ο γραµµα-
τέας και να µην µπορεί να δώσει απάντηση, τη µια να µην υπάρ-
χει ηµεροµηνία; Είναι τραγικές καταστάσεις.
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Κάποτε πρέπει να το βάλουµε κάτω σε αυτή την Αίθουσα να
εξετάσουµε πού πάει η µεγαλύτερή µας δύναµη διεθνώς, η εµ-
πορική ναυτιλία. Διότι σας λέω εγώ µε σαράντα χρόνια εµπειρίας
σε αυτό τον τοµέα, ότι, όπως είπαµε, το Υπουργείο Ναυτιλίας σε
τρία, σε τέσσερα, σε πέντε χρόνια δεν θα έχει ρόλο. Αν δεν πά-
ρουµε πρωτοβουλίες να κοιτάξουµε ναυτική εκπαίδευση, ναυτική
εργασία, υγεία, το ένα, το άλλο, δεν θα έχει και λόγο να υπάρχει
το Υπουργείο Ναυτιλίας. Και το λέω µε πόνο. Διότι εγώ παραιτή-
θηκα στην καλύτερή µου ώρα γι’ αυτά τα προβλήµατα. Δεν
άκουγε κανείς, δεν ακούει κανείς σε αυτό το Υπουργείο. Άλλους
ακούν απ’ έξω. Πρέπει αυτά τα πράγµατα να τα δούµε.

Να έρθω τώρα –πέρασα και πολύ τον χρόνο- στο προκείµενο.
Κύριε Υπουργέ το ΠΑΣΟΚ δεν µπορεί να συµφωνήσει µε το ση-
µερινό νοµοσχέδιο. Έχουµε πει και στο παρελθόν ότι δεν είµαστε
αντίθετοι στην παραχώρηση υποδοµών των λιµανιών, φτάνει,
όµως, να υπάρχει ισχυρός έλεγχος µιας αρχής λιµένος. Κάποτε
ήταν η ΡΑΛ. Κάτι έβλεπε, κάτι εισηγούταν στον Υπουργό. Δεν
µπορούµε να συνεχίσουµε και το βλέπετε. Έρχονται πενταετίες,
έρχεται η άλλη πενταετία και µετά παράταση της παράτασης,
γιατί κάτι δεν πάει καλά. Και όλοι γνωρίζουµε τι δεν πάει καλά.
Και τα λέµε όλοι. Τα αναφέρουν όλες οι πτέρυγες.

Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επιβάλλετε µια υποκρισία, αν
θέλετε, µε τον ισχυρισµό ότι η 547/2022 απόφαση του Σ.τ.Ε. µας
οδηγεί εκεί. Δεν µας οδηγεί εκεί. Πέρασαν χρόνια. Το είπαν όλοι
οι εισηγητές απ’ όλες τις πτέρυγες. Το 2018 ήταν και είµαστε στο
2025. Τώρα θυµηθήκαµε το Σ.τ.Ε. που βγήκε το 2022;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ τον κ. Μιχαηλίδη.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ, κ. Αποστολάκης.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη σηµερινή συζήτηση

έγινε για άλλη µια φορά εµφανές ότι η Κυβέρνηση αντιλαµβάνε-
ται την ανάπτυξη της χώρας εντελώς διαφορετικά απ’ ότι την αν-
τιλαµβάνεται η Αντιπολίτευση και κυρίως απ’ ότι την αντιλαµβά-
νονται οι πολίτες. Αποδεικνύεται από τη συµφωνία τροποποίησης
της σύµβασης παραχώρησης για τη χρήση και εκµετάλλευση πε-
ριουσιακών στοιχείων του Οργανισµού Λιµένος Πειραιώς, Θεσ-
σαλονίκης που µας ζητά να κυρώσουµε σήµερα.

Θέλω να τονίσω για άλλη µια φορά ότι κατά την περίοδο της
διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ προχώρησε η διαδικασία παραχώρησης
του Οργανισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης σε ιδιώτη επενδυτή,
αφού ακολουθήθηκαν όλα τα απαραίτητα διαγωνιστικά στάδια,
µε σκοπό να αξιοποιηθεί κατά το µέγιστο η περιουσία του Οργα-
νισµού Λιµένος Θεσσαλονίκης και παράλληλα να προστατευθεί
το δηµόσιο συµφέρον.

Κυρώθηκε, λοιπόν, η σύµβαση παραχώρησης και έγινε νόµος
του κράτους, ο οποίος περιελάµβανε µία σειρά από δεσµεύσεις
που επιβλήθηκαν στον επενδυτή και οι οποίες διασφάλιζαν πέραν
του δηµοσίου συµφέροντος και τα εργασιακά δικαιώµατα των
εργαζοµένων στον Οργανισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης, αλλά και
την αναπτυξιακή του προοπτική αυτού του τόσο σηµαντικού για
τη χώρα λιµένα.

Εξασφαλίστηκαν υποχρεωτικές επενδύσεις ύψους 180 εκα-
τοµµυρίων ευρώ µε σηµαντικότερη αυτή της επέκτασης του 6ου

προβλήτα και συµπεριελήφθη η επένδυση της αποκατάστασης
του κτηρίου του επιβατικού σταθµού προϋπολογισµού 20 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Υπενθυµίζω για άλλη µια φορά ότι εξαιρέθηκε
από τη σύµβαση παραχώρησης ο πρώτος προβλήτας που απο-
τελεί σηµαντικό πόλο αναψυχής και πολιτισµού για τη Θεσσαλο-
νίκη και οι χώροι του αποδόθηκαν στο δηµόσιο.

Αυτές τις σηµαντικές διασφαλίσεις της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
υπέρ του δηµοσίου προσπαθεί να απεµπολήσει η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας υπέρ του ιδιώτη επενδυτή. Αφού, λοιπόν, τρο-
ποποιήσατε τη σύµβαση παραχώρησης του ΟΛΘ, δίνοντας
τριετή παράταση στον επενδυτή να υλοποιήσει το έργο της απο-
κατάστασης του επιβατικού σταθµού, προχωράει µε το προς συ-
ζήτηση σχέδιο νόµου στη χορήγηση παράτασης πέντε ετών για

την υλοποίηση του έργου του 6ου του προβλήτα. Τι έρχονται, λοι-
πόν, να µας πουν σήµερα; Ότι αποδέχονται το έργο να ολοκλη-
ρωθεί τον Μάρτιο του 2031, αντί να ολοκληρωθεί τον Μάρτη του
2026, που είναι εφικτό.

Τι άλλο µας λέει Κυβέρνηση σήµερα; Ότι αποδέχεται να πα-
ραταθεί ο χρόνος αξιολόγησης του έργου σχετικά µε την επί-
τευξη των ελάχιστων επιπέδων διακίνησης φορτίων, που είχε
επιβάλλει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µε τη σύµβαση παραχώρησης και
θα υποχρέωνε τον ΟΛΘ να εξασφαλίζει ένα ελάχιστο επίπεδο
διακίνησης φορτίων µε την πρόβλεψη καταβολής του αντίστοι-
χου ανταλλάγµατος, εάν δεν το επιτύγχανε. Τι πρέπει να εξά-
γουµε ως συµπέρασµα από τα ως άνω αν όχι ότι η Κυβέρνηση
αντί να υπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον ενδιαφέρεται περισσό-
τερο για το συµφέρον του ιδιώτη επενδυτή;

Είναι γνωστό ότι το έργο του 6ου προβλήτα αποτελούσε πάγιο
αίτηµα του παραγωγικού κόσµου της Θεσσαλονίκης. Η καθυστέ-
ρηση στην υλοποίηση του έργου µαταιώνει τις εύλογες προσδο-
κίες και βλάπτει το δηµόσιο συµφέρον. Χάνει επίσης το ελληνικό
δηµόσιο σηµαντικά έσοδα τόσο από το ετήσιο αντάλλαγµα, που
θα ήταν µεγαλύτερο αν λειτουργούσε η επέκταση του έργου του
6ου προβλήτα, όσο και από τα µερίσµατα από τις µετοχές που
διαθέτει.

Θέλω να σηµειώσω εδώ άλλο ένα σοβαρό ζήτηµα. Δύο σηµαν-
τικά έργα, τα οποία συνδέονται µε το λιµάνι της Θεσσαλονίκης
έχουν καθυστερήσει σηµαντικά. Το πρώτο είναι το έργο οδικής
σύνδεσης, το οποίο δεν έχει ολοκληρωθεί, και οι πιο αισιόδοξες
εκτιµήσεις αναφέρουν ότι το έργο θα ολοκληρωθεί στα τέλη της
επόµενης χρονιάς, το 2026.

Το δεύτερο είναι το έργο της νέας σιδηροδροµικής σύνδεσης
του λιµανιού της Θεσσαλονίκης. Το έργο περιλαµβάνει την κα-
τασκευή γραµµής µονής τροχιάς µε µήκος 2,87 χιλιόµετρα, όπως
αναφέρθηκε. Παρά τις επανειληµµένες διαβεβαιώσεις ότι το
έργο ξεκινά άµεσα µέχρι σήµερα δεν έχει γίνει ουσιαστικά τί-
ποτε.

Όλα αυτά λαµβάνουν χώρα σε µία χρονική συγκυρία που οι
γεωπολιτικές εξελίξεις και µεταβολές είναι ραγδαίες και δηµι-
ουργούν µεγάλες και ακάλυπτες ανάγκες στην εξυπηρέτηση
φορτίων στα Βαλκάνια και στην Ανατολική Ευρώπη, ενώ παράλ-
ληλα αναπτύσσονται και δροµολογούνται ταχύτατα ανταγωνι-
στικά σχέδια υποδοµών σε γειτονικές χώρες. Η καθυστέρηση,
δε, υλοποίησης του έργου δεν γίνεται µε ευθύνη του ελληνικού
δηµοσίου και ως εκ τούτου ο Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης
θα όφειλε να καταβάλει στο ελληνικό δηµόσιο αποζηµίωση µε
βάση τις ρήτρες που προβλέπει η σύµβαση παραχώρησης.

Έστω, όµως, ότι δεχόµαστε το κυβερνητικό αφήγηµα µε δε-
δοµένο ότι σήµερα έχει, ήδη, αναδειχθεί ανάδοχος του έργου
και έχει εκπονηθεί η στρατηγική µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων, υπάρχει εγκεκριµένο master plan µε τη νέα νοµοθεσία και
η έκδοση προεδρικού διατάγµατος αναµένεται να έχει ολοκλη-
ρωθεί µέχρι τέλος του έτους και καθώς το έργο έχει τεχνικό
χρόνο ολοκλήρωσης τα τρία έτη προκύπτει το εύλογο ερώτηµα,
γιατί παρατείνεται η προθεσµία υλοποίησης µέχρι το 2031, αφού
κάλλιστα µπορεί να ολοκληρωθεί µέχρι το 2028.

Ήθελα να επικαλεστώ εδώ την ευαισθησία όλων µας και του
επενδυτή για το Μουσείο Αντιδικτατορικού Αγώνα, το πλοίο
«Βέλος», το οποίο πρέπει να έχει έναν χώρο µέσα στο λιµάνι της
Θεσσαλονίκης όσο ελλιµενίζεται εκεί. Είναι µεγάλο θέµα. Έχει
κινδυνέψει να βυθιστεί.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει τελειώσει, κα-
νονίστηκε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ. Αν έχει
κανονιστεί, είναι σε πολύ καλό δρόµο.

Συµπερασµατικά, λοιπόν, η Κυβέρνηση διευκολύνει τους επεν-
δυτές για να µην υλοποιήσουν τα έργα στα οποία τους είχε υπο-
χρεώσει η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, ζηµιώνοντας ταυτόχρονα το
ελληνικό δηµόσιο και την οικονοµική ανάπτυξη της Θεσσαλονί-
κης και της ευρύτερης περιφέρειας, καθώς όχι µόνο επιτρέπει
στον ιδιώτη να µην υλοποιήσει τις επενδύσεις χωρίς να έχει κυ-
ρώσεις, αλλά κατήργησε κάθε µηχανισµό που θα της επέτρεπε
να παρέµβει υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος στη λειτουργία
του λιµανιού.
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Συνεπώς, κύριε Υπουργέ, θα ψηφίσουµε «παρών» στο παρόν
νοµοσχέδιο, δεν µπορούµε να το υπερψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Αποστολάκη.
Ολοκληρώνουµε τον κύκλο των εισηγητών και ειδικών αγορη-

τών µε τον εισηγητή από τη Νέα Δηµοκρατία, τον κ. Ευστράτιο
Σιµόπουλο.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε τι είναι
το deja vu; Εγώ νιώθω ότι είµαστε σε µία τέτοια διαδικασία κυ-
ρίως µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Ο εισηγητής του στην πρώτη συνεδρίαση
είπε ότι προχώρησαν στην ιδιωτικοποίηση του λιµανιού γιατί
«ήµασταν µέσα στα µνηµόνια», δηλαδή δεν θα προχωρούσαν
στην ιδιωτικοποίηση, ενώ ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος στην
αρχή του λόγου του σήµερα κατηγόρησε τη Νέα Δηµοκρατία για
την ιδιωτικοποίηση, ίσως, εν τη ρύµη του λόγου του ή δεν κατά-
λαβα προσωπικά καλά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Μια χαρά τα έβαλα σε µια σειρά, από
το 2018 και µετά.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, µπορεί, µπορεί.
Αλλά ουσιαστικά το κλίµα το οποίο εισέπραξα κυρίως από

εσάς και δευτερευόντως από το ΠΑΣΟΚ, βέβαια κάτι που φαίνε-
ται και µέσα από τον τρόπο που ψηφίσετε, είναι ότι θεωρώ ότι
ουσιαστικά κάνετε ένα βήµα πίσω.

Σας έχω πει και δηµόσια ότι δεν υπάρχουν λύσεις στα σύγ-
χρονα προβλήµατα µε αριστερές πολιτικές. Δεν ακούτε την κ.
Κωνσταντοπούλου που δεν αναφέρει καθόλου τη λέξη Αριστερά;
Δεν το κάνει τυχαία.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Λάθος κάνετε.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Το κάνετε;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ναι, ναι.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν υπάρχουν λύ-

σεις. Πήγατε να εφαρµόσετε αριστερές λύσεις το 2015 έως το
2019 και συναντήσατε τείχος. Τα σύγχρονα προβλήµατα είναι
άλλα και οι παγκοσµιοποιηµένες αγορές είναι πλέον άλλες.

Πρέπει, λοιπόν, να έρθετε και να συµβιβαστείτε µε µία πραγ-
µατικότητα η οποία θέλει ναι, τη βόρειο Ελλάδα και κυρίως τη
Θεσσαλονίκη να είναι κέντρο διαµετακοµιστικού εµπορίου. Δεν
γίνεται αυτό κρατώντας όλα τα λιµάνια στην κατοχή του δηµο-
σίου. Χρειάζονται επενδύσεις. Χρειάζονται χρήµατα. Χρειάζεται
ένα καινούργιο πνεύµα προς αυτή την κατεύθυνση.

Έτσι, λοιπόν, η Κυβέρνηση έρχεται και δίνει αυτή την παρά-
ταση. Και τι λέτε εσείς; Να το ακούσουν οι Θεσσαλονικείς, το
ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ αντιτίθενται, αυτά τα δύο κόµµατα, τα µε-
γαλύτερα της Αντιπολίτευσης, και µέσα από το παρόν, ουσια-
στικά στην παράταση και ουσιαστικά στο να προχωρήσει το
έργο. Δηλαδή αν η Νέα Δηµοκρατία δεν έφερνε την παράταση ή
έκανε αυτά τα οποία λέγατε εσείς, να ξεκινήσουµε µια διαµάχη
µε τον επενδυτή, να πάµε στα δικαστήρια, να ζητήσουµε χρή-
µατα, δεν θα γινόταν ποτέ το έργο.

Η εµπειρία µου λέει ότι σε τέτοιες καταστάσεις πρέπει πάντα
να βρίσκεται η µεσαία λύση, ώστε να προχωρούν τα έργα. Αυτό
το οποίο ενδιαφέρει περισσότερο είναι το έργο. Το πλεονέκτηµα
από την ολοκλήρωση των έργων είναι πολύ µεγαλύτερο από
οποιαδήποτε κατάσταση δηµιουργεί προβλήµατα στα έργα κυ-
ρίως για ιδεολογικούς ή για ψηφοθηρικούς λόγους.

Τέλος, ναι, να το ακούσουν οι Θεσσαλονικείς: Τα περισσότερα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης, και κυρίως το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ,
δεν υπερψηφίζουν. Και βέβαια, δεν έχω να πω τίποτε ούτε για το
ΚΚΕ ούτε για την Πλεύση Ελευθερίας. Αντιτίθενται στις ιδιωτικο-
ποιήσεις. Είναι µια ξεκάθαρη θέση πολιτική, την οποία κατανοώ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Εσείς τι κάνετε; Το «παρών» τι είναι; Και «έτσι και αλλιώς»; Ου-
σιαστικά λέτε «όχι». Για να το ξέρουν οι Θεσσαλονικείς.

Ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε συνάδελφε. 

Ολοκληρώνεται η συνεδρίαση µε την οµιλία του Υπουργού
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, του κ. Στυλιανίδη.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-

κής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μιλάµε, όντως, για εξαντλητική συνεδρία. Μπαίνουµε στην

έβδοµη ώρα. Είναι το τρίτο Κοινοβούλιο που συµµετέχω. Δεν µου
έτυχε…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Είχαµε και χειρότερα…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-

κής Πολιτικής): Πρέπει να προβληµατίσει τη δηµοκρατία αυτό.
Είναι µια άλλη συζήτηση φιλοσοφική.

Εγώ θα συνεχίσω στη συνετή τοποθέτηση του εισηγητή της
Νέας Δηµοκρατίας, του κ. Σιµόπουλου. Επιµένω ότι ήταν συνετή
και ρεαλιστική.

Ως άνθρωπος πιστεύω ακράδαντα στον ρεαλισµό και σε αυτό
που λένε στο χωριό µου και αυτό που λένε οι Αγγλοσάξονες «re-
sults oriented». Συγγνώµη που το λέω στα αγγλικά, αλλά νοµίζω
είναι µια διατύπωση σωστή: «Πρακτικά αποτελέσµατα». Ο πολί-
της από εµάς στην πολιτική αυτό ζητά.

Μετά τα όσα συνέβησαν την τελευταία τριακονταετία, όπου
έχουν αποµυθοποιηθεί πράγµατα και έχουν, θα έλεγα, µειωθεί
και οι ιδεολογικές εντάσεις, νοµίζω ότι οι συζητήσεις, πλέον,
στην πολιτική γίνονται µε µετρήσιµα κριτήρια.

Τι έχουµε µπροστά µας; Παραχωρήθηκε σωστά, έστω και
κάτω από πιέσεις -γιατί ήταν µία περίοδος δύσκολη για τη χώρα-
, και έγινε µία σύµβαση, όπως και έγινε και σε άλλα λιµάνια, που
ίσως κατά την περίοδο εκείνη να γινόταν λίγο καλύτερα η σύµ-
βαση. Σε αυτό δεν αµφιβάλλουµε. Είναι θέµα διαπραγµατευτικής
δυνατότητας της στιγµής. Έτσι συµβαίνει παντού στη ζωή.

Καταλήξαµε σε µία σύµβαση, µε στόχο να αποκρατικοποιηθεί
ένα λιµάνι της χώρας. Γιατί καταλήξαµε σε αυτή τη σύµβαση,
στην οποία κατέληξε µια άλλη κυβέρνηση και υπήρξε, κατά την
άποψή µου, συναίνεση και τότε; Διότι απεδείχθη στην ιστορία
των οικονοµιών ότι σε µια παγκοσµιοποιηµένη οικονοµία πρέπει
να βάλεις τα πράγµατα κάτω και να αποφασίσεις ποιο είναι τε-
λικά το δηµόσιο συµφέρον. Γιατί έγιναν πολλές επικλήσεις του
δηµόσιου συµφέροντος και µέχρι και για ποινικές ευθύνες ακού-
στηκαν.

Δεν νοµίζω να υπάρχει κανείς σε αυτή τη Βουλή που να µην
υπηρετεί το δηµόσιο, το εθνικό συµφέρον, είτε από αριστερά είτε
από τα δεξιά. Και το λέω µε πλήρη πεποίθηση των όσων λέω.
Υπάρχουν διαφορετικές απόψεις. Οι διαφορετικές απόψεις δεν
ποινικοποιούνται, κατά την άποψή µου.

Πάρθηκε αυτή απόφαση και παίρνονται κι άλλες αποφάσεις
σε αυτή την κατεύθυνση. Ως Υπουργός Ναυτιλίας…

Έφυγε ο Γιάννης Πλακιωτάκης, που ήταν πριν από εµένα. Απο-
κρατικοποιήσαµε και το λιµάνι της Ηγουµενίτσας. Χθες ήµασταν
στο Ηράκλειο. Σας καταγράφω µόνο ότι ο δεύτερος επενδυτής
στο Ηράκλειο ήταν τουλάχιστον 40 εκατοµµύρια διαφορά από
τον πρώτο. Αντιλαµβάνεστε δηλαδή ότι και η αγορά, µελετώντας
το ζήτηµα της αποκρατικοποίησης και το τι µπορεί και επιδιώκει
να κερδίσει, έχει µεγάλες διαφορές στις εκτιµήσεις. Γιατί σε µία
παγκοσµιοποιηµένη αγορά, που έχουµε πανδηµίες, που έχουµε
σοβαρές γεωπολιτικές αλλαγές, όλα αυτά µπαίνουν σε µια άλλη
κλίµακα αξιολόγησης.

Πού θέλω να καταλήξω; Στο ότι όσο κι αν κάποιοι από εσάς
επιµένετε -είναι µια άποψη σεβαστή- ότι το θέµα των αποκρατι-
κοποιήσεων δεν έχει δουλέψει σε παγκόσµιο επίπεδο, τα αποτε-
λέσµατα τουλάχιστον –το ξαναείπα από τη Βουλή- και διεθνών
οίκων, αλλά ακόµη και σοβαρών πανεπιστηµίων -είστε καθηγητής
στο πανεπιστήµιο και τυγχάνει να είµαι κι εγώ visiting professor
σε κάποια πανεπιστήµια- έχουν αποδείξει ότι οι αποκρατικοποι-
ήσεις κατά 80%-85% έχουν πετύχει και ήταν αναγκαίες σε χώρες
αναπτυγµένες, ακόµη και αναπτυσσόµενες.

Σηµαίνει ότι αυτή η συζήτηση, κατά την άποψή µου, σε επί-
πεδο οικονοµίας έχει λήξει. Να γίνει συζήτηση µε βάση την κάθε
σύµβαση, ναι. Αυτή είναι µία συζήτηση και είναι θέµα διαπραγ-
µατευτικής τακτικής, είναι θέµα πού βρίσκεται η µία πλευρά και
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πού βρίσκεται η άλλη. Όταν είµαι ισχυρός, διαπραγµατεύοµαι
την ισχύ µου και κερδίζω περισσότερα. Όταν δεν ήµουν ισχυρός,
όπως ήµουν την περίοδο των µνηµονίων, αναγκάστηκα να κάνω
κάποιες παραχωρήσεις, για να επιβιώσω. Αλλιώς, δεν θα γινόταν
ποτέ αυτή η σύµβαση, που ήταν τόσο αναγκαία εκείνη τη στιγµή.

Εν πάση περιπτώσει, τι συµβαίνει στο λιµάνι Θεσσαλονίκης;
Εάν δούµε τους αριθµούς, αποδεικνύουν ότι ήταν επιτυχής αυτή
η αποκρατικοποίηση. Θα πω δύο αριθµούς µόνο, για να µη σας
µπλέξω, γιατί δεν πιστεύω στις µεγάλες οµιλίες.

Με βάση το τι έγινε το 2019, που ήταν η καλύτερη χρονιά πριν
από τον COVID, έχουµε αύξηση 13% στους επιβάτες, τριακόσιες
χιλιάδες επιβάτες αύξηση. Τροµακτικός αριθµός! Με βάση το τι
έγινε το 2019, έχουµε 21,5, διακόσιες χιλιάδες οχήµατα. Και
έχουµε µια ανάπτυξη της κρουαζιέρας, που αν πάτε στη Θεσσα-
λονίκη…

Εγώ θέλω να λέγοµαι Θεσσαλονικιός, όπως και Λευκωσιάτης,
γιατί σπούδαζα στη Θεσσαλονίκη και την αγαπώ, µε ωρίµασε.
Είναι η πόλη που τη νιώθω δική µου και κυκλοφορώ εκεί. Έχω
αδερφό που ζει στη Θεσσαλονίκη, έχω οικογένεια στη Θεσσαλο-
νίκη δηλαδή. Και κυκλοφορώντας στη Θεσσαλονίκη σε φίλους
µου, βλέπω ότι είναι ικανοποιηµένοι από την ανάπτυξη της
κρουαζιέρας λόγω του λιµανιού και λόγω τού ότι υπάρχει ένα
πολύ καλό σύστηµα που, κατά την άποψή µου, βασίστηκε στη µε
ιδιωτικούς όρους διαχείριση του λιµανιού και έτσι έχουµε αυτά
τα ωφελήµατα για την πόλη.

Μπορεί κάποιος να πει ότι «κύριε Στυλιανίδη, δεν µπορούσαµε
να τα βελτιώσουµε;». Ναι, αν «τρέχαµε» µε διαφορετικό τρόπο,
σίγουρα. Αλλά, υπάρχει και µία πολύ καλή παροιµία που λέει ότι
«ο εχθρός του καλού είναι το καλύτερο». Μακάρι να φτάσουµε
στο βέλτιστο, αλλά η ζωή είναι πολύ πιο πολύπλοκη απ’ ό,τι νο-
µίζουµε.

Αυτό σηµαίνει ότι µε τα δεδοµένα αυτά νοµίζω ότι λήγει η συ-
ζήτηση για το αν ήταν επιτυχηµένες οι αποκρατικοποιήσεις στα
λιµάνια στην Ελλάδα ή όχι. Φαίνεται από τους αριθµούς, που
είναι αδιαµφισβήτητοι, ότι ήταν επιτυχηµένες. Πιστεύω ότι θα εί-
µαστε εδώ για να αξιολογήσουµε και τις υπόλοιπες αποκρατικο-
ποιήσεις που έγιναν.

Η Κυβέρνηση ή ο Πρωθυπουργός έχει µια ψύχωση µόνον προς
τις αποκρατικοποιήσεις, αγνοώντας άλλα δεδοµένα; Όχι. Και το
αποδεικνύει στην περίπτωση της Αλεξανδρούπολης. Γιατί στην
Αλεξανδρούπολη, ενώ υπήρχαν ενδιαφερόµενοι, δεν προχωρή-
σαµε σε κάποια αποκρατικοποίηση και διατηρήσαµε τον κρατικό
χαρακτήρα; Διότι έχει γεωπολιτική σηµασία και αξία, για την
οποία πιστεύω ότι όλοι µας αντιλαµβανόµαστε ότι δεν µπορούµε
να µιλήσουµε τώρα δηµοσίως και µπορεί να συζητηθεί σε µια
κλειστή συνεδρία, για να ενηµερωθεί πλήρως η ελληνική Βουλή.

Αυτά ήθελα να πω. Δεν θα πλατειάσω σε αυτό το θέµα. Δεν
έχει νόηµα. Τις απαντήσεις σε ό,τι αφορά τα τεχνικά θέµατα τις
έχουµε δώσει στις επιτροπές. Γι’ αυτό γίνονται και οι επιτροπές.
Τις έδωσε ο Υφυπουργός, ο κ. Γκίκας, στην πρωτοµιλία του, όταν
την έκανε γύρω στη 13.00’, νοµίζω.

Σχετικά µε κάτι που συζητείται πολύ και υπάρχει αυτή η δια-
τύπωση που εµείς γράψαµε για το Γενικό Λογιστήριο, νοµίζω ότι
πρέπει να διαβάσω ακριβώς τι γράφει η δική µας διατύπωση,
εµένα και του κ. Χατζηδάκη.

Λέµε: «Από τις διατάξεις του προτεινόµενου νοµοσχεδίου προ-
καλείται ενδεχόµενη µείωση εσόδων του κρατικού προϋπολογι-
σµού τόσο από το αντάλλαγµα παραχώρησης όσο και από το
µέρισµα που εισπράττει το δηµόσιο». Δεν σταµατά, όµως, εκεί.
Αυτό θέλω να το τονίσω. «Η ανωτέρω ενδεχόµενη µείωση εσό-
δων θα αναπληρώνεται από άλλες πηγές εσόδων του κρατικού
προϋπολογισµού».

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ποιες; Τη φορολογία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής): Τι σηµαίνει αυτό; Επειδή όλες οι αξιολογήσεις
που γίνονται για το τι σηµαίνει δηµόσιο χρήµα …

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Το Γενικό Λογιστήριο. Πείτε κάτι συγ-
κεκριµένο, όµως.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής): Ένα λεπτό. Το Γενικό Λογιστήριο το λέει. Όλοι

αυτοί οι άνθρωποι, η αύξηση, διακόσιες χιλιάδες οχήµατα, τι
ΦΠΑ έφεραν; Οι τριακόσιες χιλιάδες επιβάτες, που ήταν οι πλεί-
στοι στην κρουαζιέρα, πόσα λεφτά ξόδεψαν κατά µέσο όρο στη
Θεσσαλονίκη και πόσο αυξήθηκε όλο αυτό το ζήτηµα σε ό,τι
αφορά τα κρατικά έσοδα; Έχω κάνει πολλές φορές αυτή τη συ-
ζήτηση και ως Επίτροπος στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ως Υπουρ-
γός στην Κύπρο. Πρέπει να δούµε πιο σφαιρικά τη συζήτηση τού
τι χάνουµε και τι κερδίζουµε. Αυτή είναι η συζήτηση. Δεν είµαι
οικονοµολόγος. Έχω εντρυφήσει στο θέµα, γιατί ήµουν σε διά-
φορες επιτροπές και είναι µια συζήτηση που γίνεται ακόµα και
στο πλαίσιο του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου -διετέλεσα και Ευρω-
βουλευτής- το πώς αξιολογούµε τη µείωση ή την αύξηση των
εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού. Κάποιος µπορεί να δια-
φωνεί. Σεβαστή και αυτή η διαφωνία. Εγώ καταθέτω µια άποψη,
η οποία κυριαρχεί και στις ευρωπαϊκές συζητήσεις και όχι µόνο
από το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα, αλλά και από τους φιλελεύθε-
ρους, ακόµα και από τους σοσιαλιστές.

Επειδή ακούστηκαν πολλά, θα τελειώσω µε θέµατα υποδοµών
και το τι κάνει το Υπουργείο αυτή τη στιγµή και να ενηµερώσω
και τον συνάδελφο, γιατί συνάδελφο λέω τον κ. Μιχαηλίδη ως λι-
µενικό. Να ενηµερώσω για µια ακόµη φορά το Κοινοβούλιο για
κάποια συγκεκριµένα projects που ξεκινήσαµε στο Υπουργείο
που τα πιστεύουµε και θεωρούµε ότι θα αλλάξουν πολλά και σε
ό,τι αφορά την ασφάλεια, το safety, αλλά και σε ό,τι αφορά τη
νέα λογική γύρω από το θέµα της «πράσινης» µετάβασης και της
νέας ολοκληρωµένης λιµενικής στρατηγικής.

Θα πάω λίγο πίσω σε κάτι που ξέχασα. Σε µια οµιλία µου στην
Ένωση Λιµένων Ελλάδας είχα πει ότι όπως εξελίσσεται η συζή-
τηση και η κατάσταση στους ελληνικούς λιµένες, έχουµε φύγει
από τη λιµενική βιοτεχνία και πήγαµε στη λιµενική βιοµηχανία και
µάλιστα το συνδύασα µε µια προσπάθεια που κάναµε -και ευχα-
ριστώ και Βουλευτές και Ευρωβουλευτές από άλλα κόµµατα-
όταν γινόταν συζήτηση για τα διευρωπαϊκά δίκτυα, τα οποία είναι
δύο πολύ σοβαρά διευρωπαϊκά δίκτυα και θα καθετοποιήσουν
τουλάχιστον την κεντρική και ανατολική Ευρώπη και θα φέρουν
όχι µόνο τη Θεσσαλονίκη, αλλά και την Καβάλα και την Αλεξαν-
δρούπολη και την Ηγουµενίτσα στο προσκήνιο αυτών των διευ-
ρωπαϊκών δικτύων.

Έγινε µία σκληρή διαπραγµάτευση και από εµάς. Πιστεύω ότι
καταφέραµε και βάλαµε τους δικούς µας λιµένες µέσα σε αυτά
τα διευρωπαϊκά δίκτυα και γι’ αυτό σε αυτή την οµιλία µίλησα για
την θαλάσσια Εγνατία, µε βάση την ιστορική διατύπωση της
Εγνατίας.

Έρχονται µεγάλες προκλήσεις για τη χώρα. Είναι εκεί προς
αξιοποίηση. Θα είµαστε άξιοι της µοίρας µας αν δεν τις αξιοποι-
ήσουµε. Εγώ µπορεί να µην είµαι εδώ. Θα έρθουν άλλοι καλύτε-
ροι από εµένα. Πιστεύω, όµως, ότι η χώρα έχει τα φόντα, γιατί
πλέον είναι πολύ πιο δυνατή απ’ ό,τι ήταν πριν το µνηµόνιο και
κατά την περίοδο του µνηµονίου να αξιοποιήσει, όντως, αυτές
τις ευρωπαϊκές προκλήσεις και να καταστεί όχι απλώς πυλώνας
διευρωπαϊκών δικτύων, αλλά ο σηµαντικότερος στρατηγικός παί-
κτης στην περιοχή των δυτικών Βαλκανίων.

Επιστρέφω στα θέµατα των υποδοµών και των projects. Ξεκινώ
µε τρία projects που είναι σε εξέλιξη. Για κάποια ήδη κερδήθηκαν
οι διαγωνισµοί και ένα άλλο είναι σε εξέλιξη και θα βγει σε καµµιά
δεκαπενταριά µέρες. Το kick-off του άλλου ξεκινά στις 10 Οκτω-
βρίου από τη «DG REFORM». 

Επιδιώξαµε και καταφέραµε και πήραµε ένα µεγάλο project
από τη «DG REFORM» -είναι το Υπουργείο Μεταρρύθµισης στην
Ευρωπαϊκή Ένωση-, η οποία θα έλθει εδώ για να µας βοηθήσει
και πολύ σωστά τα είπες, κύριε Μιχαηλίδη, ότι είναι κρίµα ότι βρι-
σκόµαστε σε θέµατα ψηφιοποίησης στο ’90. Το παραδέχοµαι.
Ξεκινάµε ακριβώς αυτή τη µελέτη για το θέµα της ψηφιοποίησης
όλων των διαδικασιών του Υπουργείου, αλλά ταυτόχρονα όχι
µόνο ψηφιοποίηση, δηλαδή δεν θα ψηφιοποιήσουµε το πρό-
βληµα. Θα κάνουµε και simplification, απλοποίηση. Την ίδια στιγ-
µή θα γίνει και restructuring, αναδόµηση και επαναδόµηση του
Υπουργείου και του Λιµενικού Σώµατος, γιατί βρισκόµαστε πίσω.
Ξεκινάµε. Στις 10 Οκτωβρίου θα έρθει εδώ και να γίνει µάλιστα
µια τελετή και θα ξεκινήσει.

Δεύτερο project, το master plan του Αιγαίου. Θα βγάλουµε µια

21098 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



«µαγνητική τοµογραφία» του Αιγαίου -αυτό έχει ήδη δροµολογη-
θεί και υπάρχει και ανάδοχος- όπου θα γίνει µια απόλυτη αξιο-
λόγηση της ασφάλειας, της βελτιστοποίησης των γραµµών όλων
των λιµενικών υποδοµών βέβαια που είναι πολύ πίσω, έτσι ώστε
να έχουµε αυτή τη «µαγνητική τοµογραφία» και να αρχίσουµε
δράσεις. Όπως ξέρετε, έχουµε ήδη βρει 300 εκατοµµύρια για
ανάπτυξη λιµενικών υποδοµών και από το Ταµείο Ανάκαµψης,
αλλά και από το ΕΣΠΑ και ξεκινάµε. Είναι 300 εκατοµµύρια.
Θεωρώ ότι µε κάποια αναθεώρηση του ΕΣΠΑ πανευρωπαϊκή
µπορούµε να βρούµε και περισσότερα. Να µην παραθέσω τώρα
σε ποιους λιµένες. Είναι γεγονός ότι η χώρα έχει µείνει πίσω στις
λιµενικές υποδοµές σε µια δύσκολη θάλασσα όπως το Αιγαίο.

Το τρίτο project έχει σχέση ακριβώς µε το safety, την ασφά-
λεια, αυτό που είπατε. Πάµε σε µια αξιολόγηση ανά λιµάνι, ανά
λεπτό, για να βάλουµε χρονοθυρίδες στο πώς θα µπαίνουν και
θα βγαίνουν τα πλοία και να µην έχουµε το φαινόµενο να είναι
κάποιος στον καταπέλτη και να ξεκινά το πλοίο να φύγει. Είναι
ένα δύσκολο project, γιατί συνδυάζεται και µε βελτιστοποίηση
των άγονων γραµµών, που είναι το µεγάλο πλεονέκτηµα που έχει
η χώρα, για να µη µένουν τα µικρά µας νησιά δίχως σύνδεση µε
την ενδοχώρα, αλλά και µεταξύ τους. Αυτό θα ξεκινήσει.

Όλα αυτά τα λεφτά έχουν βρεθεί, είναι έτοιµα και είναι οι τε-
λικές διαδικασίες, οι προδιαγραφές για να ξεκινήσουν αυτά τα
τρία projects που θεωρώ ότι θα είναι η βάση για να πάµε στην
επόµενη µέρα, η εκκίνηση για να πάµε σε νέες λιµενικές υποδο-
µές, σε µια βελτιστοποίηση των αλλαγών, σε καλύτερες άγονες
γραµµές και πάνω απ’ όλα στην ασφάλεια, σε αυτό που λέµε
safety, γιατί υπάρχει το safety και το security. Εδώ παίζονται όλα.
Να ανεβάσουµε την ασφάλεια.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Μην κάνετε µόνοι τους σχεδιασµούς
σας. Να διαβουλευτούµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής): Σίγουρα. Θα ενηµερώνεστε συνέχεια.

Εν τω µεταξύ, να πω και το τελευταίο. Έχουµε ήδη ξεκινήσει
και υπάρχει ανάδοχος για το πρώτο ILO, 80 εκατοµµύρια ΣΔΙΤ
για τις άγονες γραµµές που αν πάνε καλά, θα φτάσουµε τα 400
εκατοµµύρια, που σηµαίνει ότι µπορούµε να καλύψουµε µε «πρα-

σίνισµα» πλοίων όλες περίπου τις άγονες γραµµές.
Νοµίζω ότι βρισκόµαστε σε µια πολύ σηµαντική διεργασία σε

ό,τι αφορά τα λιµάνια, την ακτοπλοΐα µας και γενικά την ασφά-
λεια. Δεν γίνεται από τη µια µέρα στην άλλη. Δεν υπάρχουν µα-
γικές λύσεις, δεν υπάρχουν θαυµατοποιοί, θεωρώ, όµως, ότι τα
πράγµατα έχουν ξεκινήσει. Είτε είµαι εγώ εδώ είτε κάποιος
άλλος, θα προχωρήσουν και είµαι σίγουρος ότι πολύ σύντοµα θα
φτάσουµε σε καλύτερα, σε πιο ασφαλή λιµάνια, κυρία Κωνσταν-
τοπούλου.

Ευχαριστώ πολύ. Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, ευ-
χαριστούµε για τη συνέπεια στον χρόνο.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και επί των
άρθρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής: «Κύρωση της από 24 Μαΐου 2024 Συµφωνίας
Τροποποίησης της από 2 Φεβρουαρίου 2018 «Σύµβασης Παρα-
χώρησης αναφορικά µε τη Χρήση και την Εκµετάλλευση Ορισµέ-
νων Χώρων και Περιουσιακών Στοιχείων εντός του Λιµένος
Θεσσαλονίκης» µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της «Οργα-
νισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε.»».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, δύο άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και
το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Κύρωση της από 24 Μαΐου 2024 Συµφωνίας Τροποποίησης
της από 2 Φεβρουαρίου 2018 «Σύµβασης Παραχώρησης ανα-
φορικά µε τη Χρήση και την Εκµετάλλευση Ορισµένων Χώρων
και Περιουσιακών Στοιχείων εντός του Λιµένος Θεσσαλονίκης»
µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της «Οργανισµός Λιµένος

Θεσσαλονίκης Α.Ε.».
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο πρώτο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Άρθρο δεύτερο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής: «Κύ-
ρωση της από 24 Μαΐου 2024 Συµφωνίας Τροποποίησης της από
2 Φεβρουαρίου 2018 «Σύµβασης Παραχώρησης αναφορικά µε
τη Χρήση και την Εκµετάλλευση Ορισµένων Χώρων και Περιου-
σιακών Στοιχείων εντός του Λιµένος Θεσσαλονίκης» µεταξύ του
Ελληνικού Δηµοσίου και της «Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονί-
κης Α.Ε».» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της από 24 Μαΐου 2024 Συµφωνίας Τροποποίησης
της από 2 Φεβρουαρίου 2018 «Σύµβασης Παραχώρησης ανα-
φορικά µε τη Χρήση και την Εκµετάλλευση Ορισµένων Χώρων
και Περιουσιακών Στοιχείων εντός του Λιµένος Θεσσαλονίκης»
µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της «Οργανισµός Λιµένος
Θεσσαλονίκης Α.Ε».

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΚΥΡΩΣΗ ΣΥΜΦΩΝΙΑΣ
Άρθρο πρώτο Κύρωση Συµφωνίας
Άρθρο 1 Τροποποιήσεις
Άρθρο 2 Κύρωση µε νόµο - Ισχύς
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΜΕΛΕΤΕΣ ΛΙΜΕΝΙΚΩΝ ΕΡΓΩΝ ΠΟΥ ΕΚΤΕΛΟΥΝΤΑΙ ΑΠΟ ΤΗΝ

«ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΛΙΜΕΝΟΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ Α.Ε.» Ή ΓΙΑ ΛΟΓΑ-
ΡΙΑΣΜΟ ΤΗΣ

Άρθρο δεύτερο Μελέτες λιµενικών έργων που εκτελούνται
από την «Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε.» ή για λογα-
ριασµό της - Τροποποίηση  παρ. 3 άρθρου 10 ν. 4522/2018

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο τρίτο
Έναρξη ισχύος

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΚΥΡΩΣΗ ΣΥΜΦΩΝΙΑΣ

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Συµφωνίας

Κυρώνεται και αποκτά ισχύ νόµου η Συµφωνία Τροποποίησης
της από 2 Φεβρουαρίου 2018 Σύµβασης παραχώρησης µε τίτλο
«Σύµβαση Παραχώρησης αναφορικά µε τη Χρήση και την Εκµε-
τάλλευση Ορισµένων Χώρων και Περιουσιακών Στοιχείων εντός
του Λιµένος Θεσσαλονίκης» µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και
της «Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε.», η οποία κυρώ-
θηκε µε τον ν. 4522/2018 (Α’ 39), που υπεγράφη στις 24 Μαΐου
2024, µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου, εκπροσωπούµενου από
τους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, και της ανώνυµης εταιρείας µε
την επωνυµία «Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης Ανώνυµη
Εταιρεία», η οποία έχει ως εξής:
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΜΕΛΕΤΕΣ ΛΙΜΕΝΙΚΩΝ ΕΡΓΩΝ ΠΟΥ ΕΚΤΕΛΟΥΝΤΑΙ

ΑΠΟ ΤΗΝ «ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΣ ΛΙΜΕΝΟΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ Α.Ε.»
Ή ΓΙΑ ΛΟΓΑΡΙΑΣΜΟ ΤΗΣ

Άρθρο δεύτερο
Μελέτες λιµενικών έργων που εκτελούνται από την «Οργα-

νισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε.» ή για 
λογαριασµό της - Τροποποίηση παρ. 3 

άρθρου 10 ν. 4522/2018

Στην παρ. 3 του άρθρου 10 του ν. 4522/2018 (Α’ 39), περί λι-
µενικών έργων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η
φράση «έργα που αναλαµβάνονται από την «Οργανισµός Λιµέ-
νος Θεσσαλονίκης Α.Ε.» ή για λογαριασµό της» αντικαθίσταται
από τη φράση «κάθε έργο που εκτελείται από την «Οργανισµός
Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε.» ή για λογαριασµό της και περιλαµ-
βάνεται στο «Αναπτυξιακό Πρόγραµµα και Μελέτη Διαχείρισης
Λιµένα» (Master Plan),», β) προστίθενται νέα εδάφια, πέµπτο,
έκτο και έβδοµο, και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Οι οριστικές µελέτες σχετικά µε κάθε έργο που εκτελείται
από την «Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονίκης Α.Ε.» (Ο.Λ.Θ. Α.Ε.)
ή για λογαριασµό της και περιλαµβάνεται στο «Αναπτυξιακό Πρό-
γραµµα και Μελέτη Διαχείρισης Λιµένα» (Master Plan), λαµβά-
νουν τη διοικητική έγκριση της Διεύθυνσης Τεχνικών Υπηρεσιών
της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας. Η εν λόγω έγκριση τεκ-
µαίρεται ότι έχει χορηγηθεί εντός ενενήντα (90) ηµερών από την
ηµεροµηνία υποβολής της οριστικής µελέτης, συνοδευόµενης
από πλήρη φάκελο δικαιολογητικών τεκµηρίωσης. Για τους σκο-
πούς της παρούσας παραγράφου 3, οριστική µελέτη που υπο-
βάλλεται στη Διεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών της Περιφέρειας
Κεντρικής Μακεδονίας τεκµαίρεται ότι συνοδεύεται από πλήρη
φάκελο δικαιολογητικών τεκµηρίωσης, εφόσον υποβάλλεται µαζί
µε ενυπόγραφη δήλωση του Ανεξάρτητου Μηχανικού, όπως
αυτός ορίζεται στη Σύµβαση Παραχώρησης, µε την οποία και βε-
βαιώνεται ότι η µελέτη έχει ελεγχθεί από τον Ανεξάρτητο Μηχα-
νικό, πληροί τις προδιαγραφές των άρθρων 7.6 και 7.7 της
Σύµβασης Παραχώρησης και ο συνοδευτικός φάκελος είναι πλή-
ρης. Εφόσον ζητηθεί από την «Οργανισµός Λιµένος Θεσσαλονί-
κης Α.Ε.» και εντός πέντε (5) ηµερών από το σχετικό αίτηµα, η
Διεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών της Περιφέρειας Κεντρικής Μα-
κεδονίας εκδίδει γραπτή Διαπιστωτική Πράξη για την πάροδο της
προαναφερθείσας περιόδου των ενενήντα (90) ηµερών, η οποία
και επέχει θέση βεβαίωσης περί χορήγησης της έγκρισης ανα-
φορικά µε την υποβληθείσα οριστική µελέτη.

Στην ως άνω διαδικασία υπόκεινται και οι τροποποιήσεις των
εγκεκριµένων οριστικών µελετών των έργων υποχρεωτικών επεν-
δύσεων, καθώς και κάθε έργου που εκτελείται από την Ο.Λ.Θ.
Α.Ε. ή για λογαριασµό της και περιλαµβάνεται στο «Αναπτυξιακό
Πρόγραµµα και Μελέτη Διαχείρισης Λιµένα» (Master Plan), οι
οποίες κρίνονται αναγκαίες από την Ο.Λ.Θ. Α.Ε., εντός της αντί-
στοιχης επενδυτικής περιόδου.

Ειδικά οι τροποποιήσεις των Υποχρεωτικών Επενδύσεων που
υλοποιεί ο Ο.Λ.Θ. επιτρέπονται µόνο εφόσον:

α) δεν µειώνεται το αρχικό συµβατικό αντικείµενο του έργου,

β) δεν τροποποιούνται ουσιωδώς τα βασικά χαρακτηριστικά
του έργου και

γ) δεν προκαλείται καθυστέρηση στην προγραµµατισµένη
συµβατική ολοκλήρωση του κατασκευαστικού έργου.

Όλες οι τροποποιήσεις των εγκεκριµένων οριστικών µελετών
των Υποχρεωτικών Επενδύσεων, κατά τη διάρκεια του κατα-
σκευαστικού έργου λαµβάνουν την έγκριση του Ανεξάρτητου
Μηχανικού, καταγράφονται στη λίστα τροποποιήσεων εγκεκρι-
µένης οριστικής µελέτης, όπως συντάσσεται από κοινού και συ-
νυπογράφεται από την Ο.Λ.Θ. Α.Ε. και τον Ανεξάρτητο Μηχανικό
πριν από τη διενέργεια της προσωρινής παραλαβής του έργου
και διαβιβάζονται για ενηµέρωση της Διεύθυνσης Τεχνικών Υπη-
ρεσιών της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας µετά το πέρας
της Προσωρινής Παραλαβής του Έργου.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο τρίτο
Έναρξη ισχύος

Το παρόν τίθεται σε ισχύ από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,                               2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ 2. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 4. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ 6. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ 

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 18.54’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 20 Σεπτεµβρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζή-
τηση επικαίρων ερωτήσεων.
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